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2 صفحه

چهارمین دور از گفت وگوهای ایران و آمریکا به میزبانی عمان در مسقط برگزار شد

مذاکرات با چاشنی امیدمذاکرات با چاشنی امید

سفر قریب الوقوع رییس جمهوری آمریکا به خاورمیانه در چارچوب دور دوم 
ریاســت جمهوری او از منظر تحلیلگران بــه عنوان یک حرکت نمادین در 
راستای تقویت جایگاه اقتصادی و ژئوپلیتیکی ایالات  متحده تفسیر می شود. 
این سفر که نخستین سفر خارجی ترامپ در دور دوم ریاست جمهوری وی 
بوده و به احتمال زیاد بر دو محور اصلی جذب سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
در بخش های کلیدی اقتصاد آمریکا و تحکیم روابط با متحدان ســنتی در 

4خاورمیانه متمرکز خواهد بود. صفحه

اقتصاد سیاسی در اوج ابهام
تازه ترین وضعیت اقتصاد ایران بررسی شد

رفع منع واردات؛ فرصت یا تهدید؟
»جهان صنعت« اما و اگرهای رفع ممنوعیت واردات را واکاوی می کند

سنگ پرانی حقوقی ها به سوی تالار شیشه ای!
»جهان صنعت« به بررسی روز گذشته بازار سرمایه می پردازد

                  روزهــای داغ جمهــوری 
اسلامی فرارسیــده و این نظــام سیاسی 
باید تکلیــف خود را با غــرب و به ویژه با 
ایالات متحده آمریکا یکسره کند. آنطورکه 
از زبــان مقام های آمریکایی می شــنویم 
جمهــوری اسلامی زمــان درازی بــرای 
چانه زنی درباره خواسته های خود از آمریکا 
و خواسته های آمریکا از خود ندارد. مقام های 

آمریکایی جسورانه و با لخَتی هرچه تمام تر 
به جمهوری اسلامی گفته اند راه پیش روی 
آنها چیســت. البته آمریکایی هــا می دانند 
مقام هــای اداره کننده جمهــوری اسلامی 
مهارت قابل اعتنایی در مذاکرات داشــته و 
همیشــه برگ هایی برای روکردن در برابر 

بازی های پیچیده غرب دارند. 
گفت وگوهــای دیــروز مقام های ایران 

و آمریکا بــه هر نتیجــه ای در یک دوره 
کوتاه برسد سرنوشت اقتصاد ایران، به ویژه 
اقتصاد سیاسی ایران را در وضعیت تازه ای 

قرار می دهد. 
اقتصاد سیاسی یک رویکرد کل نگر است 
که فاکتورهای سیــاسی و نیز فاکتورهای 
اقتصادی را در درک مســائل اجتماعی در 

نظر می گیرد. 

مذاکره؛ یک معادله با چند مجهول
محمدرضا ستاری

مذاکــراتی کــه در طول 
یک ماه گذشــته میان ایران و 
آمریکا شــکل  ایالات متحده 
گرفتــه و روز گذشــته نیــز 
چهارمین دوره آن برگزار شد، 
دارد؛  معادله مشــخص  یک 
اینکه دو طرف به طور طبیعی و براســاس ماهیت 
هر نــوع مذاکره ای خواهان رسیدن به نوعی توافق 
هستند. این معادله مشخص اما برای آنکه به نتیجه 
برسد با چند مجهول مهم و تاثیرگذار مواجه است که 
ترکیب پازل آنها نشان می دهد نمی توان چندان به 
یک توافق اساسی میان دو طرف امیدوار بود یا حداقل 
اینکــه رسیدن به توافق موردنظر به خصوص برای 

ایران مسیر بسیار دشواری را پیش روی خود دارد.
برای بررسی مجهولات این مذاکرات چند نکته 
مهم لازم است که مدنظر قرار بگیرد؛ نخست اینکه 
پس از سه دور مذاکره، شاهد وقفه ای در دور چهارم 
آن بودیم در نتیجه به طور طبیعی دو طرف هر چقدر 
که به سمت جزئیات حرکت کنند، به طور قطع دامنه 
اختلاف نظرها میانشان بیشتر خواهد شد. مساله دوم 
این اســت که در طول دو هفته اخیر برخی مقامات 
ایالات متحده به صراحت به موضوع غنی سازی صفر 
در ایران اشــاره کرده و حتی مــارک روبیو علاوه بر 
عدم غنی ســازی در داخل مدعی شده بود که ایران 
باید اجازه نظارت بر مراکز هسته ای و نظامی خود را 
نیز به آمریکا بدهد. این موضوع در کنار تهدیداتی که 
ترامپ و وزیر دفاع دولتش علیه ایران مطرح می کردند، 
به گفته برخی ناظران از جنبه تاکتیکی ماجرا تحلیل 
می شد یعنی اینکه آمریکایی ها دست بالا را می گیرند 
تا بتوانند به بخش قابل توجهی از خواسته های خود 
در توافق احتمالی با ایران برسند اما وقتی که دو روز 
قبل از مذاکرات یکشنبه یعنی جمعه گذشته، استیو 
ویتکاف صراحتا صحبت هــای وزیر خارجه آمریکا 
مبنی بر عدم غنی سازی را تکرار کرده و قبول نکردن 
آن از ســمت تهران را به گزینه نظامی آمریکا حواله 
داد، دیگر موضوع تاکتیکی بودن درخواست های دولت 
ترامپ رنگ باخته و حالا باید گفت آمریکایی ها با یک 
پیش شرط مشخص وارد دور چهارم مذاکرات شده اند 
که از منظر ایران به عنوان خط قرمز اســاسی تلقی 
می شود. در نتیجه اگر قرار باشد که همچنان این گزینه 
از ســوی ایالات متحده در دستور کار باشد و در واقع 
استراتژی دولت ترامپ برای مذاکره با ایران را تشکیل 
دهد، به احتمال فراوان باید منتظر شکست مذاکرات 
باشیم یعنی ممکن اســت که بار دیگر گفت وگوها 
ادامــه یافته و طرفین به واســطه هزینه های افکار 
عمومی تمایلی به ترک میز مذاکره نداشته باشند اما 
خروجی خاصی از رسیدن به یک توافق پایدار میان 
دو طرف را نمی توان متصور شد. مساله سوم این است 
که دولت ترامپ بارها اعلام کرده توافقی مانند برجام 
را نمی خواهد. این موضوع زمانی اهمیت می یابد که 
تندروهای جمهوریخواه در کنگره مانند تد کروز و تام 
کاتن هم اخیرا به دنبال طرحی هســتند که هرگونه 
توافق احتمالی با ایران را در صورت عدم رضایت از 

آن به تصویب نرسانند. 

 ناترازنامه !
علیرضا مهدیه*

 ناتــرازی به وضعیتی گفته 
می شــود کــه در آن تعادل و 
توازن موردنظر وجود نداشــته 
باشــد و فرضا اگر در اقتصاد به 
عدم توازن بین عرضه و تقاضا 
یا در انــرژی به عدم توازن در 
تولید و مصرف برسیم، ناتراز شده ایم. ترازنامه یکی از 
صورت های مالی اصلی در حسابداری است که وضعیت 
مالی یک شرکت یا سازمان را در یک تاریخ مشخص 
نشان می دهد و شامل بخش هایی همچون دارایی ها، 
بدهی ها و حقوق و هزینه ها می شود تا بتوان با این تراز 
به ارزیابی سلامت مالی و عملکرد اقتصادی سازمان 
پرداخــت. حالا با همه این تعاریف کلی، می بینیم که 
ناترازی در ترازهای کلی صنعت تا اقتصاد و معیشت 
تا کسب وکار ما ریشه دوانده و ناترازنامه ای نوشته شده 
است که بحران را روزبه روز بیشتر نشانمان می دهد تا 
هر آنچه را نداریم بیشتر ببینیم و هرچه داریم را دورتر 
از قبــل حس کنیم. از برق و گاز و بنزینی که نداریم 
تا آب وهوا و روزهای کاری که باز هم نداریم، همین 
ناترازنامه روزگار ماست که یقینا تراز کردن آن با بیشتر 
کــردن تعطیلی و معطلی صورت نمی گیرد و نخواهد 
گرفت. و امان از برقی که نداریم که ما هرچه نداشته 
باشیم، انرژی زیاد داریم اما باز هم مدیریت و توسعه 
آن است که نداریم و کمتر خواسته ایم که داشته باشیم. 
نفت و گاز در کشور و در مقیاس جهانی فراوان است 
و ایران جزو اولین دارندگان انرژی دنیاست و می تواند 
طی مدیریت و مصرف بهینه، توسعه ملی ایجاد کند 
و رفاه بیافریند اما شوربختی است که عملا برقی که 
باید از گاز و نفت و سایر نعمات تولید شود، کم است 
و با همه تلاش های صورت گرفته، هنوز هم می رود 

و با خود بسیاری از چیزها را نیز می برد.
سرانه مصرف انرژی در ایران بالا نیست اما شدت 
مصرف و یارانه ها به شــدت بالاست و ارزش افزوده و 
بهره وری حاصله شبیه فاجعه است. فاجعه جایی بزرگ تر 
می شود که کسری های برق را هم به سایر کسری ها 
اضافه کنیم و در انتظار معجزه باشیم که برق رفته بیاید 
و همه چیز را روشن کند و فاجعه جایی اوج می گیرد که 
بخواهیم با گازوئیل قاچاق و ژنراتورهای کم بازده، کالا 
تولید و آن را با قیمت و ارزش مناسب وارد بازار کنیم. 
بازاری که در اوج تورم زدگی و بی ارزشی سیر می کند و 
فعلا باید تاریکی را سیر تماشا کرد، تا برق بیاید ! و امان 
از گازی که نداریم که هرچه نداشته باشیم، گاز بسیار 
داریم و ایران به ذخایر بزرگی از گاز دسترسی دارد که 
البته ندانســته و نمی دانیم با آن چه کنیم و چه ارزش و 
ثروت هــایی تولید نماییم.تا حدی نمی دانیم که تقریبا 
گازی نداریم و نسبت تولید به مصرف، هر روز فاجعه بارتر 
می شود و دلیل جدیدی به مجمع الدلایل خود می افزاییم 
که گاز داریم اما ناترازیم. زیرساخت های معیوب شبکه 
تولید، انتقال و توزیع، نشت و هدررفت، قدمت و عدم 
تعمیر و نگهداری مناسب شبکه تولید و توزیع، ناکارآمدی 
و عدم برنامه ریزی صحیح جهت تولید و ذخیره  سازی، 
عدم سرمایه گذاری متناسب در تحقیق و توسعه و نبود 
شفافیت در آمار همه موارد مطرح شده از عمده دلایل 

کمبود گاز هستند.

مردم ایران غصه دارند
 محمد صادق جنان صفت 

مثابه  به  اندازه گیری 
برای  معیــار  مهم ترین 
مقایســه هــر پدیده ای 
در جهان مادی هر روز 
بــا توجه به پیشــرفت 
تکنولوژی و نیز گسترش 
ارتباطات و عبور از روزمره ها سهم قابل اعتنایی 
در زندگی و کســب وکار مــلی و نیز فردی به 
دســت آورده است. از ســوی دیگر گسترش 
دموکــراسی و نیز نهادهای مــدنی و تقسیم 
قدرت در دنیای مدرن با نهاد دولت راه هایی را 
نشان می دهند که با استفاده از نظرسنجی های 
دقیق و کاربلد می توان اندوه و شــادی آدمیان 
و کشورها را اندازه گرفت. این اندازه گیری در 
کشــورهای با دموکراسی بالاتر بیشــتر نمود 
دارد . در ایــران شــوربختانه حکومت ترجیح 
می دهد اگر هم قرار اســت حال مردم پرسیده 
شود از ســوی دستگاه های دولتی و حکومتی 
باشــد. این انحصــار به آنها اجــازه می دهد 
عــدد و نیز رفتارها و گرایش ها و خواســته ها 
و ناخواســته های ایرانیان را هرگاه مصلحت 
دانســتند و هر چیزی را کــه ترجیح می دهند 
منتشــر کنند. این است که اندازه گیری شادی 
و اندوه ایرانیان و مقایســه آن با دیروز و نیز با 
دیگر کشورها سخت است و جز شماری اندک 
نسبت به کل جمعیت بالای 1۵ سال اطلاعی 
از ایــن اندازه گیری ها ندارند. شــاید بتوان از 
چهره شهروندان در مراکز عمومی تر مثل مترو، 
نانوایی ها و صف پمپ بنزین ها و نیز محل های 
دیگر مثل کارخانه ها و پیاده روهای میدان های 
شــهر و با نگاه کردن به چهره مردم نکاتی را 
به دســت آورد اما بهتر بود اجازه داده می شد 
موسسه های نظر سنجی خودشان از شهروندان 
به صورت کارشــناسی و حرفه ای می پرسیدند 

حالشان چطور است. 
واقعیت این اســت که شــهروندان ایرانی 
خوشحال نیستند و اندوه بزرگی در دل دارند. 
ایــن اندوه بزرگ شــاید از زاویه دید دولت و 
نهادهای دیگر چندان جدی گرفته نشــود اما 
شهروندان غصه دارند. آنها با استفاده از وسایل 
ارتباطات جمعی و هزاران شــبکه اجتماعی از 
حال و روز دیگر کشورها اطلاع دارند و می بینند 
و می شنوند در دیگر سرزمین ها روزگار گونه ای 
است که شهروندان زیر بار فشار روانی کمتری 

نسبت به ایرانیان هستند. 
اگر به سال13۸3 برگردیم و داستان پرونده 
هســته ای را از آن روز تا امــروز دنبال کنیم 
20سال می شود . 20سال است ایرانیان در باره 
یک گره بزرگ و کور می شــنوند و می خوانند 
و با خود می گویند چرا این گره باز نمی شــود. 
شــهروندان در داوری های خود  - درســت یا 
نادرست- این گره بزرگ را عامل اصلی تولید 
انبوه اندوه در ایران می دانند و زیر بار فشار روانی 
و نیز فشار مادی آن کمرشان خمیده می شود

صدای مدیران یادداشت نقد روز سرمقاله
روزهای سخت تورگردانان

 مصطفی شفیعی شکیب*
 باید اذعان داشت چالش اصلی 
امروز تورگردانان کشــور، بیکاری 
فعــالان این حوزه اســت. در واقع 
حدود یک سال و خرده ای است که 
اکثر تورگردانان )ایرانی( دارند از جیب 
خودشان هزینه می کنند و در نتیجه 

فشار زیادی به آنها وارد می شود. 
از سوی دیگر باید توجه داشت وقتی برخی مسوولان 
صحبت کرده و آمارهایی را در خصوص شمار گردشگران 
ورودی اعلام می کنند، تورگردانان می پرسند که این تعداد 
گردشگران ورودی که اعلام شده، به کجا رفته یا در کدام 
هتل اقامت داشته اند. بنابراین استدعا دارم که در دادن آمار 
گردشــگری، تعریف واقعی گردشگر در نظر گرفته شود. 
چنانچه آقایان آشنایی ندارند هم می توانند به ویکی پدیا 
یا گوگل مراجعه کنند یا اصلا تعریفی را که خود سازمان 
جهانی گردشگری از توریست کرده مشاهده و بررسی کنند

سازمان جهانی گردشگری می گوید توریست یا گردشگر 
کسی است که برای مدت زمان مشخصی به یک کشور 
سفر کند و در مراکز اقامتی آن کشور اقامت داشته باشد. 
باید در نظر داشــت فردی که صبح وارد کشــور شده و 
بعدازظهر می رود یا در مغازه یا چادر همکار یا آشنای خود 
می خوابد، توریست محسوب نمی شود. حتی زائری که آمده 
و به زائرسرا و زیارتخانه رفته و آنجا می خوابد نیز گردشگر 
محسوب نمی شود. به نظرم این دسته از خارجی هایی که 
وارد کشور می شوند را نباید به عنوان گردشگر محسوب 
کنیم و نبایــد با این شیوه اعلام آمار، موجب برانگیختن 

نقدهای فعالان گردشگری و رنجش آنها شویم.
از سوی دیگر باید اشاره داشت که امروز در خصوص 
حضور فعالان گردشــگری در نمایشــگاه های خارجی 
مســاعدت مکفی انجام نمی گیرد. توجه داشته باشید که 
معرفی جاذبه های گردشگری کشور، وظیفه دولت است 
و )دولــت( باید به این موضوع کمک کرده و به آن توجه 
داشته باشد. با این همه می دانیم که به هر حال اعتبارات 

دولت کم و محدود است.
در نظر داشته باشید هر پکیجی که تورگردانان می بندند 
را ۵۵ تا 60 درصد آن را هتلداران می برند، پرسش اینجاست 
که چرا از هتل ها کمک نمی گیرند و چرا )صاحبان( هتل ها 
نمی آیند در نمایشگاه های خارجی برای کمک به معرفی 
ظرفیت های گردشگری ایران شرکت کنند. در واقع این 
وظیفه آنان است که در این نمایشگاه ها شرکت کنند چراکه 

بیشتر درآمد تورگردانان سهم آنهاست.
 افزون بر این گردشــگری که وارد کشــور می شود، 
صنایع دســتی می خرد اما مشخص نیست که چرا کسی 
از حوزه صنایع دســتی در نمایشــگاه های خارجی حوزه 

گردشگری شرکت نکرده و حضور نمی یابد.
به بیان دیگر پرســش اصلی اینجاســت که چرا جور 
تبلیغات برای معرفی ظرفیت های گردشــگری ایران را 
 باید صرفا آژانس های مســافرتی و گردشــگری بکشند

 آن هم آژانس هایی که با توجه به شرایط کنونی روزبه روز 
ضعیف تر می شوند.

با توجه به ایــن وضعیت، تصور می کنم که اگر برای 
معــرفی ایران اقدام و کمک موثری انجام نگیرد در آینده 

با شرایط مساعدی در این بخش رو به رو نخواهیم بود.
* رییس جامعه تورگردانان ایران

تریبون بورس
به آینده امیدوار باشیم؟

جواد حسنی*
ایران  اقتصاد  نشانه های رکود در 
دیگــر صرفا به آمار و ارقام رســمی 
محدود نیست؛ آنچه اکنون در سطح 
بنگاه ها، بازارها و سفره خانوارها دیده 
می شود، حاکی از ورود عمیق تر اقتصاد 
بــه مرحله ای از ایســتایی و ناترازی 
درونی است. بررسی دقیق متغیرهای کلیدی اقتصاد کلان 
نشان می دهد که شــدت گرفتن هزینه های تولید، کمبود 
انرژی، کاهش ظرفیت های عملیاتی در بخش تولید و نبود 
رشد اسمی در بسیاری از فعالیت های اقتصادی، چهار عامل 

اصلی در تعمیق رکود فعلی به شمار می روند.
این رکود ساختاری نه تنها از ضعف سمت تقاضا نشات 
گرفته بلکه ریشه در اختلالات مزمن سمت عرضه نیز دارد. 
شرکت ها در تامین مواد اولیه و انرژی با مشکلات فزاینده ای 
مواجه هســتند و در کنار آن، سیاست های مالی و پولی نیز 
نتوانسته اند نقش موثری در تحریک فعالیت های اقتصادی 
ایفا کنند. در این میان نقش بانک ها و نظام بانکی بیش از 
هر زمان دیگری برجســته شده است و تا زمانی که مساله 
بانک های مشــکل دار و ترازنامه های سمی آنها حل نشده 
باقی بماند، سیاســتگذار پولی قادر به اعمال سیاست های 
تسهیل گرایانه، از جمله کاهش نرخ بهره بین بانکی و هدایت 

منابع به سمت تولید نخواهد بود.
در این شرایط بانک مرکزی در موقعیتی قرار گرفته که 
ابزارهای متعارف خود را از دســت داده یا قدرت اثرگذاری 
آنها به شدت تضعیف شده است. از سوی دیگر کسری بودجه 
دولت که بخشی از آن با استقراض از بانک مرکزی و بانک ها 
تامین می شود، فشارهای مضاعفی را بر نرخ های بهره و پایه 
پولی وارد کرده است. این فشارها موجب شده تا نه تنها نرخ 
بهره واقعی در وضعیت نامطلوبی قرار گیرد بلکه تاثیر روانی 

آن بر بازارها نیز تشدید شود.
آیا می توان در این فضای خاکســتری به آینده امیدوار 
بود؟ پاســخ در گرو تحلیل دقیق تری از متغیرهای سیاسی 
و بین المللی اســت. در حال حاضر نشــانه هایی از احتمال 
شکل گیری یک توافق محدود میان ایران و برخی قدرت های 
جهانی به گوش می رسد. هرچند به دلیل ملاحظات داخلی 
در کشورهای طرف مذاکره و همچنین رقابت های سنگین 
در ســطح منطقه ای، دستیابی به یک توافق جامع و پایدار 
دشوار به نظر می رسد اما حتی همین توافق محدود می تواند 
در کوتاه مدت زمینه ساز کاهش بخشی از فشارهای اقتصادی 

کشور شود.
اگرچه انتظار نمی رود این توافق محدود به رفع گسترده 
تحریم ها منجر شود اما می تواند در زمینه فروش نفت نوعی 
کنترل و ثبات نسبی ایجاد کند. به عبارتی امکان پذیر شدن 
صادرات رســمی تر نفت و دستیابی به ارز حاصل از آن، به 
دولت اجازه خواهد داد که در فضای اقتصادی دو سال آینده، 
برنامه ریزی های محدود اما مهمی داشته باشد. مهم تر از آن، 
این ثبات می تواند اثر مستقیمی بر بازار ارز بگذارد و از شدت 
نوســانات ارزی که در ماه های اخیر به یک منبع ناپایداری 
روانی برای بازارها تبدیل شده، بکاهد. در بازار سرمایه این 
تحولات سیاسی در کنار نوسانات اقتصادی داخلی، شرایط 
پیچیده ای را به وجود آورده اســت. محدودیت دامنه نوسان 
که برای مدت طولانی در سطح 3درصد حفظ شده، از جمله 
سیاست هایی است که مورد انتقاد بسیاری از فعالان حرفه ای 

بازار قرار گرفته است. 
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مردم چه کنند آقای قالیباف؟
یکم- محمدباقر قالیباف، رییس مجلس قانونگذاری 
کشور هر جا صحبت کند بدون تردید درباره »مشارکت 
مــردم« صحبت می کند. او اگر با سیاسیون دیدار کند 
می گوید سیاست کشور بدون مشارکت مردم یک چیزی 
کم دارد. اگر با اقتصاددانان و فعالان اقتصادی ســخن 
بگوید حتما از مشــارکت مردم به مثابه یک ضرورت 
برای بهتر شــدن وضعیت چیــزی می گوید. خب مگر 
چه عیبی دارد که وی خواستار مشارکت مردم در امور 
اقتصادی باشد؟ او در کجا و به تازگی در همین باره چه 
گفته است؟ قالیباف در دیدار با فعالان اقتصادی استان 
گلستان گفته است: »اقتصاد باید مردمی باشد... تنظیم 

بازار بر پایه مشارکت مردم شکل بگیرد.«
دوم- کارشناســان باور دارند این حرف هایی که 
رییس مجلس قانونگذاری می گوید بسیار کلی است و 
مصداق های آن هرگز نه در مجلس و نه در هیچ نهاد 

حکومتی تبیین و تعیین نشده است.
می شــود از رییس مجلس پرسیــد »منظورتان از 
اقتصاد مردمی« چیســت؟ مگــر الان اقتصاد جز آن 
بخــش که در انحصــار خصولتی ها و دولتی هاســت، 
بقیه اش دســت مردم نیست؟ آیا می شود آقای قالیباف 
منظورش را از این حــرف کلی بگوید؟ آیا منظور این 
اســت که مدیریت بنگاه های بزرگ مردمی شود؟ آیا 
منظور این اســت که مالکیت ها مردمی شود؟ سازوکار 
مردمی شدن اقتصاد چیســت؟ چرا قانونی در این باره 
اگر شــدنی است تهیه نمی شود؟ اگر هم ناشدنی است 

چرا در این باره شعار می دهیم؟
سوم- حالا منظور آقای قالیباف از اینکه می گوید: 
»تنظیم بازار باید با مشارکت مردم شکل بگیرد« چیست؟ 
به نظر می رسد این حرف بیشتر از داوری و خواست قبلی 
رییس مجلس مبهم و کلی است؟ آیا مردم باید بر تولید 
کالاها از مبدا یعنی بخش تولید نظارت کنند یا در فرآیند 
 فروش تولیدات به متقاضیان؟ آیا قرار اســت که مردم

هر روز و  آتش به اختیار به فروشگاه های خرد و کلان 
در سراسر کشور مراجعه کرده و بر قیمت ها نظارت کنند؟ 
سازوکار این کار چیست؟ آیا می شود از شهروندان انتظار 
داشــت در کار ستاد بازار به صورت کارشناسانه فعالیت 

کنند؟ بهتر نیست حرف های کلی نزنیم؟
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عارفوف با استقبال عارف وارد تهران شد
امضای 4 سند همکاری میان ایران و ازبکستان

محمدرضــا عــارف معــاون اول 
رییس جمهــور، پیــش از ظهر دیروز 
21اردیبهشــت ماه 1۴0۴(  )یکشنبه؛ 
به طور رســمی از عبــدالله عارفوف، 
ازبکســتان در مجموعه  نخست وزیر 
تاریخی- فرهنگی ســعدآباد استقبال 
کرد. پس از مراسم استقبال محمدرضا 
عارف، معاون اول رییس جمهور و عبدالله عارفوف، نخســت وزیر ازبکستان 
با یکدیگر دیدار کردند. در حاشیه این دیدار چند ســند همکاری میان ایران 
و ازبکســتان به امضا رسید. در این سفر، نخســت وزیر ازبکستان علاوه بر 
دیــدار و گفت وگو با مقام های جمهوری اسلامی ایران، در همایش تجاری 
مشــترک فعالان اقتصادی دو کشور شرکت می کند. همچنین قرار است در 
این ســفر چند سند همکاری میان دوکشــور به امضا برسد. در این مراسم، 
معاون اول رییس جمهور و نخست وزیر ازبکستان، پس از نواخته شدن سرود 
ملی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری ازبکستان، از یگان تشریفات سان 
دیده و سپس هیات های عالی رتبه همراه را به یکدیگر معرفی کردند و پس 
از پایان مراســم استقبال رسمی، وارد محل مذاکرات دوجانبه شدند. شرکت 
در همایش تجاری فعالان اقتصادی دو کشور و امضا چند سند همکاری از 
جمله برنامه های سفر نخست وزیر ازبکستان است. بنابر این گزارش، ۴سند 
همکاری ایران و ازبکستان درحضور محمدرضا عارف و عبدالله عارفوف به 
امضا رسید. تقویت همکاری مشترک در حوزه های مختلف، ایجاد تحرک در 
روابط دو کشور و ارتقای همکاری های دوجانبه در زمینه های مختلف سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی ازجمله محورهای مذاکرات معاون اول رییس جمهور و 
نخست وزیر ازبکستان بود. محمدرضا عارف در نشست هیات های عالی رتبه 
ایران و ازبکســتان با تاکید بر اینکه دو کشور برای افزایش سطح روابط دو 
کشــور اراده لازم را دارند، تصریح کــرد: دولت چهاردهم مصمم به ارتقای 
روابط در همه زمینه ها با ازبکســتان است. معاون اول رییس جمهور با بیان 
اینکه روابط ایران و ازبکستان ریشه در تاریخ مشترک دارد، افزود: اشتراکات 
فراوان فرهنگی و تاریخی میان ملت های دو کشــور سرمایه ارزشمند برای 
تقویت روابط دوجانبه است و این پیوندهای ریشه دار زمینه ساز توسعه روابط 
در بخش های اقتصادی، انرژی، گردشگری، فرهنگی، علمی، تجاری و بخش 
خصوصی ایران و ازبکستان است. معاون اول رییس جمهور گفت: ازبکستان به 
دلیل اشتراکات فراوان تمدنی و زبانی حکم برادر با جمهوری اسلامی ایران 
دارد و زمینه های بسیار زیادی برای همکاری ها در همه عرصه ها وجود دارد 
که این تعاملات دوجانبه زمینه ساز روابط در عالی ترین سطح میان دو کشور 
خواهد بود. عارف گفت: شانزدهمین اجلاس همکاری های مشترک همزمان 
با سفر نخست وزیر ازبکستان زمینه ساز رونق بیش از گذشته روابط فی مابین 
است و انتظار داریم این همکاری ها در همه زمینه ها تعمیق و گسترش یابد. 
عارف با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی ایران کوتاه ترین مسیر برای اتصال 
کشورهای آسیای میانه به آب های آزاد و خلیج فارس است، گفت: زیرساخت ها 
و امکانات لجســتیکی در بنادر ایران فراهم شده است و ایران آمادگی دارد 
تســهیلات لازم را برای حضور ازبکســتان در این بنادر فراهم کند. معاون 
اول رییس جمهور بر تســهیل هر بیشتر حمل ونقل و ترانزیت میان دوکشور 
تاکید کرد. عارف خاطرنشان کرد: هدف گذاری ارتقای سطح مبادلات از نظر 
جمهوری اسلامی ایران قابل عملیاتی بودن است و امیدواریم در کوتاه ترین 
زمــان به این هدف برسیم که در این مسیر شــناخت یکدیگر از توانایی ها 
و امکانات طرف مقابل ضروری اســت و باید مبادلات بین کارشناســان در 
بالاترین ســطوح به ویژه فعالان بخش خصوصی دو کشور افزایش یابد. او 
با اشــاره به سیاست توســعه روابط با کشورهای همسایه و منطقه در دولت 
چهاردهم تصریح کرد: با توجه به شــناختی که دو کشور از اقتصاد یکدیگر 
دارند، می توانند به عنوان مکمل در توسعه روابط اقتصادی منطقه ای باشند. 
عارف همچنین آمادگی شرکت های ایرانی در زمینه خدمات فنی و مهندسی، 
صادرات محصولات و اداوت کشاورزی، معدن، دارویی و تجهیزات پزشکی 
و مرمت آثار تاریخی را از مهم ترین زمینه های همکاری و حضور جمهوری 
اسلامی ایران در ازبکستان برشمرد.  عبدالله عارفوف، نخست وزیر ازبکستان 
نیز در این نشســت، دیدارها و ملاقات های مقامات عالی رتبه دو کشــور در 
بالاترین ســطوح سیاسی را زمینه ساز افزایش تعاملات اقتصادی و تجاری 
دانســت که باید در حوزه های دیگر نیز گسترش یابد و در ادامه با اشاره به 
سی امین ســال برقراری روابط دیپلماتیک میان جمهوری اسلامی ایران و 
جمهوری ازبکســتان تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران دوست نزدیک و 
شریک مطمئن ازبکستان در منطقه است. نخست وزیر ازبکستان تصریح کرد: 
همکاری های خوب دو کشــور پیشرفت های خوبی در سالیان گذشته داشته 
است و در دیدارها و ملاقات رؤسای جمهور ایران و ازبکستان برنامه ریزی های 
لازم برای رشد روابط در همه زمینه ها مشخص شد که به صورت دائمی روبه 
افزایش است. عارفوف با اشاره به حجم روابط ۵00 میلیون دلاری میان ایران 
و ازبکستان و با تاکید بر اینکه توسعه همکاری های دوجانبه باید آینده دار و با 
برنامه ریزی طولانی مدت ارتقا یابد، افزود: بخش خصوصی ایران و ازبکستان 

باید از امکانات موجود به خوبی بهره برداری کند.

یوهان واده فول، وزیر امور خارجه آلمان
مسیر دستیابی به نتیجه از طریق مذاکره با ایران 

هموار است
ایســنا - وزیر امور خارجه آلمان 
ضمن نگرانی از برنامه هسته ای ایران، 
تصریح کــرد که تمــامی مسیرهای 
مذاکرات برای حصول یک نتیجه مثبت، 
باز اســت. یوهان واده فــول، وزیر امور 
خارجه آلمان روز گذشته در یک نشست 
مطبوعاتی مشترک با همتای صهیونیست 
خود گفت: »ایران موضوعی است که ما 
را عمیقا نگران کرده« و افزود که دیدگاه 
برلین درباره دستیابی ایران به سلاح هسته ای، با رژیم صهیونیستی، اروپا و آمریکا 
هم راستاست. او همچنین گفت که برای گفت وگو درباره این مساله، درخواست 
دیداری با »سیدعباس عراقچی« وزیر خارجه ایران را مطرح کرده و احتمالا در 
طول ماه می میلادی این گفت وگو انجام خواهد شد. وزیر خارجه آلمان با اشاره 
به هماهنگی تروئیکای اروپایی درباره این مساله، گفت: »من فردا نیز در لندن 
با همکارانم از فرانســه و بریتانیا در این مورد گفت وگو خواهم کرد. ما به وضوح 
اعلام خواهیم کرد این امکان وجود دارد که تحریم ها دوباره به اجرا درآیند.« با 
این حال، واده فول تصریح کرد که همه مسیرهای مذاکراتی نیز برای رسیدن به 
یک نتیجه مثبت باز است و افزود: »این به این معناست که ایران باید از دستیابی 
به تسلیحات هسته ای صرف نظر کند. ایران باید این موضوع را با جدیت بررسی 
کند. اراده ما، همراه با اســرائیل و ایالات متحده برای ادامه این مسیر مشترک، 
بسیار قوی اســت.« اظهارات این دیپلمات ارشد آلمانی در حالی مطرح شد که 
ایران همواره بر ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای خود تاکید داشته و هیچ تلاشی 

برای ساخت سلاح هسته ای انجام نداده است.

دیپلماسی

چهره

نمی توان ویژه خواری اقلیت نمایندگان 
ادوار را انکار کرد

ایلنا - محمدمنان رییــسی، نماینده اصولگرای قم در 
مجلــس: »من درباره ویژه خواری یک ســری نمایندگان ادوار اســناد دارم اما 
باوجود اینکه اکثریت پاکدســت بودند، نمی توان ویژه خواری اقلیت ها را انکار 
کرد. نســبت فساد به ادراک فساد یک به هفت است چراکه ما ساکت هستیم 
و هرکــس صحبت کند، همه او را محکوم می کنند تا کسی تکرار نکند. همه 
شــما پاکدستان ازجمله افرادی هستید که من شرمنده شما هستم اما امروز در 
حال متهم کردن شــما هستند. نهادهای امنیتی بررسی کنند چرا صحبت هایم 

به  صورت تقطیع شده شد؟!«

کار قانون حجاب تمام شده و فقط 
مانده ابلاغ و اجرا شود

انتخاب - مرتضی آقاتهرانی، رییس شــورای مرکزی 
جبهــه پایداری و رییس کمیسیون فرهنگی مجلس: »مشــکل قانون حجاب 
در مجلس تمام و تصویب شده؛ شورای نگهبان هم تصویب کرده، تنها مانده 
ریاســت مجلس ابلاغ کند به رییس جمهور و رییس جمهور یا ابلاغ کند یا نه. 
اگر کرد که تمــام! اگر ابلاغ نکرد، بعد از 1۵ روز رییس مجلس می تواند ابلاغ 
کند. این قانون را نگه داشتند چون می گویند موجب هرج ومرج می شود، گاهی 
فکر می کنیم واجب خدا موجب دردسر است؛ یکی از آنها قانون حجاب است، 

یکی نظارت بر فضای مجازی.«

 باید نام »خلیج فارس« را 
»خلیج اسلامی« می گذاشتیم

رســانه ای  فعال  رائفی پور،  علی اکبر  خبرآنلاین - 
اصولگرا: »به نظر شــما چرا مساله خلیج فارس مطرح می شود؟! برای اینکه 
به شماها ثابت کنند که ایرانی روی کلمات حساس است. اگر به خلیج فارس 
دســت بزنیــم یا نزنیم، در هر دو صورت حق مــا را می گیرند و می برند و 
ما ضرر خواهیم کرد. اوایل انقلاب پیشــنهاد دادند که اسم خیلح فارس را 
خلیــج اسلامی بگذاریم. مخالفت هایی داشــت که اگر آن زمان این کار را 
می کردیم، الان نقطه برنده داشــتیم. وهابی ها جار زدند که دیدید ایرانی ها 

فقط به فکر خود بوده و به فکر اسلام نیســتند!«
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گروه سیاسی-  سرانجام حوالی بعدازظهر 
روز گذشته بود که منابع خبری از آغاز دور چهارم 
مذاکرات ایران و آمریکا به میزبانی و میانجیگری 
عمــان خبر دادند؛ مذاکراتی که پس از ســه دور 
گفت وگوهای دیپلمات های ایرانی و آمریکایی در 
مسقط و رم ایتالیا با میانجیگری طرف عمانی، در 
حالی بالاخره از حوالی بعدازظهر دیروز در مسقط 
از سر گرفته شد که پیش از این قرار بود این دور 
از گفت وگوها روز شــنبه هفته گذشته به میزبانی 
رم ایتالیا برگزار شود اما کمتر از ۴۸ساعت پیش از 
آغاز گفت وگوها و در شرایطی که همچنین بنا بود 
یک روز پیش از آغاز مذاکرات، معاونان وزیر امور 
خارجه ایران با همتایانشــان از سه کشور اروپایی 
عضو برجام نیز در ارتباط با مذاکراتی که هم اکنون 
در حال پیگیری است، به بحث و گفت وگو بنشینند 
و آنان را نیز در جریان جزئیات آنچه در ســه دور 
نخست این گفت وگوها مطرح شده، قرار دهند اما 
باتوجه به تعویق زمان برگزاری دور چهارم مذاکرات 
در روز شنبه 13 اریبهشت ماه در رم، مذاکراتی که بنا 
بود روز 12 اریبهشت ماه میان دیپلمات های ایرانی 
و دیپلمات های سه کشور انگلیس، فرانسه و آلمان 

برگزار شود هم به تعویق افتاد.
با این همه اما بعدازظهــر دیروز پس از حدود 
هشت روز وقفه در مذاکرات، بار دیگر دیپلمات های 
ایرانی و آمریکایی در مســقط حاضر شــدند تا با 
میانجیگری طرف عمانی ادامه مذاکرات را از ســر 
بگیرند؛ آن هم در حالی که برگزاری این مذاکرات 
کمتر از 2۴ ســاعت پس از برگزاری چهارمین دور 
از گفت وگوهای ایرانی-عربی در قطر برگزار شــد. 
همین نکته باعث شد، سیدعباس عراقچی درقامت 
وزیر امور خارجه و رییس تیم مذاکره کنندگان ایران، 
پیش از سفر به مسقط و حضور در محل برگزاری 
دور چهارم گفت وگوها، ابتدا راهی ریاض شود تا با 
مقام های ارشد دولت عربستان سعودی درباره مسائل 
گوناگون ازجمله مذاکرات موردبحث میان ایران و 
آمریکا رایزنی و سپس به دوحه برود تا ضمن شرکت 
در چهارمیــن دور از گفت وگوهای ایرانی-عربی با 
همتای قطری خود درباره چند و چون گفت وگوهای 

هسته ای با ایالات متحده مذاکره کند.
سفر عراقچی به ریاض و دوحه پیش  	

از مسقط
به هر تفسیر وزیر امور خارجه ایران که خود را 
برای شــرکت در مذاکرات روز یکشنبه در مسقط 
آماده می کرد، روز شــنبه هفته جاری ابتدا راهی 
ریاض شــد و در دیدار با همتای عربستانی خود، 
دولت سعودی را در جریان آخرین وضعیت مذاکره 
با آمریکا قرار داد و پس از آنکه در حالی ریاض را به 
مقصد دوحه ترک کرد که مشخصا برای شرکت در 
چهارمین دوره از اجلاس گفت وگوی ایران- جهان 
عرب به این کشور می رفت. هرچند در حاشیه این 
سفر نیز در دیداری جداگانه با همتای قطری خود، 
دوحه را همچون ریاض از آنچه در سه دور مذاکرات 
هسته ای میان ایران و آمریکا مطرح شده بود، قرار 
داد. ایــن در حالی بود که وزیر خارجه قطر نیز در 
دیدار همتای ایرانی خود، از آغاز مجدد مذاکرات 
ایران و آمریکا با میانجیگری عمان استقبال کرد. 
محمد بن عبدالرحمــن آل ثانی که حوالی غروب 
شــنبه در دوحه میزبان سید عباس عراقچی بود، 
در دیدار با همتای ایــرانی خود، از توافق آمریکا 
و ایران برای از سرگیری مذاکرات با میانجیگری 
عمان با هدف دستیابی به توافقی منصفانه، دائمی 
و الزام آور در راستای تقویت امنیت، ثبات و صلح 
در منطقه و گشایش چشم اندازهای جدید همکاری 
و گفت وگوی منطقه ای استقبال کرد. این درحالی 
بود که در جریان این نشست، وزیران امور خارجه 
ایــران، همتای قطری خود را در جریان تحولات 
مرتبط با روند گفت وگوهای ایران و آمریکا قرار داد

 مواضع عراقچی پیش از ســفر به  	
عمان

سرانجام سیدعباس عراقچی که صبح دیروز 
پیش از سفر به مسقط برای شرکت در چهارمین 
دور گفت وگوهای ایران و آمریکا در گفت وگویی 
درباره آنچه در جریان سفر فشرده روز شنبه خود 
به ریاض و دوحه مطرح شد نیز توضیح داد، با اشاره 
به ترک تهران به مقصد مســقط در ساعات اولیه 
صبح روز یکشنبه گفت: »صبح امروز }یکشنبه، 
بیشتری  21اردیبهشت ماه 1۴0۴{ مشورت های 
را در تهران داشــتیم و امیدواریــم در مذاکرات 
امروز بــه نقطه تعیین کننده ای برسیم.« عراقچی 
همچنین بــا انتقاد از صحبت هــای ضدونقیض 
مقام های آمریــکایی در ارتباط با این مذاکرات و 

خواسته هایشان در این فرآیند گفت: »ما متاسفانه 
صحبت های ضدونقیضی از سوی آنها  می شنویم 
و صحبت های طرف مقابل در داخل میز مذاکره و 
بیرون از مذاکره مواضع متفاوتی بوده و این یکی 
از مشــکلات ما در این مذاکرات است.« رییس 
تیم مذاکره کنندگان جمهوری اسلامی همچنین 
اضافه کرد: »برعکس طــرف مقابل، جمهوری 
اسلامی ایران مواضع شناخته شــده ای دارد که بر 
پایه اصولی قرار دارد.« او با بیان اینکه »ما در یک 
خط کاملا مستقیم حرکت کردیم و مواضع ما کاملا 
روشن است«، تصریح کرد: »برنامه هسته ای ایران 
از پایه های حقوقی و قانونی قوی برخوردار است 
و همواره تحت نظارت آژانس بوده و خواهد بود و 
داشتن فناوری صلح آمیز هسته ای جزو حقوق مردم 
ایران است که قابل مذاکره و معامله نیست.« وزیر 
امور خارجه ایران در عین حال خاطرنشــان کرد: 
»غنی سازی یکی از دستاوردها و افتخارات ملت 
ایران است. برای این غنی سازی هزینه سنگینی 
پرداخت شــده، خون دانشمندان هسته ای ما پای 
این دســتاورد است و  قطعا قابل معامله نیست و 

این موضع روشن ما بوده و هست.«
عراقچی در بخش دیگری از سخنانش پیش 
از ترک تهران به مقصد مســقط گفت: »همواره 
گفته ایــم که  البتــه اگر ســوالاتی، ابهاماتی و 
نگرانی هــایی وجود داشــته باشــد، آماده ایم که 
اعتمادسازی کنیم، آماده ایم که اقداماتی را انجام 
بدیم که اعتماد بیشتری جلب شود، این منطق ما 
همیشــه بوده است.« رییس تیم مذاکره کنندگان 
جمهــوری اسلامی در ادامــه با تاکیــد بر اینکه 
»منطق ما در مذاکرات گذشــته هم همین بود«، 
گفت: »الان هم بر اســاس همین منطق، ما به 
طرف های مقابل خودمان، طرحی را که می تواند 
تضمین کند برنامه هسته ای ایران همواره صلح آمیز 
خواهد بود، ارائه دادیم و آنها هم طرح خودشان را 
دادند ولی همانطور که عرض کردم، ما ایده های 

متناقضی را ازســوی آنها شــاهد هســتیم.« او 
خاطرنشان کرد: »به هر حال در آستانه دور جدید 
مذاکرات لازم اســت تکرار کنم که حقوق مردم 
ایران کاملا مشخص است، اصول و مواضع ما در 
برنامه هسته ای کاملا روشن بوده و اینها چیزهایی 
نیست که قابل مصالحه یا معامله کردن باشد ولی 
برای اعتمادسازی، برای شفاف سازی بیشتر از آنچه 
است، آمادگی لازم را داریم و امیدواریم که طرف 
مقابل هم با یک منطق مذاکراتی روشن به محل 
مذاکرات بیایــد.« وزیر خارجه جمهوری اسلامی 
ایران تصریح کرد: »مباحث مذاکراتی باید پشت 
میز مذاکره انجام شود و طرح رسانه ای آنها برخلاف 
منش مذاکرات است و جدیت و اراده طرف مقابل را 
زیرسوال می برد.« او گفت: »ما امیدوار هستیم که 
در این دوره از مذاکرات بتوانیم یک دور مذاکرات 
کاملا ســازنده و رو به جلو با حفظ مواضع اصولی 

جمهوری اسلامی ایران داشته باشیم.«
وزیر امــور خارجه جمهــوری اسلامی ایران 
تصریــح کرد: »من بارها گفته ام و تکرار می کنم؛ 
اگر غرض این است که اطمینان حاصل شود که 
جمهوری اسلامی ایران سلاح هسته ای نخواهد 
داشت، این کاملا قابل حصول است و توافقی که 
این مضمون را بخواهد داشــته باشد، حتما قابل 
دسترسی اســت ولی اگر طرف مقابل تقاضاهای 
غیرمعقول و غیرواقعی داشته باشند -تقاضاهایی 
که قابل عملیاتی شدن نیست- طبیعی است که 
مذاکره با مشــکل مواجه خواهد شد.« عراقچی 
همچنین در پاسخ به پرسشی در مورد چشم انداز تیم 
مذاکره کنندگان ایران باتوجه به مواضع ضدونقیض 
آمریکایی ها گفت: »ما در مذاکرات گذشته با یک 
فضای مثبت و سازنده مواجه بودیم، طرف مقابل 
ما اصرار داشته که دارای جدیت است و علاقه مند 
به رسیدن به یک توافق اســت منتها این جدیت 
الزامــاتی دارد و یکی از مواضعی که آنها در خارج 
از محیط مذاکــره می گیرند، مواضع رســانه ای 

متناقض اســت که این روند مذاکره را دچار ابهام 
می کند و از مسیر صحیح و سالم خودش مقداری 

خارج می کند.«
وزیر خارجه در ادامه صحبت های خود در این 
ارتباط خاطرنشان کرد: »البته ما درک می کنیم که 
آنها به هر حال مخاطبان مختلفی دارند و شــاید 
باید پاســخگوی بسیاری از نهادها و افراد داخل 
کشورشان باشــند، ما درک می کنیم که عواملی 
هستند که فشــار می آورند و دنبال جنگ افروزی 
هســتند، ما همه اینها را مــا می فهمیم ولی این 
موضوع مشــکل آنهاست، نه مشکل ما و مشکل 
مذاکره نیز نباید باشد. پشت میز مذاکره یک اصول 
و یک مرامی وجود دارد که باید رعایت شــود و از 
طریق رسانه ها نمی توان مذاکره کرد.« این دیپلمات 
عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد: »در 
عین حال ما انتظار مواضع ثابت و ثابت قدم ازطرف 
مقابل داریم؛ همانطور که مواضع جمهوری اسلامی 

ایران کاملا ثابت، اصولی و بنیادین است.
عراقچی همچنین در پاسخ به پرسشی دیگر 
در مورد مدت زمان ایــن دور از مذاکرات گفت: 
» مذاکرات، روز یکشنبه بعدازظهر برگزار می شود 
و اینکه چقدر طول بکشد، بستگی به این دارد که 
فضای مذاکره چگونه باشد و چگونه جلو برویم.« 
او اضافه کرد: »تیم کارشناسی پیشاپیش به محل 
مذاکرات رفته و مستقر شده و درصورت لزوم از آنها 
استفاده خواهیم کرد و طرف مقابل هم به هر حال 
هر تیمی که خودشان صلاح دانستند، حتما همراه 
خواهند داشت.« عراقچی تصریح کرد: »مذاکرات 
همچنان غیرمستقیم خواهد بود و از طریق وزیر 

امور خارجه عمان انجام خواهد شد.«
رایزنی وزیران خارجه ایران و عمان  	

پیش از مذاکرات 
سرانجام در حالی که ساعتی از نیمروز یکشنبه 
گذشته بود، منابع خبری از ورود وزیر امور خارجه 
ایران به مسقط خبر داده و تاکید کردند که عراقچی 

و تیم مذاکره کنندگان ایران با استقبال مقام هایی از 
وزارت خارجه عمان وارد مسقط شده اند.

این در حالی بود که وزیران امور خارجه ایران و 
عمان پیش از آغاز چهاردهمین دور مذاکرات ایران 
و آمریکا در مســقط مطابق آنچه در ادوار پیشین 
نیز شاهد بودیم، با یکدیگر دیدار و رایزنی کردند. 
بدیــن ترتیب سید عباس عراقــچی که در راس 
هیاتی جهت انجــام چهارمین دور گفت وگوهای 
ایران- آمریکا به عمان ســفر کــرده بود، در بدو 
ورود به مسقط با بدر البوسعیدی، وزیر امور خارجه 
سلطنت عمان دیدار و گفت وگو کرد؛ دیداری که 
در آن، عراقــچی با قــدردانی از وزیر امور خارجه 
و دولــت عمان به  خاطر میزبــانی و ایفای نقش 
مهم تســهیلگری گفت وگوهای ایران- آمریکا، 
دیدگاه های تهران را در مورد مهم ترین ابعاد این 
گفت وگوها و مواضع اصولی و مبنایی ایران در این 
خصــوص تبیین کرد. وزیر امور خارجه عمان نیز 
با تاکید بر عزم این کشور برای هرگونه مساعدت 
جهت تســهیل روند گفت وگوها، عراقچی را در 
جریان ترتیبات و تمهیدات پیش بینی شــده برای 

انجام این دور از گفت وگوها قرار داد.
سرانجام آغاز دور چهارم مذاکرات  	

ســرانجام در حالی که ساعتی از ورود رییس 
و اعضای تیم مذاکره کنندگان ایران به مســقط 
می گذشت، دور چهارم گفت وگوهای ایران و آمریکا 
با میانجیگری طرف عمانی آغاز شد؛ مذاکراتی که 
بنابر آنچه منابع خبری از آن خبر داده اند، همچون 
سه دور پیش، با حضور سید عباس عراقچی و استیو 
ویتکاف، به عنوان روســای تیم های مذاکره کننده 
ایران و آمریکا  و بدر البوســعیدی به عنوان طرف 

میانجی برگزار شد.
در حــالی کــه طی روزهای گذشــته برخی 
رسانه های آمریکایی مدعی شده بودند که در این 
دوره از مذاکرات، تیم کارشــناسی و فنی آمریکا 
حضــور ندارد، دیروز و در ســاعات پایانی پیش از 
آغاز رسمی مذاکرات روشن شد که دست کم 12نفر 
همراه با استیو ویتکاف در محل مذاکرات در مسقط 
حاضر شــده اند که عملا به معنای آن است که به 
احتمال قریب به یقین برخلاف ادعاهای رسانه ای، 
اعضای تیم کارشــناسی و فنی ایالات متحده نیز 
رییس تیم مذاکره کنندگان این کشــور را در دور 
چهارم مذاکرات نیز همراهی کرده اند. این در حالی 
بود که تیم کارشناسی ایران نیز همانطور که وزیر 
خارجه اعلام کرده بــود، در این مذاکرات حضور 
داشت تا هیات ایرانی در صورت لزوم از آنها استفاده 
کند. این درحالی است اسماعیل بقائی، سخنگوی 
وزارت امور خارجه در اظهاراتی گفته است: »هیات 
نماینــدگی جمهــوری اسلامی ایران براســاس 
دستورالعمل ها و چارچوب های ابلاغی توسط سلسله 
 مراتب تصمیم گیری نظام، از هیچ کوششی برای 
صیانت از منافع ملت ایران و حراست از دستاوردهای 
گرانسنگ ایران در حوزه انرژی صلح آمیز هسته ای 
و همزمان رفع تحریم ها و محدودیت های ظالمانه 

اقتصادی دریغ نخواهد کرد.«
 پایان دور چهارم مذاکرات؛ دشوار  	

اما مفید
در حــالی که هنوز دقایقی تا ســاعت 17 به 
وقت تهران باقی مانده بود، منابع خبری از پایان 
دور چهارم مذاکرات ایران و آمریکا در عمان خبر 
داده و در عین حال با اســتناد بــه آنچه ناظران 
و تحلیلگران مســتقل با اســتناد به تغییر موضع 
واشــنگتن و طرح شروطی عجیب و دور از انتظار 
از ســوی برخی مقام های آمریکایی در روزهای 
گذشته، از دشواری دوچندان این دور از مذاکرات 

نسبت به سه دور نخست نوشتند.
فارغ از این گمانه زنی ها و تحلیل های کارشناسی 
اما آنچنان که سخنگوی وزارت خارجه حوالی عصر 
روز گذشته پس از اعلام پایان دور چهارم مذاکرات 
ایران و آمریکا توضیــح داد، »زمان و مکان دور 
بعدی گفت وگوها توســط هماهنگ کننده عمانی 
اعلام خواهد شــد.« اسماعیل بقائی که از طریق 
حساب کاربری شخصی خود در شبکه اجتماعی 
ایکس )توئیتر( در این رابطه اطلاع رسانی می کرد، 
در این خصوص نوشت: »چهارمین دور مذاکرات 
غیرمستقیم ایران-آمریکا دقایقی قبل پایان یافت؛ 
مذاکراتی دشوار اما مفید برای درک بهتر از مواضع 
یکدیگر و یافتن راه هایی معقول و واقع بینانه برای 
حل مســائل مورد اختلاف.« سخنگوی دستگاه 
دیپلمــاسی جمهــوری اسلامی در پایان تصریح 
کرد: »زمان و مکان دور بعدی گفت وگوها توسط 

هماهنگ کننده عمانی اعلام خواهد شد.«

چهارمین دور از گفت وگوهای ایران و آمریکا به میزبانی عمان در مسقط برگزار شد

مذاکرات با چاشنی امید

دیدگاه

عراقچی درباره جزئیات چهارمین دور مذاکرات ایران و 
آمریکا توضیح داد

بسیار صریح تر و جدی تر از گذشته
»جهان صنعــت«- سیدعباس 
عراقچی، وزیر امــور خارجه ایران روز 
یکشــنبه و پس از پایــان دور چهارم 
مذاکرات ایران و آمریکا که به میزبانی 
و میانجیگری طرف عمانی در مســقط 
برگزار شــد، همانند سه دور پیش این 
گفت وگوها با حضور در جمع خبرنگاران 

درباره این دور از گفت وگوها توضیح داد. رییس تیم مذاکره کنندگان ایران با 
بیان اینکه این دور از مذاکرات »صریح تر و جدی تر« از سه دور قبل بوده، 
گفت: »مقدار زیادی از فضای کلی فاصله گرفته ایم و وارد مسائل جزئی تر 
شدیم و در این شرایط مذاکرات دشوارتر می شود.« او تصریح کرد: »با وجود 
دشواری و صراحت در این مذاکرات، بحث های بسیار مفیدی انجام شد.«

عراقچی همچنین گفت که احتمالا دور بعدی مذاکرات با فاصله یک 
هفته و یک روز کم و زیاد برگزار خواهد شد. وزیر امور خارجه از موضوع 
»غنی ســازی« و »رفع تحریم ها« به عنوان »دو موضوع مهم دور چهارم 
مذاکرات« سخن گفت و ادامه داد: »از نظر ما غنی سازی موضوعی است 
که حتما باید ادامه پیدا کند و جای هیچ مصالحه ای وجود ندارد البته شاید 
در ارتباط با ابعاد و سطح آن به جهت اعتمادسازی در یک دوره محدودیت 
قائل شویم ولی اصل غنی سازی قابل مذاکره نیست.« او تاکید کرد: »منظور 
از مذاکرات رفع تحریم هاســت و در هر شرایطی رفع تحریم ها علیه ملت 

ایران یکی از پایه های مذاکرات است و این مورد توافق دو طرف است.« 
رییس دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی همچنین با تاکید بر اینکه دو 
طرف در »موضوعات اختلافی« پیشرفت قابل توجهی داشته و »بسیار به 
یکدیگر نزدیک شده اند«، گفت: »در واقع می توان گفت درک بهتری حاصل 

شده و امیدواریم در ادامه پیشرفت بیشتری داشته باشیم.«
وزیــر امور خارجه ایران همچنین در مورد مواضع ضدونقیض مقامات 
آمریکایی در ارتباط خواسته های آنها در مذاکرات گفت: »متاسفانه مواضع 
ضد و نقیضی از سوی آمریکایی ها در عرصه رسانه ای و عمومی می شنویم 
که این کمکی نمی کند و این یکی از موضوعات مورد بحث ما بود که این 
روش مذاکرات نیست و باید اصلاح شود. همانطور که ایران در مذاکرات 
و اصول خود ثابت قدم است، همانطور که در بیان مواضع خود دقت لازم 
را دارد و مواضــع متفاوت و ضدونقیضی را ابراز نمی کند، همین انتظار از 

طرف آمریکایی هم می رود.«
ایــن دیپلمات عالی رتبه ایران تصریح کرد: »بحث ها خیلی مفید بود 
اما امیدوار هســتیم که کمتر شــاهد چنین رفتاری باشیم ولی مشخصا 
این نکته از طرف ما مورد تاکید قرار گرفت که برداشــت های متناقض 
رســانه ای اصلا مورد پذیرش ما نیست و این باعث خدشه به مذاکرات 
خواهد شد و اگر تکرار شود، ما هم ناچارا به همان ترتیب رفتار می کنیم 
که به نظرم یک مقداری ما در این مواضع و در این مشــکلات به هم 
نزدیک تر شــدیم.« عراقچی در پایان گفت: »ما در موضوعات اختلافی 
الان خیلی به هم نزدیک تر شدیم، حداقل همدیگر را بهتر درک می کنیم. 
به نظرم مواضع ما که کاملا روشن است و الان دقیقا برای طرف مقابل 
ما ابعاد آن شــناخته شده و امیدوار هستم که در ادامه پیشرفت بهتری 

داشته باشیم، ان شاءالله.«
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ادامه سرمقاله 
مذاکره؛ یک معادله با چند مجهول

در نتیجه در چنین شــرایطی توافق احتمالی ایران بــا ترامپ بوده و مانند برجام، 
رییس جمهور بعدی می تواند به راحتی از آن خارج شــود. موضوع چهارم این است که 
به طور مشخص برجام از زمان خروج ترامپ در سال1397 به یک توافق مرده تبدیل 
شده و تجربه هفت سال اخیر برای احیای آن نشان داده که دیگر نمی تواند دوباره به نقطه 
سر خط خود بازگردد در نتیجه در نبود یک توافق جامع که برخی اعضای دولت ترامپ 
می خواهند موضوع موشکی و منطقه ای را به آن اضافه کنند، دو طرف به سمت یک 
توافق نانوشته یا در بهترین حالت توافق موقت می روند؛ امری که در زمان دولت بایدن نیز 
وجود داشت و قاعدتا گره ای از مشکلات و خواسته های ایران مانند تحریم ها را باز نخواهد 
کرد. موضوع پنجم و بنیادین اما این است که هر مذاکره ای برای موفقیت آمیز بودن، نیاز 
به یک نقطه مشترک دارد تا به توافق ختم شود. در زبان تخصصی علم سیاست به این 
نقطه مشــترک Zone of possible agreemne t( ZOPA( گفته می شود 
یعنی نقطه ای که دو طرف در آن، موضوع مشترک را پیدا کرده و ساختمان توافق نهایی 
را براساس آن پی ریزی می کنند. در همین رابطه در مذاکرات فعلی بررسی نحوه ورود هر 
یک از طرفین به مذاکره نشان می دهد که اساسا از نگاه یک ناظر بیرونی نقطه مشترک 
خاصی را نمی توان میان ایران و دولت ترامپ پیدا کرد در نتیجه روند آتی مذاکرات )اگر 
آنطور که به گفته عباس عراقچی، وزیر خارجه ایران به دلیل پیش شرط های دولت ترامپ 
متوقف نشود(، به طور کلی برای رسیدن به یک نتیجه ملموس با دست اندازهای دشوار و 

چالش های بسیار زیادی همراه خواهد بود.

به آینده امیدوار باشیم؟
این محدودیت در عمل موجب کاهش کشف قیمت، افت نقدشوندگی و کندی روند 
اصلاحات قیمتی شده است؛ مسائلی که در بلندمدت به کاهش کارایی بازار انجامیده اند

افزون بر این مدل صندوق های سرمایه گذاری که در سال های گذشته بدون بازنگری 
اساسی ادامه یافته، خود به چالشی برای تعادل بازار بدل شده است. کارمزدهای ثابت و 
ساختار ناکارآمد انگیزشی در این صندوق ها موجب شده منافع مدیران صندوق ها به طور 
کامل از منافع سرمایه گذاران جدا شود. در حالی که منطق بازارهای سرمایه پیشرفته بر 
هم ســویی منافع استوار است، در بازار ایران شاهد نوعی تعارض ساختاری هستیم که 
سرمایه گذار خرد را به حاشیه رانده است.در این فضا بازارگردانی به  عنوان ابزاری برای 
حمایت از سهام نیز دچار اختلالاتی جدی است. بسیاری از شرکت های بازارگردان فاقد 
منابع کافی یا انگیزه های اصلاح شده هستند و عملا عملکرد آنها در روزهای بحرانی بازار، 
کمتر از انتظار است. نبود مقررات شفاف و ساختارهای تشویقی هدفمند نیز موجب شده 
که نقش بازارگردان ها در ثبات بخشی به بازار کمرنگ باقی بماند.یکی دیگر از نشانه های 
عدم کارایی بازار، خروج بخشی از نقدینگی به بازارهای موازی اســت. در شرایطی که 
بازار سرمایه فاقد چشم انداز مشخص، ابزارهای متنوع و حمایت های سازمان یافته است، 
طبیعی است که بخشی از سرمایه گذاران، به ویژه جوان ترها، به سمت رمزارزها، طلا یا 
حتی سپرده های بانکی بازگردند. این خروج سرمایه بیش از آنکه از رفتارهای هیجانی 
ناشی شود، نتیجه فقدان سیاستگذاری شفاف و آینده نگر در سطح کلان است.در این 
میان سازمان بورس نیز نتوانسته انتظارات فعالان بازار را برآورده کند. چه در حوزه نظارت 
و چه در حوزه تدوین مقررات حمایتی، ضعف های مشــهودی وجود دارد. حمایت های 
اعلامی از بازار عمدتا به شــکل دستوری و غیراقتصادی بوده و نتوانسته اند موجی از 
اعتماد را در بین ســرمایه گذاران ایجاد کنند.با وجود همه این چالش ها، سرمایه گذاران 
حرفه ای بازار همچنان به تحلیل بنیادی متکی هســتند و به دنبال فرصت هایی برای 
کســب بازدهی در بستر شرایط پیچیده فعلی  هستند. آنچه در این میان اهمیت دارد، 
حرکت به سمت سهم هایی است که نه تنها از وضعیت بنیادی مناسبی برخوردارند بلکه 
در صورت تحقق یک توافق سیاسی محدود، بیشترین بهره را از ثبات نسبی در فضای 
اقتصادی خواهند برد.از نگاه تحلیلگران صنایعی همچون بانک ها، صنایع غذایی، دارویی 
و نمادهای هم وزن، در افق سه ماهه آینده، ظرفیت رشد بیشتری نسبت به سایر گروه ها 
دارند. بانک ها به  عنوان بازیگران اصلی در تسویه مالی تجارت خارجی، از هرگونه توافق 
یا بهبود نسبی روابط بین الملل نفع می برند. صنایع غذایی و دارویی نیز به دلیل ماهیت 
مصرفی و ارتباط با واردات مواد اولیه، از ثبات نرخ ارز منتفع خواهند شد. نمادهای هم وزن 
که عمدتا شرکت های کوچک و متوسط را در برمی گیرند، به  ویژه در صورتی که نقدینگی 
جدید وارد بازار شود، می توانند رشد خوبی را تجربه کنند. از این رو برای سرمایه گذارانی 
با افق زمانی کوتاه مدت )سه ماهه(، استراتژی تخصیص 100درصدی به سهام، به ویژه 
در این گروه های منتخب، می تواند یک انتخاب معقول و تحلیل محور تلقی شود. با این 
حال نباید فراموش کرد که بازار سرمایه تنها در صورت بازگشت اعتماد عمومی، توسعه 
ابزارها و اصلاح ساختارهای سیاستگذاری می تواند به موتور رشد اقتصادی تبدیل شود. 
تا زمانی که تضاد منافع در نهادهای بازار، ضعف نظارتی و نگاه مداخله گرانه دولت ها بر 
بازار حاکم است، نمی توان انتظار داشت که سرمایه گذاران خرد با اطمینان کامل وارد این 
بازار شوند.سرمایه گذاری اگرچه ذاتا با ریسک همراه است اما در ایران ریسک ها اغلب 
از جنس »ریسک سیاستگذاری« و »ریسک حکمرانی« هستند یعنی خطراتی که نه 
از بازار بلکه از نهادهای تصمیم گیر بر بازار نشات می گیرند. در چنین فضایی بازسازی 
اعتماد، نیازمند اصلاحاتی عمیق، واقعی و مبتنی بر گفت وگو با فعالان بازار اســت؛ نه 

وعده های تکراری و حمایت های مقطعی.
* کارشناس بازار سرمایه

افزایش 4۰/۵ درصدی شاخص قیمت تولیدکننده 
خدمات در فروردین14۰4

ایسنا- به گزارش مرکز آمار ایران، شاخص قیمت تولیدکننده در بخش های خدمات 
کشور در فروردین1۴0۴ به رقم 1۴۵۵/6  رسیده است. این شاخص نسبت به اسفند1۴03 
)تورم ماهانه( ۴/6 درصد افزایش یافته است. همچنین، نسبت به فروردین سال گذشته 
)تورم نقطه به نقطه( ۴0/۵ درصد رشد داشته و در بازه 12 ماهه منتهی به فروردین1۴0۴ 

)تورم سالانه( نیز با افزایش 2۵ درصدی همراه بوده است.
تورم ماهانه 	

در فروردین ماه1۴0۴، شاخص قیمت تولیدکننده بخش خدمات نسبت به ماه قبل 
۴/6 درصد افزایش داشته است. این بدان معناست که ارائه دهندگان خدمات، به  طور میانگین، 
قیمت خدمات خود را نسبت به اسفند سال گذشته به میزان قابل توجهی افزایش داده اند. در 
این میان، گروه فعالیت های بیمه با ثبت تورم ماهانه 13/1 درصدی بالاترین رشد قیمت را 
تجربه کرده، درحالی که گروه آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه 

هیچ تغییری در قیمت ها نداشته و تورم ماهانه آن صفر درصد بوده است.
تورم نقطه به نقطه 	

تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده خدمات نســبت به ماه مشــابه ســال قبل 
)فروردین1۴03( با رشد ۴0/۵ درصدی همراه بوده است. این رقم نشان دهنده افزایش 
چشــم گیر قیمت خدمات در طول یک ســال گذشته است. در بین گروه های مختلف 
خدماتی، فعالیت های اداری و خدمات پشــتیبانی با ۵۵/2 درصد بالاترین تورم نقطه به 
نقطه را به خود اختصاص داده اند و گروه اطلاعات و ارتباطات با 23/۵ درصد کمترین 

رشد قیمت را ثبت کرده اند.
تورم سالانه 	

در بازه 12 ماهه منتهی به فروردین1۴0۴، شاخص قیمت تولیدکننده خدمات نسبت به 
دوره مشابه سال قبل 2۵ درصد افزایش داشته است. در این شاخص نیز، بیشترین رشد 
ســالانه مربوط به گروه آب رسانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه با 
۴۵/1 درصد افزایش بوده است. از سوی دیگر، گروه اطلاعات و ارتباطات با تورم سالانه 

13/۴ درصد کمترین میزان افزایش را داشته اند.
ساختار قیمت گذاری خدمات متاثر از تزلزل اقتصاد کلان 	

به گزارش اقتصادآنلاین، گزارش شاخص قیمت تولیدکننده در بخش خدمات نشان 
می دهد که این بخش در آغاز سال1۴0۴ با فشار تورمی قابل توجهی مواجه بوده است. 
نرخ تورم ماهانه ۴/6درصدی بیانگر رشد سریع قیمت ها تنها در یک ماه است؛ این در 
حالی است که نرخ تورم نقطه به نقطه به ۴0/۵ درصد رسیده که نشان از افزایش چشم گیر 
هزینه های خدماتی نسبت به سال گذشته دارد. چنین افزایشی، می تواند فشار مضاعفی بر 

مصرف کنندگان خدمات وارد کرده و قدرت خرید خانوار ها را کاهش دهد.

خبر

ادامه تریبون بورس 

»جهان صنعت« - روزهای داغ جمهوری 
اسلامی فرارسیده و این نظام سیاسی باید تکلیف خود 
را با غرب و به ویژه با ایالات متحده آمریکا یکسره 
کند. آنطورکه از زبان مقام های آمریکایی می شنویم 
جمهوری اسلامی زمان درازی برای چانه زنی درباره 
خواسته های خود از آمریکا و خواسته های آمریکا از 
خود ندارد. مقام های آمریکایی جسورانه و با لختی 
هرچــه تمام تر به جمهــوری اسلامی گفته اند راه 
پیش روی آنها چیســت. البته آمریکایی ها می دانند 
مقام های اداره کننده جمهــوری اسلامی مهارت 
قابل اعتنایی در مذاکرات داشته و همیشه برگ هایی 
برای روکردن در برابر بازی های پیچیده غرب دارند.

گفت وگوهای دیــروز مقام های ایران و آمریکا 
به هر نتیجه ای در یک دوره کوتاه برسد سرنوشت 
اقتصاد ایران، به ویژه اقتصــاد سیاسی ایران را در 

وضعیت تازه ای قرار می دهد. 
اقتصاد سیاسی یک رویکرد کل نگر اســت که 
فاکتورهای سیاسی و نیز فاکتورهای اقتصادی را در 
درک مسائل اجتماعی در نظر می گیرد. کارشناسان 
می گوینــد اقتصاد سیاسی هــر جامعه ای فقط بر 
سازوکارهایی که بازار یا دولت دیکته می کنند متمرکز 
نیست بلکه بر دادوستد این دو متغیر تمرکز دارد. با 
توجه به این نکته می توان گفت، اقتصاد سیاسی ایران 
به دلیل برخوردهایی که در سیاست خارجی داشته، 
بازتاب این برخوردها بر سیاست کشور در اوج ابهام 
قرار دارد. در روزها و هفته های تازه سپری شــده، 
اقتصاددانان و نیز علاقه مندان به اقتصادسیاسی ایران 
برآوردهای مختلفی از آینده اقتصاد کلان کشور در 
چارچوب منازعه خارجی را در دستور کار قرار داده و 

به نتایج متفاوتی رسیده اند. 
توافق با محوریت خواسته های آمریکا  	

برخی کارشناسان نوشته و گفته اند یک سناریو از 
برآیند گفت وگوها این است که جمهوری اسلامی 
و آمریکا با محوریت خواسته های آمریکا به توافق 
برسند؛ به این معنی که جمهوری اسلامی بپذیرد 
غنی ســازی اورانیوم و فعالیت در این داســتان را 
تمام و اگر می خواهد به تکنولوژی برســد اورانیوم 
غنی شده در ســطوح پایین را وارد کند. با توجه به 
اینکه فرض محال، محال نیست و با فرض اینکه 

جمهوری اسلامی به هر دلیــل این را بپذیرد، در 
مقابل اگر آمریکایی ها نیز خواســته اصلی ایران را 
که رفع همه تحریم های سیاسی و اقتصادی است، 
قبول کنند اقتصاد سیاسی ایران وارد دوران تازه ای 
می شود؛ به این معنی که نهاد دولت با فرض اینکه 
قــدرت تصمیم گیری در حوزه اقتصاد به آن واگذار 
شود دســتی بازتر برای برنامه ریزی اقتصادی در 
چارچوب های موجود خواهد داشــت. دولت در این 
وضعیت می تواند نوعی سیاستگذاری بر پایه آرامش 
و تثبیت در دستور کار بگذارد. در این حالت می توان 
امیدوار بود به شرط اینکه تداوم صلح تضمین شده 
است راه برای ســرمایه گذاری به مثابه نقطه آشیل 
اقتصاد ایران باز شــود و اقتصاد از حالت نیمه جان 
امروزی بیرون آید. اقتصــاد سیاسی ایران در این 
وضعیت از فشــارهای پرشمار خارج می شود و باید 
سیاست را تابع خود کند. امیدواری برای بهتر شدن 
سیاستگذاری بودجه ای ، سیاستگذاری پولی و ارزی 
و نیز سیاســتگذاری مالی در این وضعیت  بیش از 

پیش خواهد بود. اگر دولت بتواند از روزگار برطرف 
شدن تحریم های نفت و بانک خلاص شود ورود 
میلیاردها دلار منابع ایران - اگر البته مانده باشد- و 
نیز آزادی صادرات نفت و برگشــت منابع ارزی در 
کوتاه ترین زمان ممکن با عادی شدن صادرات نفت 
اقتصــاد سیاسی ایران را بــا دگرگونی های بزرگ 

روبه رو خواهد کرد. 
نه جنگ نه صلح  	

 جمهوری اسلامی در همه ســال های تشدید 
خصومــت با آمریکا کوشــش کــرده برای خود 
برگ های برنده ای دســت و پا کند که در هنگامه 
نبرد اصلی به کارش بیایند. یکی از این برگ های 
برنــده رسیدن به نزدیک ترین نقطه از نظر زمانی 
برای توانایی ساخت سلاح هسته ای بوده و هست. 
جمهوری اسلامی البته در گوشه وکنار کشورهای 
مســتقر در خاورمیانه متحدانی داشت و دارد که 
می شــد از آنها اســتفاده کرد. با ایــن همه و در 
وضعیتی که ایران ناگزیر به مذاکره شده اما امیدوار 

است داستان قدیمی را تکرار کند. برای جمهوری 
اسلامی نه جنگ و نه صلح کمال مطلوب است. 
امــا در این وضعیت باید شــاهد باشیم که دولت 
دونالد ترامپ بر ابعاد سیاســت فشــار حداکثری 
اضافه کرده و اقتصاد سیاسی ایران را دستخوش 
توفان های ناشــناس کند. جدای از اینکه آمریکا 
بخواهد به ایران حمله نظامی کند اما این کشــور 
توانایی دارد بر ابعاد فشار بر ایران بیفزاید. در این 
وضعیت اقتصادسیاسی ایران شاهد تسلط بیشتر 
سیاست بر اقتصاد خواهد بود؛ به این معنا که نهاد 
دولت بیشــتر از همیشه باید خود را با راهبردهای 
نظــام هماهنگ کند. ادامه وضعیت موجود اگر با 
دگرگونی بنیادین روبه رو نشود به فروپاشی شتابان 
زیر ساخت ها منجر شده و تحرک اقتصاد ایران را 
به سوی صفر می کشاند. در این وضعیت نرخ تورم 
بالا و نیز رشــد اندک را بر ایرانیان دشوار می کند. 
تعامل دولت و نهادهای حاکمیتی با شهروندان در 
وضعیت نه جنگ نه صلح از اینکه هست بدتر شده 

و شهروندان تحت فشار مادی و نبود آرامش ذهنی  
قرار گرفته و بر دولت فشار می آورند. 

یک مثال برای توضیح بیشتر  	
فرهاد نیلی، اقتصاددان ایرانی در یک میز گرد 
برگزارشــده می گوید: »فرض کنیم بودجه1۴0۴ 
براساس فروش روزانه 1/۵ میلیون بشکه نفت و با 
قیمت میانگین هربشکه 7۵ دلار تنظیم شده باشد. 
درحالی که ایران و آمریکا به صلح برســند و با 
این احتمال 20 درصدی روزانه 1/۵ میلیون بشکه با 
قیمت یادشده به فروش برسد . می توان 20  درصد هم 
احتمال داد که صادرات نفت به دامنه1 تا 1/۵میلیون 
بشکه نفت برسد. می توان احتمال 60 درصدی داشت 
کــه میانگین صادرات نفــت در کرانه ۵00 هزار تا 
یک میلیون بشکه نفت برسد. اگر قیمت هربشکه 
نفت همان 7۵ دلار باشــد و روزانه ۵00 هزار بشکه 
از صادرات کاهش یابد روزانــه 3۵ میلیون دلار از 
درآمدهای صادرات نفت ایران کاهش می یابد. اگر 
ایــن عــدد را در 36۵ روز و نیز قیمت هر دلار روز 
ضرب کنیم در ســال چند 100هزارمیلیارد تومان 
از درآمد دولت کم خواهد شد. این اتفاق یعنی روند 
فزاینده شدن کسری بوده. حالا دولت برای تامین 
این کســری بودجه چند راه در پیش دارد. یک راه 
تامین ریال از بانک مرکزی که به رشــد پایه پولی 
و تورم می رسد. در این حالت کارگران و کارمندان 
و حقوق بگیران زیر فشــار قرار می گیرند و شرایط 
ناشــناس امکان ظهور پیدا می کند. یک راه دیگر 
افزایش نرخ تبدیــل ریال به دلار یا فروش ارز به 
قیمت های بالاتر است که این نیز بر اقتصاد سیاسی 

فشار می آورد و استرس را به اوج می رساند. 
انتظار چه رخدادی را بکشند  	

شــهروندان ایرانی به مثابه رکن و اساس این 
کشــور در این وضعیت چه باید کنند و انتظار چه 
رخدادهایی را باید داشته باشند. بدیهی است ایرانیان 
نمی خواهند جمهوری اسلامی همه هزینه های مادی 
و عدم النفع های کلان را که برای هزینه کردن در راه 
به دست آوردن انرژی هسته ای کرده است رایگان 
از دست بدهد. اما از سوی دیگر شهروندان ایرانی 
باوردارند باید در یک نقطه ایستاد و راه را بر افزایش 

دشواری ها بست.

»جهان صنعت« تازه ترین وضعیت اقتصاد ایران را بررسی کرد

 اقتصاد سیاسی در اوج ابهام

سال گذشته و در اوج التهابات سیاسی و اقتصادی، مجلس 
شــورای اسلامی در جلسه ای پرتنش، عبدالناصر همتی، وزیر 
اقتصاد را استیضاح و از سمت خود برکنار کرد. این اقدام پس از 
افزایش انتقادات نسبت به عملکرد وزارت اقتصاد در کنترل نرخ 
ارز صورت گرفت؛ انتقاداتی که بی اساس بودن آن، با کاهش 
شدید نرخ ارز پس از اعلام خبر مذاکرات میان ایران و آمریکا 
مشــخص شــد. حالا دولت در نظر دارد سید علی مدنی زاده، 
اقتصاددان جوان و رییس دانشکده مدیریت و اقتصاد دانشگاه 
صنعتی شریف را به عنوان گزینه پیشنهادی برای وزارت اقتصاد 
به مجلس معرفی کند. ایــن تصمیم با واکنش های متفاوتی 
روبه رو شــده است؛ مهم ترین انتقاد مخالفان مدنی زاده، اشاره 
به سن اوست چراکه معتقدند مدنی زاده ۴3 ساله، توانایی راهبری 
وزارت امور اقتصــادی و دارایی را ندارد. با این حال، بررسی 
نمونه های موفق وزرای اقتصاد جوان در ســطح جهان، مانند 
وزرای اقتصاد در کشــورهای فنلاند، فرانسه و آرژانتین که در 
دهه چهارم زندگی خود به این مقام رسیده اند، بیانگر آن است 
که نیروی جوان می تواند منشا پویایی و مدیریت قوی باشد.

در بسیاری از کشورها، سن و سال دیگر معیار قطعی برای 
واگذاری مســوولیت های کلان حکومتی نیست بلکه دانش، 

تجربه و توانمندی های فردی جایگزین آن شده اند.
 امــروز دیگر به روشــنی می بینیم که افراد زیر ۴0ســال 
نیــز می توانند با تکیه بــر تخصص، بینش و نــگاهی تازه، 
مســوولیت های ســنگین دولتی از جملــه وزارت را بر عهده 
بگیرند و حتی در بزنگاه های حساس، تحولات بزرگی را رقم 
بزنند. ترکیب انرژی جوانی با دانش آکادمیک به روز و تجارب 
عملی متنوع، فرصتی بی نظیر برای کشورهای مختلف فراهم 
کرده است تا مسیرهای تازه ای را در مدیریت امور اقتصادی، 

اجتماعی و سیاسی خود تجربه کنند.
وزارتخانه هــا، به ویژه در حوزه هــای کلیدی مانند اقتصاد 
و دارایی، نیازمنــد مدیرانی هســتند که نه تنهــا با تحولات 
جهانی آشنا باشند بلکه جســارت ایجاد تغییرات ساختاری و 
اصلاحات ضروری را نیز داشته باشند. جوان ترها غالبا فارغ از 
محافظه کاری های رایج، با انگیزه و روحیه ای نوآورانه به میدان 

می آیند و می توانند با ارائــه راهکارهای خلاقانه، فرآیندهای 
فرسوده و ناکارآمد را به روزرسانی کنند. این ویژگی ها در دنیای 
امروز که تحولات اقتصادی و تکنولوژیک با سرعتی بی سابقه 

جریان دارد، ارزشی دوچندان پیدا کرده است.
نمونه هــای موفق از وزرای جوان در کشــورهای مختلف 
نشــان می دهد که داشتن سن کم به هیچ عنوان مانعی برای 
مدیریت موفقیت آمیز نیست؛ به شرط آنکه دانش تخصصی، دید 
راهبردی، مهارت های مدیریتی و تعهد کاری در کنار هم قرار 
گیرند. چهره هایی همچون مارتین گوسمان در آرژانتین، پیتر 
کاستلو در استرالیا، کارل- هاینتس گراسر در اتریش و دیگران، 
در سنینی کمتر از ۴0ســال، هدایت وزارتخانه های اقتصادی 
مهم را به دست گرفتند و در دوره های خود تاثیرات ماندگاری 
بر جای گذاشــتند. برخی از این افراد، مانند میلویکو اشپاییچ 
در مونته نگــرو، حتی پس از تجربه وزارت، در ســطوح بالاتر 
حکومتی همچون نخست وزیری نیز به ایفای نقش پرداختند

از ســوی دیگر، حضور افراد جــوان در راس وزارتخانه ها 
می تواند الگو و انگیزه ای برای نسل های جدیدتر باشد. وقتی 
جوانان ببینند که می توانند با تلاش، تحصیل و کسب تجربه، 
به عالی ترین مناصب دولتی دست یابند، اعتمادبه نفس و انگیزه 
بیشتری برای مشارکت فعال در امور کشور پیدا خواهند کرد. 
این چرخه مثبت می تواند در بلندمدت به نوســازی پیاپی بدنه 
مدیریتی کشورها بینجامد و از فرسودگی ساختارهای حکومتی 
جلوگیــری کند بنابرایــن جوانی نه تنها ضعف نیســت بلکه 
می تواند با همراهی علم، تجربه و تعهد، به یکی از بزرگ ترین 
سرمایه های مدیریتی کشورها تبدیل شود. تجارب کشورهای 
گوناگون موید آن است که گشودن درهای مسوولیت های کلان 
به روی نیروهای جوانِ شایسته، آینده ای پویاتر، انعطاف پذیرتر 

و کارآمدتر را برای ملت ها رقم خواهد زد.
طی ســه دهه گذشــته تعداد زیــادی از وزرای اقتصاد یا 
دارایی در جهان توانســته اند پیش از ۴0 ســالگی به این مقام 

حســاس دست یابند. در ادامه مشخصات این وزرای جوان را 
بررسی خواهیم کرد.

آرژانتین: مارتین گوسمان 	
مارتین گوســمان در سن 37 ســال و ۵9 روزگی، در تاریخ 
10 دســامبر2019 به عنوان وزیر اقتصاد آرژانتین منصوب شد. 
او که فارغ التحصیل دانشــگاه های معتبر اقتصادی بود، نقش 
مهمی در مذاکرات بازسازی بدهی های خارجی این کشور ایفا 
کرد. گوسمان در نهایت در 2 ژوئیه2022 از مقام خود استعفا داد

استرالیا: پیتر کاستلو 	
پیتر کاســتلو که در زمان انتصاب خود 3۸ سال و 210 روز 
داشــت، در 11 مارس 1996 وزیر خزانه داری اســترالیا شد. 
دوران مسوولیت طولانی او تا دسامبر 2007 ادامه داشت و او 
به عنوان یکی از تاثیرگذارترین وزرای اقتصادی اســترالیا در 

حافظه تاریخی این کشور ماندگار شد.
اتریش: کارل- هاینتس گراسر 	

کارل- هاینتس گراسر در 31 سالگی )۴فوریه2000( وزیر 
دارایی اتریش شــد. او یکی از جوان تریــن وزرای اقتصادی 
تاریخ مدرن اتریش به شــمار می آید و تا ژانویه 2007 در این 

جایگاه ماند.
بلغارستان: میلنِ وِلچِف 	

میلـِـن ولچف در 3۵ ســالگی، در تاریــخ 2۴ ژوئیه 2001 
مســوولیت وزارت دارایی بلغارستان را بر عهده گرفت. او که 
ســابقه فعالیت در بانک های بین المللی داشت، تا اوت 200۵ 

این سمت را حفظ کرد.
ایرلند: جَک چیمبرز 	

جــک چیمبرز تازه ترین نام این فهرســت اســت. وی در 
26ژوئــن202۴ و در 33 ســال و 21۸ روزگی به عنوان وزیر 
دارایی ایرلند منصوب شد و تاکنون در این جایگاه فعالیت دارد

مونته نگرو: میلویکو اشپاییچ 	
میلویکو اشپاییچ در 33 سالگی، در 2 دسامبر2020 وزارت 

دارایی مونته نگــرو را به دســت گرفت. او کــه پیشینه ای در 
موسسات مالی بین المللی داشــت، تا آوریل2022 وزیر ماند. 

اشپاییچ در ادامه به نخست وزیری این کشور رسید.
صربستان: لازار کرستیچ 	

لازار کرســتیچ با حدود 29 سال ســن، در 26 اوت2013 
وزیر دارایی صربســتان شد. او در طول دوره کوتاه حضورش 
اصلاحات جنجالی اقتصادی را در پیش گرفت اما پس از حدود 

یکسال استعفا داد.
سوئد: آندِش بواری 	

آندش بواری در 6 اکتبر2006 و در 3۸ ســالگی به وزارت 
دارایی سوئد رسید. دوره کاری او تا 3اکتبر201۴ ادامه داشت

بریتانیا: جرج آزبرن 	
جرج آزبرن که فقط چند روز با جشــن تولد 39سالگی اش 
فاصله داشت، در 11 مه2010 به عنوان وزیر خزانه داری بریتانیا 
منصوب شــد. او طی دوران مسوولیت خود خود سیاست های 
اصلاحی گسترده ای را اجرا کرد و تا ژوئیه2016 در این مقام 
بــاقی ماند. چنــد تن از این چهره های جــوان پس از دوران 
وزارت نیز بــه مقام های عالی تری دســت یافته اند. میلویکو 
اشپاییچ به نخست وزیری مونته نگرو رسید، پیتر کاستلو جانشین 
نخست وزیر استرالیا شد، جرج آزبرن به عنوان رییس اول دولت 
بریتانیا خدمت کرد و جک چیمبرز نیز اکنون در ایرلند در حال 

پیشرفت به سمت های بالاتر سیاسی است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، تجربه کشورهای مختلف نشان 
می دهد که نیروی جوانی، در صورت همراه شــدن با دانش، 
تجربه و جســارت، می تواند عاملی مهــم در بهبود مدیریت 
وزارتخانه ها باشــد. وزرای زیر ۴0سال با نگرش های نوآورانه 
و انرژی بالا، توانســته اند اصلاحات موثــر و تغییرات پایدار 

ایجاد کنند.
 حضور آنان نه تنها بهره گیری از آخرین دانش و تجربیات 
جهانی را تسهیل می کند بلکه انگیزه ای قوی برای مشارکت 
نســل های تازه در امور حکومتی فراهم می آورد. این روند، با 
جلوگیری از فرسودگی ساختارهای مدیریتی، می تواند زمینه ساز 
پویایی، پیشرفت و تاب آوری بیشتر در اداره امور کشورها شود

عملکرد جوان ترین وزرای اقتصاد دنیا چگونه بوده است؟
اقتصادی پویا با وزرای جوان 
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جهان صنعت نیوز- بــازار ارز ایران همــواره یکی از 
حســاس ترین و شــکننده ترین بخش های اقتصاد بوده است؛ 
بــازاری که از کوچک ترین تحولات سیاسی یا اقتصادی تاثیر 
می پذیرد و به سرعت واکنش نشان می دهد اما آیا می توان این 
نوســانات را تنها به یک عامل نسبت داد؟ حقیقت این است 
که ماجرا پیچیده تر از تصور رایج است و ترکیبی از نااطمینانی 
اقتصاد کلان، ریســک های سیاسی و تحرک بازارهای طلا، 
مسکن و سهام پشت لرزش های پیاپی قیمت دلار قرار دارد.

ریشه نوسانات ارز فقط تحریم نیست 	
وقتی از نوســانات نرخ ارز در ایران صحبت می شود، اولین 
واکنش اغلب افراد این است: »همه  چیز تقصیر تحریم هاست«. 
اما واقعیت اقتصادی کشور، پیچیده تر از این تحلیل تک علتی 
است. تحریم ها بی تردید فشــار ایجاد کرده اند اما بررسی ها 
نشان می دهد که منشــا بسیاری از نوسانات ارزی در درون 

ساختار اقتصادی و سیاسی کشور نهفته است.
در دوره ای بیش از30 ساله )از 1369 تا 1۴03(، نرخ ارز در 
ایران بارها با جهش های بزرگ مواجه شده است؛ جهش هایی 
که برخی از آنها با تشدید تحریم ها همزمان بوده اما بسیاری از 
آنها در نبود تحریم های جدید نیز اتفاق افتاده اند چراکه بی ثباتی 
در سیاســت های پولی و مالی، نبود شفافیت در بودجه ریزی، 
تغییرات مــداوم قوانین ارزی و مهم تــر از همه، نبود اعتماد 

عمومی به آینده اقتصاد کشــور، شرایطی را به وجود آورده که 
کوچک ترین شوک خارجی، با بزرگ نمایی در داخل، به زلزله ای 

ارزی تبدیل می شود.
مطالعه روندها نشان می دهد که شاخص نااطمینانی اقتصاد 
کلان از ســال13۸1 وارد فاز صعودی شده و از 139۴ به بعد 
به شدت اوج گرفته است. در سال های پایانی دهه90، همزمان با 
خروج آمریکا از برجام و بازگشت تحریم های نفتی، این شاخص 
به بالاترین حد خود رسید اما نکته مهم اینجاست که حتی در 
سال هایی که تحریم ها کمتر بوده اند، نرخ ارز باز هم نوسانات 

شدید را تجربه کرده است.
این یعنی تحریم ها صرفا شــعله ورکننده یک آتش هستند 
اما خودِ بنزین، در درون اقتصاد ما ذخیره شــده اســت. این 
بنزین، همان بی ثباتی در سیاستگذاری، عدم پیش بینی پذیری 
تصمیمات کلان، کســری بودجه مزمن و ضعف در مدیریت 

انتظارات است.
در چنین فضایی، نه تنها سرمایه گذاران خارجی بلکه حتی 
شــهروندان عادی هم ترجیح می دهند دارایی های خود را از 
ریال به ارز یا طلا تبدیل کنند چرا که به سیاستگذاران داخلی 
اطمینان ندارند. این بی اعتمادی عمومی، خود به خود نرخ ارز 

را بالا می برد؛ بی آنکه حتی یک تحریم جدید وضع شده باشد
اگر بخواهیم واقع بینانه بــه ماجرای دلار نگاه کنیم، باید 
بپذیریم که ریشه اصلی نوسانات ارزی، ضعف ساختار اقتصادی 

و سیاستی داخل کشور است، نه فقط تحریم های خارجی.
سیاست؛ بازیگری پنهان اما قدرتمند 	

در کنار متغیرهای اقتصادی، ریسک سیاسی عاملی است که 
به  طور سیستماتیک نرخ ارز را به لرزه درمی آورد. فرازوفرودهای 
مذاکــرات، تنش های منطقه ای، انتخابات و نااطمینانی درباره 
ساختار تصمیم گیری در دولت، همه و همه به شکل مستقیم 

یا غیرمستقیم بازار ارز را دستخوش شوک می کنند.
بررسی ها نشان می دهد در دوره های تشدید تحریم )مثلا 
1397 تا 1399(، ریســک سیاسی اثر افزایشی مســتقیم بر 
نوســانات نرخ ارز داشته و حتی در دوره هایی که سایر عوامل 
باثبات تر بوده اند، همین ریسک توانسته نظم بازار را برهم بزند

بازارهای موازی؛ آتش بیار معرکه دلار 	
نکته قابل توجه دیگر، نقش بازارهای دیگر در تحریک نرخ 
ارز اســت. سه بازار طلا، مسکن و سهام در دوره های مختلف 

اثری متفاوت بر دلار داشته اند:
طلا به عنوان پناهگاه امن در شــرایط نااطمینانی، هرگاه 

دچار نوسان شده، نرخ ارز نیز همراه با آن جهش یافته است
مســکن به دلیل جریان نقدینگی و انگیزه های سفته بازانه، 
در دوره هایی تاثیر تشدیدکننده بر نرخ ارز داشته است اما بازار 
ســهام، برخلاف دو بازار دیگر، تاثیر کاهنده بر نوسانات ارزی 
داشته است زیرا با جذب سرمایه و افزایش تقاضای داخلی برای 

ریال، تا حدی فشار ارزی را کاهش داده است.
نوسان هایی با حافظه بلندمدت 	

موضوع مهم دیگر این اســت که شوک های وارده به نرخ 
ارز، اثر کوتاه مدت ندارند بلکه تا چند سال ادامه می یابند. یعنی 
اگر امروز خبری منفی منتشــر شود، بازار ممکن است نه فقط 
فردا، بلکه طی 2 تا ۵ سال بعد تحت تاثیر آن باقی بماند. این 
ویژگی، بازار ارز ایران را به یک سیســتم پیچیده و آسیب پذیر 
تبدیل کرده که هر بی ثباتی کوچک، در آن به بحران بلندمدت 

تبدیل می شود.
راهکار چیست؟ ثبات، شفافیت و پیش بینی پذیری 	

نتیجــه روشــن اســت: تا زمــانی که سیاســتگذار به 
اقتصاد کلان، کاهش ریســک های سیاسی  ثبات ســازی 
و ایجاد شــفافیت و انســجام در بازارها توجــه نکند، بازار 
ارز هرگــز آرام نخواهد گرفت. اعتمــاد به آینده، مهم ترین 
ســرمایه ای اســت که در اقتصاد ایران فراموش شــده و 

بازســازی آن تنها با گفتاردرمانی ممکن نیست.

چرا دلار در ایران همیشه ناآرام است؟
تحلیل
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آغاز مذاکرات تجاری آمریکا و چین در ژنو
ادامه  بــا  همزمان  یورونیــوز- 
رایزنی هــای تجــاری میــان ایالات  
ترامــپ،  دونالــد  چیــن  و  متحــده 
»پیشــرفت  از  آمریکا  رییس جمهوری 
چشــمگیر« در این مذاکرات خبر داد 
و گفــت احتمــال یک »بازتنظیــم کامــل« در روابط اقتصادی دو کشــور 
وجــود دارد. در حــالی کــه گفت وگوهای 10 ســاعته میان مقامات ارشــد 
آمریکا از جمله اســکات بســنت، وزیر خزانه داری و جمیسون گریر، نماینده 
تجاری این کشــور با هیاتی به سرپرســتی هه لیفنگ، معاون نخســت وزیر 
 چیــن به نتیجه مشــخصی نرسیــد، ترامپ در پیام خود در شــبکه اجتماعی

»تروث سوشال« نوشت: دیدار بسیار خوبی با مقامات چینی در سوییس داشتیم. 
موضوعات زیادی مطرح شد و بر سر موارد متعددی توافق حاصل شد. مذاکرات 
به شکلی دوستانه اما سازنده پیش رفت و درباره بازتنظیم کامل روابط صحبت 
کردیم. ما می خواهیم چین درهای بیشتری به روی شرکت های آمریکایی باز 

کند. پیشرفت بزرگی حاصل شده است.
ترامپ جزئیات بیشــتری از این دیدار ارائه نکرد و مقامات کاخ ســفید نیز 

اطلاعات کمی درباره این مذاکرات ارائه کرده اند.
 با این حال یک مقام  رســمی که نخواست نامش فاش شود به خبرگزاری 
آســوشیتدپرس گفت: مذاکرات ادامه خواهد داشت. این گفت وگوها در حالی 
برگزار می شود که تنش های تجاری میان دو قدرت اقتصادی جهان، بازارهای 

جهانی را با بی ثباتی روبه رو کرده است.
خبرگــزاری دولتی شینهــوا در گزارشی اعلام کرد که ایــن مذاکرات به 
درخواســت آمریکا برگزار شــده و چیــن پس از در نظر گرفتــن منافع ملی، 
انتظارات جهانی و خواســت کســب و کارها و مصرف کنندگان آمریکایی با آن 

موافقت کرده است.
این رسانه هشــدار داد: مذاکره نباید بهانه ای برای فشار یا باج گیری باشد 
و چین با هر پیشنهادی که اصول اساسی این کشور را تضعیف کند یا عدالت 

جهانی را زیر ســوال ببرد، به شدت مخالفت خواهد کرد.
گرچــه ترامپ از موفقیت مذاکرات ســخن گفتــه اما از دید بسیاری از 
ناظران احتمال دستیابی به یک توافق بزرگ در آغاز این گفت وگوها چندان 
امیدوار کننده نبود. با این حال احتمال داده می شــود دو کشــور دست کم 
بخشی از تعرفه های ســنگینی را که بر کالاهــای یکدیگر وضع کرده اند، 
کاهش دهند؛ اقدامی که می تواند به بازارهای جهانی و شرکت های وابسته 
به این تجارت دوطرفه، نفسی تازه ببخشــد. ترامپ ماه گذشــته تعرفه های 
آمریکا بر کالاهــای چینی را تا مجموع 1۴۵ درصد افزایش داد و چین نیز در 
واکنش واردات آمریکایی را مشــمول تعرفه هایی تا 12۵ درصد کرد؛ نرخی که 

عملا به معنای تحریم متقابل کالاهای یکدیگر اســت.
تجارت دو کشــور در سال گذشته بیش از 660 میلیارد دلار بوده است. در 
حالی که مذاکرات هنوز آغاز نشــده بود، ترامپ روز جمعه در پستی در شبکه 
اجتماعی خود گفت که ممکن است آمریکا تعرفه ها بر کالاهای چینی را کاهش 
دهد. او در پســتی نوشته بود که تعرفه ۸0 درصدی بر کالاهای چینی مناسب 

به نظر می رســد اما تصمیم نهایی با وزیر خزانه داری است.
ســون یون، مدیر برنامه چین در اندیشکده »استیمسون«، گفته این نخستین 
دیدار میان  وزیر خزانه داری آمریکا و معاون نخست وزیر چین است و بعید می داند 
که مذاکرات ژنو به نتیجه ای ملموس برســد. او افزود: در بهترین حالت، دو طرف 
توافق می کنند که به طور همزمان از شــدت تعرفه ها بکاهند. حتی کاهش اندک 

هم می تواند نشانه مثبتی باشد تا نشان دهنده این فقط حرف نیست.
ترامپ از زمان بازگشــت به کاخ ســفید در ماه ژانویه بار دیگر تعرفه ها 
را به عنوان ابزار اصلی فشــار اقتصادی خود بــه کار گرفته از جمله مالیات 
10 درصــدی بر واردات تقریبا از همه کشــورها اما نبــرد تجاری با چین 

است. بوده  سایر کشورها  از  شدیدتر 
از جمله اقدامات او، وضع تعرفه 20 درصدی برای وادار کردن پکن به مقابله 
بــا ورود ماده مخدر فنتانیل به آمریکاســت. باقی تعرفه های 12۵ درصدی نیز 
مربوط به اختلافی است که به نخستین دور ریاست جمهوری ترامپ برمی گردد

آمریکا در نخســتین دور ریاســت جمهوری ترامپ ادعا کــرد که چین از 
تاکتیک هــای ناعادلانه ای برای برتری یافتن در فناوری های پیشــرفته مانند 
محاسبات کوانتومی و خودروهای بدون راننده استفاده می کند. این موارد شامل 
مجبور کردن شرکت های آمریکایی و سایر شرکت های خارجی به تحویل اسرار 
تجاری در ازای دسترسی به بازار چین؛ استفاده از پول دولت برای یارانه دادن 
به شــرکت های فناوری داخلی؛ و سرقت آشکار فناوری های حساس می شود.

اگرچه در ژانویه 2020 توافقی موســوم به »مرحله اول« میان دو کشــور 
امضا شد اما چین به تعهدات خرید محصولات آمریکایی پایبند نماند؛ یکی از 

دلایــل آن، آغاز همه گیری کرونا بلافاصله پس از توافق بود.
از ســوی دیگر، ترامپ از کســری تجاری بزرگ آمریــکا با چین نیز ابراز 

نارضایتی کرده؛ کســری که سال گذشته به 263 میلیارد دلار رسید.

یک زن رییس جدید MI6 می شود
ایسنا- فهرست نهایی برای انتخاب 
رییس جدید ســرویس اطلاعات مخفی 
انگلیــس )SIS( که با نــام MI6 نیز 
شناخته می شود، به سه نامزد زن کاهش 
یافته است. این بدان معناست که جاسوس 
ارشــد بریتانیا که در داخل با نام مستعار 
»C« به معنای رییس شناخته می شود، 

یک زن خواهد بود.
سال ها پس از آنکه جودی دنچ در فیلم 
جیمز باند رییس شد، قرار است برای اولین بار در تاریخ سرویس اطلاعات مخفی، 

یک زن مسوولیت MI6 را برعهده بگیرد.
حداقل دو نفر از نامزدها افســران اطلاعاتی در حال خدمت هستند و بنابراین 
نمی تــوان نامی از آنها برد. رییس فعلی بازوی مهندسی MI6 یک زن اســت و 
احتمالا یک رقیب قوی خواهد بود و کسانی که با این سرویس آشنایی دارند، او را 
به عنوان نامزد معرفی کرده اند. این اداره در رمان ها و فیلم های جیمز باند اثر ایان 

فلمینگ به عنوان شعبه Q معرفی شده است.
ســاندی تایمز گزارش داد که دیم باربارا وودوارد، یــک نامزد خارجی، نیز از 
گزینه های مورد علاقه است. رییس سابق آژانس مرزی بریتانیا در حال حاضر به 
 MI6 عنوان نماینده دائم بریتانیا در سازمان ملل متحد خدمت می کند و قبلا در

کار نکرده است. 
ســرریچارد مور، رییس فعلی MI6 جاســوس سابقی بود که سفیر بریتانیا در 
ترکیه شــد. در ســال 2020، او برای تصدی این مقام به MI6 بازگشــت. دوره 
پنج ساله او اواخر امسال به پایان می رسد و جست وجو برای جایگزین با سرعت در 
حال انجام است. گفته می شود مصاحبه های نهایی برای جانشین او هفته گذشته 

انجام شده است.
در سال2023، سرریچارد فاش کرد که از یک فهرست کاملا مردانه استخدام 
شده است و در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: من با تلاش برای اطمینان از اینکه 
آخرین C انتخاب شده از یک فهرست کاملا مردانه هستم، به ایجاد برابری زنان 

کمک خواهم کرد.
دیم باربارا که در حال حاضر ارشدترین زن در سرویس دیپلماتیک بریتانیا ست، به 
دلیل انتقاد ناکافی از چین در دوران خدمت به عنوان سفیر بریتانیا در چین از سال 
201۵ تا 2020، مورد انتقاد قرار گرفته است.  تصمیم نهایی در مورد این انتصاب 
توســط نخست وزیر و با مشورت هیاتی از چهره های ارشد دولتی از جمله »دیوید 
لمی«، وزیر امور خارجه و »جاناتان پاول«، مشاور امنیت ملی، گرفته خواهد شد.

دور دنیا

محمدرضا ستاری- در شرایطی که جنگ 
اوکراین وارد فاز جدیدی از پیچیدگی های ژئوپلیتیکی 
شــده، ولادیمیر پوتین، رییس جمهــوری روسیه 
به تازگی در اقدامی قابل تامل پیشــنهاد برگزاری 
مذاکرات مســتقیم با اوکرایــن را در تاریخ 1۵ ماه 
می در استانبول مطرح کرده است. اگرچه او امکان 
دستیابی به توافق برای آتش بس را به طور کامل رد 
نکرده اما عدم اشاره صریح به این موضوع در کنار 
ادامه حملات نظامی روسیه، ابهامات جدی درباره 

اهداف واقعی مسکو ایجاد کرده است.
در همین رابطــه طبق گزارشی که خبرگزاری 
بلومبرگ منتشــر کرده، پوتین در سخنرانی اخیر 
خــود در کرملین با تاکید بــر آمادگی روسیه برای 
ازسرگیری مذاکرات بدون پیش شرط، ظاهرا تمایل 
خود را برای کاهش تنش ها نشــان داده است. با 
این حال، عدم اشاره به آتش بس در بیانات او، این 
پرسش را برانگیخته که آیا این پیشنهاد صرفا یک 
مانور دیپلماتیک برای کاهش فشارهای بین المللی 
اســت یا خیر؟ از ســوی دیگر، اوکراین با میزبانی 
نشســت های اروپایی در حال تدوین اســتراتژی 
مشترکی برای اعمال فشار بیشتر بر روسیه است تا 
پوتین را به پذیرش آتش بس وادار کند. این تقابل، 
نشان دهنده شکاف عمیق میان خواسته های دو طرف 
است؛ یعنی کی یف مذاکرات را منوط به آتش بس 
کرده، در حالی که مسکو ترجیح می دهد بدون تعهد 

به توقف درگیری ها، به مذاکرات ادامه دهد.
فشار جمعی برای توقف جنگ 	

در چنین شــرایطی اوکراین با اتکا به حمایت 
متحدان اروپایی خود، تلاش می کند تا با تحریم های 
بیشتر، محدودیت های تجاری و تقویت کمک های 
نظامی، هزینه ادامه جنگ را برای روسیه افزایش 
دهد. هدف اصلی این اســتراتژی، ایجاد اجماع در 
غرب برای وادار کردن پوتین به پذیرش آتش بس 
است. با این حال، پاسخ روسیه به این فشارها تاکنون 
منفی بوده است. در واقع پوتین نه تنها به حملات خود 
در شرق و جنوب اوکراین ادامه داده، بلکه با تاکید 
بر عدم وجود پیش شرط برای مذاکرات، عملا شرط 
اصلی اوکراین یعنی توقف جنگ پیش از گفت وگو 
را نادیده گرفته است. در نتیجه به گفته تحلیلگران، 
این امر بیانگر آن است که مسکو ترجیح می دهد در 

شرایطی مذاکره کند که دست بالای نظامی دارد و 
می تواند از موضع قدرت چانه زنی کند.

تحلیل مواضع استراتژیک 	
در همیــن رابطه درخصــوص تحلیل مواضع 
استراتژیک دو طرف می توان گفت به نظر می رسد 
پیشنهاد پوتین بیش از آنکه نشانه تمایل به صلح 
باشــد، تلاشی برای خرید زمــان و تضعیف اتحاد 
غرب اســت. در واقع روسیه با ادامه پیشروی های 
محدود در جبهه هایی مانند دونتســک و خرسون، 
می کوشــد کنترل خود بر مناطق اشغالی را تثبیت 
کند. از نگاه کرملین، مذاکرات مستقیم ممکن است 
راهی برای مشروعیت بخشیدن به این تصرفات و 
ارائه آن به عنوان واقعیت میدانی در میز گفت وگو 
باشــد. همچنین، عدم تعهد به آتش بس به روسیه 
اجازه می دهد همزمان با مذاکره، به اصلاح خطوط 

دفاعی و تقویت مواضع خود ادامه دهد.
از ســوی دیگر، اوکراین که اخیرا با دریافت 
تسلیحات پیشرفته از متحدان غربی خود روحیه 
گرفتــه، اولویت اصلی را بر بازپس گیری مناطق 

اشغالی قرار داده است. با این حال، تداوم جنگ 
بــه معنای افزایــش تلفات انســانی و تخریب 
زیرساخت هاســت. به همین دلیــل، کی یف در 
تلاش است تا با تبدیل فشارهای اروپا به اهرمی 
موثــر، پوتین را مجبور بــه توقف جنگ کند اما 
نگرانی اوکراین این اســت که پذیرش مذاکرات 
بدون تضمین آتش بس، ممکن اســت به روسیه 

فرصت تجدید قوا بدهد.
چرا صلح دور از دسترس است؟ 	

در چنین شرایطی در پاسخ به این سوال که چرا 
صلح دور از دسترس است، می توان 3مولفه مهم را 
مورد بررسی قرارداد. موضوع اول؛ شکاف در تعریف 
اهداف است. مسکو و کی یف نه تنها بر سر شرایط 
آتش بس، بلکه بر ســر ماهیت جنگ اختلاف نظر 
اســاسی دارند. روسیه این درگیری را عملیات ویژه 
برای دفاع از منافع امنیتی خود می خواند، در حالی 
که اوکراین آن را تهاجم تمام عیار به حاکمیت ملی 
خود می داند. لذا این تفاوت نگرش، مذاکره بر سر 

حد وسط را دشوار می کند.

موضــوع دوم؛ عــدم اعتماد و ســابقه نقض 
توافق هاســت. به طوری که تجربه گذشته نشان 
داده که روسیه بــه تعهدات بین المللی خود پایبند 

نمانده است. 
 بــه عنــوان مثــال توافقنامه های مینســک

)201۵-201۴( که قرار بود به درگیری در دونباس 
پایــان دهد، هرگز به طور کامل اجرایی نشــد. در 
نتیجه این ســابقه، شک اوکراین و غرب را نسبت 

به حسن نیت پوتین تقویت می کند.
موضوع ســوم؛ رقابت ژئوپلیتیکی در محیطی 
گسترده تر است. لازم به ذکر است، جنگ اوکراین 
تنها یک نزاع دوجانبه نیست، بلکه بخشی از رقابت 
روسیه با ناتو و غرب اســت. بنابراین تا زمانی که 
مسکو احساس کند غرب به دنبال تضعیف اقتدار 
آن در منطقــه اســت، احتمالا به دنبال کســب 
امتیازات استراتژیک در اوکراین خواهد بود. از سوی 
دیگر، اروپا نیز نمی خواهد با پذیرش آتش بس بدون 
تضمین های امنیتی، عملا دستاوردهای روسیه را 

به رسمیت بشناسد.

۳ سناریوی احتمالی 	
در نتیجه در چنین شرایطی 3 سناریو درخصوص 
آینده منازعات میان روسیه و اوکراین متصور است. 
سناریوی اول که محتمل هم به نظر می رسد، تداوم 
جنگ فرسایشی است؛ به طوری که اگر فشارهای 
غــرب نتواند رفتار روسیــه را تغییر دهد، جنگ به 
درگیری طولانی با تلفات انسانی و اقتصادی فزاینده 
تبدیل خواهد شــد. البته این سناریو برای اوکراین 
خطرناک است، زیرا ممکن است حمایت بین المللی 

را به دلیل خستگی از جنگ از دست بدهد.
سناریوی دوم امکان تشکیل جبهه متحد غرب 
است؛ به طوری که اگر اتحادیه اروپا و ناتو بتوانند 
کمک های نظــامی و اقتصادی خود به اوکراین را 
افزایش دهند، شاید روسیه مجبور به عقب نشینی 
تاکتیکی شود. با این حال، این امر مستلزم هماهنگی 

بی سابقه میان متحدان است.  
سناریوی سوم هم کلید خوردن مذاکراتی است 
کــه البته در کوتاه مدت نتیجــه ملموسی نخواهد 
داشت. یعنی حتی در صورت برگزاری گفت وگوها 
در استانبول، عدم توافق بر سر آتش بس ممکن است 
به روندی بی حاصل تبدیل شود که تنها به مشروعیت 

بخشیدن به مواضع طرفین کمک کند.
در نتیجه می توان گفت با تداوم شــرایط فعلی 
و اگر اتفاق خاصی در واقعیت های میدانی صورت 
نگیرد، پیشنهاد اخیر پوتین برای مذاکرات مستقیم، 
اگرچه نشانه ای از انعطاف دیپلماتیک روسیه است 
اما در غیاب تعهد به آتش بس، نمی تواند به عنوان 
نقطه عطفی در مسیر صلح تلقی شود. در واقع تحلیل 
مواضع دو طرف نشــان می دهد که روسیه ترجیح 
می دهد جنگ را تا دستیابی به اهداف استراتژیک 
خود ادامه دهد، در حالی که اوکراین و متحدانش به 
دنبال تغییر معادله قدرت از طریق فشارهای خارجی 
هستند. در چنین شرایطی، دستیابی به آتش بس در 
کوتاه مدت نامحتمل به نظر می رســد، مگر آنکه 
تحولات میدانی یا تغییر در محاسبات کرملین، مسیر 
کنونی را دگرگون کند. بنابراین برخی کارشناسان 
معتقدند، به نظر می رسد غرب و اوکراین باید میان 
پذیرش واقعیت های میدانی و افزایش هزینه های 
جنگ برای روسیه، راهی دشوار را برای وادار کردن 

پوتین به عقب نشینی انتخاب کنند.

پوتین با پیشنهاد مذاکره، توپ جنگ را در زمین اوکراین انداخت

دیدار در استانبول!
چرا غرب راهی دشوار برای عقب  نشینی پوتین در پیش دارد؟

گــروه بین الملل-ســفر قریب الوقــوع دونالــد ترامپ، 
رییس جمهــوری آمریکا بــه خاورمیانه در چارچــوب دور دوم 
ریاست جمهوری او از منظر تحلیلگران به عنوان یک حرکت نمادین 
در راستای تقویت جایگاه اقتصادی و ژئوپلیتیکی ایالات  متحده 
تفسیر می شود. این سفر که نخستین سفر خارجی ترامپ در دور دوم 
ریاست جمهوری وی بوده و به احتمال زیاد بر دو محور اصلی جذب 
سرمایه گذاری مستقیم خارجی در بخش های کلیدی اقتصاد آمریکا 
و تحکیم روابط با متحدان سنتی در خاورمیانه متمرکز خواهد بود

بــا این حال به گفته برخی ناظران، موفقیت این ماموریت در 
گرو توانایی ترامپ برای عبور از چالش های داخلی و خارجی است؛ 
از جمله بدبینی برخی کشورها نسبت به سیاست های گذشته او و 

نگرانی سرمایه گذاران درباره ثبات سیاسی آمریکا.
اقتصاد در مرکز دیپلماسی  	

ترامپ در دور اول ریاست جمهوری خود با شعار »اول آمریکا« 
رویکردی تهاجمی در جذب سرمایه گذاری خارجی اتخاذ کرد. اکنون 
نیز در دور دوم، او می کوشــد با تکیه بر روابط پیشین با رهبران 
خاورمیانه، مانند محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان و شیخ محمد 
بن زاید، رییس امارات متحده عربی این استراتژی را دنبال کند. در 
همین رابطه طبق گزارشی که الجزیره منتشر کرده، بخش های 
هدف گذاری شــده برای جذب سرمایه گذاری عبارتنداز، موضوع 
زیرساخت ها و مدرن سازی شبکه های حمل ونقل، انرژی و فناوری.  
در حالی که احتمالا توسعه پروژه های نفتی و گازی و همکاری در 
فناوری های پاک نیز از جمله محورهای مهم ترامپ برای جلب 
سرمایه  اعراب حاشیه خلیج فارس محسوب می شود،  جذب سرمایه 
در حوزه های هوش مصنوعی دفاعی و فضایی از جمله بخش های 
مهمی است که ایالات  متحده در نظر دارد با جذب سرمایه گذاری 
خارجی آنها را ارتقا بخشــد. در واقع ترامپ معتقد است که ورود 
سرمایه های منطقه خاورمیانه به داخل آمریکا نه تنها اشتغالزایی را 
تقویت می کند، بلکه وابستگی متحدان منطقه به دلار آمریکا را 
نیز افزایش می دهد. در نتیجه این امر در بلندمدت می تواند اهرمی 

برای تاثیرگذاری بر تصمیمات سیاسی آنان باشد.

نقش خاورمیانه به عنوان منبع سرمایه های کلان  	
کشــورهای حاشیه خلیج فارس، به ویژه عربســتان سعودی 
و امــارات، به دلیل مــازاد درآمدهای نفــتی از بازیگران اصلی 
ســرمایه گذاری در غرب محســوب می شــوند. به طوری که 
صندوق های ثروت ملی این کشــورها مانند PIF عربســتان و 
Mubadala امــارات در ســال های اخیــر میلیاردها دلار در 

شرکت های فناوری و زیرساختی آمریکا سرمایه گذاری کرده اند. 
لذا ترامپ امیدوار است با ارائه طرح های جذاب مالیاتی و تضمین 

سودآوری، سهم ایالات  متحده از این سرمایه ها را افزایش دهد.
مســاله دوم برای ترامپ در این ســفر می تواند تقویت اتحاد 
ضدایرانی در منطقه باشد. در این میان خبرگزاری بلومبرگ گزارش 
داده، خاورمیانه در دوره ترامپ به عرصه رقابت آمریکا و ایران تبدیل 
شــده و با خروج از برجام  و تشدید تحریم ها علیه تهران، نشان 
داد که اولویت او مهار نفوذ ایران در منطقه اســت. اکنون نیز به 
طور طبیعی جلب حمایت مالی عربستان و امارات برای پروژه های 
آمریکایی می تواند به تحکیم این اتحاد کمک کند. به ویژه آنکه 
این کشورها تمایل دارند در ازای سرمایه گذاری از حمایت بیشتر 

امنیتی واشنگتن برخوردار شوند.
این سفر می تواند به بازیابی اعتبار ترامپ پس از تحولات 
داخلی در ایالات  متحده نیز کمک کند؛ به عنوان مثال، ترامپ 
پس از رویدادهای ژانویه2021 و حمله طرفدارانش به کنگره و 
انتقادات گسترده از سیاست های داخلی اش، نیازمند بازسازی 
تصویر خود است. بنابراین جذب سرمایه گذاری خارجی می تواند 
نقــابی از کارایی اقتصادی بر چهــره سیاسی او بزند و پایگاه 

حمایتی اش را تقویت کند.
از بدبینی تا ناآرامی های داخلی  	

البته در این سفر رییس جمهوری آمریکا با چالش های مهمی 
نیز روبه رو خواهد شد؛ زیرا تنها در یک نمونه سایه سیاست های 

جنجالی گذشــته وی همچنان در دور دوم ریاست جمهوری اش 
ســنگینی می کند. در واقع سیاســت های ترامپ در دوره اول، از 
جمله ممنوعیت سفر اتباع چند کشور مسلمان و خروج یکجانبه 
از برجام، اعتماد برخی کشورهای خاورمیانه را کاهش داد. در این 
میان هر چند عربستان و امارات از متحدان نزدیک او باقی بمانند 
اما کشورهایی مانند قطر و عمان ممکن است با احتیاط بیشتری 

با پیشنهادهای او برخورد کنند.
مساله دوم برای وی نگرانی سرمایه گذاران از بی ثباتی سیاسی 
در آمریکاست؛ به طوری که تشدید شکاف های سیاسی در آمریکا، 
به ویژه پس از انتخابات 2020 و اتهامات تقلب، این تصور را ایجاد 
کرده که ایالات  متحده در آســتانه بی ثباتی ساختاری است. در 
نتیجه ســرمایه گذاران خارجی به دنبال تضمین هایی هستند که 
تغییــر دولت های آینده، قوانین مالیاتی یا تجاری را به ضرر آنها 
تغییر ندهد. همچنین ترامپ باید بتواند این اطمینان را ایجاد کند 

که پروژه ها فارغ از نوسانات سیاسی، تداوم خواهند یافت.
موضوع مهم دیگر برای  دولت ترامپ در جذب سرمایه های 

اعــراب رقابت ایالات  متحده با چین و روسیه در منطقه اســت. 
می دانیم که خاورمیانه عرصه رقابت قدرت های بزرگ است و  چین 
با ابتکار »کمربند و جاده« و روسیه با همکاری های نظامی-امنیتی، 
نفوذ خود در منطقه را گسترش داده اند. لذا ترامپ باید نشان دهد 
که سرمایه گذاری در آمریکا نه تنها سودآورتر است، بلکه متحدان 

را در معرض تحریم های ثانویه قرار نمی دهد.
مســاله مهم دیگر از منظر کارشناسان این است که ترامپ 
همواره از سبک دیپلماسی غیرمتعارف مبتنی بر رابطه شخصی با 
رهبران اســتفاده کرده است. در نتیجه او احتمالا در این سفر بر 
قراردادهای دوجانبه  به جای توافق های چندجانبه تاکید خواهد 

کرد تا انعطاف پذیری بیشتری داشته باشد.
از ســوی دیگر، یکی از محورهای مذاکــرات، احتمالا ارائه 
تضمین های امنیتی به کشورهای خلیج فارس در ازای سرمایه گذاری 
است. برای مثال، فروش تسلیحات پیشرفته یا حمایت از برنامه های 
هسته ای غیرنظامی عربستان می تواند بخشی از این معامله باشد.  
علاوه بر این با تشــدید تنش ها میان روسیه و اروپا بر ســر گاز، 
ترامپ ممکن اســت به کشورهای خاورمیانه پیشنهاد دهد که با 
سرمایه گذاری در زیرساخت های انرژی آمریکا، به عنوان جایگزین 

مطمئن تری برای اروپا ظاهر شوند.
در همین رابطه است که برخی تحلیلگران معتقدند: سفر ترامپ 
به خاورمیانه را می توان آزمونی برای توانایی او در تبدیل دیپلماسی 
به موتور محرکه اقتصاد دانســت. در واقع موفقیت این ماموریت 
نه تنها به مهارت های مذاکره او، بلکه به پذیرش واقعیت های جدید 
ژئوپلیتیک وابسته است؛ زیرا خاورمیانه امروزه به دنبال تنوع بخشی 
به شرکای خود بوده و آمریکا تنها گزینه پیشِرو نیست. در نتیجه اگر 
ترامپ بتواند از یک سو نگرانی های سرمایه گذاران را درباره ثبات 
پاسخ دهد و از سوی دیگر، روابط خود با رهبران منطقه را فراتر 
از معاملات کوتاه مدت تعمیق بخشد، شانس بالاتری برای جذب 
ســرمایه خواهد داشت. با این حال، در صورت تداوم شکاف های 
داخلی در آمریکا و رقابت فزاینده قدرت های جهانی، دستاوردهای 

این سفر ممکن است زودگذر و نمادین باقی بماند.

»جهان صنعت« از اهمیت سفر ترامپ به خاورمیانه گزارش می دهد
از اتحاد استراتژیک تا جذب سرمایه اعراب

 تحلیل

چند ســاعت پــس از اعلام آتش بس کامــل میان هند و 
پاکســتان به میانجیگری آمریکا، دو کشور یکدیگر را به نقض 

توافق متهم کردند.
 به گــزارش دویچه وله، هند و پاکســتان صبح یکشــنبه

)21 اردیبهشــت( ســاعاتی پــس از آنکــه دونالــد ترامپ، 
رییس جمهوری آمریکا، اعلام کرد این دو کشــور با آتش بس 
کامل و فوری از تشدید تنش ها عقب نشینی کرده اند، یکدیگر را 
به نقض آتش بس متهم کردند. وزارت خارجه هند اعلام کرد که 
در پاسخ به نقض های مکرر آتش بس از سوی پاکستان واکنش 
نشان داده است. ویکرام میسری، معاون وزیر امور خارجه هند، 
در یک نشست خبری از پاکستان خواست تا برای جلوگیری از 
موارد بیشتر نقض آتش بس اقدامات مناسب انجام داده و وضعیت 
را با جدیت و احســاس مسوولیت مدیریت کند. او افزود که به 
نیروهای مســلح هند دستور داده است که با قاطعیت به موارد 

نقض آتش بس پاسخ دهند.
همزمان اسلام آباد از تعهد به اجرای آتش بس ســخن گفته 
و اعلام کرد که نیروهای ارتش پاکستان با مسوولیت پذیری و 
خویشتن داری با موارد نقض آتش بس توسط هند برخورد می کنند

در این میان، خبرگزاری فرانسه به نقل از خبرنگاران خود در 
شهر سرینگر، واقع در کشمیر تحت کنترل هند، از شنیده  شدن 

صدای انفجارهای مهیب گزارش داد. یک مقام ارشد در کشمیر 
تحت کنترل پاکستان نیز به این خبرگزاری گفت: تبادل آتش به 
صورت پراکنده در امتداد خط کنترل مرزی همچنان ادامه دارد. 
همزمان روزنامه ایندیا تودی نیز نوشت که احتمال دارد آتش بس 
در بخش های دیگری از مرز غربی نیز نقض شده باشد. طبق این 

گزارش دو پهپاد که وارد حریم هوایی هند شده بودند، سرنگون 
شدند. در همین رابطه عطاءالله تارر، وزیر اطلاعات پاکستان در 
مصاحبه ای با شبکه خبری جئو نیوز گفت: تا این لحظه، هیچ گونه 
نقض آتش بس از سوی پاکستان رخ نداده است. او این اتهام را 
بی اساس دانسته و خواستار حاکمیت عقلانیت شد. در بیانیه ای از 
سوی وزارت خارجه پاکستان نیز تاکید شده است که این کشور 

همچنان به اجرای توافق آتش بس پایبند است.
تردید درباره ثبات آتش بس 	

پاکستان و هند پس از چند روز درگیری  خونین شامل حملات 
هوایی، موشــکی، پهپادی و توپخانه ای که دست کم 60 کشته 
برجای گذاشت و هزاران نفر را در دو سوی مرز و کشمیر تقسیم 
 شــده مجبور به ترک خانه هایشان کرد، سرانجام در روز شنبه 
20 اردیبهشت توافق کردند که فورا آتش بس کامل را اجرا کنند

این خبــر به طور غیرمنتظــره ای از ســوی دونالد ترامپ، 
رییس جمهوری آمریکا اعلام شــد. او در شــبکه  اجتماعی اش 
»تروث سوشال« از رهبران هند و پاکستان به خاطر درک اینکه 
زمان توقف درگیری فرارسیده تقدیر کرد و وعده داد تجارت با 

هر دو کشور را به شکل قابل توجهی افزایش دهد. او همچنین 
گفت که با دهلی نو و اسلام آباد همکاری خواهد کرد تا ببیند آیا 
پس از هزار سال می توان راه حلی برای مساله کشمیر یافت یا نه

گفتنی است، تنش ها میان پاکستان و هند در پی وقوع یک 
حمله تروریستی در ماه گذشته در بخش هندی کشمیر آغاز شد 
که در آن 26 نفر که عمدتا گردشگران هندو بودند، کشته شدند. 
هند این حمله را به گروهی مرتبط با لشــکر طیبه نسبت داده 
است. این گروه افراطی در پاکستان مستقر است و در فهرست 
سازمان های تروریستی سازمان ملل قرار دارد. در مقابل پاکستان 
هرگونــه دخالت در این حمله را رد کرده و خواســتار تحقیقات 

مستقل شده است.
خبر آتش بس میان دهلی نو و اسلام آباد با استقبال کشورهایی 
چون بریتانیا، ایران و ســازمان ملل مواجه شد. چین نیز که با 
هند و پاکســتان مرز مشترک دارد نسبت به ادامه نقش سازنده 
خود ابراز تمایل کرده و گفت پکن نگران هرگونه تنش آفرینی 
است. به گزارش خبرگزاری فرانسه با این حال برخی کارشناسان 
درباره ثبات آتش بس میان هند و پاکستان تردید دارند و دراین باره 
محتاطانه ابراز نظر می کنند. به باور برخی، این آتش بس به صورت 
عجولانه در لحظه اوج تنش ها شــکل گرفت و به نظر می رسد 

طرفین درگیر، تفسیر متفاوتی از آن دارند.

انگشت اتهام هند و پاکستان به سمت یکدیگر 
آتش بس شکننده در کشمیر

 دیدگاه
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گروه بورس- در بازار مالی، صندوق های 
سرمایه گذاری به عنوان یکی از ابزارهای نوین 
و ساختاریافته جذب ســرمایه، جایگاهی میان 
بورس و بانک یافته اند؛ جایی که سرمایه گذاران 
می تواننــد بدون نیاز به تخصص مســتقیم در 
تحلیل بازار، از مزایای مدیریت حرفه ای بهره مند 
شوند. در مقایســه با ابزارهایی همچون سهام 
مســتقیم، ســپرده بانکی، اوراق بدهی یا طلا، 
صندوق های ســرمایه گذاری با تنوع ساختاری، 
انعطاف پذیری بیشــتر و سطح دسترسی بالاتر، 
نیازهای ســرمایه گذاری را  از  طیف وسیــعی 
پوشــش می دهند. در این مطلــب به بررسی 
ســه نوع از صندوق های سهامی اصلی در بازار 
پرداخته ایم؛ صندوق های سهامی کلاسیک که 
غیرمستقیم  داستان سرمایه گذاری  شروع کننده 
در بازار سرمایه بودند، صندوق های مختلط که 
با وجود دارا بودن سهام، سعی بر کنترل ریسک 
دارند و در نهایت، ریسکی ترین نوع صندوق ها 
در بازار سرمایه کشور یعنی صندوق های اهرمی 
که بازدهی مناسبی را در دوره های کوتاه مدت 

اخیر تجربه کرده اند.
عملکرد دوره ای صندوق های سهامی 	

بــررسی بازدهی هــای هفتــگی، ماهانــه، 
شــش ماهه و یک ســاله صندوق های منتخب، 
حاکی از تفاوت های معناداری در ساختار بازدهی 
آنهاســت. در افــق یک ســاله، آگاس  با بازده 
7۴/ ۵۸ درصــد بهترین عملکــرد را ثبت کرده و 
با ضریب آلفــای 7۴/ 20 و بتای ۸2/ 0 در صدر 
صندوق های فعال قرار دارد.  اطلس نیز با بازده 
ســالانه 13/ ۵۴ درصد، آلفــای 13/ 10 و بتای 
0۵/ 1، نشــان داده که با پذیرش ریسکی کمی 
بالاتر از شــاخص بازار، توانسته بازدهی مناسبی 
را خلق کند. از سوی دیگر، صندوق سرو با بازده 
27/ ۵2 درصد، آلفای 27/ 1۴ و بتای ۸1/ 0 نیز از 
جمله صندوق هایی بــوده که در قالب مدیریت 
فعال، عملکردی فراتر از شــاخص داشته است. 
صنــدوق ثروتم  با بــازدهی 3/ ۵2درصد، آلفای 
3/ 13 و بتــای ۸6/ 0 نیز از نمونه های موفق در 
ترکیب بازدهی بالا و ریســک منطقی است. در 
حالی که صنــدوق ارزش  با بازده 62/ ۴۵درصد، 
آلفــای 62/ ۵ و بتای ۸7/ 0 عملکردی نســبتا 
متوسط داشته است. در نقطه مقابل، صندوق های 
آســاس، بذر امید آفرین و افق ملت به  ترتیب با 

بازده های سالانه 77/ 39 درصد، 73/ 3۴درصد و 
73/ 36درصد و ضرایب آلفای منفی 23/ ۴، 27/ 1 
و 27/ 6، با وجود نوســانات قابل توجه )با بتای 
03/ 1، 73/ 0 و 00/ 1( نتوانسته اند بازدهی مازادی 
نســبت به بازار ارائه دهند. در دوره شش ماهه، 
صندوق ثروت  با بازدهی 6/ ۵۵درصدی و پس از 
آن  اطلــس  با 7۴/ ۵2درصد در جایگاه های اول 

و دوم قرار دارند.
پیشــتازان ســهامی کلاسیک در  	

مدیریت دارایی
در بین صندوق های سهامی بزرگ،  اطلس  
با ارزش خالص دارایی بیش از 1۸/  ۵ همت، در 
جایگاه نخســت قــرار دارد. آگاس نیز با حدود 
3۴/  ۴ همت، ســهم مهمی از بازار صندوق های 
ســرمایه گذاری را به خود اختصاص داده است. 
پس از این دو، سرو با دارایی بالغ بر 77/  2 همت 
و ارزش   بــا 3/  2 همت، در رده های بعدی قرار 
دارند. سایر صندوق ها ازجمله ثروت  ، آساس، بذر 
امید آفرین و افــق ملت در محدوده ۵/  1همت 
 AUM قــرار گرفته اند که اگرچــه از منظر
کوچک ترنــد اما همچنــان بازیگران فعالی در 

بازار صندوق های سهامی محسوب می شوند.

بزرگان اهرمی از منظر ارزش خالص  	
دارایی ها

در میان صندوق های ســهامی اهرمی بازار 
سرمایه، بررسی ارزش خالص دارایی ها به عنوان 
شاخصی از مقیاس فعالیت، اعتماد بازار و ظرفیت 
نقدشوندگی اهمیت دوچندان می یابد، به ویژه آنکه 
ایــن صندوق ها با بهره گیری از مکانیســم های 
اهــرمی، پتانسیل بازدهی و ریســک بالاتری 
نســبت به صندوق های ســنتی دارند. در صدر 
این فهرســت، صندوق اهرم با AUM بیش از 
6/ 23 همت قرار داشــته که سهمی قابل  توجه از 
منابع مالی بازار صندوق های اهرمی را در اختیار 
دارد و از نظر ســاختار ســرمایه ای، یک بازیگر 
تعیین کننده به شمار می آید. پس از آن، صندوق 
موج با 7/ 12همت و توان با بیش از ۵/ 10همت 
در جایگاه های دوم و سوم قرار گرفته اند. در میان 
صندوق های دیگر، جهش، شــتاب و بیدار نیز با 
دارایی تحت مدیریت قابل  توجهی در اختیار دارند 
و بــه ترتیب ۸، 7 و ۵/ 6 همت دارایی را مدیریت 
می کنند. در سوی دیگر طیف، دوایکس و نارنج 
اهرم به ترتیب با دارایی تحت مدیریت 9۵/ 1 و 

1/ ۵همتی در رده های بعدی قرار دارند.

نارنج خوش طعم بازار! 	
بررسی بازدهی صندوق های سهامی اهرمی 
در بازه های هفتگی، ماهانه، فصلی و ســالانه، 
نشان می دهد که نوســانات عملکرد میان این 
ابزارها قابل  توجه است و انتخاب میان آنها باید 
بر مبنای استراتژی زمانی سرمایه گذار و تحمل 
ریسک انجام گیرد. در بازه  یک  ماهه، نارنج اهرم 
با بازده 67/  36درصدی در صدر جدول قرار دارد. 
جهش و شــتاب نیز به ترتیب با 7۸/  3۴درصد 
و 62/  30 درصــد، بازدهی چشــمگیری از خود 

نشان داده اند. 
عملکرد این صندوق ها در مقطع کوتاه مدت، 
تا حد زیادی به رفتــار تهاجمی در معاملات و 
تمرکــز در پرتفوی چینی مرتبط اســت. برای 
مثال صندوق نارنج در 10 سهم اول خود، بیش 
از ۵0 درصد ســرمایه گذاری خود را انجام داده 
است. در افق سه ماهه، برتری نارنج ادامه دارد 
)13/  39درصد( و از ســمت دیگــر، بیدار، موج 
و جهش نیز بازده هــایی بالای 20درصد ثبت 
کرده انــد؛ موضوعی که به نحوه مدیریت پرتفو 
و زمان بندی ورود و خروج ســرمایه ها مربوط 
می شــود. مهم ترین نکته در بازدهی شش ماهه 

است؛ جایی که صندوق های اهرمی توانسته اند 
بازده هایی چشمگیر در حدود 100درصد و بالاتر 
را به ثبت برســانند. نارنــج با 9۸/ 131درصد و 
مــوج بــا 62/  113درصد در بالاترین ســطوح 

بازدهی قرار دارند.
میانه روی در نوسانات بازار  	

صندوق های سرمایه گذاری مختلط به عنوان 
ابزارهایی میان رو میان صندوق های درآمد ثابت 
و سهامی، نقشی کلیدی در جذب سرمایه گذاران 
با درجه ریسک پذیری متوسط ایفا می کنند. این 
صندوق ها با ترکیب دارایی هایی از جنس سهام 
و اوراق با درآمــد ثابت، تلاش دارند تا تعادلی 
میان رشــد سرمایه و حفظ ارزش دارایی ایجاد 
کنند. در بین پنج صندوق مختلط مورد بررسی، 
 ،)AUM( از منظــر ارزش خالــص دارایی ها
زیتون با بیش از ۵2/  2 همت صدرنشین اســت؛ 
این حجم دارایی خالص، نشــان دهنده مقیاس 
بزرگ تــر و جایگاه تثبیت شــده تر آن در میان 

سرمایه گذاران است.
 پس از آن، صنوین با 1۵/  3همت و آسام  با  
1۴۵ میلیــارد تومان قرار دارند. آفرین و هیبرید  
نیز مجموعا بــا دارایی تحــت مدیریت کمتر 
 از 2۸7  میلیــارد تومان در دســته کوچک ترها

قرار می گیرند.
 با بــررسی بازدهی هــا در افق های زمانی 
مختلف، هیبرید با عملکــردی ممتاز در اغلب 
بازه ها، به ویژه در دوره یک ساله 3۸/  ۵6درصد، 
درخشــش ویژه ای دارد. پــس از آن، صنوین 
63/  ۴1درصد و آسام 79/ ۴7درصد جایگاه های 
بعــدی را به خود اختصــاص می دهند. در بازه 
شــش ماهه نیز، بازدهی ۴۴درصــد هیبرید و 
69/  3۸درصــد صنوین نشــان می دهد که این 
صندوق ها در دوره های میان مدت نیز توانسته اند 

بازدهی مناسبی به ثبت برسانند.
 از سوی دیگر، زیتون با وجود دارایی تحت 
مدیریت بالای خود، در بازدهی یک ســاله تنها 
۸۵/  27درصد عملکرد داشته که این موضوع به 
واسطه تغییر استراتژی مدیریتی در این صندوق 

رخ داده است. 
در نهایت آفرین با بازدهی نسبتا مطلوب در 
اکثر افق ها، به ویــژه یک ماهه )67/  12درصد(، 
گزینه ای با نوســان کمتر و بــازدهی متوازن 

تلقی می شود.

»جهان صنعت« به بررسی عملکرد صندوق های سرمایه گذاری فعال در حوزه سهام می پردازد

فاصله کیلومتری اهرمی ها با دیگر صندوق ها

شاخص کل بورس در 5 روز گذشته
عدد شاخص شاخص کل

3097609 دوشنبه

3110۸16 سه شنبه

317۸6۴2 چهارشنبه

311۵۵1۸ شنبه

3091079 یکشنبه

بازار نما
نماگر کلی بازار طلا و ارز

رشد/ کاهشنرخعنوان

3/63 درصد77۵100000سکه امامی

2/26 درصد720۸۵0000سکه تمام بهار آزادی

1/7۵ درصد۴6۵000000نیم سکه طلا

3/۵2 درصد26۵000000ربع سکه طلا

1/۴۵ درصد1۴0000000سکه یک گرمی

2/36 درصد6۸232000هر گرم طلا

2/0۵ درصد۸۴62۵0دلار آزاد

2/09 درصد9۵2۵00یورو

0/7۸- درصد3091079شاخص کل بورس در آخرین روز معاملاتی

0/92- درصد9۴۵123شاخص کل هم وزن در آخرین روز معاملاتی

گروه بورس- در گزارش سالانه 
 )WFE( بورس ها  جهانی  فدراسیون 
چهره متغیر بازارهای ســرمایه جهان 
در ســال 202۴ به تصویر کشیده شده 
اســت. براســاس داده های موجود در 
با وجود کم ســابقه ترین  این گزارش، 
 )IPO( افت عرضه های اولیه عمومی
در پنج ســال اخیر در ســطح جهانی، 
منطقــه آمریکا توانســته با جهش در 
ارزش بازار، رشــد چشمگیرIPOها و 
ثبت بالاترین حجم معاملات، بار دیگر 
موقعیت برتر خود را در بین بورس های 
بین المللی تثبیت کند. در مقابل مناطق 
آسیــا- اقیانوسیه )APAC( و اروپا- 
شاهد    )EMEA(آفریقا خاورمیانه- 
کاهش در تعــداد  IPOها و عملکرد 
ضعیف تری در شاخص های اصلی بازار 
 APAC بودند. با ایــن حال، منطقه
همچنان بیشــترین تعداد IPO را به 
خود اختصاص داده و بازار مشــتقات 
آن رشــد قابل  توجهی را تجربه کرده 
اســت. گــزارشWFE  همچنین از 
اندازه  میانگیــن  6/  7 درصدی  رشــد 
عرضه های اولیه و افزایش بیش از دو 
برابــری  IPOهای میلیارد دلاری در 
مقایسه با سال 2023 خبر می دهد. در 
ادامه به بــررسی کامل تر این گزارش 

خواهیم پرداخت.
رکوردشــکنی بازار سرمایه  	

آمریکا در ۲۰۲4
ســال  در  آمریکایی  بورس هــای 
202۴ توانستند در میانه ی افت جهانی 
عرضه هــای اولیه )IPO(، عملکردی 
خیره کننده از خود به نمایش بگذارند. 
براســاس داده های منتشرشده توسط 
 ،)WFE(  فدراسیون جهانی بورس ها
منطقه آمریکا با ثبت بیشــترین تعداد 
IPO در پنج سال گذشته )21۸عرضه 

اولیه( و رشــد 91 درصدی تامین مالی 
ناشی از آن، به عنوان پیشــران اصلی 
بازارهای جهانی شــناخته شد. ارزش 
بازار داخــلی بورس های آمریکایی به 
17/  67 تریلیون دلار رسید که رشــدی 
09/  2۴درصدی را نسبت به سال قبل 
نشان می دهد؛ این رقم بالاترین سطح 
ارزش بازار در نیم دهه اخیر است. علاوه 
بر این، بورس های آمریکایی توانستند 
در حالی کــه میانگین اندازه معاملات 
بزرگ ترین  یافــت،  کاهــش  جهانی 
میانگیــن حجم معامله در پنج ســال 
گذشته را ثبت کنند. در حوزه مشتقات 
نیــز بورس های آمریکا با ثبت بیش از 

6/  31 میلیارد قــرارداد اختیار معامله و 
معاملات آتی، رشــد دو رقمی تجربه 
کردنــد. این در حالی اســت که دیگر 
مناطــق، به ویژه اروپا، کاهش یا ثبات 

نسبی را نشان دادند.
بالاتریــن ارزش بازار پنج  	

سال اخیر
سال 202۴ برای بازارهای سرمایه 
به  ویژه در منطقه آمریکا، ســال ثبت 
رکوردهای تاریخی در ارزش بازار بود. 
طبــق گــزارش  WFE، بورس های 
آمریــکایی با ثبت رقم 17/  67 تریلیون 
دلار ارزش بازار داخــلی، به بالاترین 
ســطح خود در پنج سال گذشته دست 
یافتند. این میزان افزایش، رشــد قابل 
با 09/  2۴ درصد نســبت  برابر   توجهی 
به ســال قبل داشــته و بیشتر به رشد 
سهام شــرکت های فناوری، بازگشت 
تعدیــل  و  نهــادی  ســرمایه گذاران 
سیاست های پولی مرتبط دانسته شده 
است. در حالی  که بسیاری از بازارهای 
جهان تحت  تاثیر نوسانات ژئوپلیتیکی، 
نرخ های بهره بالا و کاهش عرضه های 
اولیه قرار داشتند، بازار سرمایه آمریکا 
توانست جذب سرمایه بالایی را تجربه 
کنــد. این عملکرد در تضــاد کامل با 
منطقه اروپا و خاورمیانه بوده که ارزش 
بازار داخلی آنها با افت ۵۵/  7 درصدی 

همراه بوده است.
از دیگر عوامل تاثیرگذار در رشد بازار 
آمریکا، افزایش میزان سرمایه گذاری در 
حوزه هوش مصنوعی، انرژی های نو و 
شــرکت های فناوری پیشرفته بود که 
نه تنها موجب افزایش قیمت سهام این 
شرکت ها شد، بلکه حجم معاملات را 
نیز در بورس های این منطقه به میزان 

قابل  توجهی افزایش داد.
درصدی  	  ۲۰ تا   1۵ کاهش 

تعداد  IPOها در آسیا و اروپا
در حــالی  که بــرخی مناطق مانند 
آمریکا در سال  202۴ با رشد چشمگیر 
در تعداد و ارزش IPOها مواجه بودند، 
اقیانوسیه )APAC( و  مناطق آسیا- 
 )EMEA( آفریقا  خاورمیانه-  اروپا- 
روندی معکــوس را تجربه کردند. بنا 
تعداد   ،WFE  گــزارش ســالانه بر 
 APAC منطقه  در  اولیه  عرضه های 
با افــتی 97/  1۴درصدی به 7۵0 مورد 

کاهش یافت و در EMEA  نیز این 
کاهش به 12/  19 درصد رسید. این افت 
در حــالی رقم خورد که ســال 202۴ 
شاهد برگزاری بزرگ ترین IPO جهان 
توسط شرکتMidea Group  در چین 
نتوانســت  اما این موفقیت منفرد  بود 
رونــد کلی نــزولی بــازار را معکوس 
کند. مجموع ســرمایه جذب شــده از 
طریقIPO  در آسیا با کاهش شــدید 
2۴/  3۴ درصدی مواجه شد؛ نشانه ای از 
احتیاط فزاینده ســرمایه گذاران نسبت 
به ریســک های منطقه ای و ناپایداری 
اقتصادی پس از تغییرات سیاست های 
پــولی. در اروپا نیز با وجــود افزایش 
61 درصدی در ســرمایه جذب شده از

IPOها، کاهش در تعداد عرضه های 

اولیه حــاکی از چالش های پیش روی 
کسب وکارها برای ورود به بازار سرمایه 
اســت. تورم بالا، بی ثبــاتی سیاسی و 
ثبت شرکت ها  برای  قانونی  مشکلات 
از جمله موانعی هستند که در گزارش 

WFE به آنها اشاره شده است.

جهش بازار مشتقه در آسیا 	
در سال 202۴، بازار مشتقات مالی 
 )APAC( آسیا-اقیانوسیه  منطقه  در 
جهــشی چشــمگیر را تجربــه کرد. 
WFE، حجم  مطابق گزارش رسمی 
قراردادهــای اختیــار معاملــه در این 
منطقــه به بیش از 13۴ میلیارد قرارداد 
رسید که نســبت به سال 2023، رشد 

خیره کننــده ای معادل ۵3/  ۵3 درصد را 
نشــان می دهد. ایــن جهش در حالی 
رخ داد که ســایر مناطق جهان مانند 
اروپــا و آمریکا رشــد بسیار محدود یا 
حــتی کاهــشی را در بازار مشــتقات 
ثبت کردنــد. دلیل اصلی این رشــد 
قابل توجه را می تــوان در چند عامل 
جســت وجو کــرد؛ نخســت، افزایش 
فعالیت معامله گران خرد و اســتفاده از 
ابزارهای پوشــش ریسک در مواجهه 
با نوســانات ارز، نرخ بهــره، و قیمت 
کالاها، دوم، توسعه پلتفرم های مشتقه 
پیشــرفته در کشورهای شــرق آسیا 
به ویــژه چین، کره جنــوبی، و هند و 
سوم، استقبال ســرمایه گذاران نهادی 
از بازار مشــتقات به عنوان ابزار تامین 
نقدینگی و کنترل ریسک در بازارهای 
بی ثبات. افزایش عمق بازار مشــتقات 
در APAC نشان دهنده بلوغ ساختار 
مالی ایــن منطقه و تغییر الگوی رفتار 
بر  تمرکــز صرف  از  ســرمایه گذاران 
معاملات ســهام به استفاده هدفمند از 
ابزارهای مالی پیشرفته است. حال آنکه 
گزارش WFE هشدار می دهد افزایش 
بیش از حد فعالیت در بازار مشــتقات 
بدون زیرساخت های قانونی و نظارتی 
ریســک های  به  می تواند  متناســب، 
منطقــه ای ســطح  در   سیســتمی 

منجر شود.

برتــری مطلــق آمریکا در  	
بازارهای مالی 

ارزش بــازار ســرمایه در آمریکا با 
رشد 09/  2۴ درصدی به بیش از 67 هزار 
میلیارد دلار رسید؛ رقمی بی سابقه در 
پنج سال گذشــته. در کنار آن، حجم 
معاملات ســهام نیز بــا 12/  1۵ درصد 
رشــد، از مــرز ۸0هزار میلیــارد دلار 
اولیه  تعداد عرضه هــای  عبور کــرد. 
۴۵/  ۵2 درصدی  با جهــشی    )IPO(
بــه 21۸مورد رسیــد و از آن مهم تر، 

ســرمایه جذب شــده از ایــن مسیر با 
رشــد چشمگیر 91 درصدی به بیش از 
۵/  33میلیارد دلار رسید. در سوی دیگر، 
منطقه آسیــا با وجود افت 1۵ درصدی 
در تعداد IPOها و کاهش 3۴ درصدی 
در منابع مــالی حاصل از آن، در بازار 
مشتقات عملکردی درخشان ثبت کرد. 
تعداد قراردادهای اختیار معامله در این 
منطقه بیش از ۵3درصد رشد کرد و از 
مرز 13۴ میلیارد قرارداد گذشت. این در 
حالی است که اروپا در اغلب شاخص ها 
رونــدی نــزولی داشــت. ارزش بازار 
با افت ۵۵/  7درصدی  اروپا  سرمایه در 
همراه بــود و تعداد IPOها نیز حدود 

19 درصد کاهش یافت.

»جهان صنعت« به بررسی گزارش سالانه فدراسیون جهانی بورس ها می پردازد

رکوردشکنی در دل رکود جهانی عرضه اولیه!

گزارش2

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800

  آگهی مناقصه عمومی 
صنایع شهید رحیمی طاری در نظر دارد نسبت به خرید ، اخذ خدمات و یا ساخت اقلام مشروحه ذیل ، از طریق برگزاری 

مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شــرایط اقدام نماید. از کلیه متقاضیان واجد شــرایط دعوت می شود از تاریخ درج آگهی 
جهت دریافت اسناد مناقصه ، نقشه و مشخصات فنی به نشانی تهران ، کیلومتر 35 جاده خاوران ، پاکدشت ، بعد از شهرک شهید 
 مطهری ، صنایع شهید رحیمی طاری ، معاونت بازرگانی )تلفن تماس جهت هماهنگی برای دریافت اسناد مناقصه 021-36076690

 یا 09221304409( مراجعه نمایند . مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ چاپ آگهی به مدت 10 روز کاری از ساعت 8 صبح الی 
12:00و از ساعت 13 لغایت 15:30 خواهد بود و اسناد مناقصه را می بایست تا پایان وقت اداری روز شنبه مورخه 1404/03/03  

به آدرس مذکور تحویل نمایند.
اســتعلام های واصله واجد شرایط در روز یکشنبه مورخه 1404/03/04راس ساعت 14 عصر بازگشایی و بررسی خواهد شد . 
به پیشنهادهای فاقد امضاء ، مهر یا سپرده معتبر ، مخدوش و مشروط و پیشنهادات واصله بعد از مهلت مقرر ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
پرداخت هزینه آگهی مناقصه به عهده برنده / برندگان مناقصه می باشد.

1- خرید قطعه با کد W 880005  به تعداد 9،000 عدد براساس نقشه و پیوست فنی
2- خرید قطعه با کد W 880635  به تعداد 6،500 عدد براساس نقشه و پیوست فنی
3- خرید قطعه با کد W 880632  به تعداد 7،000 عدد براساس نقشه و پیوست فنی

4- خرید قطعه با کد W 880655  به تعداد 11،000 عدد براساس نقشه و پیوست فنی
5- خرید قطعه با کد W 880015  به تعداد 4،500 عدد براساس نقشه و پیوست فنی

6- ماشین کاری قطعه با کد W 880132  به تعداد 6،000 عدد براساس نقشه و پیوست فنی
7- خرید قطعه با کد W 869020  به تعداد 5،000 عدد براساس نقشه و پیوست فنی
8- خرید قطعه با کد W 880654  به تعداد 5،000 عدد براساس نقشه و پیوست فنی

9-  هاردآنادایز قطعه با کد W 880131  به تعداد 11،000 عدد براساس نقشه و پیوست فنی
10- خرید چهارپری آلومینیومی T6-2024 با کد W 894085   به مقدار1،300 کیلوگرم مطابق شناسنامه مواد

11-  خرید لوله آلومینیومی D24*D13 :2024 به مقدار4،880 کیلوگرم مطابق شناسنامه مواد
12- خرید تسمه آلومینیومی7022 ضخامت 3 م .م عرض 12 م .م به مقدار1،750 کیلوگرم مطابق شناسنامه مواد

13- خرید میلگرد آلومینیومی 2024 آنیل با قطر 100 م .م به مقدار 40.000 کیلوگرم مطابق شناسنامه مواد
14- خرید لوله فولادی CK15 با ابعاد 79*73/8 به مقدار 16،500کیلوگرم مطابق شناسنامه مواد

شناسه آگهی: 1927962 -م الف 501

شماره 3104101

آگهی مناقصه

شرکت ملی صنایع مس ایران با عنوان مناقصه گزار در 
نظر دارد پروژه »ارائه خدمات با چهارده دســتگاه لیفتراک، 
دو دستگاه مینی لودر و سایر ماشین آلات مورد نیاز کارفرما 
در مجتمع مس سونگون« را به شرکت ها یا موسسات واجد 
صلاحیت واگذار نماید. مقتضی اســت جهت کسب اطلاعات 
بیشــتر به وب سایت های رســمی این شرکت به شرح ذیل 

مراجعه نمایید.
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»جهان صنعت«- عاصم ام. حسین، معاون سابق 
مدیر بخش خاورمیانــه و آسیای مرکزی در صندوق 
بین الملــلی پول )IMF( در یادداشــتی در پروجکت 
سیندیکت نوشت: »آخرین رویارویی نظامی بین هند 
و پاکســتان دقیقا همان چیزی است که اقتصاد بیمار 
پاکستان به آن نیاز ندارد؛ پس از دهه ها پس انداز پایین 
داخلی، ســرمایه گذاری ناکافی و رشــد ضعیف تولید 
ناخالص داخلی. اکنون اســتراتژی ای که میان انضباط 
مالی، اهداف جمعیتی و هزینه کرد برای توسعه بلندمدت 

تعادل ایجاد کند، به شدت ضروری است.
کراچی: در حالی که تنش نظامی میان پاکســتان 
و هنــد همچنان ادامه دارد، اقتصاد پاکســتان ممکن 
است به شــدت آسیب ببیند. دو هفته پس از حمله ای 
تروریستی در بخش تحت کنترل هند در کشمیر، هند 
مجموعه ای از حملات را در خاک پاکستان آغاز کرد. 
این بحران باعث نگرانی هایی شده که ممکن است هند 
تلاش کند جریان رودخانه ایندوس به سمت پاکستان را 
متوقف کند- تهدیدی که اقتصاد آسیب دیده پاکستان 

تاب آن را ندارد.
۵0سال پیش، پاکستان قوی ترین اقتصاد در جنوب 
آسیا را داشت و از نظر درآمد سرانه از هند، بنگلادش و 

حتی سری لانکا پیشی گرفته بود اما امروزه عکس آن 
صادق است: درآمد سرانه پاکستان نصف همسایگانش 
اســت و در آموزش، بهداشــت و بیشتر شاخص های 
توســعه ای از آنها عقــب مانده اســت. در حالی که 
سوءمدیریت کلان اقتصادی در این افول نقش داشته 
اســت. یکی از عوامل مهم امــا کمتر مورد توجه قرار 

گرفتن، رشد سریع جمعیت است.
زمانی که رشد جمعیت از رشد درآمد پیشی می گیرد، 
درآمد ســرانه کاهش می یابد. پیامدهای بلندمدت این 
مساله گســترده اســت: جمعیت بزرگ تر- به ویژه با 
نسبت وابستگی بالا- به معنای پس انداز کمتر خانوار، 
ســرمایه گذاری کمتر و رشــد اقتصادی کندتر است. 
جمعیت پاکستان طی نیم قرن گذشته بیش از چهار برابر 
شده و اکنون 36درصد جمعیت این کشور زیر 1۵سال 
سن دارند بسیار بیشــتر از سهم 22 تا 2۵ درصدی در 
بنگلادش، هند و ســری لانکا که در آنها رشد جمعیت 
در دهه های اخیر به شدت کاهش یافته است. در نتیجه، 
سهم جمعیت در سن کار در پاکستان کمتر از 60درصد 
است، در حالی که در سایر کشورهای جنوب آسیا این 

رقم بیش از دوسوم است.
این نابرابری جمعیتی فشار زیادی بر پس انداز خانوار 

وارد می کند. وقتی تعداد وابســتگان از شاغلان بیشتر 
اســت، توانایی جامعه برای پس انداز کاهش می یابد. 
این امر توضیح می دهد کــه چرا نرخ پس انداز داخلی 
پاکســتان کمتر از 7درصد است، حدود 20 درصد کمتر 

از کشورهای همسایه.
تجربه گذار جمعیتی آسیای جنوب شرقی در دهه های 
1970 و 19۸0 نشان می دهد اگر پاکستان سهم جمعیت 
در سن کار مشابه کشورهای دیگر جنوب آسیا داشت، 
نرخ پس انداز آن می توانست 10 درصد بالاتر باشد. این 
میزان، امکان سرمایه گذاری بسیار بیشتر در زیرساخت ها، 
آموزش و توسعه صنعتی را فراهم می کرد و رشد تولید 
ناخالص داخلی را ســالانه یک تــا 1/۵ درصد افزایش 
می داد. اگر این روند طی 2۵سال ادامه می یافت، سطح 
درآمد می توانست 30 تا ۴۵ درصد افزایش یابد که برای 

جبران فاصله با هند و بنگلادش کافی بود.
نرخ سرمایه گذاری پاکستان در دهه های اخیر حدود 
1۵درصد باقی مانده- بسیار پایین تر از کشورهای دیگر 
منطقه- اگرچه کمک های خارجی و ســرمایه گذاری 

بین الملــلی تا حدی حمایت کرده اند اما نتوانســته اند 
کســری پس انداز داخلی و تشــکیل سرمایه را جبران 
کنند. نتیجه، اقتصادی ایســتا بوده، یعنی هر زمان که 
منابع مالی خارجی کاهش می یابد، دچار بحران می شود

عدم تعادل مالی دولت، مشکل را تشدید کرده است. 
اکنون نزدیک به دوســوم درآمد دولت صرف پرداخت 
بهره بدهی می شود و فضای اندکی برای سرمایه گذاری 
عمومی یا هزینه هــای اجتماعی باقی می ماند. تلاش 
برای تامین کسری بودجه از طریق استقراض داخلی، 
ســرمایه گذاری خصوصی را به حاشیه رانده و رشد را 

تضعیف کرده است.
پاکستان اکنون در نقطه ای حیاتی قرار دارد. برنامه 
تثبیت اقتصادی با حمایت صندوق بین المللی پول- که 
این هفته در هیات اجرایی بررسی می شود- پس از تورم 
۴0 درصدی در ســال 2023 و کاهش ذخایر ارزی به 
سطحی که فقط سه هفته واردات را پوشش می داد، کمی 
ثبات ایجاد کرده است. تمدید بدهی توسط وام دهندگان 

رسمی و کاهش قیمت نفت نیز اندکی مهلت داده اند.

اما پایداری اجتماعی و سیاسی سیاست های ریاضتی 
صندوق، همچنان محل تردید است. مالیات ها به سرعت 
افزایــش یافته اند، در حالی کــه هزینه های اجتماعی 
و سرمایه گذاری شــدیدا محدود شده اند. بدون تامین 
مالی ترجیحی جدید، فضــای مالی برای تغییر واقعی 

اقتصادی وجود ندارد.
اســتراتژی موثرتر باید بین انضباط مالی و توسعه 
بلندمدت توازن ایجاد کند و بر سه حوزه کلیدی تمرکز 
داشــته باشد. نخست، پاکستان باید برای کاهش رشد 
جمعیت اقدام کند. گســترش دســترسی به آموزش- 
به ویژه برای دختران- می تواند زنان را وارد بازار کار کند 
و خدمات بهتر در زمینه برنامه ریزی خانواده می تواند نرخ 

باروری را کاهش دهد.
بنگلادش الگویی مناسب ارائه می دهد: رشد جمعیت 
آن همزمان با افزایش آموزش و اشتغال زنان، کاهش 
یافته است. وام های خرد هدفمند برای زنان نیز نقش 
بزرگی ایفا کرده اند. اگر پاکستان بتواند با افزایش سهم 
جمعیت در سن کار به اندازه فقط ۵ درصد طی دهه آینده، 
نرخ پس انداز خود را افزایش دهد، مسیر سرمایه گذاری و 

ظرفیت اقتصادی بلندمدت خود را باز می کند.
دوم، کشــور باید سیســتم مالیاتی خود را اصلاح 

و میــزان تبعیت از آن را افزایش دهد. گســترش پایه 
مالیــاتی- به ویــژه در بخش های کم  مالیــات  مانند 
خرده فروشی و کشــاورزی- و تقویت وصول مالیات 
می تواند طی 6ســال آینده، معــادل 6درصد از تولید 
ناخالص داخلی درآمد اضافه ایجاد کند. حداقل نیمی از 
این درآمد باید صرف سرمایه گذاری عمومی و هزینه های 
اجتماعی شود. این برای حفظ رشد اقتصادی و همچنین 

حمایت عمومی از اصلاحات ساختاری حیاتی است.
در نهایت، حمایت بیشتر از سوی جامعه بین المللی 
ضــروری اســت. تامین مالی ترجیــحی هماهنگ از 
ســوی وام دهنــدگان دوجانبه و چندجانبــه می تواند 
شــکاف های مهم بودجه ای را پر کند. این منابع باید 
برای ســرمایه گذاری های کلان در آموزش، سلامت، 
توســعه نیروی کار و زیرســاخت های مقاوم در برابر 

تغییرات اقلیمی اختصاص یابد.
تغییر جمعیتی یک شبه اتفاق نمی افتد اما می توان از 
هم اکنون زمینه سازی کرد. با ترکیب درستی از سیاست ها 
و حمایت بین المللی، پاکستان می تواند شکاف پس انداز 
خود با همســایگانش را پر کرده و سرمایه گذاری های 

موردنیاز برای احیای اقتصاد بیمار خود را محقق کند.

نگاه

بهترین فرصت پاکستان برای نجات اقتصادی

داریوش علی مرادی، رضا واعظی و مقصود امیری* 
صلاح نظــام اداری و مدیریت دولتی دربرگیرنده تلاشی 
نظام مند و یکپارچه است؛ به گونه ای که از طریق آن می توان 
تغییرات موثری در نظام اداره عمومی پدید آورد و توان آن 
را برای رسیدن به پیشرفت ملی، افزایش داد. این تحقیق 
با هدف ارائه مدل بهبود ســازمانی در سازمان های دولتی 
ایران )موردمطالعه: شرکت ملی نفت ایران( انجام  شده است. 
پژوهش از نوع آمیخته اکتشافی است. در ابتدا از رویکرد 
فراترکیب ابعاد، مولفه ها و شاخص های مدل تدوین شدند. 
در مرحله بعد برای ارزیابی، غربال و بومی ســازی مدل از 
روش دلفی فازی استفاده شد. در بخش آخر از تکنیک دنپ 
برای تحلیل روابط و تاثیرات آنها اقدام شد. جامعه مرحله 
اول شامل ۴1مقاله از 6۵1مقاله )بازه 139۵ تا 1۴02 برای 
مقالات داخلی و 201۵ تا 2022 برای مقالات خارجی( با 
مرور نظام مند انتخاب و با روش تحلیل محتوا کدگذاری 
شــدند. در مرحله دوم؛ 6 بعد، 22مولفه و ۸۸ شاخص با 
کمک 1۵خبره اعتباریابی و بومی سازی و در مرحله آخر 
با کمک 1۵خبره اولویت بندی و مدل نهایی استخراج شد. 

یافته های این تحقیق نشان داد که به منظور بهبود سازمانی 
در شرکت ملی نفت ایران باید ابعاد توسعه منابع انسانی، 
فضای کسب وکار، فرهنگ ســازمانی، سلامت سازمانی، 
مسوولیت پذیری اجتماعی و ساختار سازمانی موردتوجه 

مدیران شرکت ملی نفت ایران قرار گیرد.
1- هدف اصلی این تحقیق درباره توسعه 
سازمانی در بخش دولتی ایران چیست و کدام 

سازمان خاص مورد مطالعه قرار گرفته است؟
این تحقیق با هدف ایجاد یک مدل بهبود ســازمانی 
متناسب با ســازمان های دولتی ایران انجام شده است. 
تمرکــز اصلی آن بــر افزایــش کارایی و اثربخشی این 
سازمان ها برای کمک به پیشرفت ملی است. شرکت ملی 
نفت ایــران )NIOC( به عنوان مطالعه موردی در این 

پژوهش بررسی شده است.
 )NIOC( ۲- مدیران شرکت ملی نفت ایران
برای بهبود سازمان باید بر چه ابعادی تمرکز کنند؟

تحقیق، 6بعد کلیدی را برای بهبود عملکرد سازمانی در 
شرکت ملی نفت ایران مشخص کرده است:

1- توسعه منابع انسانی
2- محیط کسب وکار
3- فرهنگ سازمانی
۴- سلامت سازمانی

۵- مسوولیت اجتماعی
6- ساختار سازمانی

۳- چه رویکردی برای توســعه مدل بهبود 
سازمانی در این تحقیق استفاده شده است؟

ایــن تحقیق از رویکرد ترکیبی )کمی -کیفی( بهره برده 
است:

 : )Qualitative Meta-Synthesis(متاسنتز
بررسی سیستماتیک و تحلیل محتوای 6۵1مقاله )داخلی و 
خارجی( برای شناسایی ابعاد، مولفه ها و شاخص های اولیه

 : )Fuzzy Delphi Methodروش دلفی فــازی
ارزیابی، پالایش و بومی ســازی مدل براساس نظرات 1۵ 

کارشناس متخصص.

تکنیــک DANP )شــبکه تحلیــلی فازی 
DEMATEL(: تحلیل روابط بین ابعاد و اولویت بندی 

مدل نهایی با کمک 1۵کارشناس.
4- چه چالش هایی باعث نیاز بهبود سازمانی در 

سازمان های دولتی ایران شده است؟
ســازمان های دولتی ایران با مشکلات متعددی روبه رو 

هستند، از جمله:
- عدم کارایی و اثربخشی در مصرف منابع دولتی

- عدم توانایی در همگام شــدن با پیشرفت های علمی 
و فناوری

- فساد اداری، تبعیض و ناکارآمدی سیستم ها
- اتلاف منابع و استفاده نادرست از امکانات عمومی

- ضعف در سیســتم های نظارتی و عدم رعایت حقوق 
شهروندان

- عدم وجود اهداف روشن و نبود برنامه های مناسب برای 
آموزش و توسعه کارکنان

۵- این تحقیق چگونه شــکاف موجود در ادبیات 
پژوهشی درباره توسعه سازمانی در ایران را پر می کند؟

پژوهش های موجود اغلب فاقد نگاه جامع به بهبود سازمانی 
هستند و به شرایط خاص سازمان های دولتی ایران، به ویژه 
در صنعت نفت و گاز، توجه کافی ندارند. این تحقیق با ارائه 
یک مدل جامع و بومی سازی  شده، در نظر گرفتن چالش ها 
و نیازهای خاص ســازمان های دولتی ایران و پیشــنهاد 
راهبردهای عملی برای اجرای موفق مدل، تلاش می کند 

این شکاف را پر کند.
6- طبق این تحقیق، فرهنگ سازمانی چه نقشی 

در بهبود سازمان های دولتی ایران دارد؟
این پژوهش بر توســعه فرهنگ سازمانی برمبنای ارزش های 
ایرانی- اسلامی تاکید دارد. جنبه های کلیدی این فرهنگ عبارتند از

- روحیه جهادی، تلاش و پشتکار
- صرفه جویی و ساده زیستی

- مسوولیت پذیری و پاسخگویی
- خلاقیت و نوآوری
- پایبندی به قانون

7- چه عواملی از محیط کسب وکار باید در برنامه ریزی 
استراتژیک شرکت ملی نفت ایران لحاظ شوند؟
شرکت ملی نفت ایران باید موارد زیر را در نظر بگیرد:

- تحریم ها و چالش های مرتبط )بازاریابی نفت، حمل ونقل 
و انتقال ارز(

- مشــکلات توسعه زیرساخت و تجهیزات در اکتشاف، 
تولید و توزیع

- کسری بودجه شرکت.
8- مســوولیت اجتماعی چه نقشی در بهبود 

سازمانی شرکت ملی نفت ایران دارد؟
شرکت ملی نفت ایران، مانند سایر شرکت ها، در برابر پیامدهای 
فعالیت ها و تصمیمات خود نسبت به جامعه و محیط زیست 

مسوول است. این مسوولیت شامل مواردی مانند:
- تمرکز ویژه بر اخلاق مشتری مداری

- حفظ منافع عمومی
- پاسخگویی عمومی در قبال محیط زیست و جامعه.

* این مطلب از مقاله ای با عنوان »ارائه مدل توسعه سازمانی 
در سازمان های دولتی ایران« استخراج شده است

مقاله خوانی

سمانه ســادات خرمگاه- یکی از موضوعات 
حیــاتی که امروزه در جامعه ما به آن پرداخته می شــود، 
ارتباط میان فقر درآمدی خانوار و فقر آموزشی است که در 
گزارش »پایش ابعاد فقر سال 1۴02: فقر آموزش« مرکز 
پژوهش های مجلس به طور جامع مورد بررسی قرار گرفته 
است. در این گزارش، عوامل کلیدی مرتبط با فقر آموزشی و 
تاثیرات آن روی وضعیت معیشتی خانوارها به بحث گذاشته 
شده و نشان داده می شود که آموزش به عنوان عامل اساسی 
در رشد اجتماعی و اقتصادی، چه نقشی در ارتقای سرمایه 

انسانی و قطع چرخه فقر ایفا می کند.
 با وجود پیشرفت های نسبی در دسترسی به آموزش، 
کیفیت این آموزش به واسطه مشکلات اقتصادی، تحریم ها 
و بحران جهانی کرونا در سال های اخیر، به ویژه در مناطق 
محروم و برای خانواده های با درآمد پایین، به شدت کاهش 
یافته است. نتایج این گزارش همچنین بر اهمیت فاکتورهای 
اقتصادی- اجتماعی مانند ســطح سواد والدین و شرایط 
اقتصادی خانواده تاکید می کند که به وضوح بر یادگیری و 
حضور دانش آموزان در مدارس تاثیر می گذارد. به طور مثال، 
کودکان خانواده های با والدین کم سواد و از طبقات درآمدی 
پایین، به راحتی نمی توانند تحصیلات خود را به پایان برسانند. 
این گزارش به بررسی مشکلات موجود در نظام آموزشی 
نیز پرداخته و عواملی مانند تراکم بالای کلاس های درس، 
کمبود معلمان باکیفیت و کاهش منابع مالی برای آموزش را 
به عنوان موانع اصلی در راه بهبود کیفیت آموزشی معرفی 
می کند. همچنین، افت سرانه دانش آموزی به دلیل کاهش 
بودجه های آموزشی و افزایش تقاضا برای آموزش مشاهده 
می شود که موجب کاهش هزینه های خانوار برای آموزش 
شده است. یافته های این گزارش نشان دهنده رابطه معنادار 
بیــن فقر آموزشی و فقر درآمدی خانوارهاســت و تاکید 
می کند که به تنهایی نمی توان از طریق نهادهای آموزشی 
مشکلات آموزشی را حل وفصل کرد و نیاز به همکاری با 
سیستم های حمایتی به شدت احساس می شود. در این راستا، 
طرحی مبتکرانه تحت عنوان »تبدیل مدارس با تمرکز فقر 
بالا به مدارس با عملکرد بالا« برای بهبود کیفیت آموزشی 
در مدارس این مناطق پیشنهاد شده که هدف آن ارتقای 
کیفیــت آموزش با همــکاری وزارت آموزش وپرورش و 
نهادهای حمایتی است، تا بدین ترتیب شکاف های آموزشی 

و اجتماعی کاهش یابد و چرخه فقر نیز شکسته شود.
در ادامه این گزارش ذکر شده است که عوامل اقتصادی- 
اجتماعی خانواده همچون ســطح سواد والدین و وضعیت 
اقتصادی خانواده به طور قابل توجهی بر یادگیری و حضور 
دانش آموزان در مدرسه تاثیر می گذارد. کودکان با والدین 
کم سواد و از دهک های پایین درآمدی، احتمال کمتری دارد 

که تحصیلات خود را به پایان برسانند.
در این گزارش بیان شده که ازجمله عوامل مدرسه ای 
موثر بر فقر آمــوزشی می توان به تراکم بالای کلاس ها، 
کمبود معلمان باکیفیت و کاهش بودجه های آموزشی اشاره 
کرد. در سال های اخیر، سرانه دانش آموزی به دلیل کاهش 
بودجه و افزایش جمعیت دانش آموزی افت داشته و خانوارها 
نیز برای آموزش کمتر هزینه می کنند. به طورکلی یافته ها 
نشــان می دهد که بین فقر آموزشی و فقر درآمدی خانوار 
رابطه وجود دارد و آموزش وپرورش نیز به تنهایی قادر به حل 

مشکلات آموزشی نیست و همکاری نظام های حمایتی و 
آموزشی ضروری است.

در این گزارش تصریح شده است که به  همین منظور 
برای افزایش آموزش مطلوب برای سه دهک پایین درآمدی 
که در معرض آموزش نامطلوب هســتند، طرح »تبدیل 
مــدارس با تمرکز فقر بالا به مدارس با عملکرد بالا«، با 
هدف ارتقــای کیفیت آموزشی مدارس با تمرکز فقر بالا 
پیشنهاد می شود تا با مشــارکت وزارت آموزش وپرورش 
و نهادهای حمایتی، کیفیت آموزش بهبود یابد، شــکاف 
آموزشی و طبقاتی کاهش یافته و چرخه فقر شکسته شود

در بخش یافته های کلیدی این گزارش هم ذکر شده 
که نرخ باسوادی در ایران برای گروه سنی 1۵ سال و بالاتر 
همچنان به هدف 100 درصدی نرسیده و در حدود ۸۵ درصد 
ثابت مانده اســت. در این گزارش بیان شده که وضعیت 
دســترسی به آموزش ابتدایی مناسب است اما نرخ ترک 
تحصیل و عدم برخورداری از مدرک در مقاطع متوسطه 
اول و دوم بالا است، به ویژه برای گروه های کم درآمد که 

بیشتر تحت تاثیر فشار اقتصادی قرار دارند.
در ادامه گفته شــده که کیفیت آمــوزش و خروجی 
یادگیری مدارس پایین اســت؛ نمــرات پایین و فاصله با 
میانگین بین المللی در آزمون پرلز، آزمون بین المللی سنجش 
سواد خواندن پایه چهارم، ضرورت بهبود کیفیت برنامه های 

آموزشی را نشان می دهد.
در توضیــح دیگر یافته های این گزارش آمده اســت 
عواملی همچون وضعیت اجتماعی- اقتصادی خانواده، سطح 
تحصیلات والدین و هزینه کرد پایین خانواده ها برای آموزش، 
در ریسک ترک تحصیل و فقر آموزشی فرزندان موثر است

در این گزارش بیان شــده که هزینه های خانوار برای 
آموزش در دهک های پایین جامعه کاهش یافته اســت؛ 
خانواده های فقیر با محدودیت های مالی بیشتری روبه رو 
هستند و بودجه کمتری را به آموزش فرزندان شان اختصاص 
می دهند. در گزارش این نهاد پژوهشی عنوان شده که تراکم 
بالای کلاس ها و کمبود معلم، به ویژه با افزایش جمعیت 

دانش آموزی، بر کیفیت یادگیری تاثیر منفی داشته است.
در ادامه آمده اســت روند تخصیص بودجه به آموزش 
عمومی در ایران کاهش یافته و با افزایش تعداد دانش آموزان، 

سرانه بودجه برای هر دانش آموز به طور قابل توجهی کم شده 
است. در این گزارش تصریح شده که دسترسی به اینترنت، 
رایانه و تبلت امروزه بخشی از آموزش شده است و شکاف 
دیجیتالی می تواند فقر آموزشی را تشدید کند، چنان  که در 
دوران کرونا، عدم دســترسی به اینترنت برای دهک های 
پایین درآمدی، مانعی بــرای تحصیل مجازی بود و فقر 

آموزشی در این گروه ها تشدید شد.
در آخرین یافته این گزارش ذکر شده است که کاهش 
بودجه دولتی همزمان با کاهش هزینه  آموزش خانوار منجر 
به گسترش نابرابری های آموزشی و تشدید فقر آموزشی 
می شود زیرا دهک های بالای جامعه با توانایی مالی بالاتر 

همچنان به آموزش باکیفیت دســترسی دارند، در حالی 
که اقشــار ضعیف تر درگیر مشکلات دسترسی و کیفیت 

آموزش هستند.
در ادامه پیشنهاد راهکارهای تقنینی، نظارتی یا سیاستی 
بیان شده است. در این گزارش گفته شده که برای کاهش 
فقر آموزشی دانش آمــوزان فقیر و بهبود کیفیت آموزش 
برای دهک های پایین درآمدی پیشــنهاد می شود وزارت 
آموزش وپرورش و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای 
تبدیل مدارس با تمرکز فقر بالا به مدارس با عملکرد بالا، 
سیاست های چندجانبه زیر را با همکاری یکدیگر اجرا کنند

شناســایی مدارس و خانوارهای هدف، ارائه خدمات 

آموزشی ویژه به دانش آموزان در این مدارس، پرداخت یارانه 
نقدی به سرپرست خانوار مشروط به مشغولیت به تحصیل 
فرزندان در ســن تحصیل و ارائه مشاوره های خانوادگی و 
آموزشی به دانش آموزان این مدارس و تامین تغذیه و سایر 
نیازهای اولیه آنها با مشارکت خیریه ها از جمله این سیاست ها 

هستند که مرکز پژوهش ها آن را پیشنهاد داده است.
هزینه آموزش خانوار 	

برای محاسبه هزینه های آموزش خانوار دارای حداقل 
یک فرزند 6 تا 1۸ســال با داده های هزینه درآمد خانوار، 
هزینه ثبت نام و شــهریه مدارس در تمام مقاطع، نهضت 
ســوادآموزی مقطع ابتدایی، هزینه کلاس های تقویتی، 

کلاس های کنکور، کمک های نقدی به مدارس، هزینه 
کتاب های درسی و کمک درسی جمع زده و میانگین وزنی 
برای هزینه آموزش در سطح استانی و کشوری محاسبه 
شد. علاوه بر این، هزینه آموزش نسبت به کل هزینه های 
خانوار، هزینه های خانوار به تفکیک دهک درآمد و در نهایت 
هرکدام در ســطوح کشوری، استانی و شهری و روستایی 

محاسبه شده است.
شکل)1( میانگین وزنی هزینه آموزش نسبت به کل 
هزینه های خانوار در کشور به تفکیک شهری و روستایی را 
از سال 1391 تا 1۴02 نشان می دهد. به طورکلی در کشور، 
میانگین وزنی هزینه آموزش نســبت به کل هزینه های 
خانوار از سال 1397 کاهشی شده که با روند افزایش فقر 
و افزایش ســهم خوراک نیز منطبق است. در سال 1397 
هزینه آموزش ۴/72درصد بوده و به 1/01درصد در سال 
1۴02 رسیده است. این داده نشان می دهد، خانوار مجبور 
شده است برای خوراک هزینه بیشتری پرداخت کند و در 
نتیجه برای سایر هزینه ها ازجمله آموزش، سهم کمتری 
پرداخت می کند. هزینــه آموزش خانوار دارای فرزند 6 تا 
1۸سال نسبت به کل هزینه های غیرخوراکی در شهرها 

بالاتر از روستاهاست.
شکل )2( میانگین وزنی هزینه آموزش خانوار در کشور 
را که با قیمت ثابت 139۵ حقیقی شده است از سال 1391 
تا 1۴01 نشان می دهد. محاسبه هزینه حقیقی سالانه برای 
آموزش نشان می دهد که همزمان با تورم و گرانی کالاها، 
خانوار سهم هزینه آموزش خود را کاهش داده و این کاهش 
همزمان با کاهش سرانه دانش آموزی از بودجه دولت در 

آموزش وپرورش بوده است.
به طور متوسط در سال 1۴02 هر خانوار دارای فرزند 
6 تا 1۸ساله، یک درصد کل هزینه خانوار را برای آموزش 
خرج می کند که اســتان های اصفهان، آذربایجان شرقی 
و فارس بیشــترین هزینه را برای آموزش فرزندان شــان 

پرداخت می کنند.
نســبت هزینه آموزش خانوار به کل هزینه ها در سال 
1۴02 به تفکیک دهک درآمدی در استان ها نشان می دهد 
که خانوارهای سه دهک بالای درآمدی در استان تهران 
بیش از خانوارهای مشابه در دیگر استان ها برای آموزش 
هزینه می کنند.  سهم هزینه آموزش از هزینه های خانوار 
به تفکیک گروه های دهک درآمدی نشان می دهد سهم 
آمــوزش در همه دهک های درآمدی کاهشی بوده و این 
روند مختص به فقرا نبوده است و حتی دهک های بالا نیز 
ســهم هزینه آموزش را کم کرده اند. علاوه بر اینکه فشار 
اقتصادی در ســال های گذشــته بر مخارج آموزش کلیه 
خانواده ها اثر منفی گذاشته است؛ افزایش نرخ فقر باعث 
شده که هزینه ناچیز خانوار کم درآمد در حوزه آموزش نیز 

صرف هزینه های ضروری دیگر شود.
کاهش اختلاف هزینه ها در سال های 1۴01 و 1۴02 
نشــان می دهد که دهک10 درآمدی هزینه آموزش خود 
را کاهش داده و در نتیجه نابرابری بین دهک ها را نســبتا 
کاهش داده است. در صورتی که سال 139۵ دهک10 بیش 
از سایر دهک ها هزینه آموزش می کرده بنابراین نابرابری 

هم بیشتر بوده است.

بازوی پژوهشی مجلس، پایش ابعاد فقر آموزش سال 14۰۲ را منتشر کرد

آموزش در تله فقر درآمد خانوار

رهیافت های نوین برای تحول اداری

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800
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خبر

وعده وزیر ارتباطات درباره افزایش سرعت اینترنت
»جهان صنعت«- سید ستار هاشمی، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با انتشار 
پســتی در یک شبکه اجتماعی )ایکس( 
اظهار کرد: مهم ترین اولویت های کاریم 
در وزارت ارتباطات، فراگیری و پیاده سازی 
۵G در کشور است. او افزود: در این دوره 

از سرعت 10 و 20 و30 مگ رها می شویم 
و با سرعت ۴00مگ و ۵00 مگ معنای 
واقعی خدمات آنلایــن و بازی و فیلم و 
سریال را درک خواهیم کرد. در ادامه اعلام 

این خبر، یک کاربر در کامنتی خطاب به وزیر ارتباطات در این شــبکه اجتماعی 
اظهار کرد: البته آقای وزیر بهتر می دانید که برای ارائه ۵G ظرفیت کافی و متناسب 
فرکانسی هم ضروری است. محدوده 3۸00-3600 مگاهرتز که از سال1۴00 در 
مقاطع مختلف تصمیم به واگذاری آن بوده، هنوز قانونا به اپراتورها واگذار نشــده 
است. وزیر ارتباطات هم در پاسخ به این کاربر توضیح داد: مقدمات کار فراهم شده 

و انشاءالله در آینده نزدیک انجام خواهد شد.

شورای رقابت یک رویه انحصاری دیگر را محکوم کرد
مهر- جلسه هفتصد وچهلم شورای 
رقابــت در تاریخ 16اردیبهشــت ماه 
برگزار شــد. موضوع اول این شــورا 
بررسی شــکایت شــرکت تپسی از 
رفتار ضد  ارتــکاب  مبنی بر  اســنپ 
رقابتی بود که اعضای شورای رقابت 
به نفع تپسی رلی دادند. در بخشی از 
متن این رای آمده اســت: اسنپ فود 
بــرای ترغیب رســتوران ها به انعقاد 

قرارداد نوعی قرارداد انحصــاری طراحی کرده که نتیجه انعقاد آن، ایجاد 
محدودیت در بازار بوده و رســتوران ها را از انعقاد قرارداد با رقبا منع کرده 
اســت. پس از انعقاد این قراردادها اولا امتیاز عملکرد رستوران را ۵/  1برابر 
می کند به نحوی که به عنوان مثال امتیاز دریافتی از ســوی کاربران ۵/  3 
اســت ولی به لحاظ اینکه با اسنپ فود قرارداد بسته است در اول فهرست 
نشــان داده می شود و کاربر از این موضوع اطلاع ندارد. ثانیا بیان می شود 
که در مدت قرارداد بــا پلتفرم دیگر قرارداد منعقد نکنند. ثالثا برای خروج 
از قرارداد وجه التزام های ســنگین در نظــر می گیرد. رابعا به منظور انعقاد 
قرارداد تخفیف بسیاری در میزان کمیسیون دریافتی از رســتوران اعمال 
می کند. رفتارهای یادشده شرکت مشتکی عنه به لحاظ وجود وضعیت مسلط 
اقتصادی مشــتکی عنه در بازار مورد بحث، منجر به محدود کردن بازار و 
دشــواری ورود رقبا و گمراه شدن کاربران در انتخاب رستوران های نشان 
داده شده در صدر فهرست رستوران های موجود در نرم افزار شده است. این 
شورا پس از بررسی شکایات و مستندات ارائه شده، قراردادهای انحصاری 
اسنپ فود با رستوران ها را مصداق رویه های ضدرقابتی تشخیص داد و در 
رای خود، این شــرکت را به حذف شــروط ضدرقابتی از قراردادها، شامل 
قراردادهای پیشین جاری و قراردادهای آتی موظف کرد. براساس مصوبه 
شــورای رقابت، اگرچه اسنپ فود در قراردادهای خود از عبارات اجبارکننده 
اســتفاده نکرده اما مجموع شــروط و قیود قراردادی به گونه ای بوده که 
رستوران های طرف قرارداد نمی توانستند با رقبای اسنپ فود همکاری کنند 
و برای خروج از قراردادهای انحصاری هم ملزم به پرداخت جریمه و وجه 
التزام بودند. بر این اساس، شورای رقابت این قراردادها را با توجه به سهم 
مســلط اسنپ فود در بازار، مصداق رویه ضدرقابتی دانسته و با اکثریت آرا، 
رای به توقف رویه ضد رقابتی اســنپ فود و عدم تکرار آن در آینده صادر 
کرده است. این رای به این معناست که شروط ضدرقابتی قراردادها شامل 
»اعطای تخفیف در کمیسیون به شرح همکاری انحصاری« از قراردادهای 
پیشیــن جاری و آتی حذف خواهند شــد. همچنین، جریمه هایی که برای 
خروج رســتوران ها از قراردادهای انحصاری و همکاری با رقبا تعیین شده 
بــود نیز بی اعتبار خواهند بود. در ادامه نیز مطابق با رای شــورای رقابت، 
اســنپ فود مجاز به استفاده از چنین شروطی در قراردادهایش نخواهد بود

هوش مصنوعی نورون های فعال مغز را شناسایی کرد
ایســنا- دانشــمندان با توسعه 
سامانه ای جهت شناسایی مشخصات 
الکتریکی انــواع مختلف نورون های 
مغز، موفق به حل این معما شــدند. 
مغز از نورون ها تشکیل شده است و 
تصور می شود که هر نورون نقش های 
ایفا  پــردازش اطلاعات  مختلفی در 
می کند. دانشــمندان مدت هاست که 
تولیدشــده  الکترودهای  از  می توانند 

توســط مغز در حیــن فعالیت مغزی برای ثبت فعالیت نورون ها اســتفاده 
کنند. با وجود اینکه ثبــت سیگنال های الکتریکی برای نظارت بر فعالیت 
نورون های مغز بسیار ارزشمند است، تاکنون این روش نسبت به تشخیص 
نوع نورون مغزی ثبت شده، ناتوان بوده است. این فرآیند، شناسایی چگونگی 
مشارکت نورون های مختلف در عملکرد مغز را غیرممکن می کند. محققان 
با اســتفاده از پالس های کوتاه نور آبی برای ایجاد تحریک در انواع خاص 
ســلول، تحریک های الکتریکی متمایزی در انواع مختلف نورون ها را در 
مغز موش شناســایی کردند. این تیم پایگاهی از مشخصه های الکتریکی 
مختلــف برای هر نوع نورون مغــزی ایجاد کرد که به آنها امکان آموزش 
یک الگوریتم »هوش مصنــوعی« را می دهد که می تواند به طور خودکار 
پنج نوع مختلف نورون را با دقت 9۵ درصد و بدون نیاز بیشتر به ابزارهای 
ژنتیکی تشــخیص دهد. این الگوریتم همچنین روی داده های ضبط شده 
مغزی از میمون ها تایید شده است. دکتر »ماکسیم بیو« نویسنده ارشد این 
مطالعه از »موسســه تحقیقات زیست پزشکی ولفسون« گفت: دهه هاست 
که دانشــمندان علوم اعصاب با مشــکل چالش برانگیز شناسایی صحیح 
انواع مختلف نورون هایی که همزمان در طول رفتار فعال هســتند، دست 
و پنجــه نرم می کنند. رویکرد ما اکنون ما را قادر می کند تا انواع نورون ها 
را با دقــت بیش از 9۵ درصد در موش ها و میمون ها شناســایی کنیم. او 
افزود: این پیشــرفت محققان را قادر می سازد تا مدارهای مغزی را هنگام 
انجام رفتارهای پیچیده مانند حرکت ثبت کنند. نورون های مغز واحدهای 
محاسباتی ابتدایی هستند که در انواع مختلفی وجود دارند. روش ما ابزاری 
را برای شناسایی همزمان بسیاری از دروازه های منطقی مغز فراهم می کند. 
پیش از این، این کار فقط می توانست به صورت تکی و با هزینه بسیار بیشتر 
انجام شود. محققان تایید کردند که این الگوریتم می تواند برای گونه های 
مختلف جانوری و انســان ها نیز به کار گرفته شــود. این فناوری جدید به 
محققان این قابلیت را می دهد که به  جای نیاز به مهندسی ژنتیک پیچیده 
بــرای مطالعه مغز، از هر حیوان عادی بــرای بررسی عملکرد نورون های 

مختلف مغز و نحوه تعامل آنها اســتفاده کنند.

گروه فناوری- نشست تخصصی »بررسی 
وضعیت سیاستگذاری و حکمرانی در صنعت بازی« 
از سلسله نشست های تخصصی »تولید، مصرف و 
سیاستگذاری بازی و انیمیشن« توسط پژوهشکده 
ارتباطــات و با همکاری انجمــن ایرانی مطالعات 
فرهنگی و ارتباطات برگزار شد. در این نشست فرزانه 
شریفی، عضو هیات علمی دانشگاه بین المللی سوره 
و ابوالفضل صادق، دبیر کمیسیون بازی و سرگرمی 
سازمان نصر و به دبیری محیا برکت، دبیر کارگروه 
مطالعات بازی و سرگرمی انجمن ایرانی مطالعات 
فرهنگی و ارتباطات درباره وضعیت سیاستگذاری و 
حکمرانی در صنعت بازی گفت وگو کردند. در ابتدای 
این نشست محیا برکت با مرور مباحث مطرح شده 
در نشســت اول گفت: در نشست قبلی، وارد بحث 
صنعت بازی با تمرکز بر تولید و انتشــار آن شدیم. 
یکی از کلیدی ترین مسائلی که در آن نشست مطرح 
شــد، نبودن قانون کپی رایت و سرمایه مناسب در 
حوزه بازی های PC )رایانه ای( و کنســول بود که 
این دو مســاله، مانع گسترش بازی های کنسولی 
و رایانه ای شــده است. در دهه گذشته نیز به دلیل 
وجود این دو مانع، اکثر بازی ســازها به سمت تولید 
بازی هــای آنلاین و موبایلی رفته اند. در بازی های 
موبایلی هم شــرایط به گونه ای است که اگرچه در 
آن حوزه رشدی صورت گرفته و بازی های زیادی 
در این زمینه ساخته شده ولی بازار داخلی جوابگو و 
سودآور نیست. پس ناگزیر، این شرکت ها به سوی 
بازارهای بین الملــلی می روند و در این حوزه نیز با 
مســاله کلان تحریم مواجه می شوند. او افزود: در 
نشســت امروز جدا از بحث تحریم، می خواهیم به 
مسائل داخلی و سیاستگذاری های داخلی بپردازیم؛ 
اینکه چه سیاستگذاری هایی در روند صنعت بازی 
تاکنون صورت گرفته و چه سیاست هایی را می شود 
تقویت کرد یا تغییر داد تا بتوان به بهبود صنعت بازی 
کمک کرد. البته صحبت در حوزه سیاستگذاری و 
حکمرانی صنعت بــازی معطوف و ناظر به بحث 

حمایت از تولید داخلی است.
صدای بخش خصوصی شنیده نمی شود 	

در ادامه، ابوالفضل صادق، دبیر کمیسیون بازی 
و سرگرمی سازمان نصر با اشاره به سابقه فعالیت 
خود در حوزه بازی سازی، گفت: بزرگ ترین مساله ای 
که باید اتفاق بیفتد، شنیدن صدای بخش خصوصی 
اســت که در این سال ها کاملا نادیده گرفته شده 
اســت. اگر نگاهی به هفت ســال اخیر بیندازیم، 

می بینیم که در این سال ها صدای بخش خصوصی 
شنیده نشده و تصمیم گیری هایی که صورت گرفته 
باعث آسیب های بسیار زیادی به استارتاپ ها شده که 
بخش بازی سازها آسیب های بیشتری دیده اند. به نظر 
بنده شنیدن صدای بخش خصوصی عاملی بوده که 
اتفاق نیفتاده و تصمیم های اشتباهی در دوره های 
مختلف گرفته شده است. صحبت کردن، مقوله ای 
است که ما واقعا به آن نیاز داریم. بدنه حاکمیت و 
بخش خصــوصی باید بتوانند با یکدیگر صحبت و 
گفت وگو کنند. او افزود: فیلترشــدن »گوگل پلی« 
که از سال1۴01 شروع شد، عملا صنعت بازی را 
نابود  کرد و بسیاری از شرکت های بازی ساز تعطیل 
شدند. برخی تیم ها و شرکت ها نیز از ایران مهاجرت 
کردنــد و گروهی هم که الان در ایران هســتند، 

مانده اند که کار کنند.
اهمیت آمــوزش و چالش مهاجرت  	

نیروی انسانی
این بازی ســاز ضمن مهم دانســتن موضوع 
آموزش در حوزه صنعت بازی، اظهار کرد: یکی 
از مسائلی که بازی ســازها با آن مواجه هستند، 
بحــث تربیت نیروی انســانی اســت. خروجی 
نیروی انســانی  ما بسیار بیشتر از ورودی افرادی 
است که وارد این کار می شوند. ما نیروهای خود 

را به صورت کارآموز استخدام می کنیم و به آنها 
آموزش می دهیم تا به ما در پروژه های بازی سازی 
کمــک کنند ولی در نهایت آن افراد یا مهاجرت 
می کنند یا به شرکت های دیگر می روند. صادق 
ادامه داد: ضمن اینکه دانشــگاه ها هم می توانند 
خیلی موثر باشــند. فکر می کنم اخیرا یکی، دو 
رشته در دانشگاه ها در حوزه بازی سازی تدریس 
می شــود. دولت می تواند کمک کند تا در مراکز 
فنی و حرفه ای نیز سرفصل های دروسی که قرار 
اســت آموزش داده شود، در اختیار دانش آموزان 
قرار گیرد تا بچه ها از پایه آموزش را شروع کنند 

و در نهایت محصول خود را ارائه دهند.
بدون سرمایه گذاری خبری از رشد  	

نیست
صادق درباره بحث هــای حمایتی و مالیاتی از 
طرف دولت نیز بیان کرد: به دلیل پرریســک بودن 
صنعــت بازی، نرخ موفقیــت بازی ها خیلی پایین 
اســت. دولت می تواند در این زمینه سرمایه گذاری 
کند. البته این ســرمایه گذاری از جنس پول نیست 
و حمایت هایی از قبیــل معافیت مالیاتی، معافیت 
ارزش افزوده و معافیت بیمه ای را شامل می شود. اگر 
سرمایه گذاری در صنعت بازی سازی نباشد، صنعت 
ما رشد پیدا نمی کند و اینها کارهایی است که دولت 

می تواند انجام دهد.
چــرا بازی ســازان از مالیات معاف  	

نیستند؟
این بازی ساز در ادامه با اشاره به قانون مالیات های 
مستقیم گفت: براساس این قانون، رشته هایی مانند 
بازیگری، داســتان نویسی، انیمیشن و تالیف کتاب 
شامل معافیت مالیاتی است ولی بازی سازی شامل 
این معافیت نیســت. مگر بازی ســازی جزو حوزه 
فرهنگ نیست؟ آیا بازی، ابزار فرهنگی نمی سازد؟ 
در دنیای امروز بزرگ ترین ابزاری که کودکان ما با 
آن در ارتباطند همین بازی ها هستند. پس چرا مثلا 
سینما و بقیه بخش ها شــامل معافیت های مالیاتی 
مستقیم می شوند ولی بازی سازی خیر؟ این موضوع 
یکی از مواردی است که بنیاد می تواند به آن ورود 
کند و پیگیری حقوقی داشته باشد. دبیر کمیسیون 
بازی و سرگرمی سازمان نصر گفت: مساله بعدی این 
است که کشور ما تحریم است و این تحریم  باعث 
شده تا نتوانیم محصولات خود را به طور مستقیم به 
کشورهای خارجی صادر کنیم. شرکت در جشنواره ها 
و رویدادهای بزرگ بین المللی می تواند گام مفیدی در 
این زمینه باشد. بنیاد در این حوزه هم می تواند به ما 
کمک کند. ما می توانیم با شرکت در نمایشگاه های 
بین المللی، با کشورهای دیگر ارتباط برقرار کرده و 

محصولات خود را به آنها عرضه کنیم.
بر  	 مدیریتی  تغییرات  آســیب های 

صنعت بازی سازی
در ادامه این نشست فرزانه شریفی، عضو هیات علمی 
دانشگاه بین المللی سوره، حوزه سیاستگذاری و حکمرانی 
را در صنعت بــازی پرچالش خواند و گفت: فرهنگ، 
موضوعی نیست که بخواهیم با تغییرات مدیریتی دو یا 
سه ساله انتظار نتایج آنی داشته باشیم. فرهنگ حوزه ای 
است که اثرات و نتایج آن در بلندمدت نمایان می شود و 
تغییرات مدیریتی آسیب هایی را به همراه دارد و صنعت 
بازی هم از این قضیه مستثنا نیست. او افزود: در سال های 
اخیر سیاستگذاری های دولت در حوزه آموزش و پژوهش 
روند تقریبا یکسانی داشته است. تامین نیروی انسانی 
موردنیاز و تربیت نیروهای آماده استخدام برای صنعت 
بازی بسیار سخت است و بنیاد ملی بازی های رایانه ای 
که در اساسنامه آن چندین بار موضوع آموزش و تربیت 
نیروی انسانی تاکید شده، در تلاش است برای آموزش 
و تربیت نیروی انسانی به بخش خصوصی و موسسات 
آموزشی دیگر کمک کند و این تعامل را با بازی سازها 
داشته باشد که آنها بتوانند نیروی انسانی مورد نیازشان 
را تا حدی تامین کنند. شــریفی با اشاره به اینکه این 
سیاستگذاری ها حتی در حوزه صنعت و تربیت نیروی 
انسانی نیز سیاست ثابت و یکسانی بوده است، ادامه داد: 
این آموزش ها را همچنان بنیاد ملی بازی های رایانه ای 
به عنوان نهاد متولی این امر بر عهده داشته است ولی 
همین تغییرات مدیریتی نیز به این حوزه  مهم و حتی خود 
بنیاد آسیب زده و ما در این دو، سه سال اخیر با چالش 
تربیت نیروی انسانی مواجه هستیم. خود موضوع آموزش 
درست در صنعت بازی مغفول مانده و ما نتوانسته ایم 
آموزش درســتی را به علاقه مندان بدهیم و نیازهای 
صنعت بازی را در حوزه تربیت نیروی انســانی تامین 
کنیم. بنابر اعلام روابط عمومی پژوهشگاه فرهنگ، هنر 
و ارتباطات او سیاستگذاری ها در حوزه رسانه  و تبلیغات 
را این چنین عنوان کرد و گفت: یکی از مسیرهایی که 
بنیاد می تواند کمک کند، تعامل با رسانه هاست؛ حالا چه 
رسانه های تخصصی و چه فضاهای شهری که ما بتوانیم 
از آنها برای دیده شدن بازی و محصولات بازی سازها 
کمک بگیریم. اگر بخواهیم مثلثی را در نظر بگیریم، 
بین بازی ســاز، رســانه تخصصی و بنیاد ملی بازی ها 
فاصله ایجاد شده است. در سال های اخیر سیاست بنیاد 
بازی ها این بوده که به سمت رسانه های عمومی حرکت 
کند و رســانه های عمومی قاعدتا نمی توانند مخاطب 
اصلی بازیکنان و بازی ســازها باشند. متاسفانه فاصله 
قابل توجهی در ارتباط بین بنیاد با رسانه های تخصصی 
ایجاد شده که ما امیدواریم در دوره جدید مدیریت بنیاد 

این مساله برطرف شود.

نشست تخصصی »بررسی وضعیت سیاستگذاری و حکمرانی در صنعت بازی« برگزار شد

صدای خاموش بخش خصوصی

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800

 

رمزارز

»جهان صنعت«- قیمت بیت کوین همچنان بالای 103000 دلار باقی 
مانــده و پیش بینی ها از ادامه روند صعــودی حکایت دارند. یکی از دلایل این 
رشــد، شایعات مربوط به صندوق های قابل معامله در بورس )ETF( کریپتو و 
افزایش تقاضای نهادی برای این رمزارز بوده است. قیمت بیت کوین روز جمعه به 
بالاترین سطح 120روزه خود رسید و تا 103۸90 دلار صعود کرد که نشان دهنده 

شرایط اقتصادی مطلوب و علاقه مجدد نهادها به این ارز دیجیتال است. روز 
گذشته نیز قیمت بیت کوین چندین بار به نزدیکی 10۵000دلار رسید 

اما نتوانســت از این سطح عبور کند. با این حال، قیمت همچنان 
بالای 103۵00دلار قرار دارد که نشــان دهنده تقاضای قوی 

برای خرید است. در همین حال، داده ها نشان می دهند که 
معامله گران کوتاه مدت به سمت آلت کوین ها حرکت کرده اند 
اما دارندگان بلندمدت هنوز به بیت کوین اعتقاد دارند. در این 
میان، بلک راک«، بزرگ ترین شرکت مدیریت دارایی جهان، 
اخیرا با کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا )SEC( در 

ETF مورد ادغام گزینه اســتیکینگ و معاملات آپشن ها در
های کریپتو گفت وگو کرده اســت. اگر این تغییرات تایید شوند، 

ETFهای اســتیکینگ می توانند بازدهی غیرفعال برای دارندگان 

فراهم کنند، درحالی که ETFهای مبتنی بر آپشــن ها امکان هجینگ و 
سفته بازی گســترده تری را برای نهادها به ارمغان خواهند آورد. این ویژگی ها 
می توانند سرمایه قابل توجهی را به بازار جذب کنند و قیمت بیت کوین را به بالاتر 
از اوج های قبلی اش برسانند. پیش بینی ها نشان می دهند که اگر بیت کوین روند 
صعودی خود را بالای 103000 دلار حفظ کند، ممکن است به 112000 دلار 
و حتی 120000 دلار برسد. با این حال، شکست قاطع قیمت به زیر 102000 

دلار می توانــد این روند را موقتا متوقف کرده و منجر به آزمایش مجدد منطقه 
حمایتی 9۵000 دلار شــود. بــا این حال، تا آن زمــان پیش بینی ها همچنان 

صعودی باقی خواهند ماند.

»اتریوم«؛ آماده تاریخ سازی 	
از سویی دیگر قیمت اتریوم با افزایش تقریبا 7درصدی، به بالاترین ارزش خود 
از اوایل مارس رسید. این افزایش قیمت در حالی رخ می دهد که شرکت بلک راک 

همچنان به افزایش دارایی های اتریوم خود ادامه می دهد و به تازگی تقریبا 11 هزار 
اتریوم را به قیمت حدود 20 میلیون دلار خریداری کرده است. همچنین پیتر برنت، 
معامله گر و تحلیلگر باسابقه، در تحلیل جدید خود از شکل گیری یک الگوی مثلث 
متقارن بلندمدت در نمودار ماهانه اتریوم خبر داده است؛ الگویی که از سال2021 
در حال تکمیل شدن است. برنت که معمولا دیدگاه انتقادی نسبت به اتریوم دارد، 
این بار رویکردی صعودی اتخاذ کرده و معتقد اســت که این الگو می تواند به 

جهشی بزرگ منجر شود. 
مثلث متقارن با ســقف های پایین تر و کف های بالاتر شناخته 
می شود و معمولا نشان دهنده تثبیت قیمت پیش از یک شکست 
قوی به سمت بالا یا پایین است. براساس داده های بازار، قیمت 
اتریــوم در ماه می  از محدوده حمایتی 172۸ تا 21۵0 دلار 
بازگشته و اکنون به محدوده 2۵۵0 دلار رسیده است. برنت 
تاکیــد می کند که در صورت عبور از مقاومت کلیدی مثلث 
در محدوده 2۸۵0 تا 2900 دلار، امکان رشد قیمت تا ۵600 

تا 6000 دلار وجود دارد. 
از سوی دیگر، تحلیلگران دیگری مانند »تریدر تاردیگرید« نیز 
شباهت هایی با الگوی صعودی سال2020 یافته اند؛ زمانی که اتریوم 
از زیــر 1۵0 دلار تا بــالای ۴00 دلار افزایش یافت، آنها بر این باورند که 
شرایط کنونی نیز نشان دهنده آغاز یک موج صعودی تازه است. از طرفی، داده های 
آن چین نیز نشان می دهند که کیف پول های انباشت کننده بیشترین میزان ورودی 
 ETF از سال2017 تاکنون را ثبت کرده اند. در همین حال، خبر ثبت درخواست
اتریوم با قابلیت اســتیکینگ توسط شرکت بلک راک هم به فضای صعودی بازار 

دامن زده است.

استیکینگ »بیت کوین« در دستور کار »بلک راک«

شروع 3 تا 6ماه سرنوشت ساز برای آلت کوین ها
اخیر،  »جهان صنعت«- در روزهای 
بازار آلت کوین ها نشــانه هایی از آغاز یک 
رشد گسترده را نشان داده است. تحلیلگران 
بر این باورند که فصلی جدید در راه اســت؛ 
فصلی که در آن سودهای روزانه تا ۴0 درصد 
می تواند به امری عادی تبدیل شود. »میستر 
کریپتو«، یکی از تحلیلگران مطرح بازار، در 
تاریخ 11 می  اعلام کرد که ســه تا شــش 
ماه آینده ممکن است برای سرمایه گذاران، 
زندگی ساز باشد. او به نموداری از وب سایت 
»BlockchainCenter« اشاره کرده 
که شــاخص ســلطه بیت کوین نسبت به 
آلت کوین ها را نشــان می دهد. این شاخص 

اکنون روی عدد 29 قرار دارد و از روند نزولی قبلی خود خارج شده است؛ موضوعی که می تواند نشانه ای از کاهش سلطه 
بیت کوین و آغاز رشد آلت کوین ها باشد. با این حال، برخی تحلیلگران هشدار می دهند که این فصل آلت کوین با دوره های 
قبلی متفاوت اســت. یکی دیگر از تحلیلگران بازار، گفته که هرچند فصل آلت کوین آغاز شــده اما هنوز روایت قدرتمندی 
شکل نگرفته و سرمایه گذاران خرد نیز وارد بازار نشده اند. »2لمبروز« به این موضوع اشاره کرده که سرمایه ها به سرعت در 
حال جابه جایی اند و کمتر کسی تمایل به نگهداری بلندمدت دارایی ها دارد. همچنین تحلیلگر تکنیکال، »ماستش«، با انتشار 
نموداری از چرخه های انباشت قبلی آلت کوین ها، ساختار فعلی بازار را مشابه سال های2016 و 2020 دانسته است. به گفته 
او، فصل آلت کوین سال202۵ به طور رسمی آغاز شده است. با این وجود، تردیدهایی همچنان باقی  است. »رِکت فِنسِر«، 
مفســر بازار، هشــدار داده که بسیاری از آلت کوین ها از دسامبر تاکنون بیش از 90 درصد سقوط کرده اند و رشد 10 درصدی 

اخیر باعث ایجاد خوش بینی بیش از حد شده است.

»دوج کوین« در مسیر شکستن رکوردها
»جهان صنعت«- روز جمعه، قیمت دوج کوین 
بیــش از 1۵ درصد افزایش یافــت و به 2۴/ 0 دلار 
رسید. طی ۴۸ ساعت گذشته، دوج کوین وارد یک 
رالی صعودی قدرتمند شده و بیش از 10 میلیارد دلار 
به ارزش بازار خود افزوده اســت. در زمان نگارش 
این خبــر دوج کوین با قیمت 237۴/ 0 دلار معامله 
می شود که رشد روزانه 1۸/ ۸درصدی و رشد تقریبی 
9/ 1۴ درصدی نسبت به بیت کوین را نشان می دهد. 
این قدرت نسبی در جفت ارز دوج کوین/  بیت کوین، 
چرخش صعودی محسوس همبســتگی این دو 
رمزارز از اوایل سال202۴ را نشان می دهد. افزایش 
حجم معاملات و عبور قیمت از مقاومت 20/ 0 دلار، 
حاکی از اطمینان معامله گران کوتاه مدت به ادامه روند 

صعودی است. همچنین رشد ۵2/ 23 درصدی شاخص سود باز قراردادهای آتی دوج کوین و رسیدن آن به 76/ 2 میلیارد دلار، نشان از 
تعهد بالای معامله گران دارد. حجم معاملات مشتقه نیز با 07/ 1۴ درصد افزایش به 22/ 7 میلیارد دلار رسیده است. بازار اختیار معاملات 
نیز نشانه های مشابهی از تقاضای سفته بازانه ارائه می دهد. حجم قراردادهای آپشن 96/ 26 درصد رشد کرده و شاخص سود باز در 
این بخش نیز با جهشی 3۵/ 69 درصدی به 631910 دلار رسیده است. از طرفی، نسبت پوزیشن های لانگ به شورت در صرافی 
بایننس به 30۸/ 2 و در او کی ایکس )OKX( به ۴9/ 2 رسیده و در میان معامله گران برتر این نسبت در بایننس بالای 1/ 3 گزارش 
شــده که نشان دهنده برتری واضح دیدگاه صعودی است. در تاریخ 10 می، دوج کوین با قیمت 237۴/ 0 دلار به بالای مقاومت 
میانگین کانال کلتنر خود صعود کرد و هدف بعدی آن اکنون در محدوده 26/ 0 تا 2۸/ 0 دلار دیده می شود. شاخص قدرت نسبی 
)RSI( به سطح 79/ 79 رسیده که ناحیه اشباع خرید را نشان می دهد. با این حال، در چارچوب یک رالی، این مقدار RSI می تواند 
نشانه تداوم قدرت صعودی باشد. تا زمانی که قیمت دوج کوین بالای 21/ 0دلار باقی بماند، ساختار صعودی فعلی حفظ خواهد شد
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کارفرمایی ایران رفت

»جهان صنعت«- انتخابات هیات مدیره و بازرســان کانون عالی انجمن های 
صنفی کارفرمایی ایران، پیش از ظهر دیروز، یکشنبه 21اردیبهشت1۴0۴ در محل هتل 

اسپیناس تهران برگزار شد.
در این مجمع انتخاباتی که براســاس فراخوان عمومی قبلی و با حضور و نظارت 
نمایندگان قانــون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شــد، حمیدرضا سیفی، 
سیدعبدالوهاب سهل آبادی، جمال رازقی جهرمی، عبدالرضا میرزاپور و قاسم شهریاری 
از بخش صنعت و رضا رستمی، وهاب پوربابایی، آرا فاتحی و احمد عبدالله زاده به ترتیب 
آرا از بخش حرفه، کرسی های اصلی این دوره از هیات مدیره کانون عالی انجمن های 

صنفی کارفرمایی ایران را در اختیار گرفتند.
به موجب آرای شمرده شده، از بخش صنعت محمدرضا معلی و مرجان آقازاده هوشیار 
و از بخش حرفه نیز، علی فلاح حقیقی و مســعود فراهانی به ترتیب به عنوان اعضای 

علی البدل هیات مدیره کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی ایران انتخاب شدند.
در بخش بازرسی نیز محمد کاظم شمس، رئوف محمدی و مهدی روحانی به عنوان 

بازرسان اصلی و اعظم بهمنی نیز به عنوان بازرس علی البدل انتخاب شدند.
جایگاه و اعتبار کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی ایران 	

بر این اساس قرار است اولین جلسه هیات مدیره دوره جدید برای تعیین سمت اعضا 
به زودی تشکیل شود.

کانــون عــالی انجمن های صنفی کارفرمایی ایران در کنــار خانه صمت ایران و 
اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف؛ نمایندگی صنفی فعالان اقتصادی بخش خصوصی 

را برعهده دارد.
حوزه اصلی فعالیت این تشکل که از بدو فعالیتش در سال7۴ در وزارت تعاون کار 
و رفاه اجتماعی ثبت شده است، مسائل مربوط به قانون کار، مقاوله نامه های سازمان 

جهانی کار و بازار کار است.
پیش از این در بهمن ماه سال گذشته یک نوبت مجمع عمومی عادی برای انتخاب 
اعضای هیات مدیره و بازرسان کانون عالی انجمن های صنفی کارفرمایی ایران برگزار شده 
بود که به دلیل برخی ایرادات نتیجه آن مورد تایید قرار نگرفت و در نتیجه با هماهنگی 

وزارت کار، مجمع عمومی دیروز برگزار شد.

انتقاد از کم توجهی به بازنشستگان لشکری
ایلنا- یک فعال بازنشسته گفت: در روزهای اخیر مبالغی بین 3 تا ۵ میلیون 
تومان تحت عنوان فوق العاده غیرمستمر به حساب شاغلان نیروهای مسلح 
واریز شده اســت. هرچند این مبالغ در مقایسه با دریافتی های پرسنل سایر 
وزارتخانه ها بسیار کمتر بوده اما نکته قابل توجه غیبت بازنشستگان در این 

پرداخت هاست.
امیر رهبر، فعال حوزه صندوق بازنشستگی لشکری، از نحوه پرداخت های 
اخیر به شاغلان نیروهای مسلح انتقاد و نسبت به نادیده گرفتن بازنشستگان 

این نهادها اعتراض کرد.
بــه گفته رهبر، در روزهای اخیــر مبالغی بین 3 تا ۵ میلیون تومان تحت 
عنوان فوق العاده غیرمســتمر به حساب شاغلان نیروهای مسلح واریز شده 
است. هرچند این مبالغ در مقایسه با دریافتی های پرسنل سایر وزارتخانه ها 
بسیار کمتر بوده اما نکته قابل توجه غیبت بازنشستگان در این پرداخت هاست

وی افزود: جای خالی بازنشستگان در تمامی پرداخت ها، اعیاد، مناسبت ها 
و موارد مشابه به شدت احساس می شود. برخی بازنشستگان نیروهای مسلح 
از دنیا رفتند، در حالی  که حتی یک هدیه مناسبتی ناقابل هم دریافت نکردند

این فعال حوزه صندوق بازنشستگی لشکری با اشاره به پرداخت 10 میلیون 
تومانی بانک سپه به مناسبت یکصدمین سال تاسیس به بازنشستگانش ادامه 

داد: چرا این رویه برای بازنشستگان نیروهای مسلح اجرا نمی شود؟ 
رهبر در پایان خواستار توجه جدی نهادهای مسوول به حقوق بازنشستگان 
شــد. در همین راســتا، برخی نهادهای کارگری خواستار تشکیل میزهای 
مشترک با کارفرمایان و دولت برای رسیدگی به مشکلات کارگران شده اند. 
ایــن میزها می توانند به عنوان مکانی بــرای گفت وگو و یافتن راه حل های 

مناسب برای حل مشکلات معیشتی و امنیت شغلی کارگران عمل کنند.
به  طور کلی، مشکلات امنیت شغلی و معیشتی کارگران، علاوه بر اینکه 
تاثیرات منفی بر کیفیت زندگی آنها دارد، می تواند به بحران های اجتماعی و 
اقتصادی گسترده تری منجر شود. در این راستا، اقدامات فوری و اصلاحات 
اســاسی در سیاســتگذاری ها و نظارت های اجرایی ضروری است تا شرایط 

بهتری برای این قشر زحمتکش فراهم شود.

دولت حمایت از کالاهای داخلی را مدیریت کند
ایسنا- نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اگر دولت 
حمایت از کالاهای داخلی را مدیریت نکند، حتما مجلس به این موضوع ورود و 

قانون را تمدید می کند.
علیرضا سلیمی، عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی تذکری گفت: امیدوارم 
همه ما از بیانیه بسیار مفصل و دقیقی که مقام معظم رهبری به مناسبت بزرگداشت 
یکصدمین سالگرد بازتاسیس حوزه علمیه قم دادند، استفاده کنیم. وی در ادامه گفت: 
بحث واردات کالاهای خارجی که مشابه داخلی دارند هم یک موضوع مهم است که 
انشاءالله دولت مدیریت کند و اگر دولت مدیریت نکند، حتما مجلس به این موضوع 

ورود و قانون را حتما تمدید می کند.

خبر

سارا اصغری- بنا به اعلام گمرک ایران، قانون 
ممنوعیت واردات کالا های خارجی دارای مشابه ایرانی 
به پایان رسیده؛ قانونی که مصوب سال139۸ بوده 
و تا پایان برنامه پنج ساله توسعه ششم اعتبار داشته 
اســت. برخی کارشناسان معتقدند که رهایی از این 
قانون به معنای دسترسی بهتر مصرف کنندگان به 
کالا های با کیفیت، حق انتخاب بیشتر و قیمت های 
رقابتی تر است، البته به نظر می رسد دولت قصد دارد با 
تعرفه های بالا، ضوابط فنی سختگیرانه و سهمیه بندی 

جدید با واردکنندگان وارد تعامل شود.
هرچند رهایی از این قانون می تواند محل انتقاد 
باشد، برخی کماکان معتقدند که در دوران منع واردات، 
برخی صنایع در کشــور به رشد و بالندگی رسید ه اند 
که تا پیش از آن واردات بی رویه اجازه چنین رشدی 
را به آنها نمی داد. در این راســتا رهبر معظم انقلاب 
با انتقاد از تصمیم اخیر یکی از دســتگاه ها مبنی بر 
لغو ممنوعیت ورود کالاهای دارای مشــابه داخلی 
در دیــدار اخیر خود با کارگران عنوان کردند که چرا 
باید ممنوعیت واردات محصولاتی که در داخل تولید 
می شوند، برداشته شود؟ اگر کیفیت محصول داخلی 
پایین است، باید تلاش شود تا کیفیت آن ارتقا پیدا 

کند، نه اینکه راه واردات را باز کنیم.
بازار رقابتی نیازمند واردات است 	

درباره رفع ممنوعیت واردات در برنامه ششــم 
توسعه، احسان فدایی ،کارشناس لوازم خانگی عنوان 
کرد: منع واردات در واقع مربوط به ماجرای مصوبه 
کمیته سران نظام در برنامه ششم توسعه بوده اما سال 
گذشته در مرداد ماه این بحث مطرح شد که دوره منع 
واردات پایان یافته است. در آن زمان با یک الحاقیه تا 
هم اکنون این منع واردات را ادامه دادند اما در برنامه 
هفتم توسعه باید این قانون مصوباتی از سوی سران 
سه قوه داشته باشد. رهبر معظم انقلاب نیز در این 
زمینه صحبت هایی داشتند که با منع واردات فرصت 

بیشتری به تولیدکنندگان داخلی داده شود.
فدایی در ادامه با اشاره به این 
موضوع که در صنعت باید این 
موضوع را مــورد توجه قرار 
دهیم که برخی تولیدکننده و 
برخی مونتاژکار هستند، گفت: 
به  دلیل صرفه اقتصادی عمده 
صنایع مونتاژکار هستند و تولید به معنای خاص خود 
از صفر تا صد ممکن است توجیه اقتصادی نداشته 
باشــد، از این  رو در کشور ما بیشتر صنایع مونتاژکار 

هستند و بسیاری از قطعات آنها وارداتی است. طی 
چند سال گذشته با وجود تحریم ها و کمیته حمایت 
از تولید داخلی، محدودیت هایی در زمینه واردات در 
کشور اعمال شــد، بسیاری از تولیدات شرکت های 
خارجی در ایران تعطیل شد و یک بازار تولید داخلی 
با کمترین میزان رقابت در داخل شکل گرفت اما نکته 
این اســت که رفع منع واردات دیر یا زود باید اتفاق 
بیفتد و یک اقتصاد آزاد و رقابتی چاره ای جز این ندارد 
که با سایر کشورها در دنیا ارتباط داشته باشد و بازار 
واردات و صادرات آن نیز آزاد باشد. شرکت های داخلی 
نیز باید به این باور برســند که برای حضور در بازار 
ضروری اســت قدرت رقابتی خود را افزایش بدهند 
چراکــه در این بازار مزیت های رقابتی هســتند که 
تعیین کننده می شوند. برای نمونه در بازار لوازم خانگی 
10 برند سهم اصلی بازار را به خود اختصاص داده اند 
که چند شــرکت اول در صورت باز شــدن درهای 
وارداتی، اتفــاقی بــرای آنهــا نخواهد افتــاد زیرا 
زیرساخت های خوبی دارند و روی شبکه توزیع خود 
به خوبی کار کردند، البته بیشتر شرکت هایی که تولید 
آنها مقیاس اقتصادی ندارد امکان دارد، حذف شوند 
و بهتر است این اتفاق بیفتد چراکه با این اقدام نوزادی 
غیرطبیعی و بیمار که دچار مشــکل اســت، حذف 
می شــود و پس از این، شرایط و فضای خوبی برای 

تولیدکنندگان تــراز اول ایجاد می شــود، بنابراین 
مجموعه هایی که پرقدرت هستند در فضای رقابتی 
بــاقی می مانند. وی در ادامه با تاکید بر این موضوع 
که در بازارهای جهانی این تعرفه ها هستند که حرف 
اول را می زنند، خاطرنشــان کرد: ما همانند کشور 
کره شمالی نیستیم که تمام درها را به  روی خود ببندیم 
و مانع ورود کالای خارجی شویم. اگر واردات نداشته 
باشیم، پدیده قاچاق در کشور شکل می گیرد، از این 
 رو است که قاچاقی سازمان یافته و مدیریت شده در 
کشور ما وجود دارد و صاحبان پول و قدرت و ثروت 
با توجه به شــرایط ایران که به آب و خشکی وصل 
است و به  نوعی چهارراه تجارت محسوب می شود، 
این قاچاق سازمان یافته را شکل داده اند، بنابراین در 
بازار داخلی کشش واردات وجود دارد. از سوی دیگر 
تحریم ها دست دلالان و کاسبان در این حوزه را باز 
گذاشته و عزم و اراده ای برای مبارزه با قاچاق وجود 
نــدارد. فدایی در ادامه بــا تاکید بر این موضوع که 
ممنوعیت ها فضا را به شکل خاکستری و کدر برای 
تولیدکنندگان تبدیل کرده است، گفت: واردات رقابت 
را برای تولیدکننده داخلی سخت می کند و بهتر است 
به سبک و سیاق تعرفه وارد این حوزه شویم زیرا وقتی 
واردات به صورت قانونی انجام بگیرد شرکت ها ثبت 
سفارش انجام می دهند و تمام ذی نفعان سود خود را 

به صورت منطقی خواهند برد. واردات اگر به صورت 
رسمی و شرکتی انجام بگیرد معضلات قاچاق از جمله 
بگیر و ببند و خدمات پس از فروش دیگر وجود نخواهد 
داشت، همچنین سود کم واردات در تیراژ بالا قابل 
جبران است. وی ادامه داد: البته زمانی بحث رفع منع 
واردات مطرح می شود که بارقه های مذاکرات در حال 
نمایان شدن است. بدون شک زمانی که تحریم ها 
برداشته شود می توانیم با دنیا تعامل داشته باشیم و 
امنیت سرمایه گذار داخلی و خارجی را تامین کنیم، در 
چنین شرایطی سرمایه گذاران می توانند با شرکت های 
معتبر دنیا تولیدات مشترکی را انجام دهند، همان گونه 
که ما پیش از تحریم ها در حال تبدیل شدن به هاب 
منطقه بودیــم. رفع ممنوعیت واردات در فضای باز 
می تواند ســبب رقابت شود و کیفیت محصولات را 
ارتقا دهد. فدایی با تاکید بر این موضوع که تا امروز 
واحدهای تولیدی از این فضای بســته استفاده های 
خود را برده اند، گفت: واحدهایی می توانند سهمی از 
بازار را در اختیار داشــته باشــند که بدون هیچ گونه 
مشوقی در این بازار باقی بمانند و نیازی نیست حجم 
بالایی از شرکت های بی فایده را ایجاد کرد که تنها 
برای پر کردن رزومه بــرخی مدیران کارکرد دارد. 
مجموعه ای که نمی تواند بدون حمایت سرپا بایستد 
بهتر اســت حذف شود و این در نظام اقتصادی دنیا 

یک موضوع پذیرفته شده است. در این راستا نظام 
تعرفه ای دولت نیز می تواند کمک کننده باشد.

حمایت تعرفه ای در راستای حمایت  	
از کالای داخلی 

احد خوشرو، مدیرعامل شرکت 
سنگ سنباده آسیا در گفت وگو 
با »جهان صنعت« عنوان کرد: 
در راستای برنامه هفتم توسعه 
در کشــور، واردات بــرخی 
کالاهایی که در داخل تولید 
می شدند، برداشته شده است، البته این قانون جدید 
بوده و بهتر اســت به آن پایبند بود اما در خصوص 
کالاهایی که مشابه داخلی وجود دارد، به  جای منع 
واردات بهتر اســت حمایت تعرفه ای صورت گیرد و 
این حمایت تعرفه ای باید به سمت حمایت از تولید 

ملی پیش برود.
وی در ادامــه با اشــاره به ایــن موضوع که در 
سال1۴0۴ تعرفه برخی مواد اولیه واحدهای تولیدی 
افزایش یافته شده است، گفت: این در حالی است که 
تعرفه کالای ساخته شده و مصرفی کاهش یافته، با 
این ادله که مبنای ارز گمرک افزایش پیدا کرده است 
و این چیزی جز ضربه زدن به ریشه صنعت نیست. 
موضوع قابل توجه این اســت که ارز تولیدکنندگان 
و واردکنندگان یــک نرخ دارد که در این صورت با 
آزاد گذاشتن درهای وارداتی در حقیقت به نوعی به 

تولیدکننده خارجی سوبسید می دهیم.
این تولیدکننده در ادامه با اشاره به این موضوع 
که باز گذاشــتن درهای وارداتی با خود فرصت ها و 
تهدیدهایی به همراه می آورد، گفت: البته واردات حتی 
در زمینه کالاهایی که در داخل تولید می شود، می تواند 
به نوعی فرصت باشد چراکه به  درستی می تواند زمینه 
رقابت را ایجاد کند، ما به هیچ وجه نباید مخالف واردات 
باشیم، همان گونه که تا قبل از برنامه هفتم، واردات 
کالاهایی که در داخل تولید می شدند، در کل ممنوع 
بود، گفتنی اســت این سیاستی اشتباه است چراکه 
واردات ســبب رقابت می شود و باید سیاست ها را به 
 گونه ای تعریف کرد که این رقابت به  صورت ســالم 
شکل بگیرد اما نه به گونه ای که برای واردات فرش 
قرمز پهن کرد.  خوشــرو در ادامــه با تاکید بر این 
موضوع که با اجازه واردات، میزان قاچاق نیز کاهش 
می یابد، تصریح کرد: از سوی دیگر نباید زمینه رانت 
برای واردات ایجاد کرد، از این  رو می طلبد که حمایت 

تعرفه ای به درستی صورت گیرد.

»جهان صنعت« اما و اگرهای رفع ممنوعیت واردات را بررسی می کند

رفع منع واردات؛ فرصت یا تهدید؟

بیانات مطرح شده دیدار اخیر رهبر انقلاب با کارگران و مسوولان 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نسبت به سال های گذشته با طرح 
مباحث جزئی تر، عملیاتی تر و با رویکرد تکلیفی بیشتری نسبت به 
مســوولان همراه بود. طرح موضوعاتی مانند »آموزش فنی جوار 
کارگاهی«، »تامین مسکن از طریق تعاونی های مسکن کارگری 
در محیط جوار کارگاهی«، »امنیت شغلی کارگران و اهمیت آن«، 
»ضــرورت ورود جدی در موضوع ایمنی و اهمیت بالای آن برای 
کارگران« و »توجه به تکیــه بر تولید داخلی و ایجاد انگیزه برای 
کارگران به نســبت سود صاحبان سرمایه« از جمله نکات کلیدی 

مقام معظم رهبری در این دیدار بود.
به گزارش ایلنا از همــه این موضوعات مهم تر اینکه آیت الله 
خامنه ای پس از بیان مشکلات وزارت کار و کا رگران توسط احمد 
میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کردند: »مطالبی که 
آقای وزیر اینجا گفتند همه اش مطالب درستی بود، یعنی خلأهایی 
که وجود دارد، نیازهایی که هســت و کارهایی که باید بشود- که 
ایشان یکی یکی شمردند- درست است. تنها چیزی که بنده توجه 
می دهم این است که خود ایشان، وزارتخانه و بخش های دیگری از 
دولت بدانند که مخاطب این حرف ها خودشان هستند. من از صمیم 
دل دعا می کنم که خدای متعال کمک شان کند و توفیق دهد که 
بتوانند این کارها را انجام دهند. اگر همت کنند و تصمیم بگیرند، 
می توانند!«. این اظهارات رهبری حاکی از تشخیص توان و ظرفیت 
اجرا در درون دولت و وزارت کار بود و در تفسیر ایشان، شرط تحقق 

اهداف مدنظر تلاش، اراده و همت دولت و وزارتخانه قلمداد شد.
در همین راســتا، سمیه گلپور، رییس هیات مدیره کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران کشور اظهار کرد: خوشبختانه ما از نعمت 
رهبری برخوردار هستیم که در حوزه های مهم ازجمله مسائل کارگری 
از زاویه کارشناسی و از همان نقطه نظر تخصصی حوزه روابط کار 

آسیب شناسی می کنند و به ارائه راهکار می   پردازند. این نشان می دهد 
که ایشان هم مشاوران خوبی دارند و هم با دیدگاه روشن خودشان از 

زاویه دید جامعه هدف همان بخش اظهارنظر می کنند.
وی افــزود: اینکــه رهبر انــقلاب اظهار کردنــد اظهارات و 
آسیب شــناسی هایی کــه وزیر محترم کار در دیــدار با رهبری از 
چالش های کارگری حوزه مســوولیت وزارت شــان مطرح کردند، 
متوجه خودشان بوده و خودشان مخاطب هستند، به این دلیل است 
که بالاترین سمت اجرایی در دولت در حوزه مسائل کارگری خود 
وزیر کار و وزارت کار است. این وزارتخانه است که اختیارات لازم را 
از دولت دریافت کرده و در واقع یک وزارتخانه نیست، بلکه ترکیب 
انبوهی از موسسات و شرکت ها و در واقع چند وزارتخانه )وزارت رفاه 
و وزارت تعاون( نیز است. هیچ قدرتی بالاتر از وزارت کار نمی تواند در 
این موارد ورود کند و این به بیان صحیح رهبری مستلزم تلاش و اراده 
است و ما نیز معتقدیم این وزیر کار و این وزارتخانه توانا می توانند از 
عهده این امر بر بیایند. گلپور ادامه داد: کاری که ما می توانیم برای 
یاری به دولت انجام دهیم، مانند رهبر انقلاب که برای موفقیت آقای 
میدری دعای خیر کردند، در چارچوب نیت خیر است و ما نیز می توانیم 
به نوبه خود در همین راستا به ایشان و اهداف وزارت کار کمک کنیم. 
در این فضا به عنوان تشکل های کارگری آمادگی داریم که برای رفع 
چالش های اساسی مباحث کارگری از ظرفیت تشکلی مان استفاده 
شــود. اختیارات و توانایی های وزارت کار و تشکل های مربوط به 
شرکای اجتماعی این وزارتخانه )اعم از کارگری و کارفرمایی( چنان 
ظرفیت گســترده ای است که می توان با اتکا بر این ظرفیت ها و با 
دادن دســت همکاری و بستن کمر همت بسیاری از مشکلات را 

رفع کرد. این فعال کارگری اضافه کرد: در ابلاغیه سیاست های کلی 
تامین اجتماعی که در نیمه نخست سال1۴01 ابلاغ شد، نه در دولت 
وقت و نه در دولت فعلی ما برنامه مدون برای اجرای این ابلاغیه 
ندیدیم. وزارت کار باید یک وزارتخانه برنامه نویس هم باشد و صرفا 
بحث اجرا در میان نیست، بلکه راهبردها، سیاست ها و برنامه هایی 
که اصول کلی ابلاغی هر روزه در آن مطرح است، باید توسط این 
وزارتخانه باید طراحی شود. ما نیز بر این باوریم که چنین مسیری 
آسان نیست و به خاطر همین دست همکاری و کمک را به سوی 

وزارتخانه دراز می کنیم تا در این مسیر موفق باشند.
رییس هیات مدیره کانون عــالی انجمن های صنفی کارگران 
تصریح کرد: رهبر انقلاب امســال پیشــنهادات تازه ای برای حل 
چالش های کارگران در زمینه آموزش فنی، مسکن و تکیه بر تولید 
داخل مطرح کردند که ظرفیت آن در قانون اساسی و قانون کار وجود 
داشــته است اما ایشان بر مساله امنیت شغلی نیز تاکید داشتند که 
برخلاف موارد دیگر مانند ایمنی، مسکن و آموزش فنی و حرفه ای، 
سخن سه سال اخیرشان است و سه سال پیاپی بر این موضوع در 
دیدار با کارگران و وزرای کار تاکید کردند. این نشان دهنده اهمیت 
این موضوع است. فرمول تشکل های کارگری برای حل این معضل 
در گام اول روشن است. دولت باید تلاش کند تا پیمانکاران نیروی 
انسانی که خون کارگران را در شیشه کردند و با ایجاد چندین طبقه 
شغلی در نهادها و شرکت های مختلف، هرگونه امنیت شغلی را نابود 
کردند را از بین ببرد. برای این گام پیشنهاد ما این است که به صورت 
آزمایشی و برای گرم شدن موتور دولت در این رابطه، وزارت کار از 

شرکت های خود شروع کند.

وی خاطرنشان کرد: دغدغه هرساله رهبری وقتی بحث امنیت 
شغلی است، در این شرایط کدام نهاد می تواند پیش قراول حذف آنها 
باشد. اگر پاشنه ای بخواهیم بکشیم تا مجمع تشخیص مصلحت و 
شورای نگهبان هم در این حوزه همکاری کنند، ابتدا باید وزارت کار 
با پافشــاری در این حوزه ورود کرده و گفتمان سازی و عمل کنند. 
مســوول اصلی ایجاد امنیت شــغلی در وزارت کار و سپس دولت 
است. این نهادها هستند که تنظیم روابط کار را انجام می دهند. البته 
این موضوع محدود به دولت نیست و دولت و تشکل های کارگری 
باید گریبان دیگر نهادهای عمومی غیردولتی را نیز بگیرند و آنها را 
در این زمینه پاسخگو کنند. چرا در سازمان صداوسیما چندین نوع 
قرارداد و نحوه همکاری وجود دارد؟ چرا میان همه تبعیض موجود 
است؟ چرا میان انبوه شهرداری ها و شرکت های عمومی غیردولتی و 
نهادهای بالادستی مختلف شاهد آن هستیم که یک نیروی رسمی 
با کار کمتر چندین برابر نیروی قرارداد سه ماهه، شرکتی، حجمی و 
پیمانی دریافت می کند؟ چرا نیرویی باید مطمئن باشد که با کمترین 
بهره وری ماندگار است و نیروی دیگری در کنار او با کار بیشتر اگر 
دست از پا خطا بکند یا نکند، بعد از چندماه به راحتی اخراج می شود؟ 
معتقدیم این مشکلات که ناشی از عدم امنیت شغلی است با حذف 

پیمانکاران باید حذف شود.
گلپور بیان کرد: وقتی کمیسیون اجتماعی مجلس قبل با رای 
قاطع در برابر پیمانکاری نیروی انسانی ایستاد و آن مصوبه خوب را 
تنظیم کرد، چرا این مصوبه مجلس باید همچنان در مجمع تشخیص 
خاک بخورد؟ معتقدیم که باید کمک کرد تا شخص رییس جمهور 
و وزیر کار برای توفیق این مصوبه و تلاش برای عبور آن از فیلتر 
مجمع تشخیص، رایزنی کنند تا بتوانند این مصوبه را اجرایی کنند.

این فعال کارگری تاکید کرد: رهبر انقلاب به تصاویر دلخراش 
معادن ما در سال های اخیر اشاره کردند که بسیار پرحادثه شدند. 

رییس هیات مدیره کانون عالی انجمن های صنفی کارگران:
مسوول اصلی ایجاد امنیت شغلی وزارت کار است

گزارش2

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800

آگهی فقدان
 برگ ســبز، ســند کمپــانی و کارت خــودروی ســواری رنو

تنــدر 90A مدل 1397 رنگ ســفید پلاک شــماره  30  563 ل 
97 شــماره موتور 100013498RR248040 شــماره شــاسی 
NAALSRALDJA292010 به نام محمد قاسمی شماره ملی 

4898211445 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
نظرآباد

آگهی دادنامه
مخاطب محترم محمدعمر محمدی فرزند عبدل

پیــرو یــک نوبت نشــر آگــهی جهــت اجــرای دادنامــه طلاق به شــماره 
140301390007243265 به تاریخ 1403/11/25 شــعبه یک دادگاه خانواده 
نظرآباد مربوط به خانم فاطمه ساعدی فرزند غلام رسول به اطلاع می رساند با 
عنایت به عدم حضور و امتناع شما از ثبت و اجرای دادنامه و نمایندگی سردفتر در 
اجرای طلاق بائن خلع نوبت اول به تاریخ 1404/2/20 به شماره ترتیب 404-15 

حکم اجرا گردید و از این تاریخ هیچگونه علقه زوجیتی بین شما وجود ندارد.
علی ابراهیمی- سردفتر 2 طلاق نظرآباد

آگهی فقدان
برگ سبز، سند کمپانی و کارت خودروی سواری سایپا تیبا2 مدل 
1398 رنگ ســفید پلاک شــماره  30  268د25 شــماره موتور 
M 158732063 شــماره شاسی NAS821100K1214845  به 
نام ابراهیم جوادی حریر شماره ملی 4899840462 مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
نظرآباد

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
برابر رای صادره به شــماره 140460326005000460 مورخ 1404/01/24 هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مصوب 1390/09/20 مجلس شــورای اسلامی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
شهرستان نهاوند موضوع پرونده کلاسه 1403114426005001004 تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی احداله گیوی فرزند علی مراد به شماره شناسنامه 159 و ش ملی 
3961763836 صادره از نهاوند در ششــدانگ یک قطعه باغ به مســاحت 1437.44 
مترمربع قســمتی از پلاک  شماره 391 فرعی از 37-  اصلی واقع در بخش دو حوزه 
ثبتی شهرســتان نهاوند روستای قلعه قباد که حقوق ارتفاقی ندارد و مالکیت مالک بر 

اساس مبایعه نامه عادی از مالک رسمی محمد میزا ترکمان محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شــود در 
صورتی که اشــخاص نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مــدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار اول: 1404/02/20

تاریخ انتشار دوم: 1404/03/05
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نهاوند- حمیدرضا حجتی - م الف: 2739

آگهی فقدان
آقایان امیراحمــد و مهدی املح و خانم لیلا املح و خانم بدری 
آقاامینیها به عنوان وراث مرحوم عبدالرحیم املح به عنوان مالک 
ضمن تســلیم دو برگ استشــهادیه تصدیق شده اعلام نموده 
که ســند مالکیت ششــدانگ یک قطعه زمین به مساحت 800 
مترمربع قطعه 842 به شماره پلاک 2262 فرعی از 196 اصلی 
مفــروز از 18 فرعی از اصلی نامبرده واقع در اراضی نظرآباد 
جزء حوزه ثبتی شهرســتان نظرآباد به شماره چاپی 660944 
ذیل ثبت 128582 صفحــه 545 دفتر 620 به نام محمدناصر 
زمردی کیا ثبت و صادر گردید سپس تمامی مورد ثبت برابر 
سند قطعی 25446 مورخه 1354/1/17 دفترخانه 260 تهران 
به آقای عبدالرحیم املح انتقال یافته اســت درخواست صدور 
سند مالکیت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد تبصره یک 
اصلاحی به ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
تا چنانچه اشــخاص حقیقی یا حقوقی مدعی وجود سند مالکیت 
نزد خود و یا انجام معامله نســبت به ملک مذکور می باشند از 
تاریخ انتشــار این آگهی به مدت ده روز اعتراض کتبی خود را 
ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم نمایند. بدیهی 
اســت چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در 
صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت المثنی برابر 

مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد.
مهدی خان آشنا- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نظرآباد
شناسه آگهی: 1928511 - م الف  2079

آگهی فقدان
آقایان امیراحمــد و مهدی املح و خانم لیلا املح و خانم بدری 
آقاامینیها به عنوان وراث مرحوم عبدالرحیم املح به عنوان مالک 
ضمن تسلیم دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده که 
سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین به مساحت 800 مترمربع 
قطعه 841 به شــماره پلاک 2263 فرعی از 196 اصلی مفروز 
از 18 فرعی اصلی نامبرده واقع در اراضی نظرآباد جزء حوزه 
ثبتی شهرســتان نظرآباد به شــماره چاپی 660945 ذیل ثبت 
128582 صفحه 549 دفتر 620 به نام محمدناصر زمردی کیا 
ثبت و صادر گردید سپس تمامی مورد ثبت برابر سند قطعی 
25447 مورخــه 1354/1/17 دفترخانــه 260 تهران به آقای 
عبدالرحیم املح انتقال یافته اســت اعلام مفقودی و درخواست 
صدور ســند مالکیت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد 
تبصره یــک اصلاحی به ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک 
نوبت آگهی تا چنانچه اشــخاص حقیقی یا حقوقی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور 
می باشند از تاریخ انتشــار این آگهی به مدت ده روز اعتراض 
کتبی خود را ضمن ارائه اصل ســند مالکیت به این اداره تسلیم 
نمایند. بدیهی است چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراضی واصل 
نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند ارائه نگردد سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات به متقاضی تسلیم خواهد شد.
مهدی خان آشنا- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نظرآباد
شناسه آگهی: 1928518- م الف 2080 
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 دومین رویداد چادرو با محوریت 
هوش مصنوعی و  هوشمندسازی 

»جهان صنعت«- دومیــن رویداد چادرو با محوریــت هوش مصنوعی و 
 هوشمندسازی در زنجیره ارزش فولاد روز چهارشنبه هفتم خردادماه در اردکان با 

معرفی نفرات برتر به کار خود خاتمه می دهد.
این شــرکت با تاسیس مرکز نوآوری چادرملو )نوچــاد( از جمله اولین مراکز 
نوآوری و شتاب دهی به استارتاپ هاست که راه حل های سریع تر و ارزان تری برای 

حل چالش های خود و سرعت بخشیدن به توسعه پیدا کرد.
در اولیــن رویداد چــادرو، 10تیم برتر در حوزه های هوشمندســازی، رباتیک، 
اقتصاد چرخه ای و محیط زیست و انرژی شناسایی و وارد فرآیند مشارکت با مرکز 

نوچاد شدند.
نوچاد برای رفع چالش های فناورانه شــرکت چادرملو توانســته شرکت های 
دانش بنیــان و تیم های فناور را از طریــق رویدادهای »ریورس پیچ« و »چادرو« 

جذب و آنها را از طریق پروژه های فناورانه دانش بنیان حل کند.
مهم ترین معیار مرکز نوآوری چادرملو برای پذیرش تیم های استارتاپی و فناور، 
فعالیت آنها در زنجیره ارزش فولاد است تا به بهینه سازی فرآیندها یا حل چالش های 

شرکت چادرملو کمک کنند.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:
توسعه صنعت مس بومی سازی را متوقف نمی کند

مدیرعامل  »جهان صنعــت«- 
شــرکت ملی صنایع مس ایران ضمن 
تاکیــد بر بومی ســازی هدفمند گفت: 
را  بومی ســازی  توســعه صنعت مس 
متوقف نمی کند اما این مسیر را به عنوان 
یک تعهد جدی و اولویت اصلی دنبال 

می کنیم.
اردکانی، مدیرعامل  مصطفی فیض 
شــرکت مــلی صنایع مس ایــران، با 

همراهی چند تن از مشــاوران این شــرکت از غرفه های شرکت های داخلی و 
دانش بنیان در حوزه صنعت نفت بازدید و بر اهمیت توسعه فناوری های بومی 

و تقویت تعاملات تخصصی تاکید کرد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با حضور در غرفه انجمن سازندگان 
تجهیزات صنعت نفت؛ به عنوان بزرگ ترین انجمن صنعتی کشور با 260شرکت 
دانش بنیان؛ بومی سازی را رویکردی راهبردی اما دوگانه توصیف کرد و گفت: 
بومی ســازی یک شمشیر دولبه اســت؛ اگر با دقت و مبتنی بر استانداردهای 
لازم اجرا شــود، موجب رشد و استقلال صنعتی خواهد شد اما اگر بدون دقت 

و ارزیابی صحیح باشد، می تواند مانع توسعه شود.
فیض اردکانی افزود: توسعه مهم ترین موضوع حال حاضر شرکت ملی مس 
اســت و از همه ابزارها برای نیل به توسعه استفاده می کنیم؛ بومی سازی یکی 
از این ابزارهاســت. وی با اشــاره به ظرفیت های موجود در کشور خاطرنشان 
کرد: مشکل اصلی، نبود شناخت و قرابت کافی میان ظرفیت های موجود است. 
نیازمند فضای مشترکی برای انتقال تجربه، هم افزایی و همکاری موثر هستیم

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران همچنین خواستار تشکیل کارگروه 
و دپارتمان مشترک میان شرکت مس و انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت 
برای شناسایی توانمندی ها و تعریف پروژه های مشترک در صورت امکان شد 
و افزود: توســعه صنعت مس نمی تواند متوقف بومی سازی باشد اما این مسیر 

را به عنــوان یک تعهد جدی و اولویت اصلی دنبال می کنیم.
براســاس این گزارش، بازدید دکتر فیض اردکانی از نمایشگاه، جلوه ای از 
رویکرد توسعه محور شرکت مس و اهتمام به تعامل مؤثر با بدنه فنی، دانشگاهی 
و صنعتی کشور بود؛ باوری که بر این نکته تاکید دارد که در این برهه از زمان، 
بیش از هر زمان دیگر، نیازمند تجمیع تجربه های موفق صنعتی گذشته برای 

ساختن ایران آینده هستیم.
گفتنی اســت، بیســت ونهمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی از روز پنجشــنبه 1۸ اردیبهشت ماه آغاز شده و تا 21 اردیبهشت در 

محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران ادامه داشت.

رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران:
 فعالان اقتصادی برای واردات کالا 

باید هفت خان را رد کنند
فولادبان- رییس کمیسیون معــدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی ایران خواســتار اســتقرار هوش مصنوعی در بنادر به منظور 
تســهیل مراودات تجاری فعالان اقتصادی شــد و گفت: تجار برای واردات کالا 

باید هفت خان را رد کنند.
بهرام شکوری، رییس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی با اشاره به 
حادثه پیش آمده در بندر شهید رجایی و از بین رفتن کالاهای موجود در این بندر 
اظهار داشت: یکی از اتفاقاتی که در بنادر از آن غافل شدیم، استفاده از هوشمندسازی 
و توســعه زیرساخت های مرتبط با فناوری اطلاعات است که سبب شده تا شاهد 

انباشت و رسوب کالاها در بنادر و گمرک باشیم.
رییس انجمن سنگ ایران با بیان اینکه باید عملیات تخلیه و بارگیری در بنادر 
و ترخیص در گمرکات چابک تر شود، گفت: در دوره های قبل شاهد صف کشیدن 
کشــتی ها برای تخلیه کالاها در بندر شهید رجایی بودیم که در هیچ کجای دنیا 

اینگونه نیست.
وی عنوان کرد: مدیران باید با چابک ســازی سیســتم جلوی رسوب کالاها را 
بگیرند تا شــاهد بروز چنین حوادث تلخی در کشور و انتشار تصاویری از انباشت 

کالاها در کانتینرها نباشیم.
شکوری رسوب کالاها را یکی از مهم ترین مشکلات فعالان اقتصادی به ویژه 
تولیدکننــدگان عنوان کرد و گفت: کارخانه ها به واردات مواد اولیه و قطعات برای 

ادامه حیات و تولید نیاز دارند و باید سریع در دسترس آنان قرار گیرد.
این فعال اقتصادی تاکید کرد: اگر زیرســاخت ها و هوش مصنوعی در بنادر و 
گمرکات کشــور توسعه می یافت، امروزه شاهد بروز حادثه تلخ بندر شهید رجایی 

نبودیم.

»جهان صنعت«- از فرودین ماه امسال دو 
حادثه تلخ معــدنی بار دیگر زنگ خطر ایمنی در 
معادن کشــور را به صدا درآورد. این حوادث که 
در معادن باریت در آذربایجان غربی و زغال سنگ 
مهماندویــه در دامغان رخ داد، جــان تعدادی از 
هموطنان مــان را گرفــت و ضعف های جدی در 
رعایت اســتانداردهای ایمنی را آشکار کرد. نکته 
تلخ ماجرا اینجاســت که معدن مهماندویه حتی 
فعال نبوده و جان باختگان تنها برای بررسی شرایط 
بازگشایی معدن به آنجا رفته بودند که گرفتار گاز 
منوکسیدکربن شدند! حالا مدیرکل دفتر نظارت 
بــر معادن وزارت صنعــت اعلام کرده که ایمنی 
در معادن شــوخی  بردار نیست و برخورد قانونی با 
متخلفان به طور جدی در دســتور کار خواهد بود. 
به این ترتیب معادنی که ضوابط ایمنی را رعایت 
نکنند، به دستگاه قضایی معرفی و در صورت لزوم 
تعطیل خواهند شد اما نکته مهم این است که آیا 
این بار وعده های مسوولان به عمل تبدیل می شود 
یا همچنان باید شاهد تکرار این تراژدی ها باشیم؟

البتــه حوادث معــدنی، ادامه زنجیــره ای از 
رخدادهای ناگوار سال گذشته است. به طور مثال 
در 31 شهریور 1۴03 حادثه ای در معدن زغال سنگ 
طبس رخ داد که بیش از ۵0کارگر این معدن جان 
باختند و تعداد مصدومان به 22نفر رسید. حادثه ای 
 C و B کــه در پی انفجار گاز متان در دو بلوک
معدن طبس اتفاق افتاد. همچنین 10خرداد 1۴03 
نیز در ریزش معدن زغال سنگ آبنیل در روستای 
بی بی حیات کرمان 6نفر دچار حادثه شدند. علاوه 
بر این در 29 اردیبهشت 1۴03 نیز ریزش معدن 
زغال سنگ در منطقه طغرالجرد شهرستان کوهبنان 
باعث شد که یکی از نیروهای معدن جان خود را 
از دست بدهد. مساله این است با اینکه در پی این 
حوادث همواره مسوولان دستور رسیدگی فوری 
به موضوع را داده و تیم های مختلفی هم از سوی 
ریاست جمهوری، وزارت صمت و وزارت کشور به 
منطقه اعزام یا مامور تهیه گزارش شده اند اما باز 
هم ملاحظه می شــود که ایمنی در معدن آنطور 
که باید جدی گرفته نمی شــود و کار چندانی در 

این خصوص صورت نمی گیرد. 
به  اعتقاد فعالان معدنی از مهم ترین چالش های 
معادن زغال سنگ که بیشترین مشکل برای این 
دسته از معادن به وجود می آید، ایمنی پایین، عدم 
به کارگیــری تکنولوژی و ماشیــن آلات روز دنیا 
در بهره برداری از معادن جهت تولید کنســانتره 
زغال ســنگ با کیفیت قابل  قبــول و ویژگی های 
زمین شناسی معادن زغال ســنگ ایران است اما 

مســاله دیگر اجرای دقیق آیین نامه ایمنی معادن 
مصوب شورای حفاظت فنی کار است که نادیده 
گرفتــه می شــود. بنابراین با وجود هشــدارها و 
وعده های مکرر مسوولان، شواهد نشان می دهد 

که مشکلات ساختاری همچنان پابرجاست.
ایمنی شوخی بردار نیست 	

در این خصــوص مدیرکل دفتــر نظارت بر 
معادن وزارت صنعت اعلام کرد: ایمنی در معادن 
شوخی بردار نیســت و برخورد قانونی با متخلفان 

به طور جدی در دستور کار است.
امیر حسن زاده از تشــدید نظارت ها بر ایمنی 
و بهره برداری معادن کشــور خبر داد و تاکید کرد 
کــه معادنی که ضوابط ایمنی را رعایت نکنند، به 
دستگاه قضایی معرفی و در صورت لزوم تعطیل 

خواهند شد.
مدیرکل دفتر نظارت بر معادن وزارت صنعت، 
معدن و تجارت با اشــاره به اهمیت بالای ایمنی 
در معادن کشــور، اعلام کرد که وزارت صمت در 
کنــار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، اقدامات 
مشترکی را برای ارتقای ایمنی معادن کشور آغاز 

کرده است.
وی تصریح کرد که اولویت اصلی، حفظ جان 
کارگران و اجرای دقیــق آیین نامه ایمنی معادن 

مصوب شورای حفاظت فنی کار است.
به گفته حسن زاده، معادنی که در بازرسی ها 

دچــار ضعف ایمنی باشــند، ابتــدا فرصت رفع 
ایرادات به آنها داده می شود اما در صورت تداوم 
تخلف، گــزارش آنها به اداره کار و دادســتانی 

ارجاع می شود.
مدیــرکل دفتر نظــارت بر معــادن وزارت 
صمت در ادامه با اشــاره به اقدامات ساختاری، 
از طرح جدید صدور پروانه اشتغال حقوقی برای 
شــرکت های فعال در حوزه معدن توسط نظام 
مهندسی معدن ایران خبر داد و گفت: طبق این 
طرح، شــرکت هایی که قصد فعالیت در بخش 
مشاوره، اجرا یا طراحی دارند، باید دارای حداقل 
دو عضو رســمی و دارای پروانه نظام مهندسی 
باشند. این روند با هدف هویت بخشی به فعالان 
معــدنی و افزایش شــفافیت در فعالیت ها دنبال 

می شود.
احیای نقش ناظر 	

حســن زاده احیای نقش ناظر معدنی را یکی 
از برنامه هــای کلیدی دفتر نظارت برشــمرد و 
گفت: ناظر باید از سوی نظام مهندسی و دولت 
حقوق بگیــرد و بر تمام جنبه های فنی و ایمنی 
فعالیت های معدنی نظارت داشته باشد. معادنی که 
از نظر فنی دچار تخلف باشــند، به وزارت صمت 
معرفی خواهند شد تا درباره صلاحیت بهره برداری 

آنان تصمیم گیری شود.
وی از طــراحی و اجرای فرم های یکنواخت 

برای طرح هــای بهره برداری معادن نیز خبر داد 
که به گفته وی، موجب شفاف ســازی، تسهیل 
فرآیندهــای اداری و افزایــش ضریب ایمنی و 

بهره برداری اصولی خواهد شد.
مدیــرکل دفتر نظارت بر معــادن تاکید کرد 
که اجرای کامــل آیین نامه ایمنی معادن، صدور 
پروانه های اشتغال حقوقی، ساماندهی نقش ناظران 
و تدوین فرم های واحد بهره برداری، از مهم ترین 

اولویت های این دفتر در سال جاری است.
وی ابــراز امیدواری کرد که با همکاری نظام 
مهندسی و اداره کار، این اقدامات به شــکوفایی 
اقتصادی کشور از طریق صیانت از ذخایر معدنی 

منجر شود.
از حوادث قبلی چه خبر؟ 	

از میان حــوادث بزرگ معادن باید به انفجار 
معدن زغال سنگ یورت در 13اردیبهشت 1396 
اشــاره کرد که جان بیش از ۴2کارگر این معدن 
را گرفت. این حادثه در پی انفجار گاز متان در دو 
بلوک B و C معدن طبس اتفاق افتاده بود. بعد 
از وقوع حادثه انفجار معدن زغال سنگ آزادشهر، 
حسن روحانی، رییس جمهور وقت برای بررسی 
دقیق تر وضعیت این حادثه به منطقه آزادشــهر 
اســتان گلستان سفر کرد و در نهایت دستوراتی 
دربــاره این حادثه از قبیل رسیــدگی فوری به 
موضوع وضعیت پرسنل صادر کرد. وی همچنین 

طی دستوری از کمیته حقیقت یاب خواست عوامل 
موثر و افراد مقصر در این حادثه را شناســایی و 
طبق قوانین با آنها برخورد کنند اما با گذشت چند 
سال از وقوع این حادثه بنا به گفته فعالان معادن 
زغال سنگ متاسفانه به هیچ کدام از نامه ها پاسخ 
داده نشد و هیچ صحبتی مبنی بر حمایت از این 
حوزه مطرح نشد، گویا اصلا اراده ای برای حمایت 
از معادن زغال ســنگ وجود ندارد و فعالان این 
حوزه محکوم به فعالیت، آن هم در سخت ترین 

شرایط هستند.
رییــس کل   ،1396 آبان مــاه  نهایــت  در 
دادگســتری اســتان گلســتان اعلام کرد که 
براساس جمع بندی گزارش کمیته حقیقت یاب، 
مقصر حادثه کارفرماســت امــا در مورد حادثه 
توضیحات بیشــتری بــرای اطلاع مردم بازگو 
نشــد و در آخر مشخص نشد دقیقا چه تخلفاتی 
صورت گرفته و چه برخوردی با متخلفان انجام 
شده است. نکته قابل توجه اینجاست که با گذشت 
9 سال از این حادثه عدم سیاستگذاری مناسب در 
معادن زغال سنگ باعث شد تا حادثه بزرگ تری 
در معدن زغال ســنگ طبس رخ دهد. بر اثر این 
حادثه بیش از ۵0کارگر این معدن جان باختند و 

تعداد مصدومان به 22نفر برسد.
بخشی از اتفاقات چند سال اخیر در  	

معادن زغال سنگ
۲۰شهریور 14۰۲: جان باختن 6کارگر در 
انفجار معدن زغال سنگ البرزشرقی در طزره  دامغان 
که باعث شد حتی رییس مجلس شورای اسلامی 
برای بررسی علل وقوع حادثه معدن زغال سنگ 
البرز ماموریت ویژه ای به کمیسیون صنایع بدهد.

1۰آبان ماه 14۰1: در حادثه ریزش معدن 
زغال ســنگ پابدانا شهرستان کوهبنان دو کارگر 
معدن جان باختند که به  گفته مسوولان علت این 

حادثه در دست بررسی است.
17اردیبهشت 14۰۰: در پی وقوع حادثه 
ریزش تونل ۴2 و k13 زغال سنگ البرز شرقی در 
منطقــه طزره دامغان و جان باختن دو کارگر این 
معدن، فعالیت در این کارگاه از معدن زغال سنگ 

تا اطلاع ثانوی تعطیل شد.
۲۲شهریور 14۰۰: حادثــه ریزش تونل 
معدن زغال سنگ هجدک در بخش کوهساران 
راور منجر بــه جان باختن کارگر 3۵ســاله این 

معدن شد.
16شهریور 1۳۹۹: حادثه ریزش در معدن 
تونل شماره2 زغال سنگ هجدک شهرستان راور 
در استان کرمان چهار کشته و یک مصدوم داشت

»جهان صنعت« هشدار وزارت صمت به معادن فاقد ایمنی را بررسی می کند

وعده های روی کاغذ!

ایراسین- مدیرکل صمت استان قزوین گفت: 30 درصد 
از صنعت استان وابسته به مواد اولیه تولیدی در معادن قزوین 
اســت، از 300 معدنی که در استان قزوین وجود دارد، بالغ بر 
170معدن فعال اســت که بستر اشتغالزایی برای 30 هزار نفر 
را مهیا کرده است. محسن رســتمی، مدیرکل صمت استان 
قزوین ضمن تشــریح اقدام های انجام شده در بخش صنعت 
و معدن اســتان قزوین و ظرفیت های این بخش برای جذب 
ســرمایه و اشتغال آفرینی در ســال 1۴0۴ اظهار کرد: بخش 
تولید و صنعت استان قزوین با وجود تمام مشکلات اقتصادی 
در ســال »سرمایه گذاری برای تولید«، شرایط روبه رشدی را 
تجربه خواهد کرد و می تواند جزو استان های پیشرو در تحقق 

شعار سال باشد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اســتان قزوین در ادامه 
بیان کرد: تعدادی از پروژه ها به عنوان پیشــانی و ســرفصل 
برنامه های اداره کل صمت در ســال جاری و با مصوبه ســتاد 

تســهیل و رفع موانع تولید تعریف شده است و انتظار می رود 
با تکمیل و بهره برداری از آنها شاهد رونق تولید و اشتغال در 

استان قزوین باشیم.
وی خاطرنشان کرد: در یک سال گذشته بالغ بر ۴00واحد 
تولیدی پروانه بهره برداری اخذ کردند و میزان سرمایه گذاری 
در این واحدها 1۸ هزار  میلیارد تومان است؛ همچنین 30طرح 
بزرگ صنعتی که قرار است امسال به مرحله بهره برداری برسد 
که برای آن ۴0 هزار  میلیارد تومان سرمایه گذاری خواهد شد و 

با این اقدام اشتغال 66۵7 نفر مهیا می شود.
مدیرکل صمت استان قزوین با اشاره به احیای واحدهای 
راکــد و بهره برداری از واحدهــای صنعتی جدید و طرح های 
توســعه ای، گفــت: در این راســتا برای ۸0طــرح صنعتی 
سرمایه گذاری شده است که نیازمند اعتباری بالغ بر 100 هزار 

 میلیارد تومان است و در صورتی که بهره برداری از این طرح ها 
صورت گیرد، زمینه اشــتغال بــرای 16 هزار نفر در واحدهای 

صنعتی استان قزوین فراهم خواهد شد.
وی ادامه داد: ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید در استان 
قزوین بر روی ســرمایه گذاری واحدهای صنعتی و همچنین 
دانش بنیان سازی تولیدات تاکیدات ویژه ای دارد. در این راستا 
160واحد دانش بنیان در استان به ثبت رسیده که از این میان 

12۴واحد آن صنعتی است.
رستمی با بیان اینکه برای تولیدی و صنعتی کردن واحدهای 
دانش بنیان اســتان نیازمند منابع مالی هستیم، تصریح کرد: 
چشم انداز روشــنی با ایجاد بازارهای جدید و توسعه صادرات 
برای واحدهای صنعتی و تولیدی اســتان ایجاد می شــود که 
این امر هم نیازمند همراهی و مســاعدت مســوولان استانی 

و کشوری است.
رســتمی گفت: هم اکنــون 100 درصد کاتالیســت های 
پالایشــگاهی به همت شــرکت های دانش بنیان در اســتان 
تولید می شــود و بخشی از نیازهای کشور را تامین می کند و 
رزین هایی هم توسط شــرکت های دانش بنیان صنعتی تولید 
می شود که مواد اولیه صنایع شوینده را تامین می کند، با توجه 
به اینکه قزوین یکی از قطب های تولید مواد شــوینده اســت 
فعالیت شرکت های دانش بنیان در این زمینه نقش بسزایی در 

ارتقای این صنعت دارد.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قزوین خاطرنشان 
کرد: در اســتان قزوین ســالانه 12 میلیون تن مواد معدنی از 
معدن های مختلف این استان بهره برداری و استخراج می شود 
و قزویــن در صادرات مواد معــدنی در زمینه خاک صنعتی و 
 سیلیس دارای جایگاه مناسبی در کشور و ذخایر غنی آلومیت

است.

ایراسین- موسسه کرسکت کپیتال در گزارشی مدعی شد 
شــاخص دلار تعدیل شده براساس شاخص تجارت جهانی در 
سطح بسیار بالایی قرار دارد در حالی که نسبت کامودیتی ها به 
سهام در طول هفته های گذشته به سطوح پایینی کاهش یافته 
است. این اتفاق در طول تاریخ دست کم دو مرتبه منجر به رشد 

شدید قیمت کامودیتی ها شده است.
موسســه کرســکت کپیتال در گزارشی مدعی شد: قیمت 
کامودیتی ها به زودی رشد چشمگیری به ثبت می رسانند. این 
موسسه معتقد است شاخص دلار تعدیل شده براساس شاخص 
تجارت جهانی در سطح بسیار بالایی قرار دارد در حالی که نسبت 
کامودیتی ها به سهام در طول هفته های گذشته به سطوح پایینی 
کاهش یافته اســت. این تــوالی در طول تاریخ دو بار دیگر نیز 
تکرار شــد و هر بار شاخص دلار به شدت نزولی و کامودیتی ها 

رشد قیمتی سنگینی به ثبت رساندند.

بنا بر گزارشی موسســه کرســکت کپیتال این دو شاخص 
اکنون به بیشــترین فاصله نســبت به یکدیگر در طول تاریخ 
نزدیک شده اند و این مساله می تواند منجر به رشد چشمگیری 
در قیمت کامودیتی ها شــود. داده ها نشــان می دهد موجودی 
کامودیتی ها به خصوص فلزات پایه در انبارها به شــدت کاهش 
یافته است، ضمن اینکه بسیاری از کامودیتی ها کاهش قیمت 

سنگینی در طول 3 سال گذشته به ثبت رسانده اند.
در بــازار فلزات پایه آلومینیوم و روی نزدیک به 1۵00دلار 
کمتر از سقف قیمتی خود در سال 2022 معامله می شوند، قیمت 
فلز نیکل از ســقف سال 2022 بیش از 6۸ درصد سقوط کرد و 
مس با وجود شــرایط بهتر نسبت به سایر فلزات ولی از ضعف 
تقاضا رنج می برد. شــرایط برای فلــزاتی مانند لیتیوم کربنات 

بحرانی ارزیابی می شود.
قیمت هر تن لیتیوم کربنات از ســقف قیمتی ســال 2022 
تاکنون نزدیک به 90 درصد کاهش یافته اســت. با وجود این 
افت قیمت موسسات مالی جهان مانند بانک جهانی چشم انداز 
مثبتی به رشد قیمت ها ندارند و معتقدند احتمال کاهش بیشتر 

قیمت فلزات پایه وجود دارد.
بازار کامودیتی ها در بخش انرژی طی سال های اخیر التهابات 
سنگینی داشــت ولی قیمت ها پس از آغاز به کار دولت جدید 
آمریــکا کاهش یافت. اکنون قیمــت نفت برنت به پایین ترین 
سطح در طول ۴ سال گذشته سقوط کرد و با افزایش ذخایر نفت 
آمریکا در کنار کاهش تقاضا از ســوی مصرف کنندگان کلیدی 
مانند چین انتظار می رود روند نزولی قیمت نفت ادامه دار باشد. 

قیمت نفت برنت در سال جاری افت بیش از 23 درصدی داشت. 
قیمت زغال سنگ نیز بیش از 31 درصد سقوط کرد.

آگوست 2022 قیمت هر تن زغال سنگ به ۴2۵ دلار رسید 
ولی در ماه می 202۵ در کانال 9۸ دلار معامله می شود. قیمت 
انــواع انرژی به جز گاز طبیعی در هفته های گذشــته در حال 
کاهش بود ولی گاز طبیعی جهش 62 درصدی را به ثبت رساند. 
بــازار کامودیتی ها در بخش مــواد غذایی به جز کاکائو و قهوه 
طی یک سال اخیر افت قیمت سنگینی داشته اند. قیمت کاکائو 
و قهوه تحت تاثیر عواملی مانند افت شدید برداشت مزارع رشد 
کرد. قیمت سایر مواد غذایی بر مدار نزول قرار داشت. در واقع 
به جز موارد خاص قیمت بسیاری از کامودیتی ها در طول یک 
سال گذشته افت چشمگیری داشتند و اکنون موسسه کرسکت 
کپیتال در گزارشی مدعی شد قیمت کامودیتی ها به زودی رشد 

چشمگیری به ثبت می رسانند.

بالغ  بر 17۰ معدن فعال در استان قزوین وجود دارد

آماده باش برای انفجار قیمت کامودیتی ها!

استان ها

بازارهای جهانی

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان
 اداره کل ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بهار 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 5211 مورخ 1403/11/28 هیات پنجم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بهار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی حسین عروتی ندیب فرزند حمزه 
علی به ش ش 376 صادره از بهار در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
16104/74 مترمربع پلاک 281 فرعی از 182 اصلی واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملک 
بهار خریداری از مالک رســمی نجفعلی فرزند عبدالرضا محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار اول: 1404/02/07

تاریخ انتشار دوم: 1404/02/22
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهار- حسین مرادی - م الف : 32

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان 
اداره کل ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بهار 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 5382 مورخ 1403/12/04 هیات پنجم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بهار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی احمد صاحبی صفاپور فرزند علی اصغر 
به ش ش 2349 صادره از مهاجران در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
16383/08 مترمربع پلاک 1610 فرعی از 152 اصلی واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملک 
بهار اراضی دستجرد خریداری از مالک رسمی سید کاظم موسوی قهرمان ، حاجعلی حیدر 
دســتجردی، علی دستجردی، فیض اله میرزایی و حمداله دستجردی محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود 
در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مــدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار اول: 1404/02/07

تاریخ انتشار دوم: 1404/02/22
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهار- حسین مرادی - م الف : 48

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان 
اداره کل ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بهار 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 5230 مورخ 1403/11/28 هیات پنجم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک بهار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی حسین عروتی ندیب فرزند حمزه 
علی به ش ش 376 صادره از بهار در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
15481/92مترمربع پلاک 282 فرعی از 182 اصلی واقع در بخش 4 حوزه ثبت ملک 
بهــار اراضی میهمله علیا خریداری از مالک رســمی نجفعلی فرزند عبدالرضا محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار اول: 1404/02/07

تاریخ انتشار دوم: 1404/02/22
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اداره کل ثبت اسناد و املاک استان همدان 
اداره کل ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بهار 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 5389 مورخ 1403/12/04 هیات پنجم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک بهار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی حکمعلی نوری فرزند علی به ش  ش3341 
صادره از لالجین در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی دیم  به مساحت 38820/78 
مترمربــع پلاک 1609 فــرعی از 152 اصلی واقع در بخش 4 حــوزه ثبت ملک بهار 
اراضی دستجرد خریداری از مالک رسمی اسمعیل کرمی محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار اول: 1404/02/07

تاریخ انتشار دوم: 1404/02/22
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بهار- حسین مرادی - م الف : 40
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آغاز پیش فروش بلیت  قطارهای مسافری خرداد

»جهان صنعت«- پیش فروش بلیت  قطارهای مســافری خرداد از امروز 
دوشنبه 22 اردیبهشت آغاز می شود. پیش فروش بلیت برای بازه زمانی یادشده در 
کلیه محورها )مسیرهای رفت تا تاریخ 31خرداد و مسیرهای برگشت تا یکم تیر(، 
از ساعت ۸ تا 10صبح امروز دوشنبه 22اردیبهشت ماه از طریق سکوهای مجاز 

فروش اینترنتی بلیت آغاز می شود.
 پیش فروش حضوری بلیت های این بازه زمانی نیز از ســاعت 10 تا 12 روز 
دوشنبه 22اردیبهشت ماه، از طریق مراکز مجاز فروش حضوری انجام می پذیرد. 
از ســاعت 12روز دوشنبه به بعد نیز به صورت همزمان پیش فروش ادامه خواهد 
داشــت. متقاضیان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به صورت شبانه روزی 
با سامانه اطلاع رســانی راه آهن به شماره 021۵1۴9 تماس بگیرند یا به پایگاه 

اینترنتی rai.ir  مراجعه کنند.

عضو کمیسیون اقتصاد مجلس: 
 مالیات بر سفته بازی

 راهکار کنترل قیمت مسکن است
ساختمان آنلاین- عضو کمیسیون اقتصاد مجلس با انتقاد از وضعیت فعلی 
بازار مســکن، آن را مشــابه بازار خودرو دانست و تاکید کرد: متاسفانه مسکن به 
کالایی سرمایه ای تبدیل شده و بسیاری از بلوک های نقدینگی برای حفظ قدرت 
خرید خود، به سمت خرید مسکن رفته اند. حسین صمصامی با اشاره به آمار بالای 
واحدهای مســکونی خالی در تهران، اظهار داشت: سفته بازی و دلالی باعث شده 
قیمت مســکن به دو بخش تقسیم شــود؛ یک بخش قیمت تمام شــده و بخش 
دیگر قیمتی اســت که تحت تاثیر این فعالیت های سوداگرانه افزایش یافته است. 
صمصامی با اشــاره به اینکه بخش عمده گرانی مسکن ناشی از سفته بازی است، 
گفت: ما هنوز نتوانســته ایم این سودهای کوتاه مدت در خرید و فروش مسکن را 
مهار کنیم. شــخصی امروز متری 60 میلیون تومان خانه می خرد و چند روز بعد با 
قیمت های بالاتر، مثلا 6۵، 70 یا حتی ۸0 میلیون تومان می فروشد. او با اشاره به 
قوانین مالیاتی جدید اظهار داشــت: در قانون جدید، مالیات بر سفته بازی مسکن 
و خودرو پیش بینی شــده که می تواند ســودهای کوتاه مدت را هدف قرار دهد و 
تقاضای غیرواقعی در بازار مسکن را کاهش دهد. صمصامی تاکید کرد: اگر بتوانیم 
در کوتاه مدت تقاضاهای غیرواقعی و سفته بازانه را از بازار خارج کنیم، قیمت ها تا 
حدودی متعادل خواهد شد. هرچند این قانون به تنهایی کافی نیست، اما با افزایش 
نرخ مالیات بر ســفته بازی، می توان بازدارندگی ایجاد کرد. او در پایان هشدار داد: 
افزایش قیمت مســکن به شکل مستقیم موجب بالا رفتن نرخ اجاره هم می شود 
چراکه هزینه فرصت نگهداری ملک برای مالکان افزایش می یابد. بنابراین کنترل 

سفته بازی راهکاری فوری برای مهار بازار اجاره نیز هست.

 ارجاع لایحه موافقتنامه خدمات هوایی بین ایران
 و عراق به مجمع تشخیص

»جهان صنعت«- در جلســه علنی دیروز ایراد شــورای نگهبان در لایحه 
موافقتنامه خدمات )ســرویس های( هوایی دوجانبه بین دولت جمهوری اسلامی 
ایران و دولت جمهوری عراق مورد بررسی قرار گرفت. با اصرار مجلس بر مصوبه 
خود، لایحه موافقتنامه خدمات )سرویس های( هوایی دوجانبه بین دولت جمهوری 
اسلامی ایران و دولت جمهوری عراق برای تعیین تکلیف به مجمع تشخیص ارجاع 
شد. با توجه به اصرار مجلس بر مصوبه قبلی خود، بند۴ ماده1۵ این لایحه برای 
تعیین تکلیف به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارجاع شد. در بند۴ ماده1۵ این 
لایحه آمده است: در مواردی که سرداور باید توسط رییس شورای سازمان بین المللی 
هواپیمایی کشوری تعیین شود، چنانچه رییس شورای سازمان بین المللی هواپیمایی 
کشوری از انجام وظیفه مذکور معذور یا تبعه یکی از طرف های متعاهد باشد، انتصاب 
توســط معاون رییس انجام خواهد شد و چنانچه معاون رییس نیز از انجام وظیفه 
مذکور معذور یا تبعه یکی از طرف های متعاهد باشد، این انتصاب توسط عضو ارشد 

شورا که تابعیت هیچ یک از طرف های متعاهد را نداشته باشد، انجام خواهد شد.

خبر

گــروه حمل ونقل- ســازمان هواپیمایی 
کشــوری در واپسین ماه ســال گذشته، از آغاز 
تدویــن طرحی خبر داد که به گفته مســوولان، 
می تواند زمینه ســاز تحــولی در صنعت هوایی 
ایران شود؛ نظام رتبه بندی شرکت های هواپیمایی 
کشــور. این طرح، به دنبال دستور مستقیم وزیر 
راه وشهرســازی، با هدف ایجاد تناســب میان 
مجوزهــای پروازی و کیفیت خدمات ایرلاین ها 
کلید خورد و حالا، پس از گذشت بیش از دو ماه، 

وارد فاز اجرایی شده است.
آیا این طرح می تواند به ارتقای سطح خدمات 
هوایی و افزایش رضایت مســافران بینجامد؟ یا 
آن گونه که برخی منتقدان می گویند، در فضای 
غیررقابتی حاکم بر صنعت هوایی کشــور، صرفا 
ظاهری از اصلاح و ساماندهی ارائه می کند بدون 

آنکه اثری عملی داشته باشد؟
شــاخص هایی برای نظم بخشی و  	

تشویق به بهبود
از منظر ســازمان هواپیمایی کشوری، هدف 
اصلی از این رتبه بندی، تنظیم مجوزهای پروازی 
براساس عملکرد واقعی شرکت هاست. در ساختار 
جدید، شاخص هایی چون تعداد و میانگین عمر 
نــاوگان، میزان تاخیر پروازها، حجم شــکایات 
ثبت شــده، تعداد پروازهای لغو شده و نیز تعهد 
به پرواز به فرودگاه هــای کم برخوردار به عنوان 

معیارهای کلیدی لحاظ شده اند.
به شــرکت های هواپیمــایی، برمبنای این 
شــاخص ها، امتیازی بین صفر تا صد اختصاص 
داده می شــود و آنها در یکی از ســه گروه اصلی 
رتبه بندی قرار می گیرند. شرکت هایی که امتیاز 
بالاتری کســب کنند، نه تنها از سهم بیشتر در 
مجوزهــای پروازی بهره مند خواهند شــد بلکه 
امــکان دریافــت مجوزهای فوق العــاده بدون 
محدودیت نیز برایشان فراهم خواهد بود. به گفته 
معاون هوانوردی سازمان، این موضوع می تواند 
انگیزه رقابت و بهبود کیفیت خدمات را در میان 
ایرلاین هــا افزایش دهد و در نهایت به ســود 

مسافران منتهی شود.
 نقدهــای جــدی به شــیوه اجرا  	

و ساختار بازار
با این حال، برخی کارشناســان نســبت به 
اثربخشی این طرح تردیــد جدی دارند. معاون 
پیشین سازمان هواپیمایی کشوری، ضمن تاکید 
بر اهمیت رتبه بندی در تئوری، معتقد اســت که 
اجرای آن در شرایط کنونی بازار هوایی ایران که 
از رقابت واقعی بی بهره است، نمی تواند نتایج مورد 

انتظار را محقق کند.
او تصریــح کرده اســت کــه در بسیاری از 
کشورها، رتبه بندی ایرلاین ها از سوی نهادهای 

صنفی یا موسسات مستقل انجام می شود، نه یک 
سازمان دولتی که هم ناظر و هم مجری مقررات 
است. به اعتقاد او، این نوع مداخله دولتی اگرچه 
ممکن است در کوتاه مدت به عنوان ابزار کنترل 
تلقی شود اما در بلندمدت نه تنها به رقابت واقعی 
کمکی نمی کند بلکه ممکن است به ابزاری برای 
رانت دهی یا فشار بر برخی شرکت ها بدل شود.

از سوی دیگر، منتقدان می گویند در شرایطی 
که شرکت های هواپیمایی به دلیل محدودیت های 
شــدید ارزی، ضعف در نوســازی ناوگان، نبود 
زیرساخت مناسب در فرودگاه ها و نبود دسترسی 
به قطعات یدکی عملا با چالش های بزرگ تری 
تمرکز صرف روی شــاخص هایی  مواجه انــد، 
مانند تاخیر یا لغو پرواز ممکن اســت ناعادلانه 

و ناکارآمد باشد.
شفافیت و تداوم؛ نقاط قوت بالقوه 	

با این حال، نمی توان از برخی نقاط قوت بالقوه 
این طرح چشــم پوشی کرد. اعلام عمومی نتایج 
ارزیابی ماهانه ایرلاین ها در وبگاه ســازمان، اگر 
به درستی و با جزئیات منتشر شود، می تواند گامی 
مهم در راستای شفاف سازی عملکرد شرکت های 
هوایی باشد. این مساله به مسافران کمک می کند 
تا آگاهانه تر شرکت هواپیمایی مورد نظر خود را 
انتخاب کنند و زمینه ســاز افزایش پاسخگویی 

شرکت ها نیز خواهد بود.
افزون بر این، قابلیــت ارتقای رتبه با بهبود 
عملکرد و ارزیابی های ماهانه، به شــرطی که از 
پشــتوانه داده ای معتبر و نظام ارزیابی مســتقل 

برخوردار باشد، می تواند به محرکی واقعی برای 
ارتقای سطح خدمات تبدیل شود.

آغاز نظام رتبه بندی شــرکت های  	
هواپیمایی

به تازگی معاون ســازمان هواپیمایی کشوری 
از آغاز رتبه بندی شــرکت های هواپیمایی خبر 
داد و گفت: با اجرای نظام رتبه بندی از این پس 
قیمت بلیت براساس رتبه ایرلاین تعیین می شود

سیدحمیدرضا صانــعی درباره آغاز رتبه بندی 
شــرکت های هواپیمــایی اظهار داشــت: نظام 
رتبه بندی شرکت های هواپیمایی را آغاز کردیم، 
شاید شــرکت های هواپیمایی در ابتدای اجرای 
نظام رتبه بندی مقاومتی داشته باشند اما این اقدام 
در نهایت به نفع صنعت هوانوردی و مردم است

او ادامه داد: در صنعت هوایی بحث آزادسازی 
نرخ بلیت هواپیما و آزادسازی شبکه انجام شده 
است به این معنا که در حال حاضر هر شرکتی با 
هر قیمتی که بازار تعیین می کند بلیت می فروشد 
و عملا این اتفاق افتاده است و امروز تمایل دارند 
که بلیت را گران تر هم بفروشند اما موضوع این 

است که کسی خریدار نیست.
صانعی گفت: همچنیــن به ایرلاین ها برای 
هر مسیــر پروازی مجوز داده می شــود هرچند 
این میزان ارائه مجوز به نفع شــرکت ها نیست 
اما به نفع مردم بوده چراکه با وجود رقابت دیگر 
عملا نمی تواننــد بلیت را نرخ بالاتری را در آن 
مسیر به فروش برسانند. بنابراین آزادسازی شبکه 
هم رخ داده و شــبکه پروازی هم باید براساس 

تقاضای مسافر تعیین شود. حال اینکه رتبه بندی 
به ســمتی حرکت می کند که متر و معیار وجود 
داشته باشــد تا ارائه مجوز پروازی به ایرلاین ها 
فقط براســاس درخواســت ایرلاین ها نباشد و 
براســاس رتبه مجوز مسیر پرتردد ارائه می شود. 
او با بیان اینکه در نظام رتبه بندی شــرکتی که 
بتواند ناوگان بهتری خریداری کند، مجوز مسیر 
پروازی بهتری را هم می گیرد، به ایلنا گفت: این 
شــرکت می تواند با قیمت بهتری بلیت فروشی 
داشته باشد اما شرکتی هم که بخواهد اقتصادی تر 
کار کند قاعدتا با خدمات مشخص باید بلیت خود 
را با قیمت پایین تری بفروشد مانند همه جای دنیا 
که شرکت هایی که هواپیمای ارزان تری استفاده 
می کنند بلیت ارزان تر هم دارند. البته مسافر هم 
بایــد بداند ایرلاینی که ناوگان با ســن بالاتر و 
پذیرایی کمتری دارد قیمت بلیت این شــرکت 

هم پایین تر است.
معاون ســازمان هواپیمایی کشوری با تاکید 
بــر اینکه الان هیــچ شــرکت های هواپیمایی 
رتبه بندی ندارند، ادامه داد: الان در حال شــروع 
نظام رتبه بندی هســتیم که البته در ابتدای کار 
اقتصاد ایرلاین هــا را تحت تاثیر قرار نمی دهد و 
مقاومتی  رتبه بندی  ایرلاین ها دربــاره  بنابراین 
مانند  پارامترهایی  براساس  رتبه بندی  نمی کنند. 
تعداد ناوگان، ســن ناوگان، میانگین تاخیرات و 
میزان شکایت مردمی انجام می شود. نه تنها نرخ 
بلیت هواپیما بلکه مجوز پروازها هم براســاس 
رتبه ایرلاین ها تعیین می شــود و اولویت با این 

شــرکت ها با رتبه بهتر اســت. او با بیان اینکه 
رتبه بندی به مرور اثر خود را نشان می دهد و مردم 
کیفیت خدمات را احساس می کنند، اظهار داشت: 
شاید در رتبه بندی مردم تفاوت را احساس نکنند 
اما با تکمیل طرح، تنوع قیمت براساس خدمات 
ایجاد خواهد شــد. مردم این انتخاب را دارند که 
بلیت هواپیمای چه شــرکتی با چــه رتبه ای را 
خریداری کنند. ایرلاین ها هم وقتی این تفاوت 
را درک کنند به ســمت نوسازی و کیفی خدمات 
حرکــت می کنند. او همچنین گفــت: جزئیات 

رتبه بندی به مردم اطلاع رسانی خواهد شد.
ایرلاین ها  	 رقابت  زمینه  محدودیت 

در ایران
از سوی دیگر علیرضا منظری، معاون پیشین 
سازمان هواپیمایی کشوری می گوید: در هیچ جای 
دنیا مشاهده نشده که یک سازمان دولتی مستقیما 
رتبه بندی شرکت های هواپیمایی را انجام دهد. او 
ادامه داد: در واقع این اتحادیه های صنفی هستند 
که براســاس یک مدل رتبه بندی شرکت های 
هواپیمایی را انجام داده و براســاس یک ســری 
معیار به آنهــا امتیاز می دهند. این اتفاق در یک 

فضای رقابتی انجام می شود.
او افزود: رتبه بندی ایرلاین ها باعث می شود 
تا رقابت بین آنها برای ارتقای خدمات همراه با 

ارائه قیمت های مناسب افزایش یابد.
معاون پیشین سازمان هواپیمایی کشوری با 
بیان اینکه در حمل ونقل هوایی مسافری کشور، 
مشــکلاتی داریم، به تســنیم گفت: مهم ترین 
مشــکل ما این است که عرضه نسبت به تقاضا 
بسیار کمتر اســت و این موضوع باعث شــده تا 

رقابت بین ایرلاین ها کمرنگ باشد.
منظــری تاکید کرد: وقتی بــازار حمل ونقل 
هوایی این گونه اســت دیگــر رتبه بندی اثری 
نخواهد داشــت. در بسیاری کشورها، رتبه بندی 
اثربخــشی دارد چــون بیــن ایرلاین ها رقابت 

وجود دارد.
گام اول اما نه کافی! 	

به طــور کلی بایــد توجه داشــت که طرح 
رتبه بندی ایرلاین ها، اگرچه در ذات خود حرکتی 
رو به جلو و نشانه ای از تلاش برای نظم بخشی 
و ارتقای خدمات هوایی در کشور است اما بدون 
پیش نیازهایی مانند فضای رقابتی واقعی، استقلال 
نهاد ارزیاب و اصلاح ســاختارهای زیرســاختی 
و مــالی صنعت هوانــوردی نمی تواند به تنهایی 
منجر به بهبود چشــم گیر کیفیت خدمات شود، 
ازاین رو، می توان گفت که این طرح، آغاز راهی 
صحیح است اما برای رسیدن به مقصود، نیازمند 
اصلاحات مکمل، نظارت شــفاف و مشــارکت 

نهادهای صنفی مستقل خواهد بود.

میزان تاثیرگذاری رتبه بندی خطوط هوایی بر ساماندهی بازار بلیت پروازها بررسی شد

رتبه  بندی ایرلاین ها؛ رقابت یا رانت؟

گزارش نمایندگان »جهان صنعت« از سراسر کشور
البرز

مدیرکل بهزیستی استان البرز اعلام کرد
 خانواده های دارای چندقلو زیر چتر حمایت ویژه بهزیستی البرز

غلامرضــا زارع- همزمان با روز جهــانی دوقلوها مدیرکل 
بهزیستی البرز از خدمات گسترده این سازمان به خانواده های دارای 
فرزنــدان چندقلو خبر داد و بر نقــش مهم این حمایت ها در تحقق 

سیاست های جوانی جمعیت تاکید کرد.
در آستانه )12می( روز جهانی دوقلوها مصادف با 22 اردیبهشت ماه 
وجیهه محمدی فلاح، مدیرکل بهزیستی استان البرز اعلام کرد: در 
حال حاضر ۵93خانواده دارای فرزندان چندقلو تحت پوشش خدمات 

حمایتی این اداره  کل قرار دارند که مجموعا 12۴3کودک را شامل می شوند.
او با بیان اینکه تاکید بر جوانی جمعیت از مهم ترین سیاســت های کلان نظام اســت، افزود: افزایش جمعیت 
جوان و پویای کشور مستلزم حمایت هدفمند از خانواده هایی است که چند فرزند را به طور همزمان بزرگ می کنند 

و بهزیستی البرز نیز در این راستا خدمات متعددی را به این خانواده ها ارائه می دهد.
مدیرکل بهزیستی البرز ادامه داد: از مجموع خانواده های تحت پوشش ۵3۸خانواده دارای فرزند دوقلو، ۵3خانواده 

دارای فرزند سه قلو و دوخانواده دارای فرزند چهارقلو هستند.
محمدی فلاح افزود: این خانواده ها از خدمات مســتمر و غیرمســتمر بهزیســتی شــامل مستمری ماهانه، 
کمک هزینه های معیشــتی، وام اشتغال، خدمات مشــاوره، آموزش های مهارت های زندگی و خدمات مددکاری 
بهره مند می شــوند. او با بیان اینکه این حمایت ها تا ســن شش سالگی کودکان ادامه خواهد داشت، افزود: مبلغ 

مستمری بین 3 میلیون و 600هزار تومان تا ۴ میلیون و ۴00 هزار تومان به نسبت بعد خانوار پرداخت می شود.
محمدی فلاح تصریح کرد: سازمان بهزیستی تلاش می کند با تامین حمایت های مالی و اجتماعی مسیر رشد، 

تربیت و توانمندسازی فرزندان این خانواده ها را هموار کند.
وی در پایان یادآور شــد: با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب بر اهمیت افزایش جمعیت نقش سازمان هایی 
مانند بهزیستی در ایجاد زیرساخت های حمایتی و کاهش دغدغه های خانواده ها بیش از پیش برجسته شده است 

که بهزیستی البرز تلاش می نماید در این زمینه گام های موثری بردارد.

  بازدید سرزده استاندار البرز از اداره کل ارشاد و خانه مطبوعات 
استان البرز

غلامرضا زارع- نماینده عالی دولت در اســتان البرز در ادامه 
بازدیدهای میدانی خود به صورت سرزده در اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی اســتان و خانه مطبوعات البــرز حضور یافته و از نزدیک با 
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان البرز، کارکنان و اعضای 

هیات مدیره خانه مطبوعات دیدار و گفت وگو کرد.
مجتبی عبداللهی در این بازدید که با هدف آشــنایی بیشــتر با 
فعالیت های حوزه فرهنگ، رســانه و مشــکلات فعالان این بخش 

صورت گرفت ضمن قدردانی از زحمات متولیان فرهنگی و رســانه ای استان بر اهمیت نقش فرهنگ در توسعه 
پایدار و لزوم حمایت از اصحاب رسانه تاکید کرد.

او گفت: مطبوعات و رسانه ها چشم و زبان بیدار جامعه هستند و باید زمینه فعالیت موثر، مستقل و حرفه ای 
آنها بیش از پیش فراهم شود.

استاندار البرز همچنین با اشاره به ضرورت تقویت زیرساخت های فرهنگی استان از همراهی مدیریت استان 
برای رفع موانع پیش روی خانه مطبوعات و حمایت از طرح های فرهنگی اداره کل ارشــاد خبر داد. لازم به ذکر 
است که در این دیدار، شریفی، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان و عباس زاده، رییس خانه مطبوعات استان 

نیز به بیان دیدگاه ها، ظرفیت ها و دغدغه های اصحاب رسانه و فعالان فرهنگی پرداختند.

عضو شورای اسلامی شهر کرج: 
 بحران کم آبی در کرج جدی است، باید چاره ای اندیشید!

غلامرضا زارع- رییس کمیسیون حقوقی  و نظارت شــورای 
اسلامی شــهر کرج گفت: کم آبی، خطر تعدیل گردشگری در جاده 
چالوس و تغییر کاربری باغات شــهر کرج جدی اســت، باید برای 

چالش های آتی این شهر چاره اندیشی کرد.
جواد چپردار در چهل وششمین کمیسیون سلامت، محیط زیست و 
خدمات شهر شورای اسلامی شهر کرج با هشدار بحران کمبود آب 
در کلانشهر کرج و ابراز اظهار داشت: شرایط کم آبی در استان البرز، 

قطع اشــجار، حفظ و توسعه فضای سبز ســازمان ها به وضعیت بحرانی رسیده است و اگر چاره اندیشی نشود در 
سال های آینده فضای سبز شهرهای استان خشک و نابود می شود. بنابر گزارش دریافتی، رییس کمیسیون حقوقی 
 و نظارت شــورای اسلامی شــهر کرج تصریح کرد: وزارت جهاد کشاورزی که خود متولی حفظ و توسعه فضای 
سبز و صیانت از منابع طبیعی در کشور است در موسسات و سازمان های مستقر در کرج حال و روز خوبی ندارند

عضو شــورای اسلامی شهر کرج با اشاره به رودخانه کرج افزود: رودخانه کرج در پایین دست و مسیر داخلی 
کلانشهر کرج سابقه تاریخی در گردشگری این مرز و بوم دارد ولیکن ساخت و توسعه بزرگراه های جدیدالاحداث 
جهت تسریع دسترسی شهرهای شمالی کشور، مدیریت های سیاسی و تکالیف مقرر در تامین مصارف آب پایتخت 

موهبت این پتانسیل را از ما سلب کرده است .
چپردار بیان کرد: شــاید وقت آن رسیده باشــد تا در طرح های جامع شهرسازی، تفضیلی یا  هادی شهر ها و 
روستا های واقع در جنوب بزرگراه شمالی از شهرستانک را قبل از چالش های عمران، خدمات و حتی گردشگری 
شود تا حفظ، توسعه، سرزندگی و حیات  با فوریت وارد حریم و محدوده شهر کرج گردانیم تا امکان آن فراهم  
منابع طبیعی به ویژه آبادانی روســتا های حاشیه رودخانه تبدیل به چالش های آتی البرز و فقر گردشــگریار کشور 
نشــود. او هشــدار داد: در چند دهه اخیر سوءمدیریت، مهاجرت پذیری، سرریز بی رویه جمعیت و آثار مجاورت با 
پایتخت سیاسی کشور از باغ شهری خوش نشین شهر کرج به بحران کم آبی، قطع اشجار، تغییر کاربری و تعدیل 
فضای ســبز به یک کلانشــهر بحرانی در حوزه آب، باغ و منابع طبیعی رسیده ایم که اگر به فضای سبز و باغات 

آن رسیدگی و اندیشه ای در تامین آب نشود خشک و نابود خواهد شد .
به گفته چپردار، البته با آنکه ســاخت پارک رود در فرآیند بی نظیر مشــارکت مدیریت شــهری، شهرداری و 
دستگاه قضایی و تکمیل فاز های آن به افزایش بهره مندی و رضایتمندی مردم منجر شده لکن ساخت و توسعه 
آزادراه تهران شمال، کاربری این جاده گردشگری و کاهش آب جاری رودخانه چالوس در محدوده البرز، آبادانی 
سرزندگی روستاهای آن را در آینده دچار چالش خواهد کرد که باید در رفع چالش های مترتب بر آن در مدیریت 

شهری، استان و حتی کشور دوراندیشی نمود.

اصفهان

مدیرعامل آبفای کشور تاکید کرد
 ضرورت مستندسازی دستاوردهای شعار صنعت در سال14۰4

مدیرعامل آبفای کشور از شرکت های آب و فاضلاب سراسر کشور 
خواست دستاوردهای شعار صنعت در سال1۴0۴ را مستندسازی کنند

هاشــم امینی که در جمع مدیرعامل و اعضای شورای معاونان 
شــرکت آب و فاضلاب استان اصفهان ســخن می گفت به فرآیند 
انتخاب شعار »کار« برای صنعت آب و فاضلاب کشور اشاره کرد و 
گفت: ارتقای کیفیت خدمات، توجه به اقتصاد آب و رضایت ذی نفعان 
اعم از مشترکان، پیمانکاران، سرمایه گذاران و کارکنان از جمله دلایل 

انتخاب این کلیدواژه برای توسعه صنعت آب و فاضلاب بود. او خدمت در شرکت های آب و فاضلاب را موهبتی 
الهی دانست و گفت: همه ما باید فرصت خدمت رسانی به مردم شریف ایران را مغتنم شمرده و از اینکه خداوند، 
منصب سقایی را به ما عطا کرده است شکرگزار باشیم. مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور افزود: 

مدیران و کارکنان صنعت آب و فاضلاب باید ضمن دوری جســتن از هرگونه حاشیه ، متفاوت از دیگران ببینند، 
بیندیشــند و کار کنند و با فکر، قلم و قدم خود در جهت اعتلای صنعت و کســب رضایت مردم که همان جلب 
رضایت خداوند است گام بردارند. او گفت: نگاه ما به صنعت آب و فاضلاب باید نگاهی پدرانه و دلسوزانه باشد و 

بدانیم که باید پاسخگوی خداوند، مردم و نسل های آینده باشیم.
امینی به اصلاح تعرفه ها در سال گذشته برای کمک به رشد و ارتقای کیفیت خدمات صنعت آب و فاضلاب 
اشاره کرد و در عین حال از مدیران این صنعت خواست کاهش هزینه ها، مدیریت دارایی های فیزیکی و بهره گیری 

از فناوری های روز دنیا برای افزایش سطح بهره وری تجهیزات و نیروی انسانی را جدی بگیرند.
او یکی از نمودهای صنعت آب و فاضلاب را تامین آب آشــامیدنی پایدار مشترکان عنوان کرد و افزود: تمام 
ارکان شرکت های آب و فاضلاب باید علاوه بر انجام وظایف محوله و کارهای روزمره خود، در جهت گذر بدون 
چالش و موفقیت آمیز از فصل گرم تابستان تلاش کنند. او به شرایط ویژه آبی سال جاری نیز اشاره کرد و از افراد 
تاثیرگذار جامعه اعم از ائمه جمعه و جماعات، اندیشمندان، نویسندگان و هنرمندان دعوت کرد با استفاده از بیان، 

قلم و هنر خود، قشرهای مختلف مردم را با ضرورت مدیریت مصرف بهینه آب آشنا کنند.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در بخش دیگری از سخنانش گفت: شالوده صنعت آب و 
فاضلاب کشور در اصفهان شکل گرفته و از مدیران و کارکنان آبفای استان اصفهان انتظار می رود با بهره گیری 
از تجربیات و دستاوردهای 60ساله خویش، برنامه های مدون و راهکارهای اساسی برای رفع چالش های صنعت 

ارائه کنند.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان نیز در این نشســت گزارشی از اقدامات صورت گرفته در جهت تامین آب 

آشامیدنی پایدار مردم در تابستان پیش رو ارائه داد.
ناصر اکبری از شــهروندان دعوت کرد با پیوستن به پویش اصفهان منهای20 و کاهش 20 لیتر مصرف آب 

در شبانه روز به یاری این شرکت در جهت تامین آب آشامیدنی پایدار و گذر بدون چالش از تابستان بشتابند.

خوزستان

در سومین روز از نمایشگاه نفت با حضور مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان انجام شد
  امضای تفاهمنامه اجرای طرح پایلوت تزریق نانوسیال

 در میدان آزادگان شمالی
تفاهمنامه همکاری با پژوهشــگاه صنعت نفت با حضور حمید 

دریس، مدیرعامل شرکت نفت و گاز اروندان به امضا رسید.
در ســومین روز از بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، 
پالایش و پتروشیمی، شــرکت نفــت و گاز اروندان با امضای یک 
تفاهمنامه ســه جانبه، تحقق اهداف افزایش ضریب بازیافت نفت در 
آزادگان شمالی و توسعه همکاری های علمی و فناوری را دنبال کرد

مراســم امضای این تفاهمنامه ها با حضور حمید دریس، رییس 
پژوهشگاه صنعت نفت و جمعی از مدیران ارشد صنعت نفت برگزار شد.

موضوع این تفاهمنامه، طراحی و اجرای پایلوت تزریق پیوســته نانوسیال در میدان نفتی آزادگان شــمالی با 
هدف افزایش ضریب بازیافت مخزن این میدان مهم اســت؛ طرحی پیشــرفته که انتظار می رود نقش مهمی در 
ارتقای بهره وری مخازن نفتی داشــته باشــد.  تزریق نانوسیال یک روش نوین و پیشرفته برای افزایش بازیافت 
نفت اســت که در آن ذرات بسیار ریز )در ابعاد نانومتر( به سیال تزریقی به مخزن اضافه می شــوند. این نانوذرات 
می توانند با تغییر خواص سیال و ســطح ســنگ مخزن، به آزادسازی نفت بیشتری از مخزن کمک کنند. میدان 
نفتی آزادگان شمالی یکی از بزرگ ترین میادین نفتی ایران است و افزایش ضریب بازیافت در این میدان می تواند 
تاثیر قابل توجهی بر تولید نفت کشــور داشته باشد. این طرح پایلوت به منظور ارزیابی کارایی و اثربخشی تزریق 
نانوسیال در شــرایط واقعی میدان نفتی انجام خواهد شد. نتایج این طرح می تواند به توسعه و تجاری سازی این 
فناوری در سایر میادین نفتی کشور کمک کند. امضای این تفاهمنامه ها، گامی موثر در توسعه ظرفیت های علمی 
کشور و بهره گیری از توان داخلی برای پیشبرد پروژه های مهم صنعت نفت و گاز محسوب می شود. مراسم امضای 

این تفاهمنامه در حاشیه سومین روز از نمایشگاه بین المللی نفت در غرفه پژوهشگاه صنعت نفت برگزار شد.

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800
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موافقت اصولی سازمان بورس با صندوق  پروژه 

انرژی های پاک
سنا- علی اکبر ایرانشاهی، رییس مرکز نظارت بر صندوق های سرمایه گذاری 
ســازمان بــورس و اوراق بهــادار اعلام کرد: برای تحقق شــعار ســال مبنی بر 
»سرمایه گذاری برای تولید« و با هدف توسعه زیرساخت های انرژی پاک و به منظور 
کمک به رفع ناترازی در حوزه انرژی و همچنین رفع مشکلات بخش تولید، مجوز 
موافقت اصولی برای تاسیس نخستین صندوق سرمایه گذاری پروژه در حوزه ایجاد 
نیروگاه خورشیدی صادر شــد. رییس مرکز نظارت بر صندوق های سرمایه گذاری 
ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه صندوق های سرمایه گذاری فعال در 
بازار سرمایه را می توان از دیدگاه کارکردی به  دو گروه سرمایه گذاری و تامین مالی 
تقسیم بندی کرد، توضیح داد: صندوق های سرمایه گذاری پروژه و زمین و ساختمان 
اصلی ترین مصادیق صندوق های سرمایه گذاری تامین مالی هستند به این مفهوم که 
مبالغ جمع آوری شده از سرمایه گذاران مستقیم برای راه اندازی پروژه مصرف می شود

اهداف سازمان بورس از توسعه صندوق پروژه ها 	
علی اکبر ایرانشــاهی توضیح داد: ســازمان بورس برای کمک به تحقق شعار 
سال مبنی بر »سرمایه گذاری برای تولید« و با هدف توسعه زیرساخت های انرژی 
پاک، به منظور کمک به رفع ناترازی در حوزه انرژی و رفع مشکلات بخش تولید، 
مجوز موافقت اصولی برای تاسیس صندوق سرمایه گذاری پروژه با مدیریت شرکت 
سبدگردان فارابی در حوزه نیروگاه خورشیدی را صادر کرده است. او با تاکید بر اینکه 
در سال های اخیر، افزایش مستمر مصرف برق و محدودیت در توسعه زیرساخت های 
تولید انرژی، موجب ناترازی در تراز برق شده است، گفت: این امر در برخی ایام سال 
به اعمال خاموشی هایی در بخش های خانگی و صنایع منجر شده که مستقیم بر 
کاهش تولید ملی تاثیرگذار بوده است. ایرانشاهی افزود: توسعه صندوق های پروژه  با 
تمرکز بر احداث نیروگاه های خورشیدی، ظرفیت بسیار مناسبی برای جبران بخشی 
از این ناترازی و کمک به پایداری شبکه برق کشور فراهم می سازد. صندوق پروژه 
فارابی، با بهره گیری از منابع سرمایه گذاران و مشارکت عمومی می تواند در کاهش 

خاموشی ها و ارتقای پایداری تولید صنعتی نقش آفرین باشد.
بررسی 4 درخواست دیگر در دستور کار 	

ایرانشاهی از بررسی چندین درخواست دیگر برای تاسیس صندوق های پروژه در 
حوزه  نیروگاه خورشیدی خبر داد و افزود: در حال حاضر بررسی درخواست موافقت 
اصولی چهار صندوق پروژه جدید دیگر در حوزه نیروگاه خورشیدی در دستور کار 
این مرکز قرار دارد. رویکرد ما تقویت ابزارهای نوین تامین مالی پروژه های ملی و 

تسهیل مشارکت مردم در توسعه اقتصادی کشور است.
مزایای صندوق پروژه 	

رییس مرکز نظارت بر صندوق های سرمایه گذاری سازمان بورس و اوراق بهادار 
ضمن بیان مهم ترین مزیت های این نوع از صندوق ها گفت: تامین مالی در مقیاسی 
بزرگ از طریق جمع آوری سرمایه های خرد، معافیت های مالیاتی برای انتقال دارایی ها 
به صندوق پروژه و از صندوق پروژه و همچنین برای سرمایه گذاران در زمان خرید 
و فروش، نقدشــوندگی واحدهای سرمایه گذاری، امکان افزایش سرمایه صندوق 
طی دوره فعالیت و شفافیت عملیات صندوق، از جمله مزایای صندوق پروژه است

او تاکید کرد: سازمان بورس اصلاح مقررات صندوق های سرمایه گذاری پروژه را 
با هدف تسریع در انجام امور اجرایی، تسهیل افزایش سرمایه و تامین مالی خوشه ای 
در دستور کار خود قرار داده؛ در صورت نهایی شدن مقررات، جزئیات آن در اختیار 

متقاضیان قرار خواهد گرفت.
ایرانشــاهی گفت: اصلاح مقررات این امکان را به متقاضیان خواهد داد که در 
زمینه هایی که دغدغه هایی از جنس تفکیک پروژه ها وجود دارد، هم از جنس نوع 

پروژه و هم از جنس محل پروژه، مسائل به شکل شفافی تفکیک شود.

راهبری ۳1 سامانه و زیرسامانه بازار سرمایه در 
شرکت فناوری بورس 

سنا- مجمــع عمومی عادی سالانه شــرکت مدیریت فناوری بورس تهران 
برای ســال مالی منتهی به 30اسفندماه 1۴03 برگزار و صورت های مالی شرکت 

در سال1۴03 تصویب شد.
در این مجمع که نمایندگان سهامداران، اعضای هیات مدیره شرکت و همچنین 
دکتر کیومرث اعلائی معاون اجرایی ســازمان بورس و اوراق بهادار در آن حضور 
داشــتند، عملکرد یک ساله شرکت در سال1۴03 بررسی و برنامه های سال 1۴0۴ 

آن نیز مرور شد.
حیطه فعالیت شرکت مدیریت فناوری بورس تهران 	

محمدباقر حسن زاده، مدیرعامل شرکت در این مجمع، مدیریت فناوری بورس 
تهران را قلب تپنده بازار سرمایه ایران در حوزه فناوری اطلاعات دانست و گفت: 
مهم تریــن ماموریت جاری و تخصص کنونی شــرکت، راهبری عملیاتی و فنی 
نرم افزاری و زیرســاخت ارتباطی موردنیاز، برای تحقق معاملات در بازار بورس و 
اوراق بهادار اســت و این ماموریت در چهاردسته فعالیت خدمات سامانه معاملات، 
خدمات پس از معاملات، خدمات نظارت بر بازار و خدمات زیرساخت ارتباطی بازار 

سرمایه ارائه می شود.
او افزود: شرکت فناوری بورس تهران، طراح و مجری 31 سامانه، زیرسامانه و 
زیرســاخت اصلی فناوری اطلاعات بازار سرمایه است که هر کدام، نقشه ویژه ای 

در پایداری ارائه خدمات معاملاتی بازار و نظارت بر آن برعهده دارند.
بازطراحی ساختار مدیریت امنیت 	

حسن زاده به بازطراحی ساختار مدیریت امنیت در شرکت فناوری بورس تهران 
نیز اشاره کرد و گفت: در سال1۴03، تیم امنیت شرکت که مسوول ارزیابی امنیتی، 
تست نفوذ و رفع موارد پرریسک است تقویت شد و در همین مدت، 13بار تست نفوذ 
و 33بار تست آسیب پذیری سامانه ها انجام شده و برای اولین بار در تاریخ شرکت، 

کمیته امنیت و دسترسی تشکیل شد.

خبر

نوید خیرخواه- بازار ســرمایه دومین روز 
کاری هفته را نیز با ســقوطی معنادار و پرتنش 
پشت ســر گذاشــت. افتی که به وضوح فراتر از 
اصلاح های معمول در یــک روند صعودی بود 
و نشــان داد بازار در حال حاضر بیش از آنکه به 
تحلیل های تکنیکال یــا حتی داده های بنیادی 
توجه داشته باشــد، اسیر فضای روانی ناشی از 
ابهامات کلان در حوزه سیاســتگذاری و روابط 
بین الملل اســت. شاخص کل بورس با سقوطی 
2۴ هــزار واحدی در محدوده 3 میلیون و 91 هزار 
واحدی متوقف شــد؛ عددی که تا چندی پیش 
برای معامله گران نشــانه ای از صعود پایدار تلقی 
می شد اما حالا تبدیل به مرز روانی ناامیدی شده 
است. در بازار روز گذشته، نشانه های فشار شدید 
فروش نه تنها در نمادهای شاخص ساز  بلکه در 
کلیت بازار قابل ردیابی بود. شاخص هم وزن به 
عنوان نمایانگر وضعیت کلی و یکنواخت بازار، با 
افتی نزدیک به 9 هزار واحد، به سطح 9۴۵ هزار 
واحد بازگشت. به این معنا که نه تنها بزرگان بازار 
با عرضه های ســنگین حقوقی ها عقب نشستند 
بلکه بدنه بازار نیز از این فشــار عمومی در امان 
نماند. نمادهایی همچون وبملت، فولاد، فارس، 
شپنا و وغدیر از جمله مهم ترین بازیگران نزولی 
روز گذشته بودند که با عرضه های مستمر، فضای 

بازار را به طور کامل در کنترل خود گرفتند. 
شــاخص کل فرابورس نیــز از فضای منفی 
کلی بازار تاثیر پذیرفت و با افت 1۵۵واحدی به 
ســطح 271۴2واحد رسید. شاخص هم وزن این 
بازار نیز کاهش قابل توجهی داشــت و با ریزش 
1۵۵1واحدی تا سطح 1۵7366واحد عقب نشینی 
کرد. کاهش همزمان در هر دو شــاخص اصلی 
فرابــورس، این پیام را به بــازار مخابره کرد که 
فشــار فروش محدود به چند صنعت یا چند نماد 
خاص نیســت بلکه در سطحی گسترده و عمیق 

رخ داده است.
در میان نمادهای فرابورسی، ومپنا، ســامان، 
شــگویا، انتخاب و آریا بیشــترین تاثیر منفی را 
بر شــاخص این بازار داشتند. این در حالی است 
که برخی از این نمادها در هفته های گذشــته از 
جمله گزینه های جذاب برای سرمایه گذاران بودند 
و حتی در برخی روزهــا تا محدوده صف خرید 
نیز پیش رفتند امــا اکنون تحت تاثیر جو منفی 
عمومی، این نمادها نیز با فشــار فروش مواجه 
شــده و حتی در برخی موارد به صف فروش نیز 

نزدیک شدند.
حــال آنکه طی هفته هــای اخیر، بسیاری از 
تحلیلگــران بر این باور بودند که شــاخص کل 
بــازار با ورود به محدوده 3 میلیون واحد، در حال 
تثبیت روند صعودی خود است. با این حال آنچه 
طی دو روز اخیــر رخ داده، این پیش فرض را به 
چالش کشیده و بازار را وارد فاز جدیدی از تردید 
کرده اســت. در ادامه به بررسی روز گذشته بازار 

سرمایه می پردازیم.
نقش پررنــگ بازیگران حقوقی در  	

تخریب روند
یکی از نکات قابل توجه در بازار روز گذشــته 
نقش فعال حقوقی ها در ســمت عرضه بود. در 
بسیاری از نمادهای بزرگ بازار، به ویژه در گروه 
بانکی، پالایشی و فلزات اســاسی، عرضه های 
عمده ای از ســوی نهادهای حقوقی انجام شــد 
که عملا دســت خریداران خرد را در ادامه روند 
صعــودی بســت. این مســاله از دو منظر قابل 
تحلیل است؛ نخست آنکه به نظر می رسد برخی 
نهادهای حقوقی با توجه به فضای مبهم سیاسی 
و دیپلماتیک کشــور، استراتژی خروج یا کاهش 
ریســک را در دستور کار قرار داده اند و دوم آنکه 
بــا توجه به رفتار انفعالی نهاد ناظر در برخورد با 
تخلفات یا دستکاری ها، این گروه ها میدان عمل 
بسیار گســترده ای برای مدیریت جریان بازار در 

اختیار دارند.

از سوی دیگر رفتار حقوقی ها نه تنها منجر به 
تشدید عرضه شد بلکه پیام روانی منفی ای نیز به 
بازار مخابره و عملا به تقویت گمانه های بدبینانه 
کمک کرد. تجربه بازار نشان داده در روزهایی که 
حقوقی ها در ســمت فروش فعال می شوند، بازار 
با ضعف در سمت تقاضا مواجه می شود حتی اگر 
از نظر تکنیــکی یا بنیادی، سیگنال خرید وجود 

داشته باشد.
امید یا دام؟ 	

در حــالی که خبرهای رســمی از مذاکرات 
جاری در مســقط بسیار محدود و مبهم اســت، 
واکنش بازار ســرمایه به این اتفاقات به شــکل 
یک واکنش پیش دستانه منفی بروز کرده است. 

بــرخلاف دورهای پیشین که بازار با خوش بینی 
به استقبال گفت وگوهای سیاسی می رفت، این بار 
سطح بی اعتمادی بالاست و بازار از هم اکنون در 
حال پیش خور کردن شکست احتمالی مذاکرات 
است. این تغییر رویکرد در نگاه بازار را می توان 
نشــانه ای از خســتگی روانی و ناامیدی فعالان 

نسبت به روندهای کلان سیاسی دانست.
در واقــع بازار ســرمایه اکنون بــه نقطه ای 
رسیده اســت که صرفا با شنیدن کلیدواژه هایی 
چون مذاکره، گفت وگو، یا احتمال توافق، دست 
بــه خرید نمی زند. فعالان بــازار منتظر دریافت 
سیگنال های عملیاتی و قابل اتکا هســتند؛ چه 
در قالب انتشــار بیانیه رســمی، چه در قالب لغو 

تحریم یا گشایش اقتصادی محسوس. در غیراین 
صورت، هرگونه نوسان مثبتی می تواند یک دام 
خروج برای فروشــندگان باشد، نه آغازی برای 

روند صعودی جدید.
با توجه به شــرایط فعلی، یکی از مهم ترین 
پرســش ها برای فعالان بازار این است که روند 
فعلی تا کجا ادامه خواهد یافت؟ آیا این صرفا یک 
اصلاح موقت است و بازار بار دیگر به مسیر رشد 
بازمی گردد یا با یک ریزش عمیق و فرســایشی 
مواجه خواهیم شــد؟ برای پاسخ به این پرسش 
باید به چند متغیر کلیدی توجه کرد؛ عواملی که 
نه تنها در کوتاه مدت جهت بازار را تعیین می کنند 
بلکه در میان مدت نیز بر رفتار ســرمایه گذاران 

اثرگذار خواهند بود.
نخســتین متغیر اثرگذار، وضعیت دیپلماسی 
خارجی کشور اســت. اگرچه اخبار مذاکرات در 
عمان هنوز به صورت رســمی تایید یا تکذیب 
نشــده اما اخبار رایزنی های مثبت و منفی از هر 
سویی منتشر می شود. بازار در حال حاضر نسبت 
بــه این اخبار نه تنها واکنش مثبت ندارد بلکه با 
احتیاط کامل و حتی با پیش فرض شکســت به 
استقبال آن می رود. دلیل این واکنش، تجربه های 
تلخ گذشته اســت؛ جایی که اخبار مذاکرات با 
هیجان وارد بازار شــد اما در نهایت یا به نتیجه 
نرسید یا با عدم تحقق انتظارات به عقب نشینی 

بازار انجامید.
سناریوی خوش بینانه این است که مذاکرات 
منجر به گشــایش های ارزی، بانکی یا تجاری 
هرچند محدود شود. در چنین شرایطی نمادهای 
مختلــف اعــم از دلاری و ریــالی و همچنین 
نمادهــای صادرات محــور نظیــر خودرویی ها، 
پتروشیمی ها، معدنی هــا و حتی برخی بانک ها 
می توانند مجددا مورد توجه بازار قرار بگیرند. در 
ســناریوی بدبینانه، در صورت تعمیق تنش ها یا 
بی نتیجه ماندن گفت وگوها، احتمال ادامه فشار 
فروش به ویژه از ســوی حقوقی های محتاط و 

سرمایه گذاران کلان وجود دارد.
رفتار تاریخی بازار در شرایط مشابه  	

چه می گوید؟
مروری بــر رفتار تاریخی بازار ســرمایه در 
سال های گذشته نشــان می دهد که دوره های 
مشابهی از نااطمینانی و ریزش شاخص ها تجربه 
شده ایم. یکی از نمونه های مهم، تابستان1399 
بود که پس از رشــد شــدید شــاخص تا سقف 
2میلیــون واحــد، بازار وارد یــک فاز اصلاحی 
فرسایشی شد که تا نیمه دوم 1۴00 ادامه داشت. 
در آن مقطع، مشابه این روزها، بخش عمده ای از 
سرمایه گذاران انتظار حمایت نهادهای رگولاتور را 
داشتن، اما نبود رویکرد هماهنگ و روشن از سوی 
نهادهای دولتی باعث فرسایش اعتماد شد. تشابه 
دیگر به سال 1392 بازمی گردد؛ زمانی که بورس 
تحت تاثیر فضای مذاکرات هسته ای و روی کار 
آمدن دولت جدید، رشــد پرشتابی را تجربه کرد 
اما بعد از مدتی و در پی نبود خروجی مشــخص 
از مذاکرات، بازار با افت قابل توجهی روبه رو شد.

در هــر دو دوره آنچه در نهایت به برگشــت 
بــازار کمک کرد، نه صرفــا حمایت های لفظی 
یا موقت بلکه تغییــر در واقعیت های اقتصادی 
و سیاسی کشــور بود؛ از جمله کاهش نرخ بهره 
بانکی، ثبات ارزی، رشد قیمت های جهانی یا حتی 

تصویب بودجه های انبساطی. 
فرصت هایی در دل بحران 	

با وجود فضای منفی حاکم بر بازار نمی توان 
از برخی فرصت های بنیادی نیز غافل شــد. در 
حال حاضــر قیمت بسیاری از نمادهای دلاری، 
ریالی و حتی پروژه محور به سطوح جذابی رسیده 
است. نسبت های P/E در برخی گروه ها به زیر ۵ 
واحــد رسیده و در برخی موارد، کمتر از میانگین 
تاریخی 10سال گذشته است. در شرکت هایی که 
دارای ســود نقدی بالا یا برنامه افزایش سرمایه 
از محل انباشــته هســتند، می توان افق جذابی 
برای ورود سرمایه گذاران میان مدت تصور کرد. 
نمادهایی در گروه نیروگاهی، سیمانی، بانک های 
دارویی ها و برخی هلدینگ های  صادرات محور، 
چندرشــته ای، با وجود فشار فروش، همچنان از 
منظر تحلیلی ارزش خرید دارند البته در شــرایط 
فعلی، هرگونه ورود بــه این نمادها نیازمند دید 
تحلیــلی قــوی، صبر و درک دقیــق از فضای 
کلان اقتصاد سیاسی کشــور اســت. بازار فعلا 
برای نوســان گیرها و معامله گــران کوتاه مدت، 
فضــای امنی فراهم نمی کند و اســتراتژی های 
 بلندمدت با نقدشــوندگی مناســب برنده اصلی

 خواهند بود.

»جهان صنعت« به بررسی روز گذشته بازار سرمایه می پردازد

سنگ پرانی حقوقی ها به سوی تالار شیشه ای!

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800

شناسه آگهی: 1924012

» آگهی مزایده کتبی«
به اســتناد ماده 30 آئین نامه مالی شــهرداری های تهران و مراکز استان ها و از محل ردیف درآمدی 110409، شهرداری ساری در 
نظر دارد مجوز بهره برداری از دکه ها / غرفه ها در سطح شهر به طور مجزا و به شرح مندرج در اسناد مزایده را به مدت سه سال 

از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.
1- تعداد و آدرس دکه ها به شرح جدول ذیل می باشد.

توضیحاتتعدادموقعیت مکانی غرفه/ دکهردیف
8سطح معابر منطقه یک1

تهیه و نصب دکه بر عهده برنده مزایده 8سطح معابر منطقه دو2
2سطح معابر منطقه 33
4پارک های سطح شهر4

*ابعاد، موقعیت مکانی و قیمت پایه مزایده مطابق با نظریه کارشناسی رسمی برای هر یک از دکه ها و سایر اطلاعات لازم در اسناد مزایده درج 
خواهد شد.

2- متقاضیان می بایســتی از تاریخ 1404/02/22 لغایت 1404/02/29 نســبت به خرید اسناد مزایده کتبی از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت »ستاد«  اقدام نمایند.

3-کلیه متقاضیان شرکت در مزایده می بایستی جهت خرید اسناد هر مزایده ، مجزا مبلغ 2.000.000 ریال به حساب درآمد شهرداری 
ساری به شماره 0106856294006 نزد بانک ملی ایران واریز نمایند.

4- متقاضیان می بایســت سپرده شــرکت در مزایده کتبی را برابر مبلغ مندرج در اسناد مزایده به حساب سپرده شهرداری ساری 
واریز و یا معادل آن ضمانتنامه معتبر بانکی ارائه نمایند.

5- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز می باشد.
6- سایر اطلاعات در اسناد مزایده مندرج می باشد.

سید حسن احمدی سقندیکلایی- شهردار ساری

مناقصه عمومی سرویس های ایاب و ذهاب 
 کارکنان و اجاره وانت

به شماره  1404/170 /م

روابط عمومی و امور بین المللروابط عمومی و امور بین الملل
شرکت سرمایه گذاری صنایع شیمیایی ایرانشرکت سرمایه گذاری صنایع شیمیایی ایران

شرکت سرمایه گذاری صنایع شیمیایی ایران )سهامی عام( 
در نظر دارد خدمات مربوط به ســرویس های ایاب و ذهاب 
کارکنان خود و اجاره وانت را از طریق برگزاری مناقصه عمومی 

برای مدت یک سال به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.
لــذا از کلیــه متقاضیــان دعوت می گــردد جهــت دریافت 
 اســناد و مدارک مربوطه به وب ســایت شــرکت به نشــانی

 www.iciiclab.com )بخــش بــازرگانی، مزایده و مناقصه( 
مراجعه و پس از بررسی و تکمیل مدارک، از روز دوشــنبه به 
تاریخ 1404/02/22 تا پایان وقت اداری روز یکشــنبه به تاریخ 

1404/02/28 به یکی از آدرس های زیر تحویل نمایند.
دبیرخانه مجتمع: اصفهان، کیلومتر 15 جاده اصفهان- تهران

 کدپستی: 8335144114 ، تلفن:  03133808350-7 
دبیرخانه دفتر مرکزی: تهران، بلوار نلسون ماندلا )آفریقا(، 

خیابان شهید سعیدی )حافظ شیرازی(، شماره 16
و  021-22057154 تلفــن:   ،1967963735  کد پســتی: 

 22054890-021 داخلی 122 و 125

دیدگاه

 افزایش واقع بینی در سرمایه گذاری های 
بورسی

 محمدحسین عســکری، مدیرعامل شــرکت سبدگردان
جــام جم در گفت وگو با روزنامــه جهان صنعت در خصوص 
وضعیت این روزهای بازار سرمایه گفت: از 18فروردین 
1404 کــه رییس جمهور آمریکا در دیدار با نخســت وزیر 
رژیــم صهیونیســتی خبر از آغــاز مذاکرات هســته ای با 
ایران داد، بازارهای مالی کشــور دچار نوســانات شــدید 
اما مثبتی شــدند. با توجه به کاهش ریســک های سیاسی 
کشــور، شــاهد روند ورود پول به بــازار و صنایع مختلف 
بازار ســرمایه بودیم و به این ترتیب شــاخص کل که در 
پایــان 18فروردیــن ماه در حدود 2 میلیــون و 746 هزار 
واحــد بود، رشــد قابل توجهی را در مــاه بعدی تجربه کرد 
و در دهم اردیبهشــت ماه، شاخص کل به سقف 3 میلیون 
و 178 هــزار واحــد رسید. به واســطه این اتفاق شــاهد 
ورود پــول حقیقی 15همــتی از آن تاریخ تاکنون به بازار 
ســرمایه بودیم البته در این دوره زمانی شاخص هم وزن 
رشــد بیشتری را نسبت به شاخص کل شاهد بود و رشد 
20 درصدی را به خود دید تا در تاریخ 17 اردیبهشت ماه 

به 965 هزار و 500واحد برسد. 
وی افزود: در این دوره شاخص صنعت خودرویی حدود 
40 درصد بازدهی داشتند، شاخص صنعت غذایی 31درصد، 
شاخص صنعت بانکی 18 درصد و شاخص صنعت قند و شکر 
با 15 درصد رشد بیشترین رشد را در بین صنایع بورسی 
تجربه کردند. در همین دوره پرتلاطم که شاهد اقبال مردم 
به ســمت بازار سرمایه بودیم، صندوق های طلا نیز کاهش 

ارزش 32 درصدی و خروج پول 7همتی را تجربه کردند. 
عســکری در ادامه گفت: خروجی دو دور اول مذاکرات 
بسیار مثبت ارزیابی شده بود اما با توجه اظهارات استیون 
ویتکاف پیش از شــروع دور چهارم مذاکرات، کمی فضای 
تردید در بازار ســرمایه حاکم شد. این موضوع باعث شد 
بسیــاری از ســرمایه گذاران در دو روز اخیــر اقــدام به 
شناسایی سود یا کاهش ریسک های موجود با خروج از بازار 
سهام کنند. حال این سرمایه گذاران در انتظار روشن شدن 
وضعیت سیاسی کشور هستند تا اقدام به سرمایه گذاری 
صحیح کنند. به همین واسطه در روز گذشته شاهد خروج 

پول از بازار سرمایه و ورود پول به صندوق های طلا بودیم 
که در این روزها سعی در جبران افت های یک ماهه اخیر 

خود داشته اند.
عســکری در ادامــه گفت: در روزهای اخیر دیده شــد 
کــه بازارهای مالی کشــور تا چــه اندازه نســبت به اخبار 
و اتفاقــات سیــاسی و اقتصادی حســاس هســتند. حتی 
ساده ترین توئیت های مقامات رسمی ایران و ایالات متحده، 
وضعیت بازارها را دگرگون کرد. پس باید انتظار داشــت 
هر نوع سیگنال مثبت یا منفی در روزهای اخیر تصمیمات 
ســرمایه گذاران را در کوتاه مــدت تحــت تاثیر قرار دهد 
امــا به عقیده من بــا توجه به اتفاقــات رخ داده و کاهش 
ریســک های سیــاسی نســبت به پیــش از ســال1404، 
بــازار خوش بینی های مفرط ابتدای مذاکــرات را نیز کنار 
 گذاشــته و یک دید منطقی را در ســرمایه گذاری به خود
می بیند.  وی افزود: بدبینی هایی که بوی جنگ و افزایش 
تنش می دادند، با خوش بینی هایی دور از انتظاری همچون 
بازگشــایی ســفارت آمریکا در ایران به نوعی تهاتر شــده 
و وضعیــت متعادلی را در پیش بینی ها شــاهد هســتیم. 
بــا این حــال تا نتایج مذاکرات قطعی و مشــخص نباشــد، 
بازارها در نوســان باقی می مانند. به عقیده شخص بنده، 
فضا از وضعیت تنش آلود ابتدای سال دور شده و فضای 
واقع بینانه تری در سیاســت و اقتصاد کشور حکفرما شده 
است. در مجموع شانش توافق هسته ای قابل تامل است 
و به این ترتیب به شخصه ترجیح می دهم تا بخش اعظمی 
از پرتفوی خود را در بازار ســهام ســرمایه گذاری کنم. به 
خصوص اینکه هنوز فصل مجامع که در اواســط تا انتهای 
تیر ماه اســت نرسیده ایم و نباید فرصت کســب سود از 

شرکت های بورسی با تقسیم سود بالا را از دست داد.
عسکری در ادامه با تاکید بر نگاه منطقی در سرمایه گذاری 
گفــت: البته باید توجه داشــت که درحــال خروج از فضای 
احساسی خبر محور که لزوما صنایع توافق محور و ریالی را 
با تقاضا مواجه می کردند هستیم و اکنون به سمت واقع بینی 
بیشتر حرکت می کنیم بنابراین باید به سرمایه گذاری منطقی 
تاکید داشت، همچنین با نزدیکی به فصل تابستان و قطعی 
برق که بر فروش و تولید بسیاری از محصولات صنایع کشور 
اثرگذار اســت، باید این متغیر مهم را در ســرمایه گذاری 

خود لحاظ کنیم.

 آگهی تمدید مناقصه عمومی
002/م ع/04 شرکت گهرحدید

بدین وسیله به آگاهی کلیه متقاضیان جهت شرکت در 
مناقصه با موضوع »تامین یک دستگاه دیزل ژنراتور 
ولوو پنتا630 کاوا مدل GE 1642« می رساند مهلت 
تحویل پاکات مناقصه تا ساعت 14 روز 1404/02/24 
تمدیــد گردید. متقاضیــان می تواننــد پاکت خود را 
در مهلــت مقرر در محل دفتــر کمیسیون معاملات 
شرکت همیارگهرحدید سیرجان به آدرس سیرجان، 
کیلومتــر 60 جاده شیراز، ســایت شــرکت معدنی و 
صنعتی گهرزمین، دبیرخانه کمیسیون معاملات شرکت 

همیارگهرحدید سیرجان تحویل نمایند.
شرکت همیارگهرحدید سیرجان در قبول یا رد هر یک 
از پیشــنهادها بدون نیاز به ذکر دلیل و بدون جبران 

خسارت مختار می باشد.
دبیرخانه کمیسیون معاملات
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تاب آوری اصناف را تقویت کنید 

ایســنا- سیدمهــدی حسینی، 
یکشنبه 21اردیبهشــت ماه 1۴0۴ در 
نخســتین همایش اســتانی روسای 
اتاق هــای اصنــاف و ادارات صمت 
شهرستان های تابعه استان مرکزی که 
در ساوه برگزار شد، اصناف و بازاریان 
را دو موتور قدرتمنــد تولید و اقتصاد 
کشور توصیف و اظهار کرد: این قشر 
در برهه های حساس تاریخی نظیر دفاع 
مقدس و بحران کرونا، همواره در کنار مردم بوده و نقش مؤثری در حمایت 

از جامعه ایفا کرده است.
وی بر لزوم سیاستگذاری های هوشمندانه برای افزایش توانمندی اصناف 
تاکید و اظهار کرد: با ارتقای تاب آوری این قشر، می توان از ظرفیت آنها برای 

عبور از چالش های اقتصادی و اجتماعی بهره برد.
علی جودکی، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی نیز با اشاره 
به وجود 63 هزار واحد صنفی در این استان، اعلام کرد: از این تعداد، 11 هزار 
واحد، تولیدی هستند که نقش مهمی در چرخه اقتصاد منطقه دارند اما برای 

ادامه فعالیت به حمایت های ویژه نیاز دارند.
وی سیاستگذاری صحیح را کلید حمایت واقعی از اصناف دانست و افزود: 
اصلاح برخی قوانین مخل کسب وکار و ساماندهی سامانه صدور مجوزها از 
اولویت های این اداره  کل است. تسهیل فرآیندهای قانونی و کاهش بوروکراسی 
در صدور مجوزها می تواند موانع پیشروی واحدهای تولیدی را برطرف و به 

رشد اقتصادی استان کمک کند.
جودکی همچنین خواســتار هماهنگی بیشتر بین دستگاه های اجرایی و 

اصناف شد تا از ظرفیت این واحدها به صورت بهینه استفاده شود.
حجت الاسلام جعفر رحیمی، امام جمعه ساوه نیز با تاکید بر اهمیت اقتصاد 
در مقاومت و پایداری جامعه، اظهار کرد: کشوری که اقتصاد پویا و خزانه پر 
نداشته باشد، مقاوم نخواهد بود و به جامعه ای فقیر و ویلچری تبدیل می شود 

که نیازمند دستگیری است.
وی ریشه کن کردن فقر را یک ضرورت غیرقابل  اجتناب دانست و گفت: 
برای تحقق اقتصاد مقاومتی، باید در تولید، حریص و در مصرف قانع باشیم

حجت الاسلام رحیمی با اشاره به نقش تاریخی اصناف، افزود: این قشر در 
مقاطع حساس، از دفاع مقدس تا دیگر برهه های سیاسی و اجتماعی، یاریگر 

نظام در حوزه های دینی و سیاسی بوده است.
وی توســعه و آبادانی کشــور را منوط به دو وظیفه آبادی زمین و آبادی 
زمینه دانســت و افزود: آبادی زمینه ها با تبعیت از فرامین الهی و پاکسازی 
بسترهای فساد محقق می شود که اصناف نیز در این مسیر نقش مهمی دارند 
و مسوولان باید با حمایت از تولید و تقویت اصناف، زمینه های تحقق اقتصاد 

مقاومتی را فراهم کنند.
امام  جمعه ساوه در ادامه تاکید کرد: دین دارای دو ستون عبادی و سیاسی 
اســت و اصناف با حضور فعال در هر دو حوزه، به ویژه در حمایت از نظام و 

مردم، کارنامه درخشانی از خود به جا گذاشته اند.
در ادامه این همایش پرســش و پاسخ انجام شــد و شرکت کنندگان با 
تاکید بر جایگاه ویژه اصناف در اقتصاد کشور، خواستار حمایت های هدفمند 
حاکمیت، اصلاح قوانین و تســهیل فرآیندهای اجرایی شدند. آنها همچنین 
نقش آفرینی اصناف را در تحقق اقتصاد مقاومتی و ریشــه کنی فقر و تقویت 
تاب آوری اقتصادی را از مهم ترین اولویت ها برشمردند و بر لزوم هماهنگی 
بین دســتگاه های اجرایی و اصناف برای بهره برداری بهینه از ظرفیت های 

این قشر تاکید کردند.

همکاری گمرکات ایران و قطر افزایش می یابد 
ایرنا-رییس کل شــورای عمومی 
گمرک قطر با رییس کل گمرک ایران و 
دیگر مقامات ارشد گمرک کشورمان در 
تهران دیدار و درباره توسعه همکاری های 
مشــترک و تبادل تجربیــات در زمینه 
تسهیل و توسعه تجارت گفت وگو کردند. 
از گمــرک ایران، مقامــات گمرکی دو 
کشــور در این دیدار راهکارهای توسعه 
همکاری های گمــرکی را مورد بررسی 
قرار دادند. بنابراین گزارش، فرود عسکری، معاون وزیر اقتصاد و رییس کل گمرک 
ایران با اشاره به روابط دوستانه دو کشور همسایه، سفر احمد بن عبدالله الجمال و 

هیأت همراه را بسیار با اهمیت توصیف کرد.
رییــس کل گمرک ایران در ابتدای دیدار نحوه انجــام فعالیت ها در گمرکات 

کشورمان را برای طرف قطری و هیات همراه تشریح کرد.
به گفته وی، همه تشریفات رویه های کاری در گمرک کشورمان در سامانه های 

الکترونیکی انجام می شود.

نوبت اقلام کشاورزی است
تســنیم- اخیرا رییس کمیسیون 
صادرات اتاق بازرگانی ایران گفته است: 
»با پیگیری های انجام  شــده، توانستیم 
بخشی از موانع قانونی از جمله مشــکل 
پیمان ســپاری و تعهــد ارزی را برطرف 
کنیم. هرچند ممکن اســت این اقدامات 
به تنهایی موجب جهش صادراتی نشود.

صادرات فرش از بیش از 2 میلیارد دلار 
در دهه 70 شمسی به کمتر از ۴12 میلیون 
دلار در سال 96 کاهش یافت. هم اکنون نیز طبق ادعای ذی نفعان بخش خصوصی 

این رقم کاهشی گزارش شده است.

دخالت دولت در اقتصاد شکست خورده استخبر
 رییس مجلس شــورای اسلامی در دیدار با فعــالان اقتصادی، کارآفرینان و 
تولیدکنندگان اســتان گلستان در قالب نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی، با تبریک میلاد حضرت امام رضا)ع(، طی ســخنانی مهم به محورهای 
اقتصادی و قانون گذاری کشور پرداخت و گفت: باور شخصی من این است که اقتصاد 
باید مردمی باشــد و دخالت دولت در آن، سرانجامی جز شکست ندارد. من هم در 
جایگاه فردی و هم در مقام رییس مجلس، همواره بر این اصل پافشاری کرده ام.

به گزارش روابط عمومی اتاق گرگان، محمدباقر قالیباف، با اشاره به تجربه های 
گذشــته، اظهار کرد: در جلســه ســران قوا درباره تنظیم بازار، دولت تنها به ابزار 
قیمت گذاری متوسل شد که ما مخالفت کردیم. قیمت گذاری آخرین راهکار است، 
نه نخســتین. تنظیم بازار باید برپایه مشــارکت مردم و ظرفیت های واقعی اقتصاد 

شکل بگیرد.
وی ادامه داد: در برنامه هفتم توســعه، به صراحت مقرر شده که قیمت گذاری 

تنها در مواردی مجاز است که تولید و خدمات در انحصار دولت نباشد. در غیراین 
صورت، تعیین قیمت ها بدون منطق، منجر به ناکارآمدی خواهد شد.

قالیباف به تجربه موفق نیروی انتظامی در مشارکت مردم در تامین امنیت اشاره 
کرد و گفت: ظاهر سامانه 110 این بود که ما به مردم خدمت می دادیم اما در واقع 
مردم بودند که با مشارکت شــان امنیــت را محقق کردند. این الگو باید در اقتصاد 
هم پیاده شود. وی از روابط خوب مجلس با بخش خصوصی و اتاق بازرگانی خبر 
داد و گفــت: ما در حوزه تدوین طرح ها و لوایح اقتصادی، تعامل نزدیکی با فعالان 
اقتصادی داریم و تلاش داریم قوانین را به نفع تولید و سرمایه گذاری اصلاح کنیم

رییس مجلس درباره قانون جهش تولید مسکن نیز گفت: براساس این قانون، 
دولت مجاز نیست خود به ساخت خانه بپردازد. نقش دولت در این قانون تامین زمین، 
تسهیلگری و نظارت است؛ نه ورود مستقیم به ساخت. حتی در فصل پنجم قانون هم 
مشخص شده که دولت باید روبنایی و زیربنایی را فراهم کند، نه اینکه خودش بسازد

وی در بخش دیگری از ســخنانش از انبوه قوانین کشــور و آشفتگی در نظام 
حقــوقی انتقاد کرد و گفت: ما بیش از 12هــزارو ۵00 عنوان قانون داریم که این 

وضعیت به جنگل قانونی شبیه اســت. این انباشت قانون باعث بروز تناقض های 
اجرایی و مانع تراشی برای فعالیت اقتصادی شده است.

قالیباف افزود: در دو، ســه ســال اخیر مجلس، همه این قوانین را دسته بندی، 
خلاصه و ساختارمند کرده ایم. به یاری خدا تعداد قوانین کشور تا پایان سال جاری 
به حدود 3هزار عنوان کاهش خواهد یافت. این کار، زمینه ســاز شفافیت، مبارزه با 

فساد و کاهش بوروکراسی است.
وی همچنین به اصلاح ســاختار نظام بانکی اشــاره کرد و گفت: قانون بانک 
مرکزی بعد از ۵0 ســال اصلاح شــد. امســال نیز قانون بانک های عامل اصلاح 
خواهد شــد. این اقدامات برای گرهگشایی از نظام مالی کشور و افزایش کارآمدی 

نظام بانکی ضروری است.
قالیباف در پایان با انتقاد از بوروکراسی پیچیده و اثرگذارتر از 3 قوه در کشــور، 
تاکید کرد: نظام اداری و قانون گذاری باید اصلاح شود تا زمینه برای سرمایه گذاری، 
تولید و مشارکت واقعی مردم فراهم شود. در غیراین صورت، با وجود منابع انسانی و 

طبیعی، کشور باز هم گرفتار خواهد ماند.
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در نشست مشترک اعضای هیات رییسه اتاق 
ایران و جمعی از روســای اتاق های سراسر کشور، 
کمیســیون های تخصصی و تشــکل ها با دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی و جمعی 
از مدیران عامل مناطق آزاد و ویژه اقتصادی درباره 
لزوم افزایش ســطح همکاری ها و ایجاد کارگروه 
مشــترک در ســطح ملی و منطقه ای صحبت و 

توافق شد.
به گزارش روابط عمومی اتاق ایران در ابتدای 
این نشســت صمد حســن زاده، رییس اتاق ایران 
به فلســفه وجودی مناطق آزاد که برای توسعه و 
تشویق سرمایه گذاری و صادرات ایجاد شدند، اشاره 
و تصریح کرد: چندین سال است محدودیت های 
ناشی از تحریم روی میزان ســرمایه گذاری ها اثر 
منفی داشته است اما با این وجود اقدامات خوبی در 
مناطق آزاد انجام شده هرچند ظرفیت ها بیش از این 
است و باید از آنها به نفع اقتصاد کشور استفاده کنیم

اعلام آمادگی  	
او برای همکاری بین مناطق آزاد و اتاق ایران با 
تمام ارکان و ظرفیت هایی که در اختیار دارد اعلام 
آمادگی کرد و پیشنهاد داد: کارگروه مشترک ملی 
و منطقه ای را در دستور کار قرار دهیم و همچنین 
مشخصات طرح های پیشران پیشنهادی را از مناطق 
آزاد دریافت و در مرکز پژوهش های اتاق ایران مورد 
بررسی قرار دهیم. این طرح ها می تواند در حوزه های 
مختلف باشــد و زمینه توسعه ســرمایه گذاری را 

تسهیل کند.
در بخش بعدی این نشســت، گزارشی که به 
همت معاونت کمیسیون ها، مجامع و شوراها تهیه 
شده بود، توسط علی چاغروند معاون کمیسیون های 

اتاق ایران ارائه شد.
این گزارش با نگاهی به فلسفه وجودی مناطق 
آزاد، تجربیات و رویکردهایی که در کشــورهای 
مختلف مورد توجه قرار گرفته اســت، تهیه شده 
و ســعی کرده روند تکامل این مناطق و آنچه در 

اهداف مناطق آزاد تعریف می شود را بررسی کند.
بیان چالش ها و نارسایی های ساختاری مناطق 
آزاد از جملــه انحــراف از اهداف اصــلی، فقدان 
چشــم انداز ملی و سیاســتگذاری های نادرست، 
نارسایی های مالی و مشوق ها و موانع زیرساختی 
در ایــن گزارش مــورد تاکید قــرار گرفت و در 
نهایت بازنگری در قوانین اداره مناطق آزاد، قانون 
مالیات های مســتقیم، قانون مناطق ویژه و قانون 
مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز به عنوان پیشــنهاد 

مطرح شد.
 استفاده از ظرفیت فناوری های نو برای رونق 

صادرات، از جمله موضوعاتی اســت که باید مورد 
توجه مناطق آزاد قرار گیرد.

تعریف سازوکار های قضایی 	
عضو هیــات نمایندگان اتاق ایــران تعریف 
سازوکارهای قضایی مختص مناطق آزاد و مراکز 

داوری ویژه را مورد توجه قرار داد.
ابوالفضــل حجــازی، عضو اتاق قــم از نوع 
برخوردهای قضایی نامناسب با فعالان اقتصادی و 
سرمایه گذاران انتقاد کرد و گفت: این نوع برخوردها 
موجب می شود پروژه ها تکمیل نشود و سرمایه ها 

هدر برود.
عیسی منصوری، رییــس مرکز پژوهش های 
اتاق ایران گفت: طبق بررسی ها در آینده نزدیک 
با تقاضای بالای ســرمایه گذاران به ویژه از شرق 
آسیا و ترکیه برای تکمیــل زنجیره های تولید در 
ایران مواجه می شویم. این تقاضا برای مناطق آزاد 

فرصت مناسبی است.
او ادامه داد: در حال حاضر ۵ درخواســت ایجاد 
شهرک سرمایه گذاری خارجی مطرح است که سمت 
مناطق آزاد نرفتند. می توان توافقات و تمهیداتی را 
در نظر بگیریم تا این پروژه ها به سمت مناطق آزاد 

هدایت شوند.
تسهیل ارائه امکانات  	

منصوری ادامــه داد: امــکان ارائه خدمات و 
مراودات مالی، گمرکی و حمل ونقل را باید تسهیل 
کنیم تا این شهرک های سرمایه گذاری خارجی در 

مناطق آزاد مستقر شود.
رییس مرکز پژوهش های اتاق ایران خاطرنشان 

کرد: یکــی از دلایل اصلی خــروج متخصصان 
از کشــور بخش دیجیتال به دلیل بی توجهی به 
امور زیرســاختی و داشتن اکانت های ایرانی برای 
شرکت های ایرانی است که امکان فعالیت خارجی 
را از آنها می گیرد. برای حل این موضوع مناطق آزاد 
می توانند وارد عمل شوند. سازوکارهای پیشنهادی 

آماده است و امکان ارائه داریم.
کیوان کاشــفی، عضو هیات رییسه اتاق ایران 
نیز پیشنهاد داد: ایجاد توازن بین مناطق آزاد جدید 
و اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی واقعی در 
هیات مدیره مناطق آزاد مورد توجه باشد. اگر قرار 
است در مناطق آزاد دید دولتی حاکم و پایدار شود، 
اهداف کلان اقتصادی محقق نمی شود و مناطق 

آزاد جدید هم کارآمد نخواهند بود.
فــرج الله معماری، رییــس کمیسیون اقتصاد 
کلان اتاق ایران و رییس اتاق سمنان نیز تصریح 
کرد: مناطق آزاد پایگاه دیپلماسی اقتصادی بخش 
خصوصی هســتند. با این نــگاه، جایگاه بخش 
خصوصی تغییر پیدا می کند. پس بهتر این اســت 
شورای مشــورتی را بین مناطق آزاد با اتاق ایران 
تعریف کنیم. باید نقشه همکاری بخش خصوصی 
و مناطــق آزاد را تدوین کنیم و انتظار داریم ثبات 

قوانین در مجموعه مناطق آزاد رعایت شود.
او ادامه داد: هر دو بخش می توانند برای ایجاد 
صندوق های سرمایه گذاری خصوصی، تامین مالی 

و همکاری بیشتر ایده ارائه دهند.
ســیامک علیشــاهپور، رییس اتاق آبادان از 
ضرورت لایه روبی اروندرود صحبت کرد و گفت: 

مرز آبی در این منطقه باید تعیین تکلیف شــود. 
دریافت ســلیقه ای عــوارض از کالاهای وارداتی 
منطقه آزاد اروند، کاهش لنج های فعال در آبادان 
نیز موضوعات دیگری هستند که باید مورد بازنگری 

قرار گیرند.
افزایش ابهامات  	

رضا مسرور، دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی با بیان این مطلب که کاهش سطح 
روابط منجر به افزایش ابهامات می شود از ضرورت 
تقویت ســطح ارتباطات به صورت سیســتمی و 
برگزاری جلسات در مناطق آزاد مختلف، صحبت 
کرد و گفت: اگر این نشست ها به صورت دوره ای 
در مناطق آزاد مختلف برگزار شود، امکان آشنایی 

با ظرفیت های این مناطق مهیا می شود.
او نگاهی به تغییرات در دنیا و رویکرد کشورها 
برای رشد اقتصادی داشت و گفت: تغییر در تعرفه ها 
حساب شده و با فکر انجام می شود. توجه به صنعت 
جزو پارادایم امروزی است و کشورها برای کاهش 
تراز تجاری خود برنامــه دارند. اتاق ایران باید به 
عنوان اتاق فکر عمل کرده و موضوعات اقتصادی 

و رویکردهای جهانی را تحلیل کند.
مسرور در ادامه به مناطق آزاد و ظرفیت هایی که 
در این حوزه نهفته است اشاره و تصریح کرد: دولت 
چهاردهم سعی کرده سطح دخالت ها را در مناطق 
آزاد کاهش دهد و برای این موضوع ســازوکاری 
تعریف کرده است. از طرفی دنبال آن هستیم که 
در ارتباط با مجلس، روند قانون گذاری برای مناطق 
آزاد را اصلاح کرده و بازنگری کنیم چراکه مقرراتی 

وجود دارد که با قانون مناطق آزاد در تضاد هستند.
او از ضرورت ایجاد کارگروهی برای حل وفصل 
مشکلاتی که مطرح شــد، صحبت کرد و افزود: 
مناطــق آزاد از روز اول، تولید محور نبودند و این 
ویژگی تولیــدی مربوط به مناطق ویژه اقتصادی 
می شود. پس از همین منظر با مناطق آزاد مستقر 
در چین، تفاوت داریم. بنابراین در مقام مقایسه باید 

این تفاوت ها را در نظر بگیریم.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با بیان این مطلــب که مناطق آزاد آماده پذیرش 
سرمایه گذاری در حوزه حل ناترازی انرژی هستند، 
تاکیــد کرد: رویکردها را در مناطق آزاد شــروع و 
اعلام کردیم. هر سرمایه گذاری که قصد صادرات 
دارد می تواند به مناطق آزاد بیاید. شورای دیپلماسی 
اقتصادی را در مناطق آزاد تشــکیل دادیم و جای 

بخش خصوصی در این کارگروه ها خالی است.
او تاکید کرد: در حوزه تقویت تجارت با کشورها، 
سرمایه گذاری در حوزه انرژی و ایجاد شهرک های 

خارجی در دل مناطق آزاد، آمادگی کامل داریم.
توسعه محلی  	

مسرور توســعه محلی را یکی از رویکردهای 
جدی مناطــق آزاد عنوان کرد و افــزود: در کنار 
توسعه محلی، توسعه اقتصاد کشور را نیز در سطح 
کلان دنبال می کنیم. درباره بخش تحریم ها برنامه 
داشــتیم و ثبت ســفارش و ثبت آماری را باید در 
مناطق آزاد برداریم. برای دپوی کالای اساسی نیز 
پیشنهادهایی را ارائه دادیم. پیشنهاد حذف مالیات 
ارزش افــزوده در مناطق آزاد را مطرح کردیم. باید 
مشکل حکمرانی و دوگانگی حکمرانی در مناطق 
آزاد را حذف کنیم. قانون مناطق آزاد را باید محترم 
بشماریم. این رویکردها وجود دارد و برای تحقق 

آنها تلاش می کنیم.
او پیشنهاد داد: مناطق آزاد می توانند با اتاق های 
استانی همجوار، کارگروه های مشترک تعریف کنند 

تا در ارتباط مستمر باهم باشند.
در بخش بعدی این نشست مدیرعامل منطقه 
آزاد قشم، مدیرعامل منطقه آزاد انزلی، مدیرعامل 
منطقه آزاد ماکو، مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد 
مازنــدران، مدیرعامل منطقــه آزاد اینچه برون، 
مدیرعامل منطقه آزاد دوغارون، مدیرعامل منطقه 
ویژه اقتصــادی شیراز، مدیرعامــل منطقه ویژه 
اقتصادی ســلفچگان و مدیرعامــل منطقه ویژه 
اقتصادی سیرجان ضمن اشاره به ظرفیت هایی که 
در این مناطق برای جذب ســرمایه گذاری فراهم 
شده است بر امکان همکاری بین آنها و اتاق های 

استانی تاکید کردند.

تشکیل کارگروه مشترک ملی و منطقه ای بین شورای عالی مناطق آزاد و اتاق ایران کلید خورد

در مسیر توسعه و سرمایه گذاری
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قیمت به تومان
عمق بازار

اگر از تجربیات مان اســتفاده نکنیم محکوم به تکرار آن 
هستیم و این مبحث در حوزه حکمرانی و سیاستگذاری بیش 

از پیش پررنگ می شود. 
حسین سلاح ورزی، رییس ســازمان ملی کارآفرینی در 
یادداشتی نوشت: »سیاســت جایگزینی واردات که با هدف 
کاهش وابستگی به محصولات خارجی و تقویت تولید داخلی 
اجرا می شود، در بسیاری از موارد به دلیل ناکارآمدی و نادیده 
گرفتن پیچیدگی های اقتصادی، نتایج نامطلوبی به بار آورده 
اســت. این رویکرد، که اغلب با اعمال تعرفه های ســنگین، 
یارانه های غیرهدفمند و محدودیت های تجاری همراه است، 
نه تنها به خودکفایی پایدار منجر نمی شــود، بلکه اقتصاد را 

در دام ناکارآمدی، فســاد و انزوای جهانی گرفتار می کند.
یکی از تبعات اصلی این سیاســت، کاهش رقابت پذیری 
صنایع داخلی اســت. وقتی تولیدکنندگان داخلی از رقابت با 
محصولات خارجی مصــون می مانند، انگیزه ای برای بهبود 
کیفیــت، نوآوری یا کاهش هزینه هــا ندارند. برای مثال، در 
ایران دهه های گذشته، سیاست جایگزینی واردات در صنعت 
خودروســازی منجر به تولید خودروهــایی با کیفیت پایین، 

مصرف ســوخت بالا و قیمت غیررقابتی شــد. این در حالی 
است که مصرف کنندگان مجبور به خرید این محصولات با 
هزینه های گــزاف بودند، بدون آنکه گزینه ای برای انتخاب 

داشته باشند.
تجربیات بین المللی نیز نشان دهنده شکست این سیاست 

در بسیــاری از موارد اســت. در دهه هــای 19۵0 و 1960، 
کشورهای آمریکای لاتین مانند برزیل و آرژانتین با اتخاذ این 
رویکــرد، صنایع داخلی خود را تقویت کردند اما در بلندمدت 
با تورم بالا، بدهی خارجی و کاهش بهره وری مواجه شــدند. 
این کشــورها به دلیل تمرکز بر بازار داخلی و نادیده گرفتن 

صــادرات، از جریان تجارت جهانی عقب ماندند و در نهایت 
مجبور به اصلاحات اقتصادی شــدند. در مقابل، کشورهایی 
مانند کره جنوبی و سنگاپور با ادغام در اقتصاد جهانی و تقویت 
رقابت پذیری، توانستند رشد اقتصادی پایداری را تجربه کنند

از دیگر اثرات نامطلوب این سیاست، ایجاد رانت و فساد 
اســت. یارانه ها و حمایت هــای دولتی اغلب به جای تقویت 
تولید، به جیب واسطه ها و گروه های ذی نفوذ سرازیر می شود. 
همچنین، انزوای تجاری ناشی از این سیاست، دسترسی به 
فناوری های جدید و سرمایه گذاری خارجی را محدود می کند 

که برای رشد اقتصادی بلندمدت ضروری است.
در نهایت، جایگزیــنی واردات بدون توجه به مزیت های 
نســبی و رقابت جهانی، اقتصادی شــکننده و غیرپویا ایجاد 
می کند. تجربه جهانی نشان می دهد که رشد پایدار از طریق 
ادغــام در زنجیره تجارت جهانی، تقویت نوآوری و رقابت به 
دست می آید، نه از طریق انزوای خودخواسته و حمایت های 
بی هدف. سیاســتگذاران باید از این درس ها بهره گیرند و به 
جای تکرار اشــتباهات گذشته، راه را برای اقتصاد باز و پویا 

هموار کنند.«

درس گرفتن از یک تجربه شکست خورده
بازتاب 
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امضای تفاهمنامه استراتژیک همکاری میان 
پتروشیمی تبریز و بوشهر

»جهان صنعت«- در راســتای توســعه صنعت پتروشیمی کشور و تقویت 
همکاری های بین مجتمعی، شــرکت های پتروشیمی تبریز و بوشــهر با امضای 
تفاهمنامه ای استراتژیک، گام مهمی در تامین پایدار خوراک و افزایش بهره وری 
تولید برداشــتند. این توافق پنج ساله با هدف انتقال سالانه 300 هزار تن اتیلن از 
طریق خط لوله اتیلن غرب، زمینه ســاز همکاری بلندمدت و ایجاد هم افزایی در 

زنجیره تامین خواهد بود.
به گزارش روابط عمومی شرکت پتروشیمی تبریز، در سومین روز از بیست ونهمین 
نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، طی نشستی رسمی و با حضور دکتر 
بازیار، مدیرعامل محترم هلدینگ شستان، تفاهمنامه ای راهبردی میان شرکت های 

پتروشیمی بوشهر و پتروشیمی تبریز به امضا رسید.
این تفاهمنامه که به امضای دکتر سید نوراله میراشرفی، مدیرعامل پتروشیمی 
تبریز و مهندس مهدوی، مدیرعامل پتروشیمی بوشهر رسید، به موضوع خرید و 
انتقال ســالانه 300 هزار تن اتیلن گازی از پتروشیمی بوشهر از طریق خط لوله 
اتیلن غرب اختصاص دارد. مبادلات این خوراک اســتراتژیک طبق دستورالعمل 
ابلاغی شــرکت ملی صنایع پتروشیمی و در چارچوب سیاست های کلان توسعه 
صنعت پتروشیمی کشور انجام خواهد شد. مدت این تفاهمنامه پنج سال تعیین 
شده و مقدمه ای برای انعقاد قراردادهای رسمی در آینده نزدیک خواهد بود. هدف 
از این همکاری، تقویت زنجیره تامین، ارتقای بهره وری تولید و ایجاد هم افزایی 
میان دو مجتمع پتروشیمی در راســتای پایداری تولید و افزایش ارزش افزوده در 

زنجیره پایین دستی عنوان شده است.
دکتر میراشرفی ضمن ابراز خرسندی از این توافق، آن را نشانه ای روشن از تعهد 
پتروشیمی تبریز به تامین پایدار خوراک و پیشبرد اهداف توسعه ای شرکت دانست. 
این تفاهمنامه، گامی مهم در مسیر کارآمدسازی همکاری های بین مجتمعی در صنعت 

پتروشیمی کشور به شمار می رود.

درخواست خاتم الانبیا برای اجرای قرارداد 
فشارافزایی پارس جنوبی 

ایسنا- فرمانده قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیاء )ص( گفت: با توجه به اهمیت 
فوق العاده بالای زمان در طرح فشــارافزایی، از کارفرما درخواســت داریم در ابلاغ و 

تنفیذ قراردادها تسریع کنند.
 سردار عبدالرضا عابد، در حاشیه نمایشگاه بین المللی نفت ایران در نشست خبری 
با اشاره به نقش قرارگاه در طرح فشارافزایی گاز پارس جنوبی گفت: طرح فشارافزایی 
گاز پارس جنوبی طرحی راهبردی و بسیار مهم است که با اجرایی شدن این طرح، از 
تشدید ناترازی انرژی جلوگیری خواهد شد، این طرح توسط کارفرما که شرکت ملی 
نفت بوده به هفت  هاب تقسیم بندی شده و دو  هاب از این هفت  هاب توسط قرارگاه 

سازندگی خاتم الانبیا ء)ص( اجرا می شود.
وی افزود: پیگیری ها و جلسات زیادی با کارفرما داشته ایم و تمام تلاش مان 
این بود که به شــرکت ملی نفت کمک کنیم بهترین طراحی و بهترین سناریو 
برای اجرای طرح فشارافزایی انتخاب شود که این امر محقق شد؛ بدین صورت 
که شرکت ملی نفت با هوشمندی کامل طرح را به گونه ای پیش برد که در این 
طرح حداکثر اســتفاده از توان داخل و ساخت داخل خواهد شد. فرمانده قرارگاه 
ســازندگی خاتم الانبیا ء)ص( با بیان اینکه در ادامه و پس از امضای قرادادهای 
طرح فشــارافزایی، قرارگاه با توان فنی و مهندسی و زیرســاخت های در اختیار، 
ازجمله یاردهای شــرکت صدرا در بوشهر اعلام آمادگی خود را برای شروع به۸ 
کار به شــرکت ملی نفت اعلام کرد، گفت: با هماهنگی کارفرما برخی کارهای 
قابل انجام در حوزه مهندسی و منبع یابی، مذاکره با سازندگان کالا و تجهیزات 

و آماده سازی یارد صدرا در جنوب را شروع کرده ایم.
وی با بیان اینکه این مقدار از کار که شروع کرده ایم با توجه به اهمیت فوق العاده 
بالای زمان در طرح فشارافزایی، از نظر خودمان اصلا رضایت بخش نیست، گفت: در 

این راستا از کارفرما درخواست داریم در ابلاغ و تنفیذ قراردادها تسریع کنند.
سردار عابد با بیان اینکه در حال حاضر قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( حدود 
۴00پروژه فعال در دســت اجرا دارد که با به کارگیری حدود 1000 پیمانکار، مشاور و 
سازنده تجهیزات این پروژه ها اجرا می شوند، گفت: ازجمله پروژه های راهبردی و بزرگ 

قرارگاه می توان به پالایشگاه بنزین سازی مهر خلیج فارس اشاره کرد.

بر
خ

پایان نمایشگاه بیست و نهم با قراردادهایی برای توسعه 
صنعت نفت

میدان گازی خیام توسعه می یابد
گروه انرژی- از امضای قرارداد توسعه میدان گازی خیام تا دستور آغاز حفاری 
در میدان گازی رودســر، از امضای تفاهمنامه هایی با دانش بنیان ها تا خبرهایی که 
از توسعه بخش های پایین دست صنعت نفت حکایت داشت، ماحصل بیست ونهمین 
نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی بود؛ نمایشــگاهی که با پیام 
حمایت از بخش  خصوصی و با حضور گسترده آنها این امیدواری را ایجاد کرد که 

دولت چهاردهم می خواهد کنار بخش  خصوصی بایستد.
بیست ونهمین نمایشــگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی که از روز 
پنجشنبه 1۸اردیبهشت آغاز شد، روز گذشته با امضای چندین قرارداد برای توسعه 

بخش های مختلف صنعت نفت مابین دولت و بخش  خصوصی به پایان رسید.
مهم ترین آنها قرارداد طرح توسعه میدان های گازی گردان و پازن میان شرکت 
ملی نفت ایران و سه شرکت داخلی بود که با حضور حمید بورد، مدیرعامل شرکت 

ملی نفت ایران بین این شرکت و سه شرکت داخلی امضا شد.
این قرارداد 20 ساله با هدف برداشت حداکثری از منابع گازی، اشتغالزایی در مناطق 
کمتر توسعه یافته و تامین پایدار خوراک پالایشگاه های جنوبی، به ارزش 9۴۸ میلیون 

دلار بین شــرکت ملی نفت ایران و مشارکت گروه باختر، هلدینگ پتروفرهنگ و 
انرژی  گستر هانا به امضا رسید.

طبق برآوردهای انجام شده، در طول دوره اجرای این طرح قرار است 179 میلیارد 
و ۵00 میلیون مترمکعب گاز و ۵۸ میلیون و 190 هزار بشکه میعانات گازی تولید شود

خبر مهم دیگر، امضای تفاهمنامه توسعه میدان گازی خیام با هدف سرمایه گذاری 
۴۵0 میلیون دلاری بین شرکت ملی نفت ایران و شرکت فرزانگان انرژی پارس در 

حاشیه آخرین روز بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت امضا شد.
این تفاهمنامه با هدف برداشت حداکثری از منابع گازی، ایجاد اشتغال در استان 
هرمزگان و توسعه زیرساخت های اجتماعی و اقتصادی این منطقه امضا شده و مقدار 
سرمایه گذاری مورد نیاز برای توسعه این میدان ۴۵0 میلیون دلار برآورد شده است

میــدان گازی خیام با حجم درجای ۴600 میلیارد فوت مکعب گاز و 370 میلیون 
بشــکه میعانات، ظرفیت تولید روزانه 10 میلیون مترمکعب گاز و 20 هزار بشــکه 

میعانات را دارد.
قرارداد دیگر برای بازیافت پسماندهای آلی بین مدیرعامل سازمان منطقه ویژه 
اقتصادی پتروشیمی و شــرکت کاشف صنعت ماهشهر با حضور حسن عباس زاده، 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی و محمدرضا مطیری، مدیرعامل سازمان 
منظقه ویژه اقتصادی پتروشیمی و فرشاد کاشفی، شرکت کاشف صنعت ماهشهر 
امضا شد که براساس این قرارداد مقرر شد طرح بازیافت پسماندهای آلی با ظرفیت 
بازیافت سالانه بالغ بر 2۵ هزار تن پسماند آلی با پیش بینی سرمایه گذاری ۸20 میلیارد 

ریال در سایت1 منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی )ماهشهر( اجرا شود.
تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی، توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی، 
توســعه صنایع زیست محیطی منطقه و بهره گیری از ظرفیت ها و تقویت مشارکت 

بخش  خصوصی ازجمله اهداف این قرارداد به شمار می رود.
تفاهمنامه  دیگر برای تولید کود کامل ماکرو)NPK( و تولید پلی استال بود که 
بین شرکت ملی صنایع پتروشیمی و محمدرضا مطیری، مدیرعامل سازمان منطقه 
ویژه پتروشیمی و اوغور اوزیگیت، مدیرعامل پتروشیمی رازی برای تفاهمنامه تولید 
کود کامل ماکرو )NPK( به امضا رسید. این طرح با ظرفیت تولید سالانه 2۵0 هزار 
تن با سرمایه گذاری 360 میلیارد ریال در سایت۵ منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی 
اجرا می شود. هدف از این طرح، تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی، مقابله با 
شرایط تحریم و دستیابی به خودکفایی و همچنین بهره گیری از ظرفیت ها و تقویت 
مشــارکت بخش  خصوصی است که برآورد می شود به  طور مستقیم برای 1۵0نفر 

شغل ایجاد کند.
پژوهشــگاه صنعت نفت و قرارگاه خاتم الانبیا )ص( هم در حاشیه ســومین روز 
بیســت ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت، با هدف همکاری در توسعه فناوری های 
بالادست نفت و گاز تفاهمنامه همکاری امضا کردند. این تفاهمنامه با هدف همکاری 
در توسعه فناوری های بالادستی در حوزه نفت و گاز، به امضای عظیم کلانتری اصل، 
رییس پژوهشگاه صنعت نفت و سردار سرتیپ پاسدار عبدالرضا عابد، فرمانده قرارگاه 

سازندگی خاتم الانبیا رسید.
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بر حجم  امســال  »جهان صنعت«- 
ناترازی برق  اضافه شده است. قطعی های 
برق بــه تدریــج روزانه شــده و نه فقط 
صنایــع، بلکه بخــش کشــاورزی را هم 
گرفتار کرده است؛ موضوعی که هم باعث 
افزایش میزان نگرانی ها شــده و هم هیچ 
روشنگری ای در این رابطه انجام نمی شود 
کــه بالاخره تصمیم دولــت برای حل این 
مشکل چیســت. مجلس اما تصمیم گرفته 
که دست کم با برگزاری نشست های پیاپی 
در کمیسیون های تخصصی و به زودی هم 
در نشستی غیرعلنی برای حل این مشکل 

راهکار پیشنهاد کند.
آنطور که احمد مرادی، عضو کمیسیون 
انــرژی مجلــس شــورای اسلامی گفته 
به زودی جلســه غیرعلنی بــرای بررسی 
مشــکلات ناترازی برق با حضور وزیر نیرو 
برگزار خواهد شد. نماینده بندرعباس بر این 
باور است که اگرچه مشکل ناترازی محصول 
دولت های گذشته است، با این حال دولت 
چهاردهم باید توضیح بدهد در 9 ماهی که 
مدیریت کشور را برعهده داشت، چه اقدامی 

برای حل این مشکل انجام داده است.
 امســال میزان ناترازی برق بنا به گفته 
وزیر نیرو به 20 مگاوات خواهد رسید، البته 
این رقم هم چندان دقیق نیست. کارشناسان 
می گویند ناترازی امسال به آستانه 30 هزار 
مگاوات خواهد رسید و احمد مرادی، عضو 
کمیسیون انرژی مجلس به »جهان صنعت« 
می گویــد که بین 20 تــا 2۵ هزار مگاوات 
ناترازی برق قابل پیش بینی است. هرچقدر 
میزان مگاوات های ناترازی افزایش می یابد، 
نگرانی صنایع و بخش کشاورزی هم افزوده 
می شود. در کنار این دو بخش، حالا بخش 
خدمــات و خانگی هم از این ناترازی ها در 

معرض آسیب است.
مرادی می گوید که در برنامه ششــم و 
هفتم توسعه پیش بینی شده بود که صنایع به 
صورت خودتامینی اقدام به ساخت نیروگاه 
برای تامین برق مورد نیاز خود کنند و این 

رقم حدود 10 هزار مگاوات پیش بینی شده 
بود. 12 مگاوات دیگر هم طبق برنامه های 
توسعه ای قرار بوده از انرژی های تجدیدپذیر 
تامین شــود. با این حال گزارش ها نشــان 
می دهد که این عددها محقق نشده است.

او می گویــد: آقای علی آبــادی باید به 
تفاهمنامه 10 هزار  بدهــد  مجلس توضیح 
مگاوات نیــروگاه خودتامینی در زمانی که 
او وزیر صمت بوده، به کجا رسیده است؟  

خسارت به کشاورزی 	
از روزی کــه ناتــرازی رو بــه افزایش 
گذاشــته، بسیاری از صنایع بزرگ اقدام به 
ساخت نیروگاه کرده اند. حتی برخی از آنها 
برق مازاد خود را به بورس انرژی می فروشند 
اما این شــرایط برای بقیه صدق نمی کند و 
صنایع بسیاری در مضیقه برای برق هستند. 
ناترازی امسال گلوی بخش کشاورزی را هم 
گرفته است. صدای اعتراض کشاورزان به 
مجلس هم رسیده و بنا به گفته عبدالحسین 

همتی، عضــو کمیسیون انــرژی مجلس 
شورای اسلامی خســارت قطعی آب برای 
کشــاورزان بسیار زیاد بوده و زندگی آنها را 

به شدت تحت تاثیر قرار داده است.
همتی ســراپرده، نماینده مــردم زرند و 
کوهبنان در جلســه علــنی دیروز مجلس 
در نطق میان دســتور خــود گفت: دولت 
محترم به کشاورزان عزیز برای نصب پنل 
خورشیدی وام دهد که بتوانند مشکل قطع 
برق و در نتیجه قطعی آب کشاورزی را حل 
کنند. خســارت قطعی آب برای کشاورزان 
 بسیار زیاد بوده و زندگی آنها را به شــدت

 تحت  تاثیر قرار داده است.
و  ازدواج  وام هــای  داد:  ادامــه  وی 
فرزندآوری بــا تاخیر بسیار زیادی پرداخت 
می شــود که باعث مشــکل زیادی برای 
جوانان ما شــده است. دولت و بانک ها باید 
پرداخت ایــن وام ها را در اولویت خود قرار 
دهند. اســتان کرمان با وجود تامین بخش 

زیادی از مالیات کشور و حقوق دولتی معادن 
کشور مناطق بسیار محرومی داشته که نیاز 

به توجه ویژه دارد.
ابراهیم نجفی، نماینده آستانه اشرفیه در 
مجلس شورای اسلامی هم نسبت به حل 
مشکل ناترازی معترض است. او در جلسه 
علنی دیروز مجلس در تذکری شــفاهی بر 
لزوم ارائه برنامه مدونی از سوی وزرات نیرو 
بــرای رفع ناترازی برق تاکید کرد و گفت: 
وزارت نیرو برنامه خود را برای تولید و رفع 
ناتــرازی برق به مردم و مجلس ارائه دهد. 
امروز قطعی برق صنایع، چند هزار میلیارد 
تومان خســارت به تولید کشور وارد کرده 
است. در بخش کشاورزی نیز بیش از شش 
ساعت برق پمپ های چاه ها قطع است که 
این امر مستقیما معیشت مردم را تحت تاثیر 

قرار داده است.
به گفتــه او، طبق ماده ۴6 برنامه، دولت 
مکلف است سازمان بهینه سازی و مدیریت 

راهبردی انرژی را بــرای ایجاد هماهنگی 
فرابخــشی و مدیریت کلان مصرف انرژی 
تاسیــس کند اما هنوز اقدامی در این زمینه 

مشاهده نکرده ایم.
نجــفی بر این نکته تاکیــد کرد که در 
قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق نیز 
صراحتا آمده که صنایع انرژی بر باید اقدامات 
مشخصی را تا پایان مهلت مقرر انجام دهند، 
بــا این حال هنوز گام موثری در این زمینه 

برداشته نشده است.
خسارت فرســوده ها به صنعت  	

برق
کارشناسان می گویند ساخت یک نیروگاه 
بین 3 تا ۵ ســال به طــول می انجامد. این 
بدان معناســت که حتی اگر امروز ساخت 
نیروگاهی در کشــور کلید بخورد، محصول 
آن دست کم پنج سال بعد به ثمر می نشیند. 
بهترین راهکار در شــرایط کنونی اورهال 
کردن نیروگاه هایی اســت کــه با راندمان 

پایین کار می کنند.
راندمان  گزارش های رسمی  براســاس 
نیروگاه های کشور به صورت میانگین کمتر 
از ۴0 درصد اســت. این بدان معناست که 
بیش از 60 درصد از ظرفیت های تولید برق 
پرت می شود. احمد مرادی در این رابطه به 
»جهان صنعت« می گوید: نیروگاه های کشور 
به دلیل اورهال نشدن و عدم نوسازی بین 
30 تا ۴0درصد به صورت میانگین از ظرفیت 
تولیدشــان برق تولید می کنند، در حالی که 
اگر همین نیروگاه ها تعمیر شــوند، راندمان 
تولید برق بالا می رود و می توان تا ۸0 درصد 

از ظرفیت برق تولید کرد.
او دلیل پایین بودن راندمان نیروگاه ها را 
ضعف مدیریت خواند و گفت: ســایه ضعف 
مدیریت ســنگین تر از مشکلات نقدینگی 
اســت که بــرخی از نیروگاه هــا به عنوان 
مانع بــرای اورهال کردن نیروگاه ها عنوان 
می کنند؛ این در حالی است که به باور مالک 
شریعتی، نماینده مردم تهران رفع ناترازی 

نیاز به عزم ملی دارد.

نمایندگان مجلس از عباس علی آبادی، وزیر نیرو توضیح می خواهند

جلسه غیرعلنی برای برق

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800

ناترازنامه !
وجود تحریم ها و عدم سرمایه گذاری خارجی نیز کم تاثیر نبوده که البته در مدیریت های 
دولتی گاه تشدید و گاه تکذیب می شود که گاهی نمی توانیم و گاهی بهتر هم می توانیم اما 
مدیریت منابع و مصرف، مهم ترین دلیل است که مستقیما به تولید برق هم مرتبط بوده 
و اگر گازی نباشــد، برقی هم در کار نیســت و با این روال، به زمستان بی برق و تابستان 

بی گاز هم خواهیم رسید!
و امان از بنزینی که نداریم که همه می دانیم بنزین فرآورده ای نفتی است و ایران نفت 
بسیار دارد اما کمتر می دانیم که بنزین چگونه ساخته و چگونه قیمت گذاری شده و می شود. 
بنزین در ایران ارزان نیست زیرا ابتدا باید بالا رفتن قیمت بنزین را به پایین رفتن دستمزد و 
قدرت خرید ربط داد و نه به فوب و قیمت های جهانی.و به کیفیت و قیمت خودروهایی که 
بیشتر این بنزین ها را در خود می بلعند و با دود و آلایندگی، باز پس می دهند و به مرزهایی 
که نه با کول و کولبر می شود این میزان بنزین را برد و نه حتی چندین نفری و چند صد 
لیتری و به گمرکاتی که هر آنچه به کاهش مصرف بنزین ربط دارد را ممنوعیت و تعرفه 
می بندند.قراری ظاهرا بر بهینه سازی مصرف بنزین نبوده و نیست و صرفا بحث دستور است 
که گاهی با کاهش کیفیت و گاهی با گران تر شدن اجابت می شود. بنزینی نداریم و در مجموعه 
دلایل نداشتن، قیمت حرف اول را می زند و نه ساختار و زیرساخت های تولید و مصرف که 
باز هم مصرف کننده مقصر است؛ مصرف کننده ای که خودرو و خدماتش را گران تر می خرد 
و در جاده های بی کیفیت، بنزین ارزانش را گران تر می سوزاند ! و امان از آبی که نداریم که 
ما در ایران همانند انرژی که منابع و ذخایر خوبی در آن داریم و اما در عین حال، برق و گاز 
مناسب جهت مصرف در تابستان و زمستان نداریم، آب کافی هم نداشته و تنش آبی داریم 
و با شدت بیشتری خواهیم داشت.کم آبی به مواردی ربط دارد که در همه آنها دچار مشکل 
هستیم و از میزان دما تا بارندگی و از مقدار مصرف تا هدررفت، بحران زده هستیم. بازهم 
در کشاورزی که جزو موارد پرمصرف آب و آن هم تولید محصولاتی گاه غیراستراتژیک 
و کم بهره اقتصادی بوده، دچار همان ندانم کاری های راهبردی هستیم و بازهم در شرایط 
آب خوان ها دچار چالش بوده و حتی برداشت های مجاز از سفره های زیرزمینی هم کارشناسی 
و علمی نیست.و بازهم در فرونشست که ربط مستقیم به بحث آب دارد، جزو مناطق فاجعه بار 
دنیا هستیم و میزان آن در ایران چند برابر میانگین جهانی است و بازهم، بازهم های دیگری 
همچون صنعت و شهرسازی که تکرار و تشدید می شوند. آبی نداریم و تنها این پیشینیان 
ما بودند که با نوآوری و مدیریت صحیح تولید تا مصرف، همیشه آب داشتند و می توانستند 
باغ های ایرانی و حتی باغشهر و آن هم در دل کویر بسازند ! امان از هوایی که نداریم که 
ما به جای هوای پاک تا دلمان بخواهد آلایندگی داریم و آلودگی هوا در تهران و به تازگی 

در کل ایران، زیســت  و محیط را به چالش های جدید کشیده و بیشتر هم خواهد کشید. 
انتشار آلاینده  از خودروها، صنایع و نیروگاه ها و نیز ناقص سوختن گاز در گازسوزها، دلایل 
اصلی آلودگی هستند و البته فرسودگی همه موارد در شهرهایی که فقط بزرگ تر شده اند 
و نه بهتر و توسعه یافته تر.  شاید پدیده وارونگی دما که به ویژه در فصل های سرد باعث 
انباشت آلاینده ها در جو شهرها می شود که آن هم به سایر وارونگی های زیستی ما افزوده 
شده و افزون  هم خواهد شد. نبودن هوای مناسب پیامدهای زیستی زیادی دارد که تنگی 
در نفس و قلب و گشادگی در بروز انواع سرطان، یکی از هزاران است. آلودگی هوا محیط 
و زیست را می آزارد و بر کیفیت و هزینه های زندگی تاثیرگذار است، بهره وری اقتصادی را 
در جامعه کم می کند و ناسلامتی هوا، نارضایتی و ناراحتی خواهد ساخت.همان ناراحتی که 
از ناداشته هایی تشکیل می شود که باید داشته باشیم تا کمی هوای ما را داشته  باشند تا در 
نبودن مازوت هم هوایی شویم و هوا بخواهیم! و امان از روزهای کاری که نداریم که ما 
زمان زیادی است در تعطیلات خاصی هستیم که فقط طولانی نیستند و فقط دلایلی چون 
سرما و گرما و آلودگی هوا ندارند.ما در تعطیلاتی هستیم که معطلی خاصی دلیل آن است 
و خارج از اقتصاد و سیاست و صنعت هم معنا می شوند و می توان بیشتر بدان پرداخت که 
خارج از پایین بودن بهره وری، ایران بیشترین تعطیلی های مناسبتی را در جهان دارد و اگر 
تعطیلات آخر هفته، دو روز شود، تعطیل تر هم خواهیم شد.و ما در کم  کاری و کم بهره وری 
بیشتر معطلیم تا بهره ور و کمتر ارزشی را تولید می کنیم و فارق از تورم، دارایی ملی و حتی 
فردی خلق می کنیم و اینکه چرا اینقدر تعطیل هستیم، ربط مستقیم به کارآمدی و بهره وری 
و صد البته توســعه و سازماندهی دارد که کم داریم و البته دلایلی هم نداریم که اینها را 
بیشتر داشته باشیم. ما دچار تعطیل گرایی شدیم که شاید اگر تعطیل باشیم مشکلات دیده 
نمی شــوند یا کمتر می شوند و نمی دانیم که چنین چالش هایی تا رفع نشوند، حل نشده و 
نخواهند شد. ما از گذشته کمتر پند گرفتیم و حالی هم در حال حاضر نداریم که چاره کنیم و 
بیشتر دل به آینده بستیم که شاید اتفاقی بیفتد و کاستی ها محو شوند و دکان زندگی مان باز 
شود و نمی دانیم که دکانی اگر باشد به جستن است و نه صرفا دویدن و به یافتن است و نه 
صرفا گفتن که تعطیلیسم کار خاصی نمی کند و در روزگاری که در تعطیلی هم برق می رود، 
برقی نخواهد آمد و گازی روشن نمی شود و حاصل تعطیلی هم خاموشی است ! امان از همه 
امان هایی که امانمان را بریده اند و ناترازی  زندگی مان را روزبه روز بیشتر می کنند و حتی به 
خانواده ها هم سرایت کرده اند و تورم را به طلاق و تفاهم ربط داده اند. باری، ما ناتراز شده ایم 
و فعلا ناترازنامه ای را می خوانیم که هست و نیست کشورمان را به خطر جدی انداخته و در 
ناترازی هایی سیر می کنیم که می تواند صنعت و اقتصاد ما را به بحرانی بزرگ تر بکشاند و 

در مرحله ای که دنیا در رقابت بیشتر و در جنگ تجاری است، از تولید و تجارت دور کند.
* تحلیلگر صنعت و توسعه

»جهان صنعت«- معاون وزیر صنعــت، معدن و تجارت و رییس 
هیات عامل ایدرو گفت: با سفر رییس جمهور به کرمانشاه نخستین زیست 
پالایشــگاه ایران و طرح تولید بیو ایمپلنت در این استان افتتاح می شوند

فرشــاد مقیمی در نشست خبری نخســتین زیست پالایشگاه ایران و 
طرح دانش بنیان تولید انواع بیوایمپلنت اظهار داشت: ۴هزار میلیارد تومان 
برای طرح نخســتین زیست پالایشــگاه ایران سرمایه گذاری شده است . 
در این زیست پالایشگاه 200 هزار لیتر در روز بیواتانول و 66 هزار تن در 

سال کنجاله تولید می شود.
وی ادامه داد: برای تولید بیواتانول از نشاســته ذرت استفاده کرده ایم 
و ســایر محصول نشاســته نیز تبدیل به خوراک دام می شود و در اختیار 

دامداری ها قرار می گیرد.
رییس هیات عامل سازمان گســترش و نوسازی صنایع ایران اضافه 
کرد: تامین منابع مالی برای این نوع پالایشگاه در دو مرحله انجام شد و 
طرح دوم در این زمینه در استان کهگیلویه و بویراحمد در دست اجراست 

که 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
مقیمی با اشــاره به دو محصول اصلی اتانول زیســتی و خوراک دام 
در نخستین زیست پالایشــگاه ایران بیان داشت: مراحل تاییدیه ها طی 
شــده و تعهد ما تحویل این محصول به وزارت نفت اســت ضمن اینکه 
قرارداد با یکی از پالایشــگاه ها به امضا رسیده و با سایر پالایشگاه ها نیز 
امکان تفاهم داریم.وی افزود: در هفت اســتان طرح زیست پالایشگاه در 
نظر گرفته شــده است که اعلام آمادگی همکاری با سایر سرمایه گذاران 
در ایجاد این نوع پالایشــگاه داریم. وی با بیان اینکه این سازمان برای 
نخستین بار در کشور طرح زیست پالایشگاه را به صورت 100 درصد دولتی 
در کشــور آغاز کرد، گفت: از روش های نوین تامین منابع مالی استفاده 

کردیم و امروز 90 هزار سهامدار بخش خرد داریم.

معاون وزیر صمت اتانول زیســتی را یکی از نیازهای کشــور برشمرد 
و با یادآوری اینکه به دلیل شــرایط تحریمی بسیاری از کشــورها حاضر 
نشدند برای ورود این فناوری به ایران با کشورمان همکاری کنند، افزود: 
با تکیه بر ســازندگان داخلی و شرکت های دانش بنیان، ۴۸ واحد صنعتی 

این طرح را مورد پالایش قرار دادند.
مقیــمی همچنین با اشــاره به اجــرای طرح بیوایمپلنت در اســتان 
کرمانشــاه گفت: میزان مشارکت بخش خصوصی در این طرح 60 درصد 
اســت و با بهره برداری از ان ســالانه 12تا 1۵ میلیون دلار از خروج ارز 

جلوگیری می شود.
رییــس ایدرو میزان ســرمایه گذاری در این طــرح را 7میلیون دلار 
برشــمرد و با بیان اینکه ســازمان غذا و دارو مجوز اجرای این طرح را 
صادر کرده است، گفت: این طرح منجر به ایجاد اشتغال هزار نفر نیروی 

کار بومی شده است.

رویدادادامه یادداشت 
با حضور رییس جمهور و تا پایان هفته

۲ طرح ملی نخستین زیست پالایشگاه و بیوایمپلنت به بهره برداری می رسند
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مرگ دردناک دختر دانش آموز در سرویس مدرسه

ایســنا- دختر دانش آموزی که در 
حادثه آتش ســوزی خودروی سرویس 
مدرسه در ارومیه دچار سوختگی شده بود 

پس از 10روز جان باخت.
حدود ســاعت 2 و نیم بعدازظهر نهم 
اردیبهشــت  امســال خودروی سرویس 
مدرسه دخترانه اســتثنایی در حالی که 
حامل 9دانش آموز بــود در بلوار مدرس 
ارومیه ناگهان دچار آتش ســوزی شد. بر 
اثر این حادثه درهای خودرو ون به یکباره قفل شد و راننده و دانش آموزان داخل 
خودرو گرفتار شدند. راننده با تلاش زیاد با شکستن شیشه ها و با کمک رهگذران 
دختران را از خودرو خارج کرد اما راننده و بچه ها دچار ســوختگی و جراحت شده 
بودنــد که پس از انتقال مجروحان به بیمارســتان، بچه ها و راننده همگی درمان 
شــدند ولی یکی از دختران به نام مهسا اصغری 1۵ساله که حالش وخیم بود، به 
بیمارستانی در تهران منتقل شد. با وجود پیگیری های درمانی، پس از حدود 10روز، 

دختر نوجوان بر اثر شدت جراحات و سوختگی جان باخت.
ســجاد امیر کردلر، رییس اداره اطلاع رســانی روابط عمومی آموزش وپرورش 
آذربایجــان غربی در این باره گفت: آموزش وپــرورش مدافع حقوق دانش آموزان 
بــوده و بی تردید این ماجرا را پیگیری خواهد کرد البته طبق مصوبه هیات دولت، 
آموزش وپرورش در بحث سرویس مدارس مسوولیتی ندارد و تمامی مسوولیت ها از 
جمله نظارت و پیگیری بر خودروها و رفتار راننده و... در حوزه کاری شهرداری است

وی ادامــه داد: با این حال نتیجه نهایی علت آتش ســوزی خودرو و همچنین 
نتیجه گزارش پزشکی قانونی درباره علت فوت دختر دانش آموز از سوی نهادهای 
مربوطه باید اعلام شــود.اما پیگیری های لازم توسط آموزش وپرورش، دادستانی 
و دیگر مجموعه های مسوول در این خصوص انجام شده و در دست اقدام است.

 افزایش موارد کووید 1۹؛ نظام سلامت 
در حالت هوشیار

مهر- سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت از افزایش 
۴ درصدی کووید19 در میان بیماری های تنفسی خبر داد.

قباد مرادی با توجه به هشــدار وزارت بهداشت در رابطه با شیوع بیماری های 
واگیــردار گفت: طبق داده های سیســتم رصد عفونت های تنفسی مرکز مدیریت 
بیماری های واگیر، ســهم عفونت های ناشی از کوویــد 19 در میان عفونت های 
تنفسی طی یک ماه گذشته با افزایشی جزئی از 2 درصد به ۴ درصد رسیده است.

وی ادامه داد: کووید 19 اکنون در ســطح جهانی به یک بیماری بومی تبدیل 
شده و همچون سایر ویروس های عامل عفونت های تنفسی، از جمله سرماخوردگی، 
یکی از علل بروز این نوع بیماری ها به شــمار می رود. سویه های در گردش کنونی 
نیز مشابه سایر سویه های رایج جهان هستند و در حال حاضر نگرانی جدی از بابت 

شرایط اضطراری وجود ندارد.
مرادی ضمن تاکید بر حفظ آمادگی دانشگاه های علوم پزشکی در سراسر کشور 
تصریح کرد: از عموم مردم می خواهیم که نسبت به رعایت آداب بهداشتی تنفسی از 
جمله شست وشوی دست ها، استفاده از ماسک در مکان های شلوغ و پرهیز از حضور 

در اجتماعات در صورت داشتن علائم، توجه ویژه ای داشته باشند.
سرپرســت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشــت بیان کرد: این 
توصیه ها در راستای سیاست های پیشگیرانه نظام سلامت برای کاهش بار بیماری ها 

و حفاظت از سلامت عمومی جامعه است.

خبر

فرم اشتراک روزنامهفرم اشتراک روزنامه

    شرایط اشتراک:
•  ساعات تحویل روزنامه از 6 الی 11 صبح

•  شروع اشتراک ) متقاضیانی که درخواست خود را به طور کامل تحویل نمایند ( اول و شانزدهم هر ماه می باشد. 
•  مبلغ مندرج در جدول فوق بابت روزانه یک نسخه اشتراک می باشد.

•  لطفا کپی فیش بانکی را تا پایان اشتراک نزد خود نگهداری فرمائید.
•  در صورت عدم تحویل روزنامه حداکثر تا ساعت 14 همان روز  اعلام فرمائید.

 نام و نام خانوادگی : ..................................... شرکت / موسسه : ................................... کدپستی : ........................ تلفن :.......................

ایمیل : ................................  تعداد درخواستی :......................................  مدت اشتراک:  6 ماهه                    یک ساله   

آدرس : ...........................................................................................................................................................................................

شماره فیش بانکی : ........................................ بانک : .........................................   تاریخ واریز فیش : ....................................................

یک ساله6 ماههدوره اشتراک
15/000/00030/000/000هزینه اشتراک )ریال(

کلیه متقاضیان محترم می توانند هزینه اشتراک خود را براساس مبلغ مندرج در جدول ذیل: 
به شــماره شــبا  IR340130100000000167986648   بانک رفاه  به نام محمدرضا ســعدی )مدیر مســئول(   
 واریــز و اصــل ســند بانــکی مربوطه را به همراه فرم تکمیل شــده به دفتر امور مشــترکین روزنامــه »جهان صنعت« یا 
@jahan1383 ارسال نمائید.  yahoo.com  به شماره 09122976604 )تلگرام، واتس آپ، ایتا(  و یا به آدرس ایمیل

آدرس:  خیابان شیخ بهایی جنوبی، روبروی مسجد بقیه الله اعظم، کوچه سامان، پلاک4 
تلفن:  88050893-88060317  نمابر:   88210753

 » فقط تهران بزرگ «

مهدیه بهارمست- افزایش مصرف 
مــواد صنعتی، کاهش ســن آغاز مصرف و 
رشــد تعداد زنان و جوانان معتاد، نشانه هایی 
از گســترش و تغییر الگوی اعتیاد در کشور 
است. براساس داده های رسمی، میانگین سن 
شروع اعتیاد در ایران به حدود 16سال رسیده، 
هرچند این عدد از میانگین جهانی )19سال( 
کمتر است اما روند نزولی آن در ایران زنگ 
خطر جدی برای آینده جامعه به شمار می رود. 
براساس آمارهای رســمی بیش از ۴ میلیون 
و ۴00 هزار نفر در کشور به شکل مستمر یا 
غیرمستمر موادمخدر مصرف می کنند. با در 
نظر گرفتن خانواده ها، حدود 1۵ میلیون نفر از 
ایرانیان به صورت مستقیم یا غیرمستقیم تحت 
تاثیر مصرف موادمخدرند یعنی چیزی در حدود 
یک ششم جمعیت کشور. از سوی دیگر تعداد 
معتادان متجاهر به حدود 70 هزار نفر می رسد و 
نرخ شیوع اعتیاد در جمعیت فعال کشور ۵ درصد 
اعلام شده است. این نرخ در میان کارگران به 
22 درصد و در دانش آموزان به 2 درصد می رسد؛ 
آماری که نشان دهنده  گسترش این آسیب در 
قشرهای مولد جامعه است. چند روز پیش نیز 
در حالی استاندار کهگیلویه وبویراحمد با استناد 
به همین آمارها از کاهــش شیوع اعتیاد در 
استان به 2/3 درصد سخن گفت که میانگین 
کشــوری ۵ درصد اعلام شده است. یکی از 
تغییرات مهم در الگوی مصرف، رشد سریع 
مصرف ماده مخدر »گل« است. این ماده که 
در دهه90 در رتبه 6 یا 7 مصرف قرار داشت، 
اکنون پس از تریاک و شیشــه، سومین ماده 
پرمصرف در کشور شده است. طبق آمار ستاد 
مبارزه با موادمخدر، در گروه ســنی نوجوانان 
)1۵ تــا 1۸ســال(، 66 صدم درصد مصرف 
گل و 2۵صدم درصــد مصرف حشیش ثبت 
شده است. این آمار در میان جوانان به ترتیب 
3/3 درصد و 2/۵ درصد می رسد. ناگفته نماند 
که این اعداد مربوط به  درصد مصرف کنندگان 
موادمخدر هستند، نه کل جمعیت. با این وجود 
دکتر صفاتیان معتقد است این اعداد مربوط به 
پژوهش های ســال1390 است و روش  های 
فعلی آمارگیری، به دلیل جرم انگاری مصرف، 
قادر به ثبت واقعیت های امروز جامعه نیست. 
مشخص نیست که چرا ارقام دولتی حقیقت 

بحران اعتیاد را پنهان کرده اند. این در حالی 
است که نگاهی به سیاست های کلان توسعه 
در ایران نشان می دهد تا برنامه سوم توسعه، 
اعتیاد یا اصلا در متن برنامه ها نبود یا به طور 
کلی به آن اشــاره شده بود. از برنامه چهارم 
توسعه توجه ساختاری به مساله اعتیاد آغاز 
شد. برنامه ششم توسعه جدی ترین رویکرد را 
در این زمینه داشت و هدف کاهش 2۵ درصدی 
آسیب های اجتماعی را در دستور کار قرار داد. 
با این حال نبود شاخص های دقیق، ضعف در 
ارزیابی و استفاده نکردن از تجارب پیشین باعث 
شد این هدف نیز محقق نشود. کارشناسان 
معتقدند نظــام برنامه ریزی در ایران به دلیل 
محدودیت های زمــانی در تدوین برنامه ها، 
فرصــت بازنگری و اصلاح سیاســت های 
پیشین را نــدارد. از طرفی دیگــر برآوردها 
نشان می دهد که موادمخدر سالانه چیزی در 
حدود 200 هزار میلیارد تومان به اقتصاد کشور 
خسارت وارد می کند؛ هزینه هایی که مستقیم یا 
غیرمستقیم از مصرف، درمان، مقابله، بازداشت 

و پیامدهــای اجتماعی ناشی می شــود. در 
سال1399 بیشترین تعداد مرگ ومیر ثبت شده 
ناشی از اعتیاد با رقم ۴600نفر گزارش شده 
و در سال های اخیر نیز به طور متوسط حدود 
2 هزار نفر سالانه جان خود را از دست می دهند. 
در چنین شرایطی دکتر سعید صفاتیان، تحلیلگر 
و پژوهشــگر اعتیاد در گفت وگویی عمیق و 
بی پرده از حقایقی ســخن می گوید که شاید 
شنیدنشان دشوار باشد اما برای یافتن راهی 
نجات بخش، گریزی از آنها نیست. او در این 
گفت وگو نقبی به دل آمارهای رسمی می زند 
و پرده از واقعیت های نگران کننده شیوع اعتیاد 
برمی دارد؛ واقعیتی که از دل جامعه برمی آید، 

نه از جداول و ارقام کاغذی.
آمار رسمی؛ تصویری غبارآلود از  	

واقعیتی پنهان
دکتر صفاتیان، مدیرکل 
اســبق درمان ســتاد 
مبارزه با موادمخدر از 
همان ابتــدا آمارهای 
رسمی را معضلی دیرینه 
می داند. وقتی بحث از 
آمارهای اعلام شده توسط مسوولان به میان 
می آیــد، به ویــژه آمــار اخیــر اســتاندار 
کهگیلویه وبویراحمد که ضریب شیوع اعتیاد در 
استان را 2/3 درصد در مقابل آمار کشوری ۵ 
درصد، در دانش آموزان اســتان 1/۵ درصد در 
مقابل 2/2 درصد کشــوری و در دانشجویان 
استان و کشور هر دو ۴/7 درصد اعلام کرده 
اســت، دکتر صفاتیان بــا تردید و صراحتی 
کارشناسانه به »جهان صنعت« گفت: اصل 
مساله این است که آمار رسمی هم که اعلام 
شده و آقای استاندار طبق آن تناسب می بندد، 
خود جای سوال دارد و یک آمار قدیمی مربوط 

به سال90 است.
 او دلیل این زیر سوال بردن را نه در اعداد 
بلکه در روش و بستر جمع آوری آمار می بیند 
و توضیح می دهد که چگونه در جامعه ای که 
اعتیاد جرم است، دسترسی به آمار دقیق بسیار 
دشوار می شود. وی با اشاره به قشرهای حساس 
افزود: آمار گرفتن از دانشجویان چیزی نیست 
که به راحتی از دانشــجو بپرسید شــما مواد 
مصرف می کنید یا نه و او هم پاسخ دهد. حتی 
در مدارس هم هیچ مدیر مدرسه ای نمی آید 
بگوید دانش آمــوزان من مصرف کننده مواد 
هستند. به همین دلیل است که به نظرم اعداد 

و ارقام رسمی اعلامی دقیق یا جدید نیست.
این پژوهشــگر اعتیاد با اشاره به روش 
ناکارآمد آمارگیری بیان کرد: پیشــتر روش 

آمارگیری اینگونه بود که به خانه مردم مراجعه 
می کردند و از آنها می پرسیدند آیا شما اعتیاد 
دارید؟ طبیعتا در چنین شــرایطی اگر کسی 
معتاد باشــد می گوید نه! سپس می پرسند در 
خانه شما پسر یا دخترتان اعتیاد دارد؟ باز هم 
قطعا می گویند نه. البته در آن زمان با همین 
روش، بیش از 2میلیون معتاد شناسایی شدند. 
حالا حساب کنید اگر آمار واقعی گرفته شود 
این عدد چقدر بیشتر می شود! حتی در سوییس 
که اعتیاد جرم نیســت هــم از چنین روشی 
استفاده نمی کنند. به نظرم بهترین راهکار در 
چنین شرایطی تغییر بنیادین در رویکرد است، 
همچنین یک روش آمارگیری باید در کشور 
انجام شود، آن هم یک روش آمارگیری  که نه 
یک سازمان بلکه چند سازمان متولی آن باشند 
و زیر نظر ستاد مبارزه با موادمخدر و یک گروه 

مستقل آن را انجام دهند.
افزایش مصــرف در زنان و  	

کودکان!
 برخلاف آمارهای رسمی که گاه تصویری 
آرام بخش ارائه می دهند، آنچه دکتر صفاتیان از 
دل جامعه روایت می کند، تصویری نگران کننده 
اســت. او با قاطعیت گفت: آنچه در جامعه 
می بینیم برخلاف آنچه مســوولان ســتاد 
مبارزه با موادمخدر می گویند نه تنها مصرف 
موادمخدر در جامعه افزایش پیدا کرده بلکه 
سن مصرف کننده ها نیز به شدت کاهش یافته 
اســت. از طرفی دیگر زنان مصرف کننده نیز 
نسبت به سال های گذشته بیشتر شدند. این 
واقعیت تلخ، زنگ هشداری جدی برای تمام 

دلسوزان جامعه است.
دکتر صفاتیــان درخصوص راهکارهای 
موجــود بیان کرد: اولیــن کاری که باید در 
کشور انجام شود این است که آمار وضعیت 
اعتیاد را مشخص کنند چراکه با نگاه کردن 
به آمار 1۴سال پیش، امکان برنامه ریزی وجود 
ندارد. با این حال، او به مانعی ساختاری در این 
مسیر اشاره می کند و می گوید که دستگاه های 

متولی آمارگیری زیر بار نمی روند.
او با اشاره به اینکه افزایش شیوع اعتیاد 
به خصوص در ســنین پایین تر، پیامدهای 
مخرب و گسترده ای در جامعه دارد، تاکید 
کرد: بزرگ ترین آسیبی کــه اعتیاد برای 
جامعه دارد آسیب جسمی و روانی آن است. 
هرچه سن مصرف پایین تر بیاید عوارض آن 
هم بیشتر است؛ این عوارض تنها جسم و 
روان را درگیر نمی کنند بلکه ابعاد اجتماعی، 
سیــاسی و اقتصادی را نیز تحت تاثیر قرار 
می دهند. متاسفانه سن اعتیاد به سن 10 تا 

12سالگی و مقطع راهنمایی رسیده است. 
در چنین شرایطی دولت باید آموزش های 
لازم را از مــدارس شــروع کند، همچنین 
والدیــن بدانند که بــرخلاف تصور رایج، 
مخدر گل نیز اعتیادآور اســت و وابستگی 
روانی شــدیدی ایجاد می کند و ترک آن 
می تواند با علائمی مثــل اختلال خواب، 
اضطراب و افســردگی همراه باشد. گاهی 
تنها یک بار مصرف گل می تواند اضطراب 
در فرد ایجــاد کند اما درمجمــوع بعد از 
یک ســال مصرف مداوم، عوارض روحی 
و روانی ناشی از مصرف این مخدر در فرد 
بــروز می کند. مصرف مداوم یعنی مصرف 
تقریبــا هر روزه چــون نوجوانان اکثرا هر 
روز غروب هــا در پارک، کوچه  پس کوچه و 
مهمانی ها پاتوق می کنند و گل می کشند. 
اضطراب، افســردگی، بی حوصلگی، انزوا، 
میل به تنهایی، پرخاشگری و تندخویی با 
اعضای خانوده و دوستان، حرف ناشنوی از 
والدین و تصادف کردن در رانندگی ازجمله 
عوارضی هستند که به تدریج خود را نشان 
می دهند. بعــضی از خانواده ها زود متوجه 
می شوند و مداخله می کنند اما بعضی ها فکر 
می کنند اینها از عوارض دوران نوجوانی و 

بلوغ است و آن را جدی نمی گیرند.
این کارشناس و پژوهشگر حوزه اعتیاد 
درباره درمــان مصرف کنندگان گل گفت: 
متاســفانه بعضی از عوارض گل ماندگارند 
و چون هنوز دمــان دارویی برایش وجود 
ندارد، روان درمانی این افراد خیلی ســخت 
انجام می شــود. فردی که سه،چهار سال 
گل مصرف کرده  و بعــدش برای درمان 
می آیــد، دیگر حافظه کوتاه مدت خود را از 
دست داده، امید به زندگی ندارد، نسبت به 
همه بدبین  می شود و خب طبیعی است که 

درمانش سخت باشد.
مدیرکل اســبق درمان ستاد مبارزه با 
موادمخــدر توضیح داد: گل معمولا روزانه 
از یــک تا 30 نخ مصرف می شــود. یعنی 
بعضی از جوانان روزانه 30نخ گل مصرف 
می کنند! و خب طبیعتا اگر بخواهیم درمان 
چنین فردی را شروع کنیم، حداقل یک سال 
طــول می کشــد و گاهی هم اصلا جواب 
نمی دهد. مثلا خیلی وقت ها اضطراب این 
افراد نســبت به درمان مقاوم می شــود. یا 
اختلال شخصیت در مصرف کننده نوجوان 
رشد کرده و او را تبدیل به فرد پرخاشگری 
کرده و اصلا درمان روی او جواب نمی دهد. 
گاهی روند درمان آنقدر طولانی و فرسایشی 

اســت که هم خود بیمار و هم خانواده اش 
خسته می شوند و درمان را رها می کنند.

او ادامــه داد: مهم تریــن راهکار کاهش 
مصرف گل این اســت که ســتاد مبارزه با 
موادمخدر، دستگاه ها را جمع کرده و بگوید 
برنامه هایی که برای حوزه پیشــگیری داریم 
چیست و بین برنامه هایی که تا به حال انجام 
دادیم، کدام موفق بوده. ما نیاز به یک گروه 
تحقیق مستقل از سازمان ها و دستگاه ها داریم 
که بررسی کنند وضعیت این برنامه ها به چه 

صورتی شده است.
گرانی مواد و چرخش به سمت  	

روانگردان ها
 موضوع افزایش قیمت موادمخدر و تاثیر 
آن بر الگوی مصرف نیز از جمله نکات مهمی 
اســت که دکتر صفاتیان به آن می پردازد. او 
افزایــش قیمت را تایید  و تشــریح می کند: 
بلــه، قیمت افزایش پیدا کرده اما نه به اندازه 
افزایش قیمــت دلار. این افزایش نامتوازن، 
خود خطری دیگر می آفریند و می تواند باعث 
تغییر الگوی مصرف از سمت مخدر به سمت 

روانگردان ها بشود.
کیفیت پایین تریاک، زخمی دیگر  	

بر پیکر مصرف کننده
 در بحــث کیفیت مواد مصرفی در ایران 
به خصوص تریاک که مصرف آن در کشور 
بالاست، دکتر صفاتیان اطلاعاتی نگران کننده 
ارائــه می دهد، او ادامــه داد: بالاترین میزان 
مصرف مخدر در ایران تریاک بوده که کیفیت 

آن بسیار کم و  درصد خلوصش پایین است.
 وی ضمــن اشــاره به اینکــه کیفیت 
پایین، خود باعث تشدید آسیب های جسمی 
مصرف کنندگان می شود، بیان کرد: بعید می دانم 
که  درصد خلوص تریاکی که در ایران است 

بالای ۴ تا ۵ درصد باشد.
 پیشــگیری باید از ریشــه ها 	

 آغاز شود
برای جلوگیری از روند فزاینده اعتیاد، دکتر 
صفاتیان معتقد است که نمی توان بدون شناخت 
کافی اقدام موثری انجام داد. او ضمن تاکید 
بر ضرورت تحقیق و ریشه یابی علمی گفت: 
برای جلوگیری از اعتیاد روزافزون که شاهد 
آن هســتیم، ابتدا باید تحقیقات انجام شود، 
علل اعتیاد بررسی شــود، ببینیم دلیل اعتیاد 
چیست؟ ناامیدی که در جوانان، لذت، بحث 
کنجکاوی، قیمت مواد، دسترسی آسان و...، 
همــه اینها چقدر در جامعــه در حوزه اعتیاد 
جوانان و نوجوانان تاثیرگذار هستند؟ تنها پس 
از این مرحله از شناخت است که می توان به 
مرحله برنامه ریزی وارد شد، قبل از آن نمی شود

 در پایان این روایت تلخ، بحران اعتیاد 
نه تنها یک عدد در گزارش ها بلکه فریادی 
بی صداســت که از قلب جامعــه، از میان 
خانواده های دردمند و از آینده ای که در خطر 
است، برمی آید. آمارهای کهنه و روش های 
ناکارآمد نمی توانند صورت مساله ای به این 
بزرگی را پاک کنند. کاهش سن مصرف و 
افزایش تعداد زنانی که در این گرداب گرفتار 
می شوند، زنگ خطری است که نمی توان 
آن را نادیده گرفت. دکتر صفاتیان مسیری 
را نشــان می دهد؛ مسیری که از شفافیت 
آماری آغاز می شــود و با ریشه یابی علمی 
علل اعتیــاد ادامه می یابد امــا آیا گوش 
شنوایی برای شنیدن این هشدارها هست؟ 
آیا اراده ای پولادین برای نجات این نسل، 
برای خشکاندن ریشه های این درد دیرینه، 
در میان مسوولان وجود دارد، یا همچنان 
در انتظار آمارهای آرام بخش، شاهد گسترش 
این درد ویرانگر خواهیم ماند؟ این سوالی 
اســت که زمان به آن پاسخ خواهد داد اما 
زمان در بحران اعتیاد، به ســرعت در حال 

از دست رفتن است.

»جهان صنعت« عوامل کاهش سن اعتیاد به دانش آموزان 1۰ساله را بررسی کرد 

بازی با آمار در بحران اعتیاد
دکتر صفاتیان: آمارهای رسمی قدیمی و غیرواقعی اند؛ اعتیاد افزایش یافته، سن پایین آمده و زنان بیشتر درگیر شده اند

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800
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جیب خالی میراث برای ۲ قلعه  تاریخی کرمان
ایرنا- در حالی که قلعه دختر و قلعه 
اردشیر کرمان، از بناهای باســتانی این 
شهر و با ســابقه 3هزار ساله می توانند 
مکان مناســبی برای جذب گردشــگر 
و زیبایی شــهری باشــند اما آنطور که 
میراث فرهنگی اظهار داشــته در سال 
گذشته برای مرمت آنها هیچ بودجه ای 

تخصیص نیافته است.
قلعه های دختر و اردشیر که بیشــتر 

آنها با خاک ســاخته شــده در گذر زمان طولانی آسیب های جدی دیده اند و 
بخش های زیادی از سازه های آنها تخریب شده است.

هر چند توجه به مرمت و نگهداری قلعه دختر و قلعه اردشیر تا حدودی در 
نتیجه فشــار رسانه ها طی چندسال اخیر اندکی افزایش پیدا کرده اما وسعت و 
شدت تخریب در آنها به واسطه رها بودن و حضور شهروندان با موتورسیکلت 
و خودرو یا احداث خبرســاز برخی ســازه ها در حریم این بنای ارزشمند، بسیار 

افزون تر از اقدامات صورت گرفته است.
محســن موحدی، معــاون میراث فرهنــگی اداره کل میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان کرمان گفت: سال گذشته هیچ بودجه ای برای 
استحکام بخشی و مرمت قلعه های اردشیر و دختر کرمان اختصاص داده نشد 

و در حال پیگیری برای جذب اعتبار برای ســال جاری هستیم.
این مســوول تاکید کرد: البته بودجه میراث فرهنگی به تنهایی برای مرمت 
قلعه هــای اردشیر و دختــر کرمان به هیچ وجه کفایت نمی کند و باید ســایر 
دســتگاه ها و همچنین شرکت های بزرگ استان کرمان در بحث تامین اعتبار 

بناهای تاریخی مشارکت و کمک کنند.
وی با اشاره به قدمت و ارزش بالای قلعه های اردشیر و دختر کرمان تصریح 
کرد: آثار و نشانه هایی از دوران اشکانیان، ساسانیان و اسلامی در قلعه دختر و 

اردشیر وجود دارد که باید این آثار و بقایای به جا مانده حفظ شــوند.

دبیرکل مجمع شهرداران آسیایی مطرح کرد
همکاری های بین المللی راهی برای رونق گردشگری ایران

مجمع شهرداران  دبیرکل  ایسنا- 
آسیایی ظرفیت های فرهنگی و محیط 
زیســتی را مهم دانســت و گفت: باید 
از همکاری هــای بین المللی به  عنوان 
راهی برای رونق گردشــگری در ایران 

بهره بریم.
حمیدرضا غلام زاده در آیین اهدای 
تندیس یادبود انتخاب شهر اصفهان به  
پایتخت گردشــگری شهرهای  عنوان 

آسیــایی در ســال202۵ اظهار کرد: در حال حاضر بیش از 120 شــهر از این 
منطقه عضو مجمع آسیایی هســتند که شامل شهرهای کوچک، کلانشهرها، 

پایتخت ها و حوزه های مختلف شهری می شود. 
شایســتگی و درستی یکی از وجوه متمایز این مجمع است که براساس آن 

اولویت هایی برای توسعه شهری شکل می گیرد.
وی افزود: از سال2023 تصمیم گرفتیم حوزه های اولویت را مطرح کنیم و 
براساس آنها، نامگذاری پایتخت ها را انجام دهیم. صحنه محیط زیست، فرهنگ 
و گردشــگری به  عنوان اولویت های دبیرخانه مطرح و منتشر می شود. شهرها 
می توانند برای یک یا چند مورد از این حوزه ها نامزد شــوند و دبیرخانه پس از 

بررسی، نام برگزیده را انتخاب می کند.
دبیرکل مجمع شــهرداران آسیایی با بیان اینکه ما ســه سطح از شهرها را 
متصور هســتیم، ادامه داد: شــهرهایی که به تازگی وارد این حوزه شــده اند و 
دغدغه های جدیدی دارند شهرهایی بوده که در میانه راه هستند و می خواهند 
تجربه های خود را به اشــتراک بگذارند و شــهرهایی که تجربه خوبی دارند و 
می خواهند آن را در اختیار دیگران قرار دهند. این شبکه شهری برای سال2023 
تشکیل و در ارزیابی های انجام  شده، انتخاب سختی داشتیم. اصفهان به  عنوان 

یکی از شــهرهای برگزیده در حوزه فرهنگ و گردشگری انتخاب شد.
غلام زاده گفت: اصفهان با برنامه های اولویت دار خود به عنوان یک شــهر 
با ظرفیت های بالا در زمینه محیط زیســت و گردشــگری شناخته شده است. 
این نامگذاری نه تنهــا به اعتبار اصفهان می افزاید بلکه هویت فرهنگی آن را 
نیز تقویت می کند. اصفهان دارای پیشینه ای غنی اســت که باید به آن توجه 

ویژه ای شود.
وی بــا بیان اینکه امیدوارم این نامگذاری و فعالیت ها از ابتدای202۵ آغاز 
شود و به رونق گردشگری اصفهان و کل کشور کمک کند، تصریح کرد: باید 
از ظرفیت های دبیرخانه و همکاری با سازمان های بین المللی بهره برداری کنیم 

تا بتوانیم گردشــگری را در سطح ملی ارتقا دهیم.
 نشســت های بین المللی مانند نشست گردشگری در روسیه فرصت خوبی 
برای معرفی ظرفیت های گردشــگری اصفهان و ایران است. انتظار داریم که 
با همکاری های بین المللی، بتوانیم به توسعه پایدار و ارتقای جایگاه گردشگری 

در کشور کمک کنیم.

»جهان صنعت« در گفت و گو با مسوولان چالش های میراث فرهنگی البرز را بررسی کرد

درهای بسته تاریخ  کرج 
قائم مقام وزیر وعده رفع مشکلات را داد

نادر نینوایی- شهر کرج جاذبه های تاریخی 
و موزه های محــدودی دارد اما همین جاذبه های 
محدود نیز در ســالیان گذشته درهایشان به روی 

مردم بسته بوده است.
کاخ ســلیمانیه صرفا برای تعــطیلات نوروز 
امسال به شکل مقطعی بازگشایی و بعد از سیزدهم 
فروردین بار دیگر درهای آن به روی گردشگران و 
علاقه مندان بسته شد. این بنای تاریخی همچنین 
نیاز به رسیدگی داشته و هیچ اثر موزه ای نیز در آن 
برای نمایش قرار نگرفته است. محوطه ازبکی استان 
البرز که قدمت 9هزار ســاله داشته و سید محمد 
خاتمی یک خشت آن را به عنوان نمادی از میراث 
ایرنیان در جریان گفت و گوی تمدن ها به سازمان 
ملل متحد اهدا کرد، هم امروز امکان بازدید ندارد. 
اراضی کشــاورزی محوطه ازبکی را احاطه کرده 
و شــکل گیری چندین کارزار و جمع آوری هزاران 
امضا هم موجب نشــده که درهای این محوطه 
ارزشــمند تاریــخی به روی مردم و گردشــگران 

علاقه مند باز شود.
از سوی دیگر موزه جانورشناسی شهر کرج نیز که 
به دانشکده کشاورزی تعلق دارد از ورود گردشگران 
جهت بازدیــد جلوگیری می کند. مهم ترین چالش 
اما مربوط به کاخ مروارید )شمس( است. برگزاری 
نــوروزگاه در عید نوروز در محوطــه باز این کاخ 
مشخص کرد که وضعیت مرمتی آن به هیچ وجه 
مطلوب نیســت و بخش هایی از سقف آن ریزش 
کرده، همچنین امکان بازدید مردم از محوطه داخلی 
ساختمان کاخ فراهم نیست و گوشه ای از کناره های 
این بنای ثبت ملی شــده، گویی به انبار ضایعات 
تبدیل شده است. مجموع این شرایط موجب شده 
که در عمل امکان دیدن عمده آثار تاریخی شــهر 
کرج فراهم نباشــد و از ظرفیت های این کلانشهر 
در حوزه گردشــگری به درستی بهره گرفته نشود. 
آنطــور که قائم مقام وزیر میراث فرهنگی و معاون 
میراث فرهنگی  کشــور به »جهان صنعت« گفته 
است وی صحبت هایی با مدیر کل میراث فرهنگی 
البرز داشته و قرار است که مشکلات جاذبه های این 
شهر با همکاری استانداری و شهرداری برطرف شده 
و درهای موزه ها و اماکن تاریخی کرج پس از رفع 

چالش ها به روی مردم باز شود.

توضیحات معاون میراث در خصوص  	
وضعیت آثار کرج

جهت بررسی مشــکلات و چالش های میراث 
فرهنگی کرج و آگاهی از علل بسته بودن درهای 
جاذبه های این شهر به روی گردشگران، دغدغه های 
موجــود را با قائم مقام وزیر میراث فرهنگی مطرح 

کردیم.
علی دارابی، قائم مقام وزیر 
میراث فرهنــگی و معاون 
میراث فرهنگی  کشور در 
خصوص وضعیت جاذبه های 
تاریخی شهرستان کرج و 
بــه  آنهــا  چالش هــای 
»جهان صنعت« گفت: من از وضعیت کرج بازدید 
داشته ام و متاسفانه )محوطه ازبکی( اصلا وضعیت 
خوبی ندارد. مستحضر هستید که قبلا بر سر مالکیت 
آن بین میراث فرهنگی، شــهرداری و نهادهای 
امنیتی اختلافات جدی وجود داشت. بالاخره تلاش 
کردیم و در دولت شــهید  رییسی سند آنجا به نام 

میراث فرهنگی صادر شد.

وی خاطرنشــان کرد: همین دیروز با مدیرکل 
میراث فرهنگی اســتان البرز جلسه داشتم و هم 
درباره کاخ سلیمانیه و هم کاخ مروارید گزارش ها 
را گرفته ام. قرار بر این شــده است که هفته آینده 
هیاتی را بــه آنجا بفرســتم. صحبت هایی نیز با 
اســتاندار  البرز و شهردار کرج داشته ام و قرار شده 
که کمک کنند. به نظرم واقعا حیف اســت از این 
ظرفیت بزرگ که می تواند استان البرز را به قطب 
گردشگری بدل کرده و جاذبه های این استان را به 

نمایش در آورد، غافل شویم.
قائم مقام وزیر میــراث فرهنگی درخصوص 
بســته بودن درهای موزه جانورشناسی کرج که 
متعلق به پردیس دانشــگاه کشاورزی است نیز 
گفت: از سرپرســت اداره کل موزه ها درخواست 
می کنــم که موضوع را پیگیــری کند و امکان 
بازدید عموم از این مکان فراهم شــود. در سند 
ملی موزه داری ایــن بحث را مطرح کردیم که 
نمی شــود موزه از وزارت میراث فرهنگی مجوز 
بگیرد و بعد پاسخگو نباشد البته با پیگیری این 
موضوعــات کار مــا در وزارت میراث فرهنگی 

سخت و دشوار خواهد شد. با این همه امیدواریم 
با کمک وزارت کشور و شهرداری ها بتوانیم شعار 
»هر شهر یک موزه« را عملیاتی کنیم، همچنین 
با آموزش وپرورش صحبت کرده ایم تا در »زنگ 
میراث فرهنگی«، دانش آموزان را به بازدید از آثار 
تاریخی و میراث فرهنگی ببرند و البته لازم است 

که زیرساخت های آن را فراهم کنیم.
از وضعیت حرایم آثار تا فرو ریختن  	

سقف کاخ مروارید
یکی از چالش های جدی محوطه های تاریخی 
در سراسر کشور و البته در کرج، وضعیت حرایم این 
آثار و بعضا مخاطراتی است که در خصوص رعایت 
نشدن این حرایم وجود دارد. در آثار تاریخی، حریم، 
محدوده ای اســت که متولی اثر تاریخی براساس 
ضوابــط قانونی بــرای حفظ اثــر تاریخی تعیین 
می کند و حریم آثار تاریخی، باعث حفظ موجودیت 

و یکپارچگی اثر می شود.
در سال های اخیر بازنگری در حرایم آثار تاریخی 
منتقدان جدی داشته است و برخی فعالان میراث 
فرهنــگی به آن نقدهایی جــدی وارد کرده اند و 

معتقدند که بازنگری در حرایم با هدف کوچک سازی 
حرایم آثار انجام می شود. باید توجه داشت که این 
دغدغه هــا درخصوص کاخ مروارید)شــمس( نیز 

وجود دارد.
علیرضا ایزدی، مدیرکل ثبت 
و حریم آثار و حفظ و احیای 
میراث معنوی و طبیعی در 
خصوص چالش های حرایم 
آثار و محوطه های تاریخی 
و خصوصــا حرایــم کاخ مروارید)شــمس( بــه 
»جهان صنعت« گفت: آنچه با عنوان بازنگری)حرایم( 
اتفــاق افتاد را خیلی ها تحت عنوان »تقلیل« معنا 
کردند اما ما به اصرار می گوییم که باید آن را تعبیر 

به »تدقیق« کنند. 
درخصوص حریم کاخ مروارید فرمایش شما صحیح 
بوده و اتفاقات بدی در آنجا افتاده به خصوص سقف 
اصلی آن به سبب بارش سنگین برف در چند سال 
گذشته فروریخته است. امیدوارم واقعا این اثر که 
یکی از شاهکارهای معماری نوین کشور است به 

سامان برسد.
وی افزود: »درخصوص کاخ مروارید باید گفت 
وضعیت کاخ کاملا مشخص است اما خطوط اراضی 
کشاورزی آن اگر هم اتفاقی در آن بیفتد براساس 
اسناد سال133۵ خواهد بود. مستحضر هستید که 
در ســال133۵ کلا اینها اراضی کشاورزی بوده و 
خطوط آن هم مشــخص است. چه در مورد  کاخ 
مروارید)شــمس( و چه درخصوص سایر آثار نظیر 
محوطه ازبکی ملاک بر این اســت که چه حقوق 
حاکمیت و چه حقوق افراد با تاکید بر مســتندات 

تاریخی لحاظ شود.«
در نهایت باید اذعان داشت با وجود آنکه میراث 
تاریخی کرج امروز در شــرایط بهینه ای قرار ندارد 
اما باتوجه به وعده مطرح شــده از سوی قائم مقام 
وزیر میراث فرهنگی، این امیدواری وجود دارد که 

به چالش های موجود رسیدگی شود.
بی شــک در صورت رفع مشکلات موجود در 
خصوص میراث فرهنگی کرج، می توان روی آینده 
صنعت گردشگری این شهرستان حساب باز کرد 
و شــرایط برای بهره مندی جامعه محلی از عواید 

توریسم فراهم خواهد شد.

»جهان صنعت«- قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی از 
هدف گذاری برای راه اندازی 200 موزه جدید و تدوین نهایی برنامه 
پنج ساله وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خبر داد

علی دارابی در نشســت رســانه ای روز جهانی موزه و هفته 
میراث فرهنگی با اشــاره به تکمیل برنامه پنج ســاله وزارتخانه 
گفت: تدوین این برنامه از بهمن ماه ســال گذشــته آغاز شد و 
شــامل برنامه های عملیاتی 31 استان، پنج معاونت، پنج شرکت 
و موسســه تابع و 12 اداره کل تخصصی است که هفته گذشته 

به سرانجام رسید.
وی افزود: این برنامه بر پایه سه محور اصلی تدوین شده است؛ 
سند چشم انداز 10 ساله وزارتخانه، وظایف و مسوولیت های مندرج در 
برنامه هفتم توسعه و همچنین اولویت ها و اقتضائات ویژه هر استان

دارابی با اشاره به هدف گذاری راه اندازی 200موزه جدید تا پایان 
این برنامه، از افزایش تعداد موزه ها از ۸00 به هزار موزه خبر داد و 
گفت: جانمایی این موزه ها در سطح استان ها و شهرستان ها انجام 

شده و به زودی جزئیات آن رونمایی خواهد شد.
قائم مقــام وزیر و معــاون میراث فرهنگی بــا بیان اینکه در 
سال1۴03 بالغ بر یک هزار و ۵00 میلیارد ریال )یک و نیم همت( 
برای تملک و مرمت بناها تخصیص یافته است، اظهار کرد: این 
منابع در اختیار استان ها قرار گرفته و بخشی از بناها نیز از محل 
منابع مسوولیت اجتماعی و مشارکت خیرین مرمت می شوند که 
از جملــه آنها می توان به الموت، بناهــای آسیب دیده از سیل در 

سیستان وبلوچستان و ابنیه ای در استان ایلام اشاره کرد.
دارابی با اشــاره به اینکه سند ملی میراث فرهنگی و سند ملی 
موزه داری در دســتور کار شورای عالی انقلاب فرهنگی قرار دارد، 

ابراز امیدواری کرد که این اسناد به زودی تصویب و ابلاغ شود.
معاون میراث فرهنگی همچنین از قرار گرفتن لایحه شــرح 
وظایف وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در دستور 
کار مجلس شورای اسلامی خبر داد و گفت: کمیسیون فرهنگی 

مجلس در حال بررسی آن است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به تحولات حوزه منابع 
انسانی اشاره کرد و گفت: تعداد ۴هزار و 200 پست سازمانی برای 

یگان حفاظت، امین اموال، موزه داران و نیروهای تخصصی حوزه 
میراث فرهنگی تعریف شده است که زمینه جذب نیروی جدید و 

ساماندهی نیروهای موجود را فراهم می سازد.
دارابی همچنین انتقال موزه قرآن به محل موزه آب را در راستای 
تسهیل دسترسی عمومی دانست و افزود: موزه آب که پیشتر در 
اختیار وزارت نیرو بود، طی توافقی تحویل وزارت میراث فرهنگی 
شــد و این اقدام در مسیر مدیریت یکپارچه مجموعه فرهنگی 

تاریخی سعدآباد انجام شده است.
قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی از توافق برای واگذاری 
برخی کاخ موزه ها از نهاد ریاست جمهوری به وزارتخانه نیز خبر داد

دارابی بر اهمیت برگزاری نمایشگاه های بین المللی جهت معرفی 
تاریخ، فرهنگ و تمدن ایران تاکید کرد و گفت: هفت کشــور از 
حوزه تمدنی نوروز خواستار برگزاری نمایشگاه های مشترک شده اند

وی تجربه موفق نمایشگاه »شکوه ایران باستان« در چین را 
نمونه ای قابل  توجه خواند و افزود: این نمایشگاه با نمایش 216 
اثر از دوره ساسانی تا قاجار، بیش از ۵0میلیون بازدیدکننده داشت 
و گامی مهم در عرصه دیپلماسی فرهنگی ایران به شمار می آید

این مقام مســوول همچنین به برگزاری نمایشگاه جدیدی 
در گوانجو چین اشــاره کرد و گفت: در این نمایشگاه 1۵1 اثر از 

موزه های ملی تهران و دانشگاه تهران با مجوز شش ماهه به نمایش 
درآمده که برای تمدید آن نیز درخواست هایی مطرح شده است.

قائم مقام وزیر درباره اقدامات انجام شده در حوزه مقابله با قاچاق 
اشیای تاریخی، از تشــکیل جلسات با حضور وزیر و نمایندگان 
مجلس و صدور حکم جلب برای چند قاچاقچی خبر داد و گفت: 
چندین فقره شکایت مطرح شده و برخی قاچاقچیان حرفه ای تحت 

تعقیب قضایی هستند.
وی در ادامه به موضوع اســترداد اموال تاریخی اشاره کرد و 
گفت: هفت پرونده در این خصوص در دســت پیگیری است که 
سه پرونده در وضعیت فعال قرار دارد. نمایندگان مشخصی برای 
انتقال اشیا تعیین شده اند اما با توجه به هزینه های بالای وکالت، 
این امر باید به یک دغدغه ملی بدل شود. جلسه ای نیز با معاونت 

حقوقی ریاست جمهوری در همین راستا برگزار می شود.
دارابی با اشــاره به مرمت کاخ موزه ها افزود: 200 میلیارد ریال 
بودجه برای مرمت کاخ موزه  صاحبقرانیه اختصاص داده شــده و 

مرمت کاخ های گلستان و سعدآباد در دستور کار جدی است.
معــاون میــراث فرهنــگی در پایان متذکر شــد: در برنامه 
پنج ساله وزارتخانه، برای استان های مرزی تکلیف قانونی جهت 
انجام فعالیت های مشــترک با کشورهای همسایه در سه حوزه 

میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی لحاظ شده است.
گفتنی است در پایان این نشست از پوستر روز جهانی موزه ها 

و بزرگداشت هفته میراث فرهنگی رونمایی شد.

در نشست رسانه ای روز جهانی موزه و هفته میراث فرهنگی عنوان شد
هدف گذاری برای راه اندازی ۲۰۰ موزه جدید

گزارش2

سال بیست ویکم    دوشنبه 22 اردیبهشت1404   شماره 5800

زمان پیشنهادی: 20 دقیقه

قانون های حل جدول سودوکو:
1- در هر ســطر و ستون باید اعداد یک تا 
9 نوشته شود. بدیهی است که هیچ عددی 

نباید تکرار شود. 
2- در هر مربع 3×3 اعداد یک تا 9 باید نوشته 
شود و در نتیجه هیچ عددی نباید تکرار شود

زمان پیشنهادی: ۴0 دقیقه

سودوکو 
ســودوکو) Sudoku (یک واژه ترکیبی 
ژاپنی به معنای عددهای بی تکرار است و 
امروزه به جدولی از اعداد گفته می شود که 
به عنوان یک ســرگرمی رایج در نشریات 

کشورهای مختلف به چاپ می رسد.
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عمودی: 
1- کلام شــرط برای جمله های منفی- نقص و نارســایی- دارای 

کیفیت برتر
2- دیوار کوتاه و کوچک- واگذاردن انتخاب به خداوند در کاری است 

که انسان در انجام دادن آن درنگ و تامل دارد 
3- تــرس و بیــم- آمیزه تخم مرغ و گوجه فرنــگی- مرتبه اول از 

طبقات اعداد
۴- درجه و مقام اداری- وجه رایج در کشور غنا- واپسین و پایانی

۵- آخرین بازمانده از ارتش حزب نازی- کاشــف اسکاتلندی عدد 
لگاریتم- پیمان نظامی اروپا و آمریکا- اقامت کننده

6- اثر و نشــانی که کسی از خود باقی بگذارد- فلز نقره ای رنگ و 
صیقل پذیر- نشانه جمع در فارسی

7- صدای افسوس- ایالتی در آمریکا با مرکزیت بویزی- بی بهره  و 
مبرا و به دور از چیزی یا فاقد آن

۸- پیوســتگی و تداوم داشتن- شهر اســتان کویری- رشته کوه 
مرتفع همدان 

9- خوراک برگ پیچ- هر دوازده ماه یک بار- سیستم فاضلاب شهری
10- افزودن انگلیسی- پسر ناتنی مرد- رودی در شمال  غرب برزیل

11- قســمتی از پا- بــاد ملایم و خنک- کشــتی مجهز نیروی 
دریایی- حرف مفعولی

12- به طور دائم و مستمر- از شرکت های اتومبیل سازی فرانسوی- 
مایل و خواهان

13- پرسش- مستحضر- محول شده به دیگری
1۴- از شاعران عارف و از روحانیون دانشمند خراسان در قرن سیزدهم 

هـ. . ق- سنگ و آهن تیزکننده
1۵- دالان و دهلیز- دارای اسم مشترک- نوعی قایق موتوری

افقی:
1- وصفی برای شــهر مدینه- ناگزیر به انجــام کاری- جادو 

و افسون
2- دومین بانویی که مفتخر به دریافت جایزه نوبل ادبیات شد- از 

بیماری های مسری خطرناک
3- عابــد مسیــحی- روزگار و دوره- فهرســتی از آگاهی های 

کتاب شناسی یا مرجع ها و ماخذها
۴- شمشیر هندی- بر اعتبار سند می افزاید- محبوب و جانان

۵- در مثل، از آن کوه می ســازند- هنگام سپیده صبح- سازنده 

ساختمان- اونس گرفتن
6- ریشه و شالوده- خانه شاعرانه- خزنده ای با دم دراز

7- مرکــز برنامه ریــزی و فرماندهی در ارتــش- وظیفه اصلی 
رادارها- پسوند وقت و زمان

۸- برآورد بر اســاس حدس و گمان- زمان بی آغاز- رســوم و 
آیین های سنتی

9- موی گردن ســلطان جنگل- ویران و خراب کردن- مخفی 
و دور از نظر

10- دســتگاه چاپ دوار- نوعی تکنولوژی پیشرفته برابر با یک 
میلیاردم متر- توان و قدرت

 11- بخــار نزدیــک بــه زمین- حیــوانی با گوشــت حرام-
کادو دادن- حرف بیست و هشتم از الفبای فارسی

12- حیله گر و شیاد- گوهری سرخ رنگ- یکتای پول مشترک 
اروپای متحد 

13- آگــهی فــوت- فرو ریختن ســقف- محــور عرضی زیر 
شاسی خودرو

1۴- با )اصول( همراه اســت- از ساخته های ابراهیم حاتمی کیا 
کارگردان کشورمان با بازی فرهاد قائمیان

1۵- طایفه کریم خان وکیل الرعایا- بانوی شاعره و سیاستمدار هندی 
و صاحب اثرهای پرنده زمان و بال شکسته- نبات سفید

جواب جدول شماره   3014 
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 وزیر فرهنگ:
»سرو ایرانی« با ریشه های دانایی همچنان 

استوار ایستاده است
هنرآنلاین- وزیر فرهنگ و 
ارشــاد اسلامی در پیامی به دومین 
جایزه »ســرو ایرانی« نوشــت: از 
استادان، پژوهشگران و هنرمندان 
دعوت می کنم با مشــارکت در این 
عرصه ملی، بر شــکوه این جشن 

دانایی بیفزایند و نشــان دهند که »سرو ایرانی« با ریشه های دانایی و 
شاخه های بلند هنر، همچنان استوار ایستاده است. در پیام سیدعباس 
صالحی به دومین جایزه ملی آموزش هنر با عنوان »سرو ایرانی« آمده 
است: »فرهنگ و هنر، چونان ریشه های ستبر یک سرو ایرانی، تنها در 
خاک استعداد نمی بالند، مگر آنکه با آبیاری آموزش، تربیت و انتقال تجربه 
از نسلی به نسل دیگر همراه باشند. برگزاری جایزه ملی آموزش هنر با 
عنوان زیبای »سرو ایرانی«، فرصتی مغتنم برای گرامیداشت مقام والای 
استادان و مربیان عرصه هنر است؛ آنان که بی ادعا چراغ راه هنرمندان 
جوان  هستند و با بردباری و عشق، آینده سازان فرهنگ و هنر این سرزمین 
را پرورش می دهند. این جایزه ملی نه تنها تجلیل از تلاش های پنهان 
و موثر معلمان هنر است بلکه پاسداشت اندیشه آموزش محور در فرآیند 
شکوفایی فرهنگی کشور به  شمار می رود؛ اندیشه ای که هنر را نه صرفا در 
خلق آثار بلکه در عمق جان هنرجو و تحول اجتماعی جست وجو می کند. 
اینجانب ضمن قدردانی از برگزارکنندگان این رویداد ارزشمند، از همه 
استادان، پژوهشگران، هنرمندان و نهادهای آموزشی دعوت می کنم با 
مشــارکت در این عرصه ملی، بر شکوه این جشن ایستادگی و دانایی 
بیفزایند و بار دیگر نشان دهند که »سرو ایرانی« با ریشه های دانایی و 

شاخه های بلند هنر، همچنان استوار ایستاده است.«

سخنگوی »ستاد اجرایی سند ملی موسیقی 
کشور« معرفی شد

»جهان صنعت«- پنجمین جلسه اعضای ستاد اجرایی سند ملی 
موسیقی کشور با حضور نادره رضایی )معاون امورهنری وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی( و دیگر اعضای این ســتاد در دفتر موسیقی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی برگزار شد. براســاس این گزارش در پایان 
جلســه به پیشنهاد معاونت امورهنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
برای انتخاب یک سخنگو جهت انعکاس مصوبات و تصمیمات اتخاذشده 
»ستاد اجرایی سند ملی موسیقی کشور« درحوزه های رسانه ای و افکار 
عمومی، حمیدرضا نوربخش )مدیرعامل خانه موسیقی( با اکثریت آرای 
اعضای شرکت کننده در جلسه به عنوان سخنگوی ستاد اجرایی سند ملی 
موسیقی کشور معرفی شــد. لازم به توضیح است سند ملی موسیقی 
کشــور که طی ماه های گذشته پس از تصویب و ابلاغ آن، با مباحث 
و نقطه نظرهای کارشــناسی متعددی از سوی هنرمندان و کارشناسان 
مواجه شده، بنا به تصمیم ستاد اجرایی در مسیر بازنگری و اصلاح قرار 
گرفته است. مسوولیت اجرایی سازی سند ملی موسیقی، بر عهده کمیته 
تخصصی این سند است که براساس آنچه در متن مصوب سند منتشر 

شده »ستاد اجرایی سند ملی موسیقی کشور« نامیده می شود. 

»چالش بر سر هژمونی؛ ایالات متحده، چین و 
روسیه در خلیج فارس«

»جهان صنعت«- کتاب »چالش 
بر سر هژمونی؛ ایالات متحده، چین و 
روسیه در خلیج فارس« نوشته استیو 
یتیو و کاترینا اسُکارســون با ترجمه 
دکتر محمدرضا ملکی و دکتر فرزاد 
محمدزاده ابراهیمی معدود موضوعاتی 
در امور بین الملل و امنیت انرژی بیش 
از مبحث کلاسیــک هژمونی برای 
متفکران ایــن عرصه دارای جذابیت 
اســت و مورد خلیج فارس ارائه دهنده 
زمینه فوق العاده مستعدی جهت تفکر 

درباره این مفهوم است. از دهه1970، منطقه خلیج فارس با تغییرات چشم گیر 
در نقشــه ای دیپلماتیک، نظامی و اقتصادی ایالات متحده، چین و روسیه، 
دستخوش تحولات گسترده ای شده است. استیو یتیو و کاترینا اسُکارسون در 
کتاب »چالش بر سر هژمونی«، مطالعه وسیعی راجع به هژمونی و قدرت های 
خارجی در خلیج فارس ارائه می دهند که مشتمل بر جامع ترین تصویر داده محور 
از روابط در حال تحول آنها تاکنون است. نویسندگان استدلال می کنند که 
ایالات متحده به قدرت هژمونیک در خلیج فارس بدل شده و اساسا از امنیت 
نفت برای کُل اقتصاد جهانی حمایت می کند. آنها از طریق تحلیل روابط 
دیپلماتیک رسمی و غیررسمی، آمار تجاری، سوابق نظامی و موارد دیگر، 
شرح مفصلی از چگونگی توسعه توامان هژمونی ایالات متحده و امنیت نفت 
و به طــور همزمان از افزایش حضور سیاسی و اقتصادی چین و روسیه در 
منطقه ارائه می دهند. کتاب حاضر ضمن تشریح پیچیدگی ها و چالش های 
هژمونی، توانایی های نسبی ایالات متحده، روسیه و چین در سطح منطقه ای 
را نیــز مورد بررسی قرار داده و منبع پژوهشی ارزشــمندی جهت مطالعه 
علاقه مندان به سیاســت خارجی آمریکا، خلیج فارس و به طور کلی روابط 
بین الملل محسوب می  شود. این کتاب مشتمل بر سه بخش و 12فصل، در 
376صفحه و شمارگان 900نسخه از سوی انتشارات جهان سیاست منتشر 
و روانه بازار کتاب شده است. به گفته پروفسور پاتریک جیمز )استاد روابط 
بین الملل دانشگاه کالیفرنیای جنوبی(، کتاب »چالش بر سر هژمونی« یک 
شــاهکار است. اثر برجسته پژوهشی عمدتا درباره ایالات متحده، همراه با 
چین و روسیه، به عنوان نقش آفرینان در امنیت و اقتصاد سیاسی خلیج فارس.

به منظور نشان دادن اهمیت مساله هژمونی ایالات متحده در چارچوب 
منطقه ای، دقیقا در مقابل عرصه جهانی، پژوهش حاضر بر تداوم بیشتر از 
تغییر در نقش ایالات متحده در خلیج فارس تاکید دارد. مطالعه این کتاب 
ارزشــمند برای علاقه مندان به سیاست خارجی آمریکا، خلیج فارس و 

به طور کلی روابط بین الملل اکیدا توصیه می شود.

فیلم »۵سپتامبر« جوایز اسکار آلمان۲۰۲۵ را 
درو کرد

هالیــوود ریپورتر- فیلم 
»۵سپتامبر« جوایز برتر آکادمی 
فیلم آلمان را که با عنوان »لولا« 
اهدا می شود، از آن خود کرد. فیلم 
مهیج تیم فلباوم که براســاس 
المپیــک1972 مونیخ  به  حمله 
ساخته شده،  9جایزه »لولا« از جمله بهترین کارگردانی، بهترین 
تدوین، بهترین فیلمبرداری، بهترین طراحی صدا، بهترین فیلمنامه، 
بهترین گریم و بهترین طراحی تولید را از آن خود کرد. همچنین 
لئونی بنش برای بازی  در نقش مترجم شبکه تلویزیونی آمریکایی 
که حملات را به صورت زنــده برای جهان پخش می کرد، جایزه 
بهترین بازیگر نقش مکمل زن را دریافت کرد. فیلم »۵سپتامبر« 
سال گذشته در جشــنواره فیلم ونیز به نمایش درآمد و سپس به 
یکی از مدعیان جوایز تبدیل شد و نامزدی اسکار بهترین فیلمنامه 
اصلی را برای فلباوم، موریتس بیندر و الکس دیوید به ارمغان آورد. 
فلباوم با دریافت جایزه بهترین کارگردانی، با کنایه  به دونالد ترامپ 
و تعرفه های وعده داده شده اش بر فیلم های خارجی، تاکید کرد: وی 
می تواند تعرفه ها را تا جایی که می خواهد افزایش دهد، در هر حال 
دلیلی برای ســاخت فیلم در جــای دیگری جز اینجا وجود ندارد. 
ولفرام وایمر وزیر فرهنگ آلمان هم هنگام اهدای جایزه بهترین 
فیلم، از ترامپ انتقاد کرد و پیشنهاد تعرفه را »پوچ« خواند و گفت: 
قدم بعدی او اعمال تعرفه بر جوک ها خواهد بود تا مردم دیگر او 
را مســخره نکنند. جایزه بهترین بازیگر زن به لیو لیزا فرایز برای 
بازی در نقش هیلده کوپی، عضو گروه مقاومت چپگرای ضد نازی، 
در درام تاریخی »از هیلده، با عشق« ساخته آندریاس درسن رسید 
و این فیلم جایــزه برنزی لولا را برای بهترین فیلم دریافت کرد. 
فرایز در یک سخنرانی تاثیرگذار به تهدید ظهور مجدد افراط گرایی 
راســت افراطی در آلمان اشاره کرد. سیاست، موضوعی جدی در 
مراسم اهدای جوایز »لولا« در برلین بود و چندین برنده به خطرات 
ناشی از حزب راست افراطی »ای اف دی« اشاره کردند که با وجود 
طبقه بندی این حزب توسط سرویس اطلاعات داخلی آلمان به عنوان 

یک حزب افراطی، در نظرسنجی ها در حال افزایش توجه است.

برنامه تغییر نام »خلیج فارس« ترامپ مایه طنز 
کمدین های آمریکا شد

مهر- پــس از آنکه ترامپ نام خلیج مکزیک را به »خلیج 
آمریــکا« تغییر داد و حالا به خلیج فارس چشــم دوخته، دسی 
لیدیک مجری »دیلی شو« پیش بینی هایی برای دیگر نام هایی 
که وی سعی خواهد کرد در مرحله بعد جایگزین کند، ارائه کرد. 
در قســمتی از این برنامه کمــدی، لیدیک ابتدا ترامپ را برای 
تمرکــز بیش از حد روی خلیج فارس مســخره کرد چراکه این 
منطقه حتی نزدیک آمریکا هم نیســت. او پرسید: ماجرای این 
یارو و تغییر نام خلیج ها چیســت؟ او چرا شهوت این کار را پیدا 
کرده؟ حداقــل خلیج مکزیک در مرز ما بود اما حالا او کارش 
شــده تغییر نام آب های کشــورهای دیگر؟ پس از آن لیدیک 
شــروع به تقلید از ترامپ در تغییر نام خلیج ها و دریاهای دیگر 
در سراسر جهان، با نام های جدید را مسخره کرد. او به شوخی 
گفت: خلیج تایلند بشــود خلیج نیلوفر سفید، اقیانوس هند هم 
اقیانوس الیزابت وارن پوکوهانتس و دریای سیاه هم که از شرش 
خلاص می شویم چون دیگر نباید تنوع نژادی را رعایت کنیم. 
ســپس، لیدیک استدلال کرد که شاید آمریکا باید نام آب های 
کشورهای دیگر را تغییر دهد به خصوص با توجه به اینکه نیروی 
دریایی »در اوج شایســتگی خــود« چندین جت جنگنده را به 
اقیانوس انداخته است. جیمی فالن مجری برنامه »تونایت شو« 
هم گفت: شــنیدم ترامپ قصد دارد نام خلیج فارس را به خلیج 
عــربی تغییر دهد. می دانم که بحث برانگیز خواهد بود اما هیچ 
رییس جمهوری در تاریخ کشور ما بهتر از او در بحث تغییر نام 
خلیج ها وجود ندارد. او در ادامه گفت: نمی شــود نام هایی را که 
به تو تعلق ندارد تغییر دهی. مثل این است که تصمیم بگیری 
اســم بچه های همکارت را عوض کنی. مــثلا بگویی: گفتی 
اسمت چه بود؟ مکس؟ از حالا به بعد اسمت خلیج عربی است

 آیا رضا عطاران موفقیت های قبلی خود را 
تکرار می کند؟

چهارشــنبه  از  ایرنــا- 
17اردیبهشت، کمدی »صددام« 
بــه روی پرده رفت و از چند روز 
بعدتر نیز سریال »اجل معلق« به 
شبکه نمایش خانگی آمد. نقطه 
مشترک هر دو اثر، رضا عطاران 
است. بازیگری که قرار است در 
مقام منجی، رکود نسبی فعلی در شبکه نمایش خانگی و به خصوص 
سینما را به رونق تبدیل کند اما عطاران تا چه اندازه قادر خواهد بود 
تا در شرایط فعلی، به چنین افتخاری نائل آید؟ البته این افتخارآفرینی 
بیشتر متوجه عطاران خواهد بود تا سینما و شبکه نمایش خانگی. 
این بازیگر خاطره ساز و محبوب، طی پنج سال اخیر، موفقیت چندانی 
به دست نیاورده و تقریبا تمام آثار او با شکست مواجه شده است. 
همزمان شدن دو اثر عطاران در شرایط فعلی، پیشتر نیز برای این 
بازیگر رقم خورده بود. این بازیگر در بازه ای، »ویلای ساحلی« را 
در سینما و »دفتر یادداشــت« را در شبکه نمایش خانگی داشت و 
تصور می شد که عطاران قادر خواهد بود به واسطه این همزمانی و 
حضور در آثار باکیفیت، موقعیت قبلی خود را احیا کرده و به اصطلاح 
نبض مخاطبان سینما و سریال را بار دیگر به دست بگیرد. اکنون 
اما روی کاغذ، شرایط تاحدودی برای عطاران متفاوت است. او در 
همزمانی قبلی، »ویلای ســاحلی« را به روی پرده داشــت که از 
گزاره هایی چون »همبازی شــدن با پژمان جمشیدی و حضور در 
فیلــم کیانوش عیاری برخوردار بود. »صددام« اگرچه روی کاغذ، 
فیلم پرطمطراق تری است اما با توجه به سیگنال های نه چندان خوبی 
که در زمان جشنواره سال گذشته گرفت، موقعیت این بازیگر را در 
جلب اقبال عمومی، تاحدودی مســاله دار می بیند. البته باید به این 
نکته نیز اشاره کرد که فرمول استقبال از آثار در زمان جشنواره فجر 
با زمان اکران، تفاوت های بسیاری دارد به طوری که اکنون و فارغ 
از این گمانه ها، »صددام« را یکی از بخت های اصلی گیشه امسال 
عنوان می کنند که قادر خواهد بود تا بیش از ۵ میلیون مخاطب را به 
سینما بکشاند. اما گمانه اقبال عطاران در جذب مخاطب برای سریال 
»اجل معلق«، به مراتب بیشتر از »دفتر یادداشت« است. اکنون این 
انتظار وجود دارد که همگرایی میان این سریال با »صددام«، بتواند 
موقعیت کنونی این بازیگر را تقویت کند. اینکه این دو اثر با اقبال 
مواجه شــود، یک نکته است و اینکه عطاران بتواند موقعیت فعلی 
خود را بهبود ببخشد و جریان سازی کند، یک بحث دیگر. عطاران 
با توجه به فروش آثار اخیر خود، نیازمند هر دو فاکتور است تا بتواند 
به پشتوانه یک اثر پرمخاطب، دوباره در صدر توجه ها قرار گرفته 

و موفقیت ها و موقعیت قبلی خود را احیا کند.
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سالروز تولد مریم میرزاخانی، ریاضیدان فقید ایرانی و استاد دانشگاه استنفورد گرامی باد

گروه فرهنگ و هنر- آیین پایانی ششــمین 
همایش مطالعات فیلم کوتاه تهران و همچنین مراسم 
رونمایی از پوستر هفتمین دوره این همایش، با حضور 
جمعی از مدیران، پژوهشگران و فعالان حوزه نظری 
سینما برگزار شد. در این مراسم، رائد فریدزاده رییس 
ســازمان سینمایی، بهروز شعیبی مدیرعامل انجمن 
سینمای جوانان ایران، علیرضا اسماعیلی معاون توسعه 
و فناوری مطالعات سینمایی سازمان سینمایی، فاطمه 
محمدی مدیرعامــل موزه سینما، حجت طباطبایی 
سرپرست اداره کل حوزه ریاست سازمان سینمایی و 
برخی دیگر از مدیران، چهره های دانشگاهی ، مدیران 
و معاونان انجمن و سینماگران حضور داشتند. در بخشی 
از این مراسم، رائد فریدزاده روی صحنه آمد و در ابتدای 
سخنان خود ضمن قدردانی از برگزارکنندگان همایش، 
اظهار کرد: از همکارانم در انجمن سینمای جوانان برای 
برگزاری این همایش جدی قدردانی می کنم چراکه ما 
در حــوزه پژوهش و مباحث نظری حقیقتا دچار خلأ 
هستیم. او ادامه داد: فکر می کنم تقریبا در هیچ موقعیتی 
نبوده که من به کرات به این موضوع اشاره نکنم که 
در حوزه نظر و نظرورزی، هنوز زبان درست خودمان 
را بــرای بیان وضعیت مان در جهــان پیدا نکرده ایم. 
فریدزاده با اشاره به موضوع اقتباس، خاطرنشان کرد: 
در موضوع نظریه و عمل، باید دید این دو مفهوم در 
تضادند یا مکمل. آیا این »واو« میان آنها نشانه پیوند 
است یا تقابل؟ ارسطو، فیلسوف بزرگ وقتی صحبت از 
حکمت عملی می کند، سعی می کند اتفاقا این فاصله را 
بردارد و بگوید که در عمل و نظر، تضادی نیست و اگر 
حکمت وجود داشته باشد، آن حکمت، حکمت عملی 
است. حتی در خود کلمه »نظر« هم شما »عمل« را 
داریــد؛ تئوری ها به دیدن برمی گردند؛ یک فعلی که 

دارد انجام می شود.
رییس ســازمان سینمایی در ادامه با پرداختن به 
معنای لغوی و دینی اقتباس اظهار کرد: در خصوص 
اقتباس که خود کلمــه از »قبس« عربی می آید، به 
نوعی برگرفتن یک آتش است که در سوره »طه« و 
»نمل« هم به آن اشاره شده، آنجا که حضرت موسی 
می رود آتشی را برگرفته و قرار است آن را برای یاران 
و خانواده اش به ارمغان بیاورد. این برگرفتن و شعله ور 
کردن در یک فضای دیگر، در حقیقت کاری اســت 
که اقتباس انجام می دهــد. او افزود: آنچه در ارتباط 
با اقتباس و ترجمه یا ترجمان مهم اســت، این است 
که با یک متنی ســر و کار داریم که قرار اســت از 
آن، کانســپتی تصویری یا فهمی گرفته شــود و به 
زبان تصویر ترجمه شود. فریدزاده با اشاره به ماهیت 
ترجمه و اقتباس گفت: در هر ترجمه ای شما چیزی را 
به دست می آورید اما چیزهای زیادی را هم از دست 
 می دهید. شما با مرزهای ترجمه پذیری و ترجمه ناپذیری

ســر و کار دارید. از گذشته نیز گفته اند که مترجمان 
بــه نوعی خیانتکارند؛ خیانت به متن اصلی. وقتی به 
متن اصلی پایبند نباشید، نوعی خیانت رخ می دهد. در 
حقیقت، در ترجمه همیشه خسرانی وجود دارد؛ چیزی 

از دست می رود که باز نمی گردد.
او در ادامه با اشاره به دیدگاه فلسفی گادامر بیان 
کرد: یک فیلسوف آلمانی به نام  هانس گئورگ گادامر 
معتقد است که در هر ترجمه ای، موقعیتی برای کسب 
یک معرفت به وجود می آید؛ معرفتی که صرفا در بستر 
ترجمه محقق می شــود. شــما وقتی با متنی مواجه 
می شــوید که از آنِ دیگری ا ست، با پیش زمینه  فهم 
خودتان و جهانی که در آن زیست می کنید، به آن اثر 
هنری یا متن نزدیک می شوید و چیزی بر آن می افزایید. 
رییس سازمان سینمایی ادامه داد: در اقتباس یا ترجمه 
ممکن است چیزی از دست برود؛ به همین دلیل است 
که معمولا وقتی از اقتباس ادبی صحبت می کنیم، کمتر 
فیلم یا اثری به ذهن مان می آید که بگوییم: »این از اثر 
اصلی اش بهتر بود.« چرا؟ چون معمولا با اصل متن 
ادبی مواجه هستیم، پیش داوری ها و پیش فرض هایی 
داریم که در اثر سینمایی محقق نمی شود. او در عین 
حــال تاکید کرد: اما همین اثر سینمایی هم یک بعُد 
جدیدی را در فهم ایجاد می کند. به ویژه اگر اقتباس 

در فضای فرهنگی و زیست بومی آن شخصی باشد 
که با زبان دیگری با متن مواجه شده است. به همین 
دلیل است که نمی توان گفت کسی که زبان فارسی 
بلد است، الزاما حافظ را بهتر از یک ایتالیایی می خواند. 
فریــدزاده افزود: اینکه یک اقتبــاس چقدر می تواند 
موفقیت آمیز باشــد یا چقدر می تواند نظر مخاطب را 
جلب کند، بســتگی به نوع ارتباط مخاطب با آن اثر 
دارد اما در هر اقتباسی، شما امکان فهمی دیگر از اثر 
را برای دیگران و برای خودتان فراهم می کنید. او در 
جمع بندی سخنان خود خاطرنشان کرد: گادامر به این 
موقعیت می گوید: »فهم«؛ یعنی »جور دیگر فهمیدن« 
و جور دیگر فهمیدن، با ترجمه محقق می شود. ترجمه، 
قطعا فضایی برای فهم تازه را فراهم می کند. جالب است 
که خود گادامر هم در مقاله اش درباره اینکه هر خوانشی، 
خود یک ترجمه است، به نقل قولی از اوکتاویو پاز اشاره 
می کند که گفته بود: »هر شعری قطعه ای از واقعیت 
است؛ این قطعه، خود ترجمه ای  است که شعرِ شاعر 
را به شعرِ خواننده تبدیل می کند.« یعنی اثر دیگری به 

اثری از آنِ منِ خواننده یا مخاطب تبدیل می شود.
چشم اندازی که بلندپروازانه است 	

در این مراســم، منصور براهیمی، دبیر ششمین 
همایش مطالعات فیلم کوتاه تهران در آغاز سخنرانی 
خود گفــت: در ســه دوره قبلی همایش، شــاهد 
چرخش های جدی در حوزه نظری، به ویژه در زمینه 
پخــش فیلم بودم. البته این تغییــرات، به نظر من، 
قطعــا جای نقد و بررسی دارد. براهیمی در خصوص 
پخش فیلم و تاکید بر ژانر گفت: به نظرم این تغییرات 
و پژوهش ها موفق بوده و توانسته توجه ما را به سمت 
این موضوعات سوق دهد. طبعا حرکت فرهنگی نیازمند 
زمان است و سه سال برای تغییر برخی نگرش ها، هم 
از نظر نظری و هم تولیدی، زمان نسبتا کوتاهی است. 
دبیر ششمین همایش مطالعات فیلم کوتاه تهران ادامه 
داد: فرض ما این بود که شاید بتوانیم حرکاتی در حوزه 

پژوهش انجام دهیم که آینده نگاری سینمای ایران را 
مورد توجه قرار دهد چراکه این نوع آینده نگاری اگر 
بخواهد در جای دیگری انجام شود، نیازمند هزینه و 
زمان بسیار زیادی است و انرژی جوانان و ذهن های آزاد 
در این زمینه به کار نخواهد آمد. وی افزود: چشم انداز 
امیدوارکننده ای که در این حوزه داریم، بدون شک نیاز 
به کار جدی دارد. ممکن است این کار به نظر جاه طلبانه 
بیاید اما من معتقدم که باید آن را بلندپروازانه تلقی کرد

نیازمند تاسیس پژوهشگاه سینمایی  	
فعال با کادر متخصص

در بخشی دیگر از این مراسم رامتین شهبازی، دبیر 
علمی هفتمین همایش مطالعات فیلم کوتاه گفت: در 
ابتدا، با کمال افتخار و خوش وقتی، به موضوع »اقتباس 
در فیلم کوتاه: نظریه و عمل« پرداخته و خوشحالیم 
که در این دوره، به ویژه در سال جاری، فرصتی فراهم 
شده تا به این موضوع مهم و بنیادین در عرصه سینما 
بپردازیم. او افزود: امسال، همچون سال های گذشته، 
توجــه ویژه ای به مقوله اقتباس در فیلم کوتاه داریم؛ 
موضوعی که در عرصه سینمای جهانی و در ســطح 
وزارتخانه های مرتبــط با فرهنگ و هنر مورد توجه 
قرار گرفته است. در این راستا، امید داریم که بتوانیم 
با مشــارکت فعال تمامی اعضای علمی و فرهنگی، 
بحث های علــمی و عملی این حــوزه را به ویژه در 
زمینه اقتباس به سطحی بالاتر ارتقا دهیم. شهبازی 
ادامــه داد: در حوزه فیلم کوتاه عمدتا به تجربه های 
فیلمسازان توجه ویژه ای داریم که این تجربه ها خود 
در بستر یک محیط واقعی و تولیدی شکل می گیرند 
امــا در این میان، توجه به مباحث علمی و نظری نیز 
امری ضروری است. امروز فیلم کوتاه وارد مرحله ای 
شده که باید به مباحث علمی و نظری آن نیز توجه 
ویژه ای داشته باشیم و این مقوله از حیث علمی باید در 
جایگاه خود بررسی شود. دبیر علمی هفتمین همایش 
مطالعات فیلم کوتاه بیان کــرد: مفهوم »اقتباس«، 

ماننــد بسیاری از واژه هــا و مفاهیم دیگر در عرصه 
علوم انسانی، به طور گسترده ای در مباحث سینمایی 
مطرح است اما در عمل، هنگامی که می خواهیم به آن 
بپردازیم، به خصوص در منابع علمی موجود در کشور، با 
محدودیت هایی روبه رو هستیم. درحالی که در حوزه های 
مختلف علوم انسانی و مطالعات میان رشته ای، اقتباس 
امروز دارای نظریه های جدیدی است که می تواند به 
غنای این مقوله کمک کند. شهبازی تصریح کرد: با 
توجه به اینکه ما در حوزه علوم انسانی و علوم نرم فعالیت 
می کنیم، باید یادآور شویم که نظریه های مختلف در این 
حوزه ها یکدیگر را نقض نمی کنند بلکه تکمیل کننده 
یکدیگر هستند. بنابراین ضروری است که سالانه به 
مقوله های اساسی مانند اقتباس پرداخته و آن را مورد 
بررسی و نقد قرار دهیم. این استاد دانشگاه ادامه داد: 
همچنین این موضوع برای انجمن سینمای جوانان و 
اعضای آن نیز از اهمیت خاصی برخوردار است زیرا 
اگر مقوله ای جدی برای برگزارکنندگان همایش نباشد، 
طبیعتا نمی توان بر دیگران تاثیرگذار بود. خوشبختانه در 
مدت زمانی کوتاه، از تاریخ 20فروردین1۴0۴ تا به امروز، 
توانستیم رضایت و همکاری 17نهاد دانشگاهی، علمی 
و صنفی را جلب کنیم. او افزود: بیش از 1۵پیش نشست 
علمی و عملی در این راســتا برگزار خواهد شد و در 
این نشست ها، با مشارکت اساتید و پژوهشگران، به 
تبیین دقیق تر مسائل می پردازیم. همچنین مهمانان 
خارجی هم خواهیم داشــت که حضور خانم »کاملیا 
الیوت« قطعی شده اســت و ان شاءالله در هفته اول 
خرداد1۴0۴ گفت وگوی مجازی با ایشــان خواهیم 
داشت. شهبازی افزود: برنامه های جانبی دیگری نیز 
برای همایش در نظر گرفته شده که به زودی جزئیات 
آن به اطلاع عموم خواهد رسید. لازم به ذکر اســت 
که همچنان نیازمند تاسیس پژوهشگاه سینمایی فعال 
با کادر متخصص هستیم. بسیاری از مسائل و چالش ها 
در این حــوزه نیاز به حل وفصل علمی دارند و بدون 
وجود چنین پژوهشگاه هایی، رسیدن به نتایج مطلوب 

امکان پذیر نخواهد بود.
در فواصل این برنامــه، پیمان فلاحی و عابد 
حدودی در حضور منصور براهیمی، رامتین شهبازی 
و مجید شیخ انصاری سه تن از داوران همایش ششم 
پژوهش  خود را در قالــب پاورپوینت ارائه دادند و 
به عنوان برگزیدگان ششــمین همایش مطالعات 
فیلم کوتاه تهران معرفی و لوح  تقدیر خود را دریافت 
کردند. در این بخش حســن حسینی یکی دیگر از 
داوران همایش ششــم، در قالب یک فایل صوتی 
نقطه نظرات خــود را درباره پژوهش های برگزیده 
ارائه داد. در بخش انتهایی مراسم، پوستر »هفتمین 
همایش مطالعات فیلم کوتاه تهران« با طرحی از 
شیرین آذرپور رونمایی شد و مراسم امضای آن به 
ثبت رسید. آیین پایانی همایش هفتم 2۵ آذر1۴0۴ 

)روز پژوهش( برگزار خواهد شد.

در آیین پایانی ششمین همایش مطالعات فیلم کوتاه تهران مطرح شد

ضرورت تاسیس پژوهشگاه سینمایی فعال 

عضو انجمن صنفی روزنامه های غیر دولتی و تعاونی مطبوعات

آیین نامه اخلاق حرفه ای:
http://www.jahanesanat.ir 
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